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Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ
1. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µαθητές

από το Μουσικό Σχολείο Ξάνθης, το Δηµοτικό Σχολείο Βεργίνας
Παλατιτσίων και το 6ο Γυµνάσιο Κέρκυρας, σελ. 9229, 9235

2. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 9215, 9218, 9221, 9222,
9226, 9227, 9243, 9244, 9245, 9246, 9247, 9248, 9249, 9250,
9253, 9254

3. Επί προσωπικού θέµατος, σελ.  9247

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Ψηφιακής Διακυβέρνησης:
i. µε θέµα: «Κλείσιµο καταστηµάτων, απολύσεις και απαξίωση

των ΕΛΤΑ», σελ.  9215
ii. «Στον αέρα 1230 εργαζόµενοι στα ΕΛΤΑ», σελ.  9215
β) Προς τον Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων:
i. µε θέµα: «Στελέχωση του Ειδικού Δηµοτικού Σχολείο Βόνι-

τσας µε µόνιµο εκπαιδευτικό και ειδικό προσωπικό», σελ. 9219
ii. µε θέµα: «Χορήγηση ενιαίου και αδιάσπαστου τίτλου σπου-

δών µεταπτυχιακού επιπέδου (ιντεργκρεϊντεντ µαστερ) στους
αποφοίτους από το τµήµα Μουσικών σπουδών του Ιονίου Πανε-
πιστηµίου», σελ. 9224

iii. µε θέµα: «Ποιο είναι το σχέδιο και η εθνική στρατηγική της
Κυβέρνησης σας για τη βελτίωση της παιδείας στη χώρα µας;»,
σελ. 9225

iv. µε θέµα: «Επείγουσα επίλυση προβληµάτων τρέχουσας δια-
δικασίας διορισµών», σελ. 9228

γ) Προς την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού:
i. µε θέµα: «Σφοδρές αντιδράσεις των Ελλήνων δηµιουργών

για την πολιτική των πνευµατικών δικαιωµάτων του Υπουργείου
Πολιτισµού και Αθλητισµού», σελ. 9221

ii. µε θέµα: «Τις εξελίξεις γύρω από τα πνευµατικά δικαιώµατα
συνθετών και στιχουργών», σελ. 9221

δ) Προς τον Υπουργό Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, µε
θέµα: «Ανάγκη άµεσων ενεργειών για τον επαναπατρισµό των
Ελλήνων ναυτικών που βρίσκονται εγκλωβισµένοι στο Τζιµπουτί»,
σελ. 9230

2. Συζήτηση επίκαιρης επερώτησης της Προέδρου κ. Φωτεινής
(Φώφης) Γεννηµατά και είκοσι ενός (21) Βουλευτών της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας του Κινήµατος Αλλαγής, προς τον Υπουργό
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Ο πρωτογενής
τοµέας βρίσκεται σε αδιέξοδο - χρειάζονται άµεσες παρεµβάσεις
για την ανάπτυξή του», σελ. 9232 - 9255

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
Κατάθεση σχεδίου νόµου:  
Οι Υπουργοί Οικονοµικών, Ανάπτυξης και Επενδύσεων, Εθνι-

κής  Άµυνας, Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, Περιβάλλον-
τος και Ενέργειας και Επικρατείας κατέθεσαν στις 31-1-2020
σχέδιο νόµου: «Κύρωση της από 24-12-2019 Π.Ν.Π. «Κατεπείγου-
σες ρυθµίσεις για την αύξηση του ποσού του κοινωνικού µερί-
σµατος για το έτος 2019, την παράταση ισχύος του εξω-
δικαστικού µηχανισµού ρύθµισης οφειλών και την παράταση της
προθεσµίας κατάργησης υποθηκοφυλακείων και κτηµατολογι-
κών γραφείων (Α’  212) και άλλες διατάξεις»», σελ.  9218
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Αθήνα, σήµερα στις 3 Φεβρουαρίου 2020, ηµέρα Δευτέρα και
ώρα 16.05’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία της Η’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΣΟΦΙΑΣ ΣΑΚΟΡΑΦΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Εισερχόµαστε στη συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Με έγγραφό του ο Γενικός Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβου-
λευτικών Θεµάτων, ενηµερώνει το Σώµα τα εξής: «Με την πα-
ρούσα σας ενηµερώνουµε σχετικά µε τη συζήτηση των
επίκαιρων ερωτήσεων στο πλαίσιο του κοινοβουλευτικού ελέγ-
χου, την Δευτέρα 3 Φεβρουαρίου 2020 ότι δεν θα απαντηθούν
λόγω αναρµοδιότητας οι µε αριθµό 405, 412, 417 επίκαιρες ερω-
τήσεις και η µε αριθµό 1127 ερώτηση κατ’ άρθρο 130 παράγρα-
φος 5 του Κανονισµού της Βουλής, που απευθύνονται στην
Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων κ. Νίκη Κεραµέως.

Οι επίκαιρες ερωτήσεις που θα συζητηθούν είναι οι εξής: Οι
µε αριθµό 384, 416 και 442 επίκαιρες ερωτήσεις και θα απαντη-
θούν από την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων κ. Νίκη Κε-
ραµέως. Οι µε αριθµό 397 και 400 επίκαιρες ερωτήσεις θα
απαντηθούν από την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού κ. Στυ-
λιανή Μενδώνη. Οι µε αριθµό 429 και 432 επίκαιρες ερωτήσεις
θα απαντηθούν από τον Υπουργό Επικρατείας και Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης, κ. Κυριάκο Πιερρακάκη. Η µε αριθµό 430 επίκαιρη
ερώτηση θα απαντηθεί από τον Υπουργό Ναυτιλίας και Νησιωτι-
κής Πολιτικής κ. Ιωάννη Πλακιωτάκη και η µε αριθµό 436 επί-
καιρη ερώτηση θα απαντηθεί από την Υφυπουργό Παιδείας και
Θρησκευµάτων κ. Σοφία Ζαχαράκη».

Στις δύο πρώτες ερωτήσεις, κύριοι συνάδελφοι, θα απαντήσει
ο Υπουργός Επικρατείας και Ψηφιακής Διακυβέρνησης κ. Κυριά-
κος Πιερρακάκης. 

Θα ξεκινήσουµε τη συζήτηση µε την πρώτη µε αριθµό 429/27-
1-2020 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Θε-
σπρωτίας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Μάριου
Κάτση, προς τον Υπουργό Επικρατείας και Ψηφιακής Διακυβέρ-
νησης, µε θέµα: «Κλείσιµο καταστηµάτων, απολύσεις και απα-
ξίωση των ΕΛΤΑ» και την δεύτερη µε αριθµό 432/28-1-2020
επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου
του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου, προς τον
Υπουργό Επικρατείας και Ψηφιακής Διακυβέρνησης, µε θέµα:
«Στον αέρα χίλιοι διακόσιοι τριάντα εργαζόµενοι στα ΕΛΤΑ», οι
οποίες αναφέρονται στο ίδιο θέµα. Θα συζητηθούν, λοιπόν, ταυ-
τόχρονα χωρίς να επηρεάζονται τα δικαιώµατα των οµιλητών ως

προς τον χρόνο οµιλίας τους, σε εφαρµογή της διάταξης της πα-
ραγράφου 4 του άρθρου 131 του Κανονισµού της Βουλής.

Δίνω, λοιπόν, πρώτα τον λόγο στον κ. Μάριο Κάτση, Βουλευτή
του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς. 

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Θα σας παρακαλέσω –

επειδή υπάρχει και επίκαιρη επερώτηση- να προσπαθήσουµε να
κρατήσουµε τον χρόνο µας.

Ορίστε, έχετε τον λόγο, για δύο λεπτά για να αναπτύξετε την
επίκαιρη ερώτηση.

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Θα προσπαθήσω, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, ελπίζαµε ότι το επιτελικό κράτος που θεσµο-

θετήσατε το καλοκαίρι του 2019, θα φρόντιζε έστω να ασχοληθεί
σοβαρά µε τα Ελληνικά Ταχυδροµεία –που έχουν εκατόν ενε-
νήντα δύο έτη ιστορίας- και να διατηρήσει τουλάχιστον αυτό που
βρήκε από τον ΣΥΡΙΖΑ, δηλαδή δροµολογηµένες διαδικασίες για
την ενίσχυση της ρευστότητας στα ΕΛΤΑ, όπως και επίσης την
υλοποίηση ενός πλάνου για τον µετασχηµατισµό τους. Αντ’
αυτού, εσείς δεν έχετε κάνει καµµία κίνηση έξι µήνες. 

Ξέρετε ότι τα ΕΛΤΑ παρέχουν κρίσιµες υπηρεσίες κοινής ωφέ-
λειας στους κατοίκους σε κάθε γωνιά της επικράτειας, σε κάθε
αποµακρυσµένο χωριό. Συνταξιούχοι σε κάθε αποµακρυσµένο
χωριό λαµβάνουν τη σύνταξή τους από τα ΕΛΤΑ, λαµβάνουν
τους λογαριασµούς της ΔΕΗ -ξέρετε ότι αυτά είναι πολύ κρίσιµα-
ακόµα και ρυθµίσεις προς την εφορία ή ρυθµίσεις για το ρεύµα.
Αυτά έρχονται καθυστερηµένα πλέον, γιατί δεν προλαβαίνουν να
φτάσουν οι υπηρεσίες σε κάθε γωνιά της Ελλάδας.

Και να θυµίσω ότι έχετε τεράστια ευθύνη ως Κυβέρνηση και
για την απώλεια της περιουσίας των ΕΛΤΑ ύψους 221 εκατοµµυ-
ρίων ευρώ από τις µεθοδεύσεις σας µε το Ταχυδροµικό Ταµιευ-
τήριο, όπως και για χαµένα έργα 52 εκατοµµυρίων ευρώ, έργα
ΕΣΠΑ, που αφορούν τις επενδύσεις σε νέες τεχνολογίες, σε ψη-
φιακές υπηρεσίες. Και δεν κάνετε και καµµιά προσαρµογή στις
απαιτήσεις της αγοράς στο ψηφιακό µέλλον.

Τι κάνατε, όµως; Ενώ γνωρίζετε ότι λήγουν οι συµβάσεις των
εργαζοµένων, ενώ γνωρίζετε ότι υπάρχουν διαδικασίες συντα-
ξιοδότησης µε τον άµεσο κίνδυνο κλεισίµατος καταστηµάτων, το
αφήσατε αυτό να συµβεί.

Βλέπουµε τώρα στο Κοινοβούλιο πάρα πολλές ερωτήσεις
Βουλευτών διακοινοβουλευτικά, από όλα τα κόµµατα. Έρχονται
οι ερωτήσεις, η µία µετά την άλλη, ως προς γιατί δεν έχετε κα-
νένα πλάνο. Να µας πείτε λοιπόν γιατί βρισκόµαστε µπροστά σε
αυτόν τον οδοστρωτήρα εξελίξεων, µε απολύσεις συµβασιού-
χων, ένα πραγµατικό µπάχαλο στην εξυπηρέτηση των πελατών
και λουκέτα παντού. 

Σας προειδοποιώ να µη φροντίσετε να απαντήσετε κρυβόµε-
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νος πίσω από τη διοίκηση των ΕΛΤΑ, νίπτοντας τας χείρας σας.
Έχετε την απόλυτη ευθύνη για αυτό που συµβαίνει και θα πρέπει
ως εποπτεύον Υπουργείο να πάρετε την απόφαση και να µας
απαντήσετε σήµερα αν θα ανοίξουν, κύριε Υπουργέ, τα καταστή-
µατα που έκλεισαν, αν σκοπεύετε να κλείσετε και άλλα καταστή-
µατα, τι θα γίνει µε εργαζοµένους των οποίων λήγουν οι
συµβάσεις από εδώ και στο εξής και αν θα καλύψετε τα οργανικά
κενά µε προσλήψεις µέσω ΑΣΕΠ και µε αυξηµένη µοριοδότηση.
Να µας πείτε, εν τέλει, αν έχετε κάποιο σχέδιο για τα ΕΛΤΑ και
ποιο είναι αυτό.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε.
Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Κεγκέρογλου από το Κίνηµα Αλλαγής

για δύο λεπτά για να αναπτύξει την επίκαιρη ερώτηση.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρό-

εδρε.
Χίλιοι διακόσιοι τριάντα εργαζόµενοι στα ΕΛΤΑ είναι ουσια-

στικά στον αέρα, αφού η πρόσφατη απόφαση για τη µη ανανέ-
ωση των συµβάσεων για διακόσιους τριάντα προοιωνίζει το
µέλλον και για τους υπόλοιπους. Δεν υπάρχει πρόβλεψη για την
κάλυψη των κενών που αφήνουν αυτοί οι εργαζόµενοι. Οι δίµη-
νες συµβάσεις που έχει προκηρύξει η διοίκηση των ΕΛΤΑ προ-
φανώς και δεν µπορούν να καλύψουν τις ανάγκες. 

Υπάρχει ένα γενικότερο ζήτηµα, όµως, που έχει να κάνει µε τον
σχεδιασµό για την αναδιοργάνωση των ΕΛΤΑ. Η νέα διοίκηση, εδώ
και τέσσερις µήνες, αντί να διορθώσει τα κακώς κείµενα του προ-
ηγούµενου διαστήµατος, προκαλεί νέα προβλήµατα µε τις απο-
φάσεις της.

Η διοίκηση βεβαίως έχει την ευθύνη, είναι υπό την εποπτεία
του Υπουργείου, αλλά όλοι µαζί πρέπει να αντιµετωπίσουµε ένα
πρόβληµα και πρέπει σήµερα, κύριε Υπουργέ, να µας πείτε ποια
είναι η θέση της Κυβέρνησης για την αναδιοργάνωση των ΕΛΤΑ
και για τη δυνατότητά τους να παρέχουν καθολικές υπηρεσίες,
που είναι οι µόνες που µπορούν να εξυπηρετήσουν το σύνολο
του πληθυσµού. Η Κυβέρνηση είχε δεσµευτεί ότι θα βρει λύση
σε δύο-τρεις µήνες µετά την ανάληψη των καθηκόντων της ή
έστω σε περισσότερους µήνες. Έχουν περάσει ήδη επτά, τέσ-
σερις µήνες είναι η νέα διοίκηση. Αυτό που βλέπουµε είναι να
συνεχίζει η νέα διοίκηση την ίδια ρότα µε την παλιά, τα ίδια της
προηγούµενης κυβέρνησης.

Δυστυχώς, δεν έχετε κάνει κάτι για να αντιµετωπίσετε τα
κακώς κείµενα. Αντίθετα προκαλούνται νέα προβλήµατα από τη
δικιά σας αδράνεια και τις δικές σας επιλογές. Αυτό θα πρέπει
να µας το πείτε. 

Οι εργαζόµενοι ξέρετε πολύ καλά ότι έχουν αντιδράσει, η Οµο-
σπονδία Εργαζοµένων στα ΕΛΤΑ κάνει λόγο για την αδράνεια της
Κυβέρνησης και της διοίκησης. Έχουµε οφειλές του δηµοσίου -
και το βάζω µε ένα ερωτηµατικό για να µας το πείτε- του ύψους
των 250 έως 300 εκατοµµυρίων προς τα ΕΛΤΑ; Έχουµε τέτοιες
οφειλές; 

Την ίδια ώρα που έχουµε οφειλές του δηµοσίου, έχουµε κλεί-
σιµο καταστηµάτων λόγω µη βιωσιµότητας; Μα, αν η αιτία ότι
δεν πληρώνει το δηµόσιο είναι αυτή, µήπως πρέπει να αντιµετω-
πιστούν διαφορετικά τα ζητήµατα; Τι προτίθεστε, λοιπόν, να πρά-
ξετε για την αναδιοργάνωση των ΕΛΤΑ και κυρίως τι σκοπό έχετε
για τους εργαζόµενους, τους χίλιους διακόσιους τριάντα συνο-
λικά. Το θέµα που έχει να κάνει µε το απαραίτητο προσωπικό,
πώς θα το αντιµετωπίσετε; Πάντως µε δίµηνες συµβάσεις δεν
αντιµετωπίζεται. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός για έξι λεπτά.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΠΙΕΡΡΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Επικρατείας και Ψη-

φιακής Διακυβέρνησης): Σας ευχαριστώ.
Θα ξεκινήσω από όσα άκουσα από τον κ. Κάτση. Οµολογώ ότι

άκουσα την επίκαιρη ερώτηση µε ενδιαφέρον, αλλά προφανώς
διαφωνώ και µε το πνεύµα της και µε τη φιλοσοφία που τη δια-
πνέει. 

Κατ’ αρχάς, στο κείµενο της ερώτησης, όπως έχει κατατεθεί,
λέει ότι ο ΣΥΡΙΖΑ είχε δηµιουργήσει επί της κυβέρνησής του έναν

νοµοθετικό χάρτη για τη διάσωση των ΕΛΤΑ. Εµείς δεν βρήκαµε
όχι χάρτη, δεν βρήκαµε ούτε χαρτί! Αν υπάρχει κάτι τέτοιο, σας
παρακαλώ να µας το δώσετε για να το ξέρουµε. Αντίθετα αυτό
το οποίο κάνατε ήταν οι ενέσεις ρευστότητας µέσω των προκα-
ταβολικών αποζηµιώσεων της καθολικής υπηρεσίας, πράγµα το
οποίο κι εµείς συνεχίσαµε γιατί ήταν απολύτως δόκιµο.

Αντίθετα, πάµε να δούµε λίγο πού τα παραλάβατε και πού τα
αφήσατε τα ΕΛΤΑ, ποια ήταν η εικόνα αυτού που πήραµε εµείς
τον Ιούλιο. Το 2014 τα ίδια κεφάλαια της εταιρείας ξεπερνούσαν
τα 38 εκατοµµύρια ευρώ συσσωρευµένα κέρδη, σε αντίθεση µε
το 2019, όπου πλέον είχαµε συσσωρευµένες ζηµίες µε εκτίµηση
ότι θα φτάσουν τα 115 εκατοµµύρια ευρώ. Άρα, υπό µία έννοια,
ο οργανισµός αυτήν την τετραετία έχασε αξία 150 εκατοµµυρίων
ευρώ. 

Ο όµιλος το 2014 είχε κέρδη προ φόρων 15 εκατοµµυρίων
ευρώ και τώρα εκτιµάται ότι οι ζηµίες θα περάσουν τα 30 εκα-
τοµµύρια ευρώ και µιλάµε για έναν οργανισµό, ο οποίος ουσια-
στικά κάθε µήνα έχει έλλειµµα λίγο κάτω από τα 6 εκατοµµύρια
ευρώ.

Αυτή είναι η εικόνα αυτήν τη στιγµή. Προφανώς, µπορώ να πω
και πολλά περισσότερα στοιχεία, όπως στοιχεία που έχουν να
κάνουν µε τις αναπτυξιακές επενδύσεις, που ήταν σχεδόν µηδε-
νικές. Θα πω ενδεικτικά ότι στα συστήµατα των ΕΛΤΑ έχουµε
ακόµα Windows XP, αλλά υπάρχουν και άλλα ζητήµατα, στα
οποία νοµίζω ότι πρέπει κανείς να σταθεί.

Αναφέρατε τα καταστήµατα. Πράγµατι, έκλεισαν καταστήµατα
ως αποφάσεις της διοίκησης των ΕΛΤΑ. Ετέθησαν σε αναστολή
αυτήν τη στιγµή µέχρι να εξεταστεί το πλήρες σχέδιο. Έχω,
όµως, εδώ µία λίστα εβδοµήντα καταστηµάτων. Ξέρετε ποια είναι
αυτά; Ενδεικτικά αναφέρω, Άνω Ιλίσια, Εξάρχεια, Περισσός, Τζι-
τζιφιές, Νοµός Βοιωτίας, στην ιδιαίτερη πατρίδα µου τη Λακωνία,
στο Ξηροκάµπι. Πρόκειται για εβδοµήντα καταστήµατα που
έκλεισαν επί των ηµερών σας.

Ερωτώ: Τόσο καλά είχε δροµολογηθεί –εάν ήταν αυτό το
πνεύµα της ερώτησής σας- η λύση που είχατε εσείς φτιάξει στα
ΕΛΤΑ, που κλείσατε εβδοµήντα καταστήµατα; Και εάν ναι, απαν-
τήστε πρώτα εσείς γιατί έκλεισαν αυτά, για να δούµε κατά πόσο,
όντως τα ΕΛΤΑ είναι σε πολύ άσχηµη οικονοµική κατάσταση.
Γιατί αυτό το οποίο σας απαντώ εγώ είναι ότι αυτά είναι αποφά-
σεις της διοίκησης, που γίνονται σε µια πολύ δυσχερή οικονοµική
κατάσταση, µέχρι να καταρτιστεί το σχέδιο διάσωσης του οργα-
νισµού.

Αναφορικά µε το σχέδιο διάσωσης, πράγµατι αυτό θέλει χρο-
νικό διάστηµα για να καταρτιστεί. Γιατί; Γιατί υπάρχουν πολλές
παράµετροι, Παράµετροι που έχουν σχέση µε -υπογραµµίζω το
πρώτο- το Δίκαιο Ανταγωνισµού της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Άρα,
απαιτούν συνεννοήσεις και σε ευρωπαϊκό επίπεδο για να καταρ-
τιστεί. Δεν είναι µόνο ζήτηµα χρηµάτων, είναι και ζήτηµα τεχνο-
κρατικής επάρκειας και πολυπλοκότητας του σχεδίου. Φυσικά,
έχουµε και ιδιώτη µέτοχο στα ΕΛΤΑ, που επηρεάζει αυτή τη συ-
ζήτηση. Θεωρείστε, όµως, δεδοµένο ότι αυτό το σχέδιο θα κα-
ταρτιστεί. 

Αυτό το οποίο κάνατε εσείς ποιο ήταν; Να πετάτε, όπως λένε
«τη µπάλα» στους επόµενους ή την «καυτή πατάτα», όπως λένε
κάποιοι. Είναι στα χέρια µας και δεν έχουµε κανένα πρόβληµα
γι’ αυτό. 

Τα ΕΛΤΑ είναι, όπως λέτε και εσείς στην ερώτησή σας και σ’
αυτό συµφωνούµε, ένας οργανισµός µε εκατόν ενενήντα δύο
χρόνια ζωής, είναι εξίσου αρχαίος µε το ελληνικό κράτος και γι’
αυτόν τον λόγο εµείς τα ΕΛΤΑ θα τα διασώσουµε. Για να τα δια-
σώσουµε, όµως, θα χρειαστούν δύσκολες αποφάσεις. Δεν αρκεί
απλώς να πετάς τη µπάλα στους επόµενους. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

Σε ό,τι αφορά τις συµβάσεις, αυτό που ρωτά ο κ. Κεγκέρο-
γλου, όταν παρελήφθη ο οργανισµός από τη σηµερινή διοίκηση,
είδαµε ότι πάρα πολλές απ’ αυτές τις συµβάσεις δεν είχαν εκ
νέου προκηρυχθεί. Ως γνωστόν, µε τον ν.4412/2016 πολλές
φορές χρειάζεται να γίνουν προκηρύξεις αυτών των διαγωνισµών
έγκαιρα µέσα στον χρόνο, για να µπορέσεις να πάρεις τους συγ-
κεκριµένους εργαζόµενους. 

9216 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Κατά την κρίση της διοίκησης, όπως µε ενηµέρωσαν, υπάρ-
χουν και ζητήµατα νοµιµότητας κάποιων συµβάσεων, ιδιαίτερα
στη µητρική, που συναρτώνται µε το γεγονός ότι δεν πρέπει σε
καµµία περίπτωση να δηµιουργούν έµµεσους εργαζόµενους, δη-
λαδή να µην υπάρχουν προσλήψεις µέσω παρένθετων εταιρειών.
Ακριβώς γι’ αυτόν τον λόγο έχει προκριθεί αυτήν τη στιγµή η
λύση του ΑΣΕΠ.

Είναι, επίσης, δεδοµένο ότι µεγάλο κοµµάτι αυτής της συζή-
τησης παίζει και η διαβούλευση που ολοκληρώθηκε από την ΕΡΤ
στο τέλος Ιανουαρίου σε σχέση µε τις ηµέρες διανοµής, δηλαδή
κατά πόσο, όπως εξετάζει η ΕΡΤ, θα περάσουµε από το συν 1
στο συν 3, όπως ισχύει στις περισσότερες ευρωπαϊκές χώρες.
Εφόσον υιοθετηθεί αυτή η πρόβλεψη, εάν προχωρήσει η ΕΡΤ σ’
αυτόν τον δρόµο, προφανώς αυτό είναι επίσης κοµµάτι της εξί-
σωσης σε σχέση µε τις ανάγκες των εργαζοµένων.

Εµείς -η διοίκηση των ΕΛΤΑ- αυτήν τη στιγµή έχουµε προκη-
ρύξει πεντακόσιες είκοσι νέες θέσεις µέσω ΑΣΕΠ και είναι δεδο-
µένο ότι οι όποιες ανάγκες θα προκύψουν, θα λάβουν χώρα µέσα
στο πλαίσιο του ευρύτερου σχεδιασµού για το προσεχές χρονικό
διάστηµα, όταν ανακοινωθεί το ευρύτερο σχέδιο, κάτι το οποίο
θα γίνει πολύ σύντοµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό.

Κύριε Κάτση, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά, προκειµένου να
δευτερολογήσετε.

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, είστε προβλέψιµος και εσείς και η Κυβέρνησή

σας, όπως είχε πει ο Πρωθυπουργός. Πράγµατι, κρυφτήκατε
πίσω από τη διοίκηση.

Κατ’ αρχάς, σας καλώ να καταθέσετε στα Πρακτικά το έγ-
γραφο που λέει ότι έκλεισαν εβδοµήντα καταστήµατα επί ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Σας διαψεύδω απόλυτα. Αυτό είναι το πρώτο.

Δεύτερον, είναι εξοργιστικό να µας λέτε, ενώ είστε αυτοδύ-
ναµη Κυβέρνηση, ότι για όλα φταίει ο ΣΥΡΙΖΑ και τι έκανε ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ για τη διάσωση των ΕΛΤΑ και τι παραλάβαµε εµείς. Ξέρετε,
κύριε Υπουργέ, αυτή η «καραµέλα» έχει λιώσει και δεν θα πάει
και µακριά. 

Πρώτο κρατούµενο. Το 2015, όταν αναλάβαµε εµείς τη διακυ-
βέρνηση, από το 2013 έως το 2015 δεν είχατε δώσει ούτε σεντ
για την αποζηµίωση της καθολικής υπηρεσίας. Ούτε σεντ!

Τι είχατε κάνει, όµως, το 2014 και εννοώ η προηγούµενη κυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ; Είχε υποβάλλει
πρόταση στην Κοµισιόν, όπως είπατε -που πράγµατι είναι πολύ-
πλοκος παράγοντας, αλλά έτσι γίνεται και πανευρωπαϊκά- ούτως
ώστε η αποζηµίωση για την παροχή της καθολικής υπηρεσίας
ήταν µε το ελάχιστο ποσό των 15 εκατοµµυρίων ευρώ κατ’ έτος.
Και µάλιστα, είχατε πει ότι αυτό το τίµηµα είναι υπηρεσία γενικού
οικονοµικού συµφέροντος. 

Από το 2013, όµως, στο 2017, η Εθνική Επιτροπή Τηλεπικοι-
νωνιών και Ταχυδροµείων είπε ότι η παροχή καθολικής υπηρε-
σίας είναι του ύψους των 40 εκατοµµυρίων ευρώ κατ’ έτος. Άρα,
δηλαδή, αν συνυπολογίσουµε αυτά τα έτη συν το 2019, φτά-
νουµε τα 260 εκατοµµύρια ευρώ. 

Και το ποσό που αναφέρατε, κύριε Υπουργέ -επειδή κάνατε
λαθροχειρία- είναι επειδή εµείς την εγγράψαµε αυτήν την οφειλή
για την καθολική υπηρεσία στον προϋπολογισµό των ΕΛΤΑ. Και
ξέρετε γιατί; Διότι δώσαµε για την τετραετία 90 εκατοµµύρια
ευρώ για τα 15 εκατοµµύρια κατ’ έτος. Μάλιστα, πήραµε και
άλλα 45 εκατοµµύρια από χρωστούµενα φορέων του δηµοσίου
προς τα ΕΛΤΑ. Ενενήντα και σαράντα πέντε µας κάνει εκατόν
τριάντα πέντε, κύριε Υπουργέ.

Για αυτόν ακριβώς τον λόγο, είχαµε καταρτίσει και σχέδιο, το
οποίο υπάρχει, είναι υπαρκτό -µπορείτε να το βρείτε και από την
προηγούµενη διοίκηση, αλλά και στο Υπουργείο- ούτως ώστε να
υποβληθεί πρόταση στην Κοµισιόν, όπως γίνεται και πανευρω-
παϊκά, προκειµένου να διασωθούν τα ΕΛΤΑ και να αποζηµιωθούν
χωρίς να είναι παράνοµη η κρατική ενίσχυση µε 40 εκατοµµύρια
ευρώ κατ’ έτος, κύριε Υπουργέ. Άρα, λοιπόν, εµείς ερχόµαστε
εδώ στον διάλογο και στον κοινοβουλευτικό έλεγχο µε συγκεκρι-
µένες προτάσεις και λύσεις. 

Τι κάνατε εσείς, όµως; Εσείς βγάλατε προσλήψεις για δίµηνα

και µάλιστα, µε έναν χρόνο καθυστέρηση από όταν σας είπε η
διοίκηση τον Δεκέµβριο του 2019 και δεν ανανεώσατε τις συµ-
βάσεις διακοσίων τριάντα δύο εργαζοµένων. Γιατί καθυστέρησαν
πάνω από ένα µήνα να βγουν οι προκηρύξεις; Γιατί το κάνατε
αυτό, ενώ γνωρίζατε ότι η έλλειψη διακοσίων τριάντα δύο εργα-
ζοµένων σε κρίσιµους τοµείς θα δηµιουργούσε προβλήµατα
στην εξυπηρέτηση µε το κοινό και θα έκλειναν καταστήµατα; 

Και τι θα κάνετε όταν θα λήξουν οι συµβάσεις αυτών των δι-
µήνων που βγάλατε τώρα, κύριε Υπουργέ; Θα κάνετε πάλι παύση
εργασιών και κλείσιµο εκ νέου καταστηµάτων; Δηλαδή, µόλις κά-
ποιος µάθει τη δουλειά από αυτούς που προσελήφθησαν, θα
πρέπει να ξαναπροσληφθεί και να την ξαναµάθει; Διότι, ξέρετε,
από αυτή την πρόσκληση δεν µπορεί να ξαναµπεί µέσα µετά από
ένα χρόνο. Πρέπει να περάσει ένα χρονικό διάστηµα ενός έτους.

Συγχαρητήρια, λοιπόν! Να δω τι θα απαντήσετε και στον ελ-
ληνικό λαό και στους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας, αλλά
και όλων των κοµµάτων που ανησυχούν, που βλέπουν τα Ελλη-
νικά Ταχυδροµεία, µία ιστορική υποδοµή, η οποία είναι ταυτι-
σµένη µε το ελληνικό κράτος, να έχει ένα σχέδιο πρόκλησης
τεχνητής κρίσης από την Κυβέρνησής σας και απαξίωσης των
ΕΛΤΑ. 

Δεν µπορώ να εικάσω κάτι άλλο. Αλλιώς, είστε ανίκανοι να τα
διαχειριστείτε. Εκτός αν έχετε τάξει τις υπηρεσίες των ΕΛΤΑ να
τις λάβουν ιδιώτες ανταγωνιστές, όπως έχετε κάνει και άλλες
υποδοµές. Το έχουµε δει αυτό.

Και δεν είναι µόνο αυτό. Ακόµα και νυν εργαζόµενοι των ΕΛΤΑ,
αυτοί που ήδη δουλεύουν, έχουν έντονη ανησυχία για το αν θα
πληρωθούν κάθε µήνα, αν υπάρχει σχέδιο για εθελουσία έξοδο
και µάλιστα, µε υποχρέωση, δηλαδή µε καταναγκασµό. Έχουν
ανησυχία για το αν σκοπεύετε να αλλάξετε τη συλλογική σύµ-
βαση εργασίας και αν αυτοί που βγαίνουν σε σύνταξη παίρνουν
τις παροχές του παρελθόντος, όπως έπαιρναν οι προηγούµενοι
συνάδελφοί τους.

Έχετε κάποιο σχέδιο για να αντεπεξέλθουν τα ΕΛΤΑ στον έν-
τονο ανταγωνισµό µε τον ιδιωτικό τοµέα;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε. 

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Θα προχωρήσετε, για παράδειγµα, στην ενσωµάτωση των

ΕΛΤΑ µε τα ΕΛΤΑ COURIER; Θα στραφείτε σε κερδοφόρες υπη-
ρεσίες δεµάτων και ταχυµεταφορών, εκµεταλλευόµενοι το τερά-
στιο δίκτυο καταστηµάτων; Μήπως µπορείτε να έχετε κάποιο
σχέδιο να παρέχετε και άλλες υπηρεσίες, όπως ήδη κάναµε επί
δικών µας ηµερών, για να παρέχουν ενεργειακές υπηρεσίες ή και
χρηµατοπιστωτικές συναλλαγές, όπως κάνουν όλα τα ταχυδρο-
µεία στην Ευρώπη;

Πρέπει, κύριε Υπουργέ, να στείλετε το σχέδιο για να αποζη-
µιώσετε την καθολική υπηρεσία των ΕΛΤΑ που η δικιά σας Κυ-
βέρνηση είχε θέσει µε χαµηλό όριο και τίµηµα τα 15 εκατοµµύρια
ευρώ κατά έτος. Αν το κάνετε αυτό, τα ΕΛΤΑ θα είναι βιώσιµα.

Σας παραθέτουµε, λοιπόν, συγκεκριµένες λύσεις και σχέδιο.
Θέλουµε ξεκάθαρα να µας δεσµευτείτε ότι θα ανοίξουν καταστή-
µατα, ότι θα σταµατήσετε τις απολύσεις και θα προχωρήσετε σε
προσλήψεις µε διαφάνεια -καλώς ήρθατε στον κανόνα ένα προς
ένα, προεκλογικά άλλα µας λέγατε- ούτως ώστε τα ΕΛΤΑ να πα-
ραµείνουν υπό δηµόσιο έλεγχο. 

Έχετε, κύριε Υπουργέ, πλήρως την ευθύνη. Παρακαλώ, να µου
καταθέσετε πρακτικά αυτό που σας ζήτησα. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει ο κ.

Κεγκέρογλου για τη δευτερολογία του. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Αναδείχθηκε η αλήθεια όλων όσων υποστήριξα στην πρωτοµι-

λία µου. Η προηγούµενη κυβέρνηση, κύριε Υπουργέ, ναι, έφερε
σε αδιέξοδο τα ΕΛΤΑ. Δηµιούργησε τεράστια προβλήµατα.
Έκλεισε τα καταστήµατα που είπατε. Αυτό, όµως, δεν σηµαίνει
ότι πρέπει να αποτελεί άλλοθι για εσάς αυτή η δραµατική κατά-
σταση των ΕΛΤΑ για να τα αποτελειώσετε. 

Η πράξη να προχωρήσετε στην απόλυση, ουσιαστικά, µεγάλου
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αριθµού εργαζοµένων, να µείνουν τα ΕΛΤΑ χωρίς προσωπικό, να
µην µπορούν να ικανοποιήσουν τις ανάγκες που υπάρχουν, τόσο
για το δηµόσιο όσο για τους πολίτες, είναι πράξη που θα τα απα-
ξιώσει περαιτέρω.

Εµείς σας προτείνουµε συγκεκριµένα πράγµατα. Ναι, το σχέ-
διο αναδιοργάνωσης έπρεπε χθες να έχει γίνει! Ναι, το σχέδιο
έπρεπε να έχει εφαρµοστεί χθες! Δυστυχώς, όπως είπαµε, δεν
έγινε. Σήµερα οφείλετε να δώσετε παράταση στους εργαζόµε-
νους να εκπονηθεί το σχέδιο. Και αυτό το σχέδιο θα δείξει τι πρέ-
πει να γίνει.

Είναι πάρα πολύ µεγάλο λάθος η προκήρυξη διµηνιτών, για να
αντικαταστήσουν αυτούς που συνεχώς το προηγούµενο διά-
στηµα παρείχαν τις υπηρεσίες τους και δούλευαν για τα ΕΛΤΑ.
Θεωρούµε, λοιπόν, ότι θα πρέπει να συνεχίσουν οι εργαζόµενοι
ως έχουν –µε ρύθµιση, αν χρειάζεται, ακόµα και νοµοθετική- να
εκπονηθεί η µελέτη αναδιοργάνωσης, να τη φέρετε στην αρµό-
δια επιτροπή να τη συζητήσουµε και όλοι µαζί να αποφασίσουµε
το πλαίσιο –µε βάση την απόφαση βεβαίως της Κυβέρνησης- και
να στηρίξουµε την αναδιοργάνωση σ’ αυτήν την κατεύθυνση.

Το δηµόσιο πρέπει να εκπληρώσει τις υποχρεώσεις του. Δεν
είναι δυνατόν να χρωστάει τόσο µεγάλα ποσά το ελληνικό δηµό-
σιο στα ΕΛΤΑ. Μάλιστα, δεν έχει σηµασία η περίοδος στην οποία
δηµιουργήθηκαν, γιατί εγώ θυµάµαι ότι επί ΣΥΡΙΖΑ είχαν φθάσει
σε αδιέξοδο και χρησιµοποιούσαν και χρήµατα που είχαν να κά-
νουν µε άλλες υπηρεσίες, προκειµένου να πληρωθούν οι εργα-
ζόµενοι. Είχαν φτάσει σε πλήρες αδιέξοδο, αλλά αυτό δεν είναι
άλλοθι για σας. 

Πρέπει να καταβληθούν, λοιπόν, αυτά τα οποία οφείλει να κα-
ταβάλει το ελληνικό δηµόσιο στα ΕΛΤΑ και να προχωρήσει το
σχέδιο αναδιοργάνωσης. Πρέπει να συνεχίσουν να εργάζονται
οι εργαζόµενοι για να µην κλείσουν κι άλλα καταστήµατα και, βε-
βαίως, να προχωρήσουµε µε την προκήρυξη του ΑΣΕΠ, αν έτσι
θέλετε –εξάλλου, εµείς είµαστε υπέρµαχοι αυτής της διαδικα-
σίας- προκειµένου να µην υπάρξει ένα τεράστιο κενό που θα
απαξιώσει περαιτέρω τα ΕΛΤΑ και θα πετύχουν τον στόχο τους.

Υπάρχει ένα ερώτηµα. Το 2016 η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ πήγε
τα ΕΛΤΑ στο υπερταµείο. Αυτό το λέω γιατί δεν ακούστηκε. Ο
συνάδελφος από τον ΣΥΡΙΖΑ θέλει να πιστεύει ότι τα έκανε όλα
καλά. Αν τα έκανε όλα καλά, δεν θα µπορούσε να υπάρξει απα-
ξίωση. Δηλαδή, το πρόβληµα δεν θα είχε δηµιουργηθεί.

Εκτιµάτε ότι πρέπει να παραµείνουν εκεί, µε δεδοµένο ότι το
υπερταµείο –τουλάχιστον το εποπτικό του συµβούλιο- έχει ξένη
διοίκηση; Είναι κάτι το οποίο δηµιουργεί θέµα στην αναδιοργά-
νωση των ΕΛΤΑ ή θα έχει η Κυβέρνηση όλη την ευχέρεια και την
εξουσία, αν θέλετε, να εισηγηθεί µία αυτοτελή λύση, χωρίς να
παρεµβαίνουν άλλες δυνάµεις; Βεβαίως, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή
είναι θεσµική διαδικασία και η όποια απόφαση θα συζητηθεί µαζί
τους. Μιλώ για το υπερταµείο.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Πιερρακάκη,

έχετε τον λόγο, για να απαντήσετε και στους δύο συναδέλφους
για έξι λεπτά.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΠΙΕΡΡΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Επικρατείας και Ψη-
φιακής Διακυβέρνησης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κατ’ αρχάς, έχω µεγάλο πειρασµό να ξεκινήσω µε κάτι, επειδή
είπατε, κύριε Κάτση, ότι κρυβόµαστε πίσω από τη διοίκηση. Ο
προκάτοχός µου ξέρετε τι απαντούσε, όταν λάµβανε ερωτήσεις
για τα ΕΛΤΑ;

Σας διαβάζω: ««Επισηµαίνεται ότι το Υπουργείο Ψηφιακής Πο-
λιτικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης δεν έχει αρµοδιότητα
στη λειτουργία των «Ελληνικών Ταχυδροµείων Α.Ε.», παρά µόνο
επί νοµοθετικών και κανονιστικών θεµάτων που αφορούν στον
ταχυδροµικό τοµέα. Επιπλέον, σύµφωνα µε τις διατάξεις του άρ-
θρου 197 του ν.4389/2016, όπως τροποποιήθηκε και ισχύει µε το
άρθρο 380 του ν.4512/2018, το σύνολο των µετοχών κυριότητας
του ελληνικού δηµοσίου στα ΕΛΤΑ µεταβιβάζεται αυτοδικαίως
και χωρίς αντάλλαγµα στην «Ελληνική Εταιρεία Συµµετοχών και
Περιουσίας Α.Ε.»».

Μετά λέει: «Ως εκ τούτου, ερωτήµατα που αφορούν σε θέµατα
οικονοµικής ανάπτυξης, διοίκησης, διαχείρισης και οργάνωσης
των ΕΛΤΑ δεν εµπίπτουν στο πεδίο των αρµοδιοτήτων του

Υπουργείου Ψηφιακής Πολιτικής…»
ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Ποια ηµεροµηνία λέει, κύριε Υπουργέ;
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΠΙΕΡΡΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Επικρατείας και Ψη-

φιακής Διακυβέρνησης): Θα κατατεθεί, θα κατατεθεί.
ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Ποια ηµεροµηνία;
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΠΙΕΡΡΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Επικρατείας και Ψη-

φιακής Διακυβέρνησης): Είναι όλες οι ερωτήσεις που απαντή-
θηκαν µέσα στο 2019 από τον κ. Παππά.

Τις έχω εγγράφως, κύριε Κάτση.
ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Μετά το υπερταµείο; Μετά το 2018…
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΠΙΕΡΡΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Επικρατείας και Ψη-

φιακής Διακυβέρνησης): Μετά το υπερταµείο, αλλά απαντούσε
έτσι, όπως ισχύει και τώρα…

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Ναι, αλλά µετά το υπερταµείο!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μη διακόπτετε, κύριε

Κάτση.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΠΙΕΡΡΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Επικρατείας και Ψη-

φιακής Διακυβέρνησης): Ακούστε.
Η ερώτησή µου, λοιπόν, είναι η εξής: Ποιος έχει δίκιο, εσείς ή

ο προκάτοχός µου; Διότι εσείς αυτή τη στιγµή κάνετε αυτήν την
ερώτηση και ουσιαστικά αναιρείτε το πνεύµα των απαντήσεων
που έδινε ο κ. Παππάς.

Επί του προκειµένου, εγώ θεωρώ ότι ο κ. Παππάς απαντούσε
σωστά. Εσείς αυτή τη στιγµή απευθύνετε αυτό το ερώτηµα ωσάν
εµείς να ορίζουµε όλες τις αποφάσεις της διοίκησης, διότι στην
ερώτησή σας λέτε: «θα κλείσετε καταστήµατα;». Νοµίζω ότι είναι
σαφές ότι το Υπουργείο δεν κλείνει και δεν ανοίγει καταστήµατα,
εκτός και αν συνέβαινε έτσι επί των ηµερών σας. Όµως, έχω την
εντύπωση ότι αυτό δεν ισχύει.

Σε ό,τι αφορά την καθολική υπηρεσία, που αναφέρατε πριν για
τα 15 εκατοµµύρια, αυτό έγινε επίσης µε τροπολογία του προ-
κατόχου µου. Το έφερε στη Βουλή. Το έχω εδώ, στο άρθρο του
«EURO2day»: «Μέχρι 15 εκατοµµύρια ευρώ ετησίως και µόνο για
την περίοδο 2013-2015 και όχι 50 εκατοµµύρια ευρώ ετησίως θα
λαµβάνουν τα «Ελληνικά Ταχυδροµεία Α.Ε.» για την καθολική
υπηρεσία. Η σχετική πρόβλεψη περιλαµβάνεται σε τροπολογία
που κατέθεσε στο σχέδιο νόµου για τα ευρυζωνικά δίκτυα ο
Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής κ. Παππάς». 

Ο µόνος λόγος για τον οποίο σας ρωτάω δεν είναι επειδή εµείς
κρυβόµαστε. Το σχέδιο καταρτίζεται από τον µέτοχο και από το
Υπουργείο Οικονοµικών και συµµετέχουµε και εµείς. Σας ρωτάω
για να ξέρουµε πού να στείλουµε τον λογαριασµό.

Σε κάθε περίπτωση αυτό το οποίο ισχύει συνολικότερα για τις
προσλήψεις είναι ότι αυτό είναι αρµοδιότητα διαπραγµατεύσεων
και συζητήσεων σε ανώτατο επίπεδο και µε τους ευρωπαϊκούς
θεσµούς. Προφανώς και το υπερταµείο αυτήν τη στιγµή έχει
πολύ σηµαντικό ρόλο σε αυτήν τη συζήτηση ως µέτοχος, προ-
φανώς υπάρχει, όπως είπα πριν, και ιδιώτης µέτοχος και είναι δε-
δοµένο πως αυτή η συζήτηση πρέπει πράγµατι να τρέξει
γρήγορα. Δεν βρήκαµε τίποτα έτοιµο όταν αναλάβαµε και η νέα
διοίκηση το ίδιο. Άρα αυτήν τη στιγµή καλούµαστε να τρέξουµε
γρήγορα για να διασώσουµε τον οργανισµό. 

Αυτό για το οποίο µπορώ να σας διαβεβαιώσω είναι ότι θα γίνει
ό,τι χρειαστεί, ώστε ο οργανισµός να διασωθεί, παρά το γεγονός
ότι µιλάµε -και αυτό θέλω να γίνει σαφές συνολικότερα- για έναν
οργανισµό που αυτήν τη στιγµή χάνει έως και 6 εκατοµµύρια
ευρώ τον µήνα. Άρα η κατάσταση είναι δυσχερής. 

Και φυσικά καταθέτω και στα Πρακτικά τη λίστα των εβδο-
µήντα καταστηµάτων που ανέφερα πριν, είκοσι εκ των οποίων
αντικαταστάθηκαν.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Επικρατείας και Ψηφιακής Πο-
λιτικής κ. Κυριάκος Πιερρακάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το
προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτι-
κών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι οι Υπουργοί Οικονοµικών, Ανάπτυξης και Επενδύ-
σεων, Εθνικής Άµυνας, Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, Πε-
ριβάλλοντος και Ενέργειας και Επικρατείας κατέθεσαν στις
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31-1-2020 σχέδιο νόµου: «Κύρωση της από 24.12.2019 Π.Ν.Π.
“Κατεπείγουσες ρυθµίσεις για την αύξηση του ποσού του κοινω-
νικού µερίσµατος για το έτος 2019, την παράταση ισχύος του
εξωδικαστικού µηχανισµού ρύθµισης οφειλών και την παράταση
της προθεσµίας κατάργησης υποθηκοφυλακείων και κτηµατολο-
γικών γραφείων (Α’ 212) και άλλες διατάξεις”». 

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Συνεχίζουµε µε την τρίτη, µε αριθµό 436/28-1-2020 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Αιτωλοακαρνανίας του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Νικολάου Παπαναστάση
προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Στε-
λέχωση του Ειδικού Δηµοτικού Σχολείου Βόνιτσας µε µόνιµο εκ-
παιδευτικό και ειδικό προσωπικό». 

Στην επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει η Υφυπουργός Παιδείας
και Θρησκευµάτων κ. Σοφία Ζαχαράκη.

Κύριε Παπαναστάση, έχετε τον λόγο, για την πρωτολογία σας
για δύο λεπτά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, υπάρχει ένα Ειδικό Δηµοτικό Σχολείο στη Βό-

νιτσα Αιτωλοακαρνανίας, που είναι µια δοµή που σκοπό έχει να
εξυπηρετεί παιδιά που χρήζουν ειδικής αγωγής και κατοικούν
στη Βόνιτσα και στις γύρω περιοχές.

Οι συνθήκες που επικρατούν στο σχολείο αυτό -και αυτό είναι
άποψη των γονέων, αλλά και της τοπικής κοινωνίας- χαρακτηρί-
ζονται επιεικώς απαράδεκτες και απάνθρωπες. 

Κύρια αιτία αυτής της κατάστασης είναι η έλλειψη ακόµη και
του ελάχιστου αναγκαίου προσωπικού για τη λειτουργία του, δη-
λαδή ακόµη και ενός ειδικού δασκάλου. Ακριβώς αυτή η έλλειψη
αποτελεί τροχοπέδη στην απρόσκοπτη λειτουργία του, µε ανυ-
πολόγιστες και πιθανόν µε µη αναστρέψιµες επιπτώσεις -εκπαι-
δευτικός είστε νοµίζω και το γνωρίζετε καλύτερα από µένα- στις
ειδικές µορφωτικές και εκπαιδευτικές ανάγκες αυτών των παι-
διών. 

Στις αρχές του Οκτώβρη το Ειδικό Σχολείο Βόνιτσας έκλεισε,
καθώς βρισκόταν σε αναρρωτική άδεια η µοναδική του εκπαιδευ-
τικός. Στη λογική του «µπαλώµατος» -πραγµατικά δεν νοµίζω ότι
µπορεί να χαρακτηριστεί αλλιώς- τον Νοέµβριο µεταφέρθηκε σε
αυτό το σχολείο µια εκπαιδευτικός από το τµήµα ένταξης ενός
άλλου δηµοτικού σχολείου, που βρίσκεται σε απόσταση τριάντα
πέντε χιλιοµέτρων, η οποία φυσικά εγκατέλειψε το τµήµα το
οποίο υποστήριζε σε αυτό το χωριό.

Όλο αυτό το διάστηµα µέχρι χθες και παρά τις διαδοχικές
προσλήψεις αναπληρωτών, δεν έγινε καµµία τοποθέτηση δασκά-
λου ειδικής αγωγής ώστε να πληρωθούν τα κενά όχι µόνο στη
Βόνιτσα, αλλά και όλων των ειδικών δοµών της περιοχής. 

Επιπλέον, το προηγούµενο διάστηµα χρειάστηκε και η εν λόγω
εκπαιδευτικός να λάβει αναρρωτική άδεια, µε αποτέλεσµα ξανά
το Ειδικό Δηµοτικό Σχολείο Βόνιτσας να παραµείνει κλειστό για
δύο εβδοµάδες. 

Δεν ξέρω αν είναι τυχαίο, αλλά µόλις σήµερα τοποθετήθηκε
εκεί ένας εκπαιδευτικός στη µέση της χρονιάς, ο οποίος, από ό,τι
πληροφορηθήκαµε, είναι γενικής εκπαίδευσης και όχι ειδικής,
όπως όφειλε να τοποθετήσει το Υπουργείο. Είναι ευνόητο ότι ο
δάσκαλος αυτός ακόµη και αν υπερβάλλει εαυτόν, το έργο του
δεν θα καλύψει ούτε καν τις στοιχειώδεις απαιτήσεις γιατί δεν
έχει εκπαιδευτεί γι’ αυτό. Επιπλέον, το γεγονός ότι είναι µόνος
και ότι ανά πάσα στιγµή µπορεί να απουσιάσει, αποτέλεσµα θα
έχει το σχολείο νοµοτελειακά να ξανακλείσει. 

Κατά την άποψή µας, όλα αυτά είναι ενταγµένα στην κυβερ-
νητική πολιτική της συνειδητής και µεθοδευµένης απαξίωσης
των δηµόσιων και δωρεάν παροχών στον λαό και τους εργαζό-
µενους, δυστυχώς και σε αυτόν τον τοµέα. 

Εµείς σας ρωτάµε τι µέτρα -και αναφέροµαι σε αποτελεσµα-
τικά µέτρα- προτίθεται να πάρει η Κυβέρνηση για την άµεση και
ουσιαστική λειτουργία του Ειδικού Δηµοτικού Σχολείου Βόνιτσας
µε πρόσληψη όλου του αναγκαίου -και όχι ενός- µόνιµου ειδικού
παιδαγωγικού και βοηθητικού προσωπικού, αλλά και την πλήρη
στελέχωση όλων των ειδικών δοµών -τµήµατα ένταξης- στα σχο-
λεία της περιοχής από µόνιµο ειδικό εκπαιδευτικό προσωπικό.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Η Υφυπουργός Παι-

δείας και Θρησκευµάτων κ. Σοφία Ζαχαράκη έχει τον λόγο για
την πρωτολογία της.

ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-
των): Κύριε Βουλευτά, ευχαριστώ για την ευκαιρία που µου δί-
νετε να συζητήσουµε γι’ αυτό το ζήτηµα που είµαι σίγουρη ότι
και λόγω του γεωγραφικού ενδιαφέροντος είναι ένα ζήτηµα το
οποίο έχουµε αντιµετωπίσει από την αρχή της χρονιάς και µε το
Ειδικό Σχολείο της Βόνιτσας έχουµε ασχοληθεί επισταµένα. Θα
σας αποδείξω πώς, γιατί είναι κάτι το οποίο προφανώς στο χρο-
νολόγιο το οποίο αναφέρετε µπορεί να διαφεύγει. Θα ήθελα λοι-
πόν να σας το θυµίσω. 

Για αρχή να πληροφορήσω και το Σώµα ότι ως προς τις προσ-
λήψεις στην ειδική εκπαίδευση, το Υπουργείο Παιδείας και Θρη-
σκευµάτων έχει διαθέσει µέχρι στιγµής στο σύνολο των
λειτουργικών αναγκών πέντε χιλιάδες διακόσιες τριάντα µία πι-
στώσεις για την πρόσληψη ειδικού εκπαιδευτικού, ειδικού βοη-
θητικού προσωπικού, τρεις χιλιάδες εννιακόσιες σαράντα δύο
είχαν µάλιστα διατεθεί µέχρι τις 4 Σεπτεµβρίου. 

Κατά γενική οµολογία και παρά την αρχική ούτως ή άλλως
αποτίµηση που κάνατε περί της κατάστασης των ειδικών σχο-
λείων εν γένει, φέτος πολύ νωρίς µεγάλος αριθµός πιστώσεων
διατέθηκε, χωρίς να θέλω να ωραιοποιήσω καµµία κατάσταση,
κύριε Βουλευτά. Και θα αναφερθώ σε αυτό αµέσως µετά. 

Από το σύνολο των πιστώσεων και συγκεκριµένα για την Περι-
φερειακή Διεύθυνση Δυτικής Ελλάδος διατέθηκαν τριακόσιες
σαράντα οκτώ πιστώσεις, µεγαλύτερος αριθµός από κάθε άλλη
χρονιά. 

Συγκεκριµένα για το Ειδικό Σχολείο της Βόνιτσας, έχουν το-
ποθετηθεί εκπαιδευτικοί ΠΕ11, Φυσικής Αγωγής δηλαδή, ΠΕ86
Πληροφορικής και ως προς την ειδική αγωγή, κοινωνικός λει-
τουργός, ψυχολόγος και ένα µόνιµο µέλος ειδικού βοηθητικού
προσωπικού, ο οποίος εκεί υπηρετεί µε απόσπαση. 

Πάω τώρα στο συγκεκριµένο θέµα του κενού που ούτως ή
άλλως είναι και η ουσία της ερώτησής σας.

Στις 14 Οκτωβρίου η αναπληρώτρια δασκάλα ειδικής αγωγής
ζήτησε και ως δικαιούτο έλαβε αναρρωτική άδεια λόγω επαπει-
λούµενης κύησης. Στις 16 Οκτωβρίου τοποθετήθηκε εκεί δα-
σκάλα ειδικής αγωγής η οποία ανέλαβε υπηρεσία, όµως έκανε
χρήση του δικαιώµατος ανατροφής τέκνων και αποχώρησε. Στις
6 Νοεµβρίου µε απόφαση του διευθυντή Πρωτοβάθµιας Εκπαί-
δευσης της Αιτωλοακαρνανίας µετακινήθηκε προσωρινά µόνιµος
εκπαιδευτικός ΠΕ70, δάσκαλος δηλαδή, του τµήµατος ένταξης
του Α’ Δηµοτικού Σχολείου Βόνιτσας -το αναφέρατε ήδη- το
οποίο συστεγάζεται µε το Ειδικό Δηµοτικό Σχολείο Βόνιτσας και
την ίδια µέρα ο ίδιος ο εκπαιδευτικός αιτήθηκε αναρρωτική άδεια
και δεν ανέλαβε υπηρεσία. 

Στις 15 Νοεµβρίου µετακινήθηκε στο Ειδικό Δηµοτικό Σχολείο
Βόνιτσας αναπληρώτρια δασκάλα ειδικής αγωγής από το τµήµα
ένταξης σχολικής µονάδος για να διδάξει στο σχολείο αυτό και
να καλύψει αυτή την ανάγκη η οποία προέκυψε από τις συνεχείς,
όπως είδατε, προσπάθειες κάλυψης αυτού του κενού, µε νέα
πρόσληψη από το Υπουργείο Παιδείας. 

Και για να καλυφθεί και αυτή η ανάγκη η οποία προέκυψε στο
τµήµα ένταξης -την αναδείξατε πριν από λίγο- µε την τελευταία
φάση προσλήψεων προσελήφθη νέος αναπληρωτής στις 27 Ια-
νουαρίου 2020, ο οποίος ανέλαβε υπηρεσία -το αναφέρατε πριν-
στην εν λόγω σχολική µονάδα έτσι ώστε η αναπληρώτρια εκπαι-
δευτικός να µπορεί να επιστρέψει στην αρχική της θέση.

Άρα νοµίζω ότι από τις αλλεπάλληλες και συνεχείς προσπά-
θειες οι οποίες έγιναν από τη Διεύθυνση Πρωτοβάθµιας Εκπαί-
δευσης της Αιτωλοακαρνανίας -και θα ήθελα, ούτως ή άλλως, να
συνεχίσω να παροτρύνω τη διεύθυνση εκεί, όπως το έκανε ήδη,
να καλύπτει τις ανάγκες, όταν και όπως προκύπτουν- αλλά και
από την περιφερειακή διεύθυνση και βέβαια, την κεντρική υπη-
ρεσία δίνονταν άµεσα λύσεις ως προς το συγκεκριµένο θέµα.

Αυτό το θέµα, ούτως ή άλλως, εν συνόλω, κύριε Βουλευτά, θα
αναλύσω και στη δευτερολογία, το πώς το Υπουργείο προτίθεται
να καλύψει µε τους διορισµούς πλέον την ειδική αγωγή και µε το
χρονολόγιο, το οποίο θα δοθεί η ευκαιρία να παρουσιάσω αµέ-
σως µετά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ο Βουλευτής του
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Κουµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Παπαναστάσης έχει τον
λόγο για τρία λεπτά για τη δευτερολογία του.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Σας ευχαριστώ, κυρία
Υπουργέ, για την ενηµέρωση.

Υπάρχει ένα στοιχείο το οποίο, αν θέλετε, αναιρεί και την ενερ-
γητική διαδικασία την οποία αναφέρετε εσείς για την αναπλή-
ρωση αυτών των απωλειών, αλλά και την αντιπολιτευτική κριτική
την οποία κάνω εγώ αυτή τη στιγµή στην πολιτική της Κυβέρνη-
σης και αυτό είναι η ίδια η πραγµατικότητα. Το σχολείο ήταν κλει-
στό και νοµίζω πως αυτό είναι και το στοιχείο στο οποίο θα
πρέπει να σταθούµε για να αξιολογήσουµε και αυτή την κατά-
σταση.

Είναι σηµαντικό ότι ήδη ο δάσκαλος τοποθετήθηκε σήµερα.
Κυριολεκτικά έγινε στη µέση της σχολικής χρονιάς και δυστυχώς
-θα το γενικεύσω λίγο- και για την κατάσταση που επικρατεί στα
ειδικά σχολεία, µε ευθύνη της Κυβέρνησης, για µια ακόµη φορά
η θέση µας είναι ότι εξαιρεί απάνθρωπα από τη µαθησιακή δια-
δικασία µε τον πλέον κραυγαλέο τρόπο τα παιδιά µε τις ειδικές
εκπαιδευτικές ανάγκες, τις µαθησιακές δυσκολίες και αναπηρίες.

Οι επιπτώσεις, δυστυχώς, αυτής της πολιτικής για τη µετέ-
πειτα ζωή τους είναι τραγικές και ανεπανόρθωτες. Δυστυχώς,
δεν αρκεί µόνο η παρουσία δασκάλων και το γνωρίζετε πολύ
καλά αυτό. Απαιτείται ειδικό επιστηµονικό προσωπικό -λογοθε-
ραπευτές, εργοθεραπευτές, ψυχολόγοι, κοινωνικοί λειτουργοί,
µουσικοί, εικαστικοί και θεατρικής αγωγής- αλλά και ειδικό βοη-
θητικό προσωπικό, όπως προβλέπεται για την πλήρη στελέχωση
αυτών των σχολείων.

Τι κάνετε για αυτό; Η άποψή µας είναι ότι δεν κάνετε τίποτε. Η
πολιτική που ακολουθεί και η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
τεκµηριώνει απόλυτα -και αυτό έχει πολλή οδύνη, δυστυχώς, για
τις λαϊκές οικογένειες- ότι και η Κυβέρνησή σας, όπως και η προ-
ηγούµενη, υπηρετεί µε συνέπεια µια κανονικότητα που θέλει
αυτά τα παιδιά να είναι αποδέκτες µιας εκπαιδευτικής στήριξης
µε καθυστέρηση, ελλιπούς και πολλές φορές να ολοκληρώνεται
το σχολικό έτος χωρίς να τους έχει παρασχεθεί η παραµικρή επι-
στηµονική και παιδαγωγική βοήθεια.

Αυτή είναι, δυστυχώς, η ανάπτυξη για όλους που ευαγγελίζε-
ται η Νέα Δηµοκρατία, που αντικατέστησε τη δίκαιη ανάπτυξη
που διατυµπάνιζε ο ΣΥΡΙΖΑ. Το ότι ακόµη και αυτή την περίοδο
κανένα ειδικό σχολείο δεν λειτουργεί σε πλήρη ανάπτυξη ελλεί-
ψει προσωπικού -τονίζω «σε πλήρη ανάπτυξη»- καθώς λόγω µει-
ωµένων πιστώσεων έχει µειωθεί το βοηθητικό προσωπικό, το
ειδικό επιστηµονικό και ειδικό παιδαγωγικό προσωπικό, µιλά από
µόνο του.

Με δεδοµένες αυτές τις ελλείψεις, οι οικογένειες εξαναγκά-
ζονται να αναλάβουν το κόστος στήριξης των παιδιών τους. Αυτό
είναι το, κατά τα άλλα, δηµόσιο σχολείο. Αναγκάζονται και προσ-
λαµβάνουν ιδιωτική παράλληλη, που στην κυριολεξία έχει κατα-
κλύσει τα σχολεία, ειδικά και γενικά.

Μα, να ήταν αυτό και το µοναδικό κόστος που επωµίζονται οι
γονείς; Φυσικά και όχι! Είναι τεράστιος ο αριθµός των παιδιών
που αναγκάζονται να πηγαίνουν σε απογευµατινά ιδιωτικά κέν-
τρα για να κάνουν τις αναγκαίες δαπανηρές παρεµβάσεις και η
πλειοψηφία τους, δυστυχώς, είναι παιδιά λαϊκών εργατικών οι-
κογενειών, µε πολύ περιορισµένα εισοδήµατα.

Άραγε, αυτό είναι το δηµόσιο σχολείο; Στην εικόνα της υπο-
στελέχωσης ας προστεθεί και η κακή κτηριακή κατάσταση των
ειδικών σχολείων. Φιλοξενούνται σε παλιά κτήρια, προκάτ αίθου-
σες ή τα τµήµατα ένταξης που στεγάζονται σε αίθουσες που πε-
ρισσεύουν στα γενικά σχολεία, καθιστώντας την καθηµερινότητα
τόσο για τους µαθητές όσο και για τους εργαζόµενους δυσβά-
στακτη, απαγορεύοντας επί της ουσίας κάθε επιστηµονική και
παιδαγωγική παρέµβαση.

Εκτίµησή µας είναι ότι το σηµερινό Υπουργείο, παίρνοντας τη
σκυτάλη από την προηγούµενη κυβέρνηση, υλοποιεί τον νόµο
για τις νέες δοµές σε ό,τι αφορά στην ειδική αγωγή. Ο νόµος
αυτός θέτει επιπλέον εµπόδια στη διαδικασία της διάγνωσης και
καθιστά τη γενική εκπαίδευση αρχικά και καθολικά υπεύθυνη για
την υποστήριξη των παιδιών µε ειδικές εκπαιδευτικές ανάγκες.
Mόνο στην περίπτωση που θα αποτύχουν οι παρεµβάσεις το
παιδί θα εντάσσεται, µέσα από µία χρονοβόρα διαδικασία που

κυριολεκτικά κυλά σε βάρος του σε άλλο πλαίσιο, πιθανά ειδικό
σχολείο.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Η Υφυπουργός κ. Ζα-

χαράκη έχει τον λόγο για τη δευτερολογία της.
ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-

των): Κύριε Βουλευτά, µε συγκεκριµένα βήµατα και συγκεκριµέ-
νες πράξεις και ενέργειες ανέλυσα πώς το Υπουργείο κεντρικά
αλλά και περιφερειακά στις διευθύνσεις µας προσπάθησε να κα-
λύψει τη συγκεκριµένη ανάγκη.

Επειδή µιλήσατε για το ειδικό εκπαιδευτικό και ειδικό βοηθη-
τικό προσωπικό, πράγµατι καίριο στην αντιµετώπιση των αναγ-
κών των παιδιών που είναι στην ειδική αγωγή, αλλά και στη
γενική, µε την παράλληλη στήριξη, θα επανέλθω µε αριθµούς ως
προς την παράλληλη στήριξη για να δείτε το ρεκόρ εγκρίσεων
που φέτος έχουµε δώσει το Υπουργείο Παιδείας, αλλά και τις πι-
στώσεις που έχουν διατεθεί -περισσότερες από ποτέ- για αυτό
το οποίο βλέπουµε πράγµατι ότι εξελίσσεται. Εξελίσσεται αυτός
ο αριθµός των εγκρίσεων για τις παράλληλες στηρίξεις. Προφα-
νώς είναι µία συζήτηση που ίσως και το Κοινοβούλιο πρέπει να
κάνει εν συνόλω για το θέµα της ειδικής αγωγής, το πώς δηλαδή
θα πρέπει να αντιµετωπίσουµε το ζήτηµα της παράλληλης στή-
ριξης και των τµηµάτων ένταξης.

Όµως, επειδή µιλήσατε για την πραγµατικότητα -και εδώ είναι
καλό να συζητήσουµε για αυτή- δεν είναι πραγµατικότητα ότι για
πρώτη φορά προχωρούν οι διορισµοί στην ειδική αγωγή; Δεν
είναι πραγµατικότητα ότι µέσα στον Δεκέµβριο αναρτήθηκαν οι
τελικοί πίνακες για τον ειδικό εκπαιδευτικό και ειδικό βοηθητικό
προσωπικό, άνθρωποι οι οποίοι πρόκειται να διοριστούν, και επί-
σης αναµένουµε και τα αποτελέσµατα -γιατί εξαρτάται, ξέρετε,
από το πλήθος των αιτήσεων, από τον ΑΣΕΠ- για την τρίτη και
τη µεγάλη προκήρυξη για την ειδική αγωγή για τους εκπαιδευτι-
κούς; Είναι µία πραγµατικότητα, κύριε Βουλευτά.

Για πρώτη φορά, µετά από χρόνια, η Κυβέρνηση προχώρησε
µία διαδικασία την οποία έκρινε ότι πρέπει να προτεραιοποιήσει.
Ξέρετε ότι είχε ξεκινήσει από την προηγούµενη πολιτική ηγεσία
και είχαµε και εµείς εκφράσει τις δικές µας αντιρρήσεις ως προς
την προκήρυξη, όµως θέσαµε ως προτεραιότητα το καλό των
παιδιών και είπαµε ότι ναι, προχωρούµε στον διορισµό τεσσερι-
σήµισι χιλιάδων ανθρώπων, εκπαιδευτικών ειδικού εκπαιδευτικού
και ειδικού βοηθητικού προσωπικού, για το καλό της ειδικής αγω-
γής, της εκπαίδευσης και το καλό των παιδιών µας κυρίως.

Και το ξέρετε πάρα πολύ καλά -επειδή µιλήσατε εν συνόλω για
τις ανάγκες στην εκπαίδευση- ότι προχωράµε και στη γενική εκ-
παίδευση µε δύο σηµαντικές προκηρύξεις, οι οποίες «τρέχουν»
αυτή τη στιγµή για την πρωτοβάθµια και τη δευτεροβάθµια εκ-
παίδευση, που αυτό θα µας εξασφαλίσει δεκαπέντε χιλιάδες
άτοµα τα επόµενα χρόνια στη δηµόσια εκπαίδευση, στο δηµόσιο
σχολείο, το οποίο έχουµε τόσο µεγάλη ανάγκη ούτως ή άλλως,
να ενισχύσουµε το ανθρώπινο δυναµικό και να το εµπλουτί-
σουµε. Λαµβάνουµε υπ’ όψιν όλα τα ζητήµατα. Και για το κτη-
ριακό ξέρετε πολύ καλά ότι αυτό έχει να κάνει µε τους δήµους.
Όµως, δεν σταµατάµε να συζητάµε όπου και να πηγαίνουµε, η
Υπουργός και εγώ, µε τους δήµους και µε τις δοµές εκεί, µε όλες
τις δοµές τις ενισχυτικές και µε τις σχολικές µονάδες, για να µπο-
ρέσουµε να δώσουµε λύσεις στα ζητήµατα της ειδικής αγωγής,
αλλά και της γενικής, ως προς τις σχολικές µονάδες.

Άρα δεν υπάρχει προνόµιο κοινωνικής ευαισθησίας. Είµαστε
όλοι µπροστά στο πρόβληµα, το αντιµετωπίζουµε εν συνόλω,
αλλά δεν θα αδικήσουµε και τις προσπάθειες που έχουν γίνει
µέχρι τώρα, µε ρεκόρ προσλήψεων σε αναπληρωτές, πάνω από
κάθε άλλη φορά, µε ρεκόρ εγκρίσεων στην παράλληλη στήριξη,
µε ρεκόρ πιστώσεων και στο ειδικό εκπαιδευτικό και στο ειδικό
βοηθητικό προσωπικό και πρώτη φορά µε διορισµούς, µετά από
δέκα χρόνια, και στην ειδική αγωγή και στη γενική εκπαίδευση.
Και είµαστε εδώ βέβαια να συζητήσουµε και επιµέρους ζητή-
µατα, όποτε κριθεί απαραίτητο.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Η έκτη µε αριθµό

397/20-1-2020 επίκαιρη ερώτηση δευτέρου κύκλου του Βου-
λευτή Α’ Ανατολικής Αττικής του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής
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Αριστεράς κ. Παναγιώτη (Πάνου) Σκουρολιάκου προς την
Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, µε θέµα: «Σφοδρές αντι-
δράσεις των Ελλήνων δηµιουργών για την πολιτική των πνευµα-
τικών δικαιωµάτων του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού»
και η έβδοµη µε αριθµό 400/21-1-2020 επίκαιρη ερώτηση δευτέ-
ρου κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας κ. Ιωάννη Δελή προς την Υπουργό Πολιτι-
σµού και Αθλητισµού, µε θέµα: «Τις εξελίξεις γύρω από τα πνευ-
µατικά δικαιώµατα συνθετών και στιχουργών», οι οποίες
αναφέρονται στο ίδιο θέµα θα συζητηθούν ταυτόχρονα, χωρίς
να επηρεάζονται τα δικαιώµατα των οµιλητών ως προς τον χρόνο
οµιλίας τους, σε εφαρµογή της διάταξης της παραγράφου 4 του
άρθρου 131 του Κανονισµού της Βουλής.

Στις δύο αυτές ερωτήσεις, που είναι πανοµοιότυπες, θα απαν-
τήσει η Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού κ. Λίνα Μενδώνη.

Δίνω τον λόγο πρώτα στον κ. Παναγιώτη Σκουρολιάκο, για δύο
λεπτά, για την πρωτολογία του.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Το τελευταίο χρονικό διάστηµα γινόµαστε αποδέκτες των έν-
τονων αντιδράσεων των Ελλήνων δηµιουργών που προέκυψαν
διότι η Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού και η διοίκηση του
Οργανισµού Πνευµατικών Δικαιωµάτων δεν έχουν αδειοδοτήσει
τον νέο φορέα συλλογικής διαχείρισης πνευµατικών δικαιωµά-
των ΕΔΕΜ.

Η Υπουργός Πολιτισµού κωλυσιεργεί καθ’ υπέρβαση του
νόµου, ενώ έχει στα χέρια της από τον περασµένο Αύγουστο θε-
τική γνωµοδότηση από την προηγούµενη διοίκηση του Οργανι-
σµού Πνευµατικής Ιδιοκτησίας και δεν υπογράφει την υπουργική
απόφαση που απαιτείται ώστε να αδειοδοτηθεί ο νέος Οργανι-
σµός Συλλογικής Διαχείρισης Πνευµατικών Δικαιωµάτων που
έφτιαξαν το σύνολο των Ελλήνων δηµιουργών, µε σκοπό να µπο-
ρέσουν να διαχειριστούν µόνοι τους τα πνευµατικά τους δικαιώ-
µατα.

Παράλληλα η νέα διοίκηση του Οργανισµού Πνευµατικής Ιδιο-
κτησίας αδειοδότησε µια ιδιωτικών συµφερόντων εταιρεία δια-
χείρισης πνευµατικών δικαιωµάτων, χωρίς καν να έχει αναρτήσει
το ρεπερτόριο που εκπροσωπεί. Φοβούµαστε πως στόχος είναι
να οδηγηθούν οι Έλληνες δηµιουργοί ξανά στον δρόµο των ιδιω-
τικών συµφερόντων που επί δεκαετίες καπηλεύονταν την πνευ-
µατική τους περιουσία, και εννοούµε την αλήστου µνήµης ΑΕΠΙ.

Η Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού σε επίκαιρη ερώτηση
στη Βουλή είχε δηλώσει πως θα υπογράψει άµεσα την αδειοδό-
τηση του νέου Οργανισµού Συλλογικής Διαχείρισης, ο οποίος εκ-
προσωπεί το σύνολο του ελληνικού τραγουδιού. Από τότε και
µέχρι σήµερα δεν έχει υπογράψει τη σχετική υπουργική από-
φαση.

Με βάση τα παραπάνω, ερωτάται η κυρία Υπουργός εάν σκο-
πεύει να αδειοδοτήσει τον Οργανισµό Συλλογικής Διαχείρισης
ΕΔΕΜ, ο οποίος θα είναι αντικείµενο διαχείρισης από τους Έλ-
ληνες δηµιουργούς και θα λειτουργεί σύµφωνα µε τα ευρωπαϊκά
πρότυπα ή αν θα τους οδηγήσει στα χέρια ιδιωτικών συµφερόν-
των.

Αυτό το ζοφερό, το σκοτεινό τοπίο των πνευµατικών δικαιω-
µάτων, κύριε Πρόεδρε, ήρθε να το αντιµετωπίσει κατά την προ-
ηγούµενη κοινοβουλευτική περίοδο η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ,
δηµιουργώντας τον νόµο -επιτέλους για πρώτη φορά στη χώρα
µας µετά από το 1930- των πνευµατικών δικαιωµάτων. Μετά το
κλείσιµο της «αµαρτωλής» -όπως λέµε- ΑΕΠΙ δηµιούργησε την
Ειδική Υπηρεσία Έκτακτης Διαχείρισης των δικαιωµάτων και
τώρα οι δηµιουργοί έχουν έτοιµο τον δικό τους φορέα.

Η Νέα Δηµοκρατία και ο νυν Πρωθυπουργός πριν τις εκλογές
είχαν υποσχεθεί ότι θα προχωρήσουν στην αδειοδότηση. Δεν το
έκαναν. Καθυστερούσαν και καθυστερούν ακόµα. Οι ίδιοι οι δη-
µιουργοί κατήγγειλαν ότι µπορεί να εξελιχθεί παράλληλα µε την
προετοιµασία µετάβασης από την ΕΥΕΔ στην ΕΔΕΜ το business
plan, η έκθεση βιωσιµότητας που ζήτησε η Υπουργός, χωρίς από
πουθενά να προκύπτει και χωρίς καθόλου να είναι αναγκαίο,
απλώς για να καθυστερήσει. Οι ίδιοι οι δηµιουργοί λένε ότι η κ.
Μενδώνη κερδίζει χρόνο εις βάρος τους. Μιλάµε για όλο το ρε-
περτόριο του ελληνικού τραγουδιού, όλους τους δηµιουργούς,

µουσικούς, στιχουργούς. Είναι όλο το ρεπερτόριο και δεν έχουµε
εµπιστοσύνη ότι αυτό το ρεπερτόριο µπορεί να στηρίξει µια εται-
ρεία.

Σήµερα το πρωί οι δηµιουργοί κατέθεσαν την έκθεση βιωσιµό-
τητας και στο Υπουργείο και στον Οργανισµό Πνευµατικής Ιδιο-
κτησίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, κύριε
Σκουρολιάκο. Θα τα πείτε και στη δευτερολογία σας.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Τελειώνω σε δέκα
δευτερόλεπτα, κύριε Πρόεδρε.

Ο αριθµός πρωτοκόλλου στο Υπουργείο είναι 41044 και µε
ηµεροµηνία 3-2-2020. Ελπίζουµε ότι συντοµότατα θα δοθεί η
αδειοδότηση, θα πέσει η υπογραφή και δεν θα ξεχαστεί αυτή η
έκθεση -την οποία δηµιούργησαν σε αξιόπιστο γραφείο τάχιστα
οι δηµιουργικοί- στα συρτάρια της κυρίας Υπουργού.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, πριν δώσω τον λόγο στον κύριο Δελή, έχω την τιµή να
ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν
από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν
στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενη-
µερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνω-
σης και λειτουργίας της Βουλής, σαράντα πέντε µαθήτριες και
µαθητές και τρεις εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το Μουσικό
Σχολείο Ξάνθης.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Αυτή τη στιγµή δεν παρακολουθείτε νοµοθετικό έργο, αλλά
τον λεγόµενο κοινοβουλευτικό έλεγχο, όπου ο Βουλευτής ερωτά
και ο Υπουργός απαντά.

Κύριε Δελή, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά, για την πρωτολογία
σας.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Να προσθέσω εδώ ότι η ερώτηση αφορά τα δικαιώµατα των

µουσικών δηµιουργών, των στιχουργών, των ερµηνευτών του συ-
νόλου του ελληνικού τραγουδιού. 

Από την άποψη αυτή νοµίζουµε ότι είναι µία πολύ σηµαντική
ερώτηση σ’ ένα πάρα πολύ σηµαντικό ζήτηµα που αφορά έτσι κι
αλλιώς τον ελληνικό λαό, µιας και το ελληνικό τραγούδι αποτελεί,
κατά την άποψή µας, στοιχείο της σύγχρονης ταυτότητάς του. 

Κυρία Υπουργέ, όπως καταλαβαίνετε, µετά και τις σηµερινές
εξελίξεις έχει τροποποιηθεί, ασφαλώς, το περιεχόµενο της ερώ-
τησης που έχουµε καταθέσει. Σήµερα, λοιπόν -για να το γνωρί-
ζουν και όσοι µας ακούνε- έχουν καταθέσει οι δηµιουργοί, οι
άνθρωποι της Ένωσης Δικαιούχων Ελληνικής Μουσικής, του υπό
σύσταση, δηλαδή, Οργανισµού Συλλογικής Διαχείρισης των δι-
καιωµάτων τους, την έκθεση βιωσιµότητας πνευµατικής ιδιοκτη-
σίας και στο Υπουργείο και στον οργανισµό. Συνεπώς εκλείπει
-νοµίζουµε- και η τελευταία δικαιολογία που θα µπορούσε να επι-
καλεστεί το Υπουργείο για την αδειοδότηση της ΕΔΕΜ, όπως λέ-
γεται συνοπτικά.

Η θέση µας, λοιπόν, κυρία Υπουργέ, είναι, αν δεν το έχετε ήδη
κάνει, να υπογράψετε την άδεια λειτουργίας της Ένωσης Δι-
καιούχων Ελληνικής Μουσικής και, βεβαίως, να προβείτε άµεσα
στην από κοινού έκδοση της κοινής υπουργικής απόφασης µε το
Υπουργείο Οικονοµικών σύµφωνα µε το ν.4481. Έχουν ταλαιπω-
ρηθεί πολύ όλα τα τελευταία χρόνια οι Έλληνες δηµιουργοί. Ορι-
σµένοι από αυτούς έχουν φτάσει και στα έσχατα σηµεία της
ένδειας. 

Εδώ πρέπει να πούµε ότι ιδιαίτερα οι στιχουργοί δεν έχουν
άλλο τρόπο προσπορισµού, εσόδων από την είσπραξη αυτών
των δικαιωµάτων. Δεν µπορούν να εµφανιστούν, να κάνουν οτι-
δήποτε άλλο. Και µιλάω ειδικά για τους στιχουργούς. 

Συνεπώς θέλουµε να ακούσουµε ευχάριστα πράγµατα από
σας, κυρία Υπουργέ. Θέλουµε να µας πείτε ότι τα έχετε υπογρά-
ψει, ότι έχετε ξεκινήσει αυτή τη διαδικασία, φυσικά υλοποιώντας
έναν νόµο. 

Και εδώ θα ήθελα να πω, µίας και γίνεται µία ιδιότυπη συζή-
τηση κατά τη διαδικασία αυτή της ερώτησης, ότι αυτός ο νόµος
που ψηφίστηκε το 2017 από την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, ήταν
κατ’ εφαρµογή µιας οδηγίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης όχι για να
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προστατεύσει τα δικαιώµατα των δηµιουργών, αλλά για να δηµι-
ουργήσει όλες εκείνες τις συνθήκες, έτσι ώστε να λειτουργήσουν
καπιταλιστικές επιχειρήσεις σ’ αυτά τα δικαιώµατα. Γι’ αυτό και
είναι σκανδαλώδεις οι διατάξεις αυτού του νόµου του ΣΥΡΙΖΑ σε
ό,τι αφορά τις ανεξάρτητες οντότητες διαχείρισης, δηλαδή τους
ιδιώτες -για να λέµε τα πράγµατα µε το όνοµα τους-, όπου εκεί
η συµπεριφορά του κράτους απέναντι τους πραγµατικά γίνεται
µε το γάντι, ενώ είναι ιδιαίτερα αυστηρή µε τους Οργανισµούς
Συλλογικής Διαχείρισης, εκεί, δηλαδή, που οι ίδιοι δηµιουργοί θα
φροντίσουν και θα εισπράξουν τα δικαιώµατά τους. 

Περιµένουµε µε αγωνία, κυρία Υπουργέ, να ακούσουµε την το-
ποθέτησή σας, όπως περιµένουν και οι δηµιουργοί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Η Υπουργός Πολιτι-
σµού και Αθλητισµού, η κ. Λίνα Μενδώνη, έχει τον λόγο για έξι
λεπτά για να απαντήσει στους συναδέλφους. 

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Ευχαριστώ και τους δύο Βουλευτές για την ερώτηση τους,
γιατί µου δίνουν την ευκαιρία να τοποθετηθώ, για άλλη µία φορά,
στο ζήτηµα της διαχείρισης των πνευµατικών δικαιωµάτων των
δηµιουργών και ειδικότερα στο θέµα της αδειοδότησης του Ορ-
γανισµού Συλλογικής Διαχείρισης - Ένωση Δικαιούχων ΕΔΕΜ.
Προφανώς το θέµα είναι πάρα πολύ σηµαντικό, γιατί αφορά
πολύ κόσµο, γιατί αφορά το ελληνικό τραγούδι, το οποίο -όπως
και εσείς είπατε- βεβαίως είναι ένα µέρος της ταυτότητας µας.
Όµως, να πάρουµε τα πράγµατα λίγο από την αρχή. 

Βεβαίως, κατετέθη σήµερα το µεσηµέρι στο Υπουργείο η έκ-
θεση βιωσιµότητας. Θα µιλήσουµε γι’ αυτό. Κατ’ αρχάς, νοµίζω
ότι µπορούµε να συµφωνήσουµε σε δύο πράγµατα. Το βασικό
ζητούµενο είναι ότι η πολιτεία θα πρέπει να ακολουθήσει µία δια-
δικασία που να είναι νόµιµη, αποδοτική και αποτελεσµατική για
τη λειτουργία κάθε Οργανισµού Συλλογικής Διαχείρισης επ’
ωφελεία των δηµιουργών και µε όρους διαφάνειας και λογοδο-
σίας. Και αυτό, όχι µόνο γιατί ο χώρος έχει τραυµατιστεί στο
πρόσφατο παρελθόν -αναφέροµαι και εγώ στην ΑΕΠΙ- αλλά κυ-
ρίως γιατί οι Οργανισµοί Συλλογικής Διαχείρισης δεν προωθούν
το δικό τους συµφέρον, αλλά διαχειρίζονται τα χρήµατα των δη-
µιουργών για λογαριασµό των δηµιουργών. 

Από την άλλη πλευρά, εκτός από τους δηµιουργούς υπάρχουν
και οι χρήστες. Είναι επιχειρήσεις και οργανισµοί που χρειάζον-
ται τη µουσική δηµιουργία, προκειµένου να επιτελέσουν το ρόλο
τους, επιχειρήσεις που προσφέρουν εργασία, συνεισφέρουν στα
φορολογικά βάρη κ.λπ.. Αξιώνουν, λοιπόν, και εκείνοι -και δικαιο-
λογηµένα- να υπάρχει ένας οργανισµός ή να υπάρχουν Οργανι-
σµοί Συλλογικής Διαχείρισης, οι οποίοι να είναι αξιόπιστοι και
κυρίως διαφανείς στη λειτουργία τους. Νοµίζω ότι σε αυτά µπο-
ρούµε να συµφωνήσουµε. 

Και να ξεκινήσουµε τώρα από τα ζητήµατα, για τα οποία έχετε
θέσει τις ερωτήσεις. 

Κατ’ αρχάς, όσον αφορά στην πρώτη ερώτηση, του κ. Σκου-
ρολιάκου: Αιτιάστε στην ερώτησή σας ότι κωλυσιεργώ καθ’ υπέρ-
βαση του νόµου. Ας δούµε, λοιπόν, τι λέει ο νόµος, ο δικός σας
νόµος, ο ν. 4481/2017 του ΣΥΡΙΖΑ και τι έπραξε το Υπουργείο.
Διαβάζω, λοιπόν, verbatim, κατά λέξει: «Ο ενδιαφερόµενος ορ-
γανισµός…» -άρθρο 4 παράγραφος 2- «…υποχρεούται πριν την
έναρξη της λειτουργίας του να καταθέσει στον ΟΠΙ αίτηση, συ-
νοδευόµενη υποχρεωτικώς από τα ακόλουθα στοιχεία: το ύψος
των εξόδων διαχείρισης, όπως επίσης και κάθε άλλο στοιχείο
που ζητείται από το Υπουργείο Πολιτισµού και Αθλητισµού ή τον
ΟΠΙ, σχετικά µε την εξασφάλιση της βιωσιµότητας και της απο-
τελεσµατικότητας της λειτουργίας του Οργανισµού Συλλογικής
Διαχείρισης». 

Στο ίδιο άρθρο παράγραφος 3: «…εφόσον πληρούνται οι προ-
ϋποθέσεις του παρόντος νόµου και προκύπτει προδήλως ότι ο
οργανισµός είναι βιώσιµος». 

Δεν χρειάζεται ιδιαίτερη νοµική ανάλυση για να αντιληφθεί κα-
νείς - καλόπιστος και κακόπιστος- ότι η βιωσιµότητα του Οργα-
νισµού Συλλογικής Διαχείρισης είναι βασικό στοιχείο που οφείλει
να ελέγξει το Υπουργείο για τη χορήγηση της άδειας. Και όχι
απλώς βιώσιµος, αλλά προδήλως βιώσιµος. 

Με τέτοια ένταση νοµοθέτησε ο ΣΥΡΙΖΑ την απαίτηση της βιω-

σιµότητας και εγώ συµφωνώ µε αυτό, διότι ένας µη βιώσιµος φο-
ρέας δεν έχει την ικανότητα αποτελεσµατικής διαχείρισης. Άρα,
είναι καταστροφικός και επιζήµιος για τους δηµιουργούς.

Πώς αποκτάται αυτή η βιωσιµότητα, πώς εξασφαλίζεται; Έρ-
χεται η αιτιολογική έκθεση του ίδιου του νόµου και λέει, «Για τη
διερεύνηση της βιωσιµότητας του αιτούντος οργανισµού, ο ΟΠΙ
ή το Υπουργείο µπορεί να ζητήσει την προσκόµιση και άλλων
στοιχείων, όπως για παράδειγµα επιχειρησιακό σχέδιο ή άλλες
σχετικές µελέτες», δηλαδή µελέτη βιωσιµότητας. Εποµένως είναι
αυτό ακριβώς το οποίο ζητήσαµε, µελέτη βιωσιµότητας, όταν µά-
λιστα, όλοι γνωρίζουµε τα έργα και τις ηµέρες της ΑΕΠΙ, οι πρα-
κτικές της οποίας τραυµάτισαν το χώρο.

Να, λοιπόν, γιατί ζητούµε το αυτονόητο, ζητούµε αυτό το
οποίο απαιτεί ο νόµος. Όχι από λόγους ιδιοτροπίας, αλλά για να
διασφαλιστούν πραγµατικά τα δικαιώµατα των δηµιουργών. 

Αυτό το οποίο δεν αναφέρεται και δεν ακούγεται πουθενά είναι
ότι η ΕΔΕΜ που ζητεί την άδεια για να διαχειριστεί εκατοµµύρια
ευρώ σε δικαιώµατα, έχει κάνει την αίτηση της µε διακόσια
εξήντα εννέα µέλη και κεφάλαιο 9.500 ευρώ. Είναι προφανές,
λοιπόν, γιατί το Υπουργείο Πολιτισµού, ο ΟΠΙ και ο Υπουργός
πρέπει να ζητήσουν περισσότερα στοιχεία, τα οποία, άλλωστε,
όπως φαίνεται, σήµερα τα κατέθεσαν.

Από εκεί και πέρα, λέτε ότι η προηγούµενη διοίκηση του ΟΠΙ
είχε εκδώσει θετική γνωµοδότηση για την αδειοδότηση της
ΕΔΕΜ. Και πάλι σας θυµίζω ότι ο ν.4481/2017 προσνέµει την απο-
φασιστική αρµοδιότητα στον Υπουργό και όχι στον ΟΠΙ. Αν ο νο-
µοθέτης ήθελε να αποφασίζει ο ΟΠΙ, θα του έδινε αποφασιστική
αρµοδιότητα. Κάτι τέτοιο, όµως, δεν έγινε. Ενώ, λοιπόν, η γνω-
µοδότηση του ΟΠΙ, την οποία επικαλείστε, είναι αναλυτική σε όλα
τα υπόλοιπα σηµεία, ειδικά στο θέµα της βιωσιµότητας απλώς
παρέθεσε διατάξεις χωρίς ειδική σκέψη, χωρίς αιτιολογία για ένα
τόσο σοβαρό ζήτηµα.

Εποµένως τα πράγµατα δεν είναι τόσο απλά. 
Από κει και πέρα, για το επόµενο, το οποίο λέτε, ότι ο ΟΠΙ αδει-

οδότησε εταιρεία ιδιωτικών συµφερόντων για να οδηγηθούν οι
Έλληνες δηµιουργοί ξανά στο δρόµο των ιδιωτικών συµφερόν-
των, θέλω να πω το εξής: Απορώ και εγώ γιατί το λέτε αυτό, όταν
εσείς, τουλάχιστον, έπρεπε να γνωρίζετε πολύ καλά, ότι δεν αδει-
οδοτήθηκε ο Οργανισµός Συλλογικής Διαχείρισης, αλλά γνωστο-
ποιήθηκε ανεξάρτητη οντότητα διαχείρισης. Είναι δύο εντελώς
διαφορετικά νοµικά µορφώµατα. Στην περίπτωση της αυτόνοµης
οντότητας, δεν υπάρχει η υποχρέωση συλλογικής διαχείρισης.
Αφορά µόνο τους δηµιουργούς, οι οποίοι έχουν εκχωρήσει το
σχετικό δικαίωµα στη συγκεκριµένη οντότητα.

Κλείνω, λοιπόν, λέγοντας ότι, βεβαίως, σήµερα το µεσηµέρι
κατετέθη από την ΕΔΕΜ η αιτηθείσα µελέτη βιωσιµότητας. Αυτή
η µελέτη θα ελεγχθεί, όπως πρέπει να ελεγχθεί από τον ΟΠΙ, ο
οποίος θα εισηγηθεί σχετικά. 

Άλλωστε, το γεγονός ότι την Παρασκευή το διοικητικό συµ-
βούλιο του Οργανισµού Πνευµατικής Ιδιοκτησίας έλαβε από-
φαση να χρηµατοδοτήσει και τη µελέτη βιωσιµότητας, δείχνει
σαφώς τις προθέσεις τόσο του ΟΠΙ όσο και του Υπουργείου.

Νοµίζω ότι είναι φανερό γιατί ζητήθηκε η µελέτη βιωσιµότη-
τας, όταν ήταν πάντα στο πλαίσιο του νόµου και δεν ήταν στη
διακριτική ευχέρεια κανενός και καµµίας Υπουργού.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει ο κ. Σκουρολιάκος για τρία λεπτά, για τη δευτε-

ρολογία του.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, νοµίζω ότι αµφισβητείτε τη στοιχειώδη αντί-

ληψή µας. Και δεν µιλάω για µένα, έναν ταπεινό Βουλευτή που
ήρθε εδώ να µεταφέρει τα αιτήµατα των Ελλήνων δηµιουργών.
Μιλάω για το σύµπαν των Ελλήνων δηµιουργών. 

Αλήθεια, πόσο σχετικός πρέπει να είναι κάποιος ως Υπουργός
Πολιτισµού για να καταλάβει ότι εκεί που ο νόµος του ΣΥΡΙΖΑ
λέει ότι ο οργανισµός είναι βιώσιµος, προδήλως είναι βιώσιµος
ο οργανισµός; Και έχει απέναντί του, όπως είπα, το σύµπαν των
Ελλήνων δηµιουργών.

Στη συνέντευξη Τύπου που έδωσαν οι δηµιουργοί, ήταν οι πάν-
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τες εκεί. Το «ΆΣΜΑ 450+», το «ΜΕΤΡΟΝ», το «ΣΩΜΣΕ», η «ΥΠΕΡ-
ΒΑΣΗ», όλοι! Πόσο γνώστης πρέπει να είναι κάποιος Υπουργός
Πολιτισµού, ώστε όταν έχει απέναντί του όλους τους Έλληνες
δηµιουργούς αµφιβάλλει ότι είναι βιώσιµος ένας οργανισµός τον
οποίο οι ίδιοι δηµιουργούν;

Αυτό λέει αυτό το «προδήλως» του νόµου του ΣΥΡΙΖΑ, κυρία
Υπουργέ. Όµως, δεν µας κάνει εντύπωση. Η στάση σας στο θέµα
είναι ευθέως αντίστοιχη µε τη συνολική πολιτική της Κυβέρνησής
σας σε όλα τα θέµατα. Κάνετε τούµπα, διαγράφετε, κάνετε τα
αντίθετα από όλα αυτά που υποσχεθήκατε, από την Συµφωνία
των Πρεσπών και το Ελληνικό που θα έµπαιναν οι µπουλντόζες
την πρώτη εβδοµάδα, µέχρι τον κατώτατο µισθό και την προστα-
σία της πρώτης κατοικίας.

Κι εδώ υποσχεθήκατε στους δηµιουργούς. Πήγε η αντιπροσω-
πεία των δηµιουργών στον κ. Μητσοτάκη και τους βγάλετε σε τη-
λεοπτικό προεκλογικό τρικ της Νέας Δηµοκρατίας. Τους
υποσχεθήκατε και τώρα σφυρίζετε αδιάφορα. Και δεν καταλα-
βαίνετε ότι προδήλως προκύπτει από όλους αυτούς τους ανθρώ-
πους ένας οργανισµός που θα είναι βιώσιµος!

Έτσι, λοιπόν, σας ζητώ να συντοµεύσετε αυτή την ιστορία, να
µη φυγοµαχείτε, να µην κρύβεστε, να µην προσπαθείτε να µας
πείσετε πως είµαστε όλοι λωτοφάγοι. 

Κατατέθηκε η έκθεση βιωσιµότητας και –επαναλαµβάνω- ελ-
πίζω να µην «αραχνιάσει» στα γραφεία σας στα συρτάρια και
τους φωριαµούς, όπως λένε στο δηµόσιο!

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει ο κ. Δελής για τη δευτερολογία του, για τρία

λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Πριν κρίνω τη δέσµευση της κυρίας Υπουρ-

γού σε σχέση µε την κατατεθείσα σήµερα έκθεση βιωσιµότητας
-θα το πω στο τέλος-, νοµίζω ότι πρέπει να κάνω ένα µικρό σχό-
λιο για την ανεπιτυχή, κατά τη γνώµη µου, απόπειρα της κυρίας
Υπουργού να δικαιολογήσει µία παρελκυστική τακτική η οποία
ακολουθήθηκε από το Υπουργείο Πολιτισµού σε σχέση µε την
υπόθεση των Ελλήνων µουσικών δηµιουργών.

Πρόκειται για µία παρελκυστική τακτική κατά την οποία το
Υπουργείο Πολιτισµού, κυρία Υπουργέ, εξάντλησε όλη, µα όλη
την αυστηρότητά του και την ανελαστικότητά του απέναντι στους
δηµιουργούς του ελληνικού τραγουδιού.

Ταυτόχρονα, όµως, το ίδιο ακριβώς διάστηµα υπήρξαν και
πάρα πολλές συµπτώσεις. Ταυτόχρονα εκδηλώθηκαν αυτά.

Πρώτον, έγινε ανάκληση της άδειας λειτουργίας δύο µηνών
για έναν οργανισµό είσπραξης πνευµατικών δικαιωµάτων -για την
«ΑΥΤΟΔΙΑΧΕΙΡΙΣΗ» µιλάω- η οποία ακυρώθηκε, φυσικά, µετά
από προσφυγή της «ΑΥΤΟΔΙΑΧΕΙΡΙΣΗΣ» από το Συµβούλιο της
Επικρατείας.

Δεύτερον, δόθηκε πολύτιµος χρόνος όλο αυτό το διάστηµα
για να ιδρυθεί και να µπει δυναµικά -θεωρητικά τουλάχιστον- µία
ανεξάρτητη οντότητα διαχείρισης, ένας ιδιώτης, δηλαδή, ο
όποιος θέλει να γίνει ΑΕΠΙ στη θέση της ΑΕΠΙ, για να καταλαβαι-
νόµαστε.

Η τρίτη σύµπτωση είναι ότι ιδρύθηκε και άλλη µία ΑΟΔ. Είναι
στα σκαριά ίδρυσης κι αυτή. Φαίνεται ότι «µυρίστηκαν ψητό». Και
τι αξιοποιούν αυτοί, κυρία Υπουργέ; Αξιοποιούν ακριβώς τις κα-
θυστερήσεις που υπάρχουν στην έκδοση της άδειας λειτουργίας
για τον Οργανισµό Συλλογικής Αυτοδιαχείρισης των ίδιων των
δηµιουργών, όπου εκεί το Υπουργείο, όπως είπαµε, είναι πάρα
πολύ αυστηρό. Αντίθετα, για µια ΑΟΔ αρκεί µόνο µια απλή γνω-
στοποίηση -εσείς το λέτε- και όλα ξεκινούν αµέσως.

Βεβαίως, η ευθύνη δεν είναι δική σας. Εσείς τον νόµο του ΣΥ-
ΡΙΖΑ εφαρµόζετε, ο νόµος του ΣΥΡΙΖΑ τα λέει αυτά, η ευρωπαϊκή
οδηγία δηλαδή, για να συνεννοούµαστε και µεταξύ µας.

Θέλω να δώσω ορισµένα χαρακτηριστικά παραδείγµατα σε
σχέση µε το πώς αντιµετωπίζει αυτός ο νόµος, τον οποίο και
εσείς εφαρµόζετε, αυτούς τους οργανισµούς.

Κατ’ αρχάς, όπως είπα και στην πρωτολογία µου, τους δίνει τη
δυνατότητα -για να µην πούµε ότι τους υποχρεώνει, υποχρεώνει,
δηλαδή, και την ΕΔΕΜ να λειτουργήσει ως µια καπιταλιστική επι-
χείρηση- να επενδύουν µέχρι το 50% των εσόδων τους στο τζόγο,
στο χρηµατιστήριο. Γιατί και το χρηµατιστήριο τζόγος είναι.

Από την άλλη, όλες αυτές οι εκθέσεις βιωσιµότητας, οι εκθέ-
σεις διαφάνειας που ζητάτε από έναν Οργανισµό Συλλογικής Αυ-
τοδιαχείρισης των ίδιων των δηµιουργών, ξαφνικά δεν είναι στις
υποχρεώσεις µιας ΑΟΔ. Εκεί δεν χρειάζονται αυτά. Μια απλή
γνωστοποίηση είναι αρκετή για να προχωρήσουν. 

Τα λέω αυτά, για να δούµε τη µεροληψία του νόµου, τη µερο-
ληψία της πολιτικής που και εσείς και ο ΣΥΡΙΖΑ και η Ευρωπαϊκή
Ένωση ακολουθείτε απέναντι στους δηµιουργούς.

Να πούµε, βεβαίως, ότι µετά από όλα αυτά θεωρούµε ότι είναι
προσχηµατικό –ναι, µε όλη τη σηµασία που έχει αυτή η λέξη- το
ενδιαφέρον της Κυβέρνησης για τους δηµιουργούς, για τα συµ-
φέροντα, υποτίθεται, των δηµιουργών, όταν τα έργα σας απο-
δεικνύουν ότι για άλλων τα συµφέροντα εργάζεται και υπηρετεί
αυτή η πολιτική.

Σε ό,τι µας αφορά, ως Κοµµουνιστικό Κόµµα και στη συζήτηση
του νόµου το καλοκαίρι του 2017 ήµασταν αντίθετοι µε οποιαδή-
ποτε ίδρυση ανεξάρτητης οντότητας διαχείρισης -µε τους ιδιώ-
τες δηλαδή, µε µία νέα ΑΕΠΙ- και είπαµε ότι οι δηµιουργοί έχουν
κάθε δικαίωµα, οι ίδιοι, συλλογικά, να αυτοδιαχειρίζονται τα δι-
καιώµατά τους που προκύπτουν από την ίδια τη δηµιουργία τους
και, βεβαίως, να µπορούν να τα διαχειρίζονται χωρίς κανέναν
πάνω από το κεφάλι τους.

Αυτό θέλουµε και ελπίζουµε, κυρία Υπουργέ, όσον αφορά σε
αυτό που απαντήσατε -και µπαίνω τώρα σε αυτό που υποσχέ-
θηκα-, το ότι θα ελεγχθεί, δηλαδή, αυτή η έκθεση βιωσιµότητας,
αυτός έλεγχος να µην κρατήσει και πάρα πολύ. Ελπίζουµε αυτό
να γίνει όσο πιο σύντοµα -ο βίος και η πολιτεία του Υπουργείου
στο ίδιο θέµα το προηγούµενο διάστηµα δεν ήταν και ο καλύτε-
ρος- έτσι ώστε να µπορέσει αυτός Οργανισµός Συλλογικής Αυ-
τοδιαχείρισης, η ΕΔΕΜ, να λειτουργήσει επιτέλους και να
ανασάνουν, εν πάση περιπτώσει, να µείνουν απερίσπαστοι αυτοί
οι δηµιουργοί στο έργο τους -ξέρετε, κυρία Υπουργέ, υπάρχει
και αυτή η πλευρά- για το οποίο είµαστε υπερήφανοι όλοι εµείς
οι υπόλοιποι που τους ακούµε και χαιρόµαστε και διασκεδάζουµε
µε τα τραγούδια τους. Θα πρέπει, λοιπόν, να λυθούν αυτά τα
προβλήµατα τους.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Η Υπουργός Πολιτι-

σµού και Αθλητισµού, η κ. Μενδώνη, έχει τον λόγο για τη δευτε-
ρολογία της για έξι συνολικά λεπτά.

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κατ’ αρχάς, οµολογώ ότι είναι µια καινοφανής νοµικού τύπου
ερµηνεία αυτή του κ. Σκουρολιάκου, ο οποίος θεωρεί ότι η πρό-
δηλη βιωσιµότητα ελέγχεται µε βάση το πόσοι δηµιουργοί είναι
παρόντες σε µία συνέντευξη Τύπου, όχι το πόσοι δηµιουργοί
έχουν συµπεριληφθεί -τα ονόµατα τους- στην αίτηση. Επαναλαµ-
βάνω ότι οι δηµιουργοί αυτοί είναι διακόσιοι εξήντα εννέα. Δεν
λέω ότι δεν είναι αντιπροσωπευτικοί, όµως µην κάνουµε λόγο για
σύµπαν το σύστηµα.

Δεύτερον, επαναλαµβάνω και δεν θα κουραστώ να επαναλαµ-
βάνω, ότι αυτό το οποίο ζητήσαµε, τη µελέτη βιωσιµότητας και
την οποία σήµερα προσκόµισε η ΕΔΕΜ, την υπαγορεύουν οι δια-
τάξεις του νόµου του 2017. Ο ίδιος νόµος είναι αυτός ο οποίος
προβλέπει και την πιστοποίηση απλώς της ανεξάρτητης οντότη-
τας. Δεν είναι ούτε δική µας πρωτοβουλία, ούτε πρωτοβουλία
της Κυβέρνησης της συγκεκριµένης. Είναι ο νόµος του 2017, ο
οποίος για την ανεξάρτητη οντότητα απαιτεί µόνο πιστοποίηση.
Δεν απαιτεί τίποτε άλλο, ούτε µελέτη βιωσιµότητας, ούτε τίποτε.

Τη µελέτη βιωσιµότητας ο νόµος του 2017 την απαιτεί από
τους Οργανισµούς Συλλογικής Διαχείρισης. 

Πάµε, λοιπόν, παρακάτω. Ακριβώς, λοιπόν, επειδή το απαιτεί
από τους Οργανισµούς Συλλογικής Διαχείρισης, το Μάιο του
2018, η τότε Υπουργός, η κ. Κονιόρδου, έκανε δεκτή την εισή-
γηση του ΟΠΙ και απέρριψε την αίτηση της αστικής µη κερδο-
σκοπικής εταιρείας «Συγχορδία» για τη λήψη άδειας ΑΟΣΔ, µε
την αιτιολογία -µεταξύ άλλων- ότι δεν αποδεικνύεται η βιωσιµό-
τητα του φορέα. 

Εδώ, δηλαδή, δεν υπήρχε κανένα πρόβληµα γιατί ζητήθηκε η
βιωσιµότητα. Η βιωσιµότητα είναι προβληµατική επειδή τη ζη-
τάµε τώρα, όχι για κανέναν άλλο λόγο, αλλά για να διασφαλί-
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σουµε τους ίδιους τους δηµιουργούς.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ο ΟΠΙ έχει εκφρα-

στεί θετικά. 
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-

σµού): Ο ΟΠΙ δεν έχει εκφραστεί καθόλου θετικά, κύριε Σκου-
ρολιάκο. Διότι σε µία έκθεση επτά σελίδων -στην έκθεση του στις
8-8-2019- δεν µπαίνει καν στο θέµα της βιωσιµότητας.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Το διοικητικό συµ-
βούλιο που παύσατε. 

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού): Βεβαίως όπως είχατε παύσει κι εσείς το προηγούµενο,
ακριβώς µε την ίδια διαδικασία, µε τους ίδιους νόµους, µε τις
ίδιες διατάξεις. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Αυτό το διοικητικό
συµβούλιο, λοιπόν, έχει εκφραστεί θετικά. Γι’ αυτό το παύσατε. 

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού): Από εκεί και πέρα, σήµερα η ΕΔΕΜ προσκόµισε τη µελέτη
βιωσιµότητας. Αυτή τη µελέτη, λοιπόν, θα την ελέγξει ο ΟΠΙ, ο
οποίος, µε βάση τις διατάξεις του νόµου, θα εισηγηθεί το πώς
θα προχωρήσουµε από δω και πέρα.

Και για να πάω στον κ. Δελή, να πω το εξής. Όσον αφορά την
ανάκληση των δύο µηνών προς την «ΑΥΤΟΔΙΑΧΕΙΡΙΣΗ» -ανε-
κλήθη, επί της ουσίας, διότι η «ΑΥΤΟΔΙΑΧΕΙΡΙΣΗ» προσέφυγε και
κέρδισε τα ασφαλιστικά µέτρα στο Συµβούλιο της Επικρατείας,
δεν έχει ολοκληρωθεί η δικαστική διαδικασία- έγινε µε βάση πό-
ρισµα το οποίο είχε ζητηθεί από την προηγούµενη κυβέρνηση
και από το προηγούµενο διοικητικό συµβούλιο του ΟΠΙ, το οποίο
διαπίστωνε ιδιαίτερες δυσλειτουργίες στον τρόπο που η «ΑΥΤΟ-
ΔΙΑΧΕΙΡΙΣΗ», ο Οργανισµός Συλλογικής Διαχείρισης Δικαιωµά-
των, προσέγγιζε τις διανοµές της.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Εγώ το ανέφερα ως µία αλυσίδα συµβάν-
των. 

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού): Συµφωνώ. Δεν το λέω διαφορετικά κι εγώ.

Πάµε τώρα στο δεύτερο ερώτηµά σας: τι γίνεται από κει και
πέρα. Το πρώτο στάδιο, λοιπόν, είναι να βγει η απόφαση του
Υπουργού Πολιτισµού για την αδειοδότηση. Από κει και πέρα,
σύµφωνα πάντοτε µε τον ν.4181, το άρθρο 51Α, παράγραφος 8,
προβλέπεται ότι µε κοινή απόφαση των Υπουργών Πολιτισµού
και Αθλητισµού και Οικονοµικών µεταφέρεται η αρµοδιότητα της
ειδικής υπηρεσίας στον διάδοχο Οργανισµό Συλλογικής Διαχεί-
ρισης και ρυθµίζονται τα θέµατα αποτίµησης αξίας των µεταβι-
βαζοµένων στοιχείων και ο τρόπος καταβολής του ποσού που
τυχόν προκύψει από τον διάδοχο οργανισµό προς τον ΟΠΙ. Ο
νόµος, δηλαδή, ορίζει ότι τα περιουσιακά στοιχεία της ΕΥΕΔ
πρώτα αποτιµώνται, έπειτα µεταβιβάζονται στον νέο φορέα και,
τέλος, καταβάλλεται από τον νέο φορέα το αναλογούν ποσό
στον Οργανισµό Πνευµατικής Ιδιοκτησίας. 

Αυτό, λοιπόν, που µπορώ να σας βεβαιώσω για άλλη µία φορά
-και είναι αυτό το οποίο λέµε από την αρχή- είναι ότι η βούλησή
µας είναι ο νέος φορέας να στηριχθεί, να υποστηριχθεί στη λει-
τουργία του, όχι χάριν του ιδίου, αλλά χάριν των δηµιουργών
τους οποίους εκπροσωπεί.

Από τη στιγµή, λοιπόν, που ο ΟΠΙ θα µελετήσει και θα εισηγη-
θεί για την έκθεση βιωσιµότητας που κατετέθη σήµερα το µεση-
µέρι, θα ακολουθηθεί η διαδικασία για την αδειοδότηση, εφόσον
όλα είναι καλά. Από κει και πέρα, θα βγει αυτή η κοινή υπουργική
απόφαση. Σας τονίζω ότι ήδη, µε πρωτοβουλία του Οργανισµού
Πνευµατικής Ιδιοκτησίας, έχει ξεκινήσει ο έλεγχος στην ΕΥΕΔ,
ώστε να ελεγχθεί και η µέχρι τώρα διαχείριση και η ορθή πλη-
ρωµή των οφειλοµένων στους δικαιούχους, αλλά και τα περιου-
σιακά στοιχεία που υπάρχουν, προκειµένου αυτά να µπορούν να
µεταβιβαστούν.

Αυτός ο έλεγχος έχει ήδη αρχίσει και γίνεται µε πρωτοβουλία
του Υπουργείου Πολιτισµού και του Οργανισµού Πνευµατικής
Ιδιοκτησίας ακριβώς για να µην καθυστερήσει περισσότερο το
δεύτερο σκέλος. Αυτό δεν σηµαίνει ότι δεν θα τηρηθούν όλες οι
διαδικασίες τις οποίες προβλέπει ο νόµος του ΣΥΡΙΖΑ του 2017.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεχίζουµε µε την

τρίτη µε αριθµό 416/23-1-2020 επίκαιρη ερώτηση δευτέρου κύ-

κλου του Ε’ Αντιπροέδρου της Βουλής και Βουλευτή Αρκαδίας
του Κινήµατος Αλλαγής κ. Οδυσσέα Κωνσταντινόπουλου προς
την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Χορήγηση
ενιαίου και αδιάσπαστου τίτλου σπουδών µεταπτυχιακού επιπέ-
δου (ιντεργκρέιντεντ µάστερ) στους αποφοίτους από το Τµήµα
Μουσικών Σπουδών του Ιόνιου Πανεπιστηµίου».

Κύριε Κωνσταντινόπουλε, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία
σας.

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της
Βουλής): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρία Υπουργέ, νοµίζω ότι γνωρίζετε το θέµα. Και γνωρίζετε
ότι σήµερα έληγε και η προθεσµία. Άρα είµαι σίγουρος ότι θα
έχουµε µία απάντηση για όλα αυτά τα παιδιά που µας ακούνε.

Τι είναι η χορήγηση ενιαίου και αδιάσπαστου τίτλου σπουδών
µεταπτυχιακού επιπέδου; Αυτό θεσµοθετήθηκε µε τον
ν.4885/2017 και η διαδικασία ήταν το Ιόνιο Πανεπιστήµιο να υπο-
βάλει το αίτηµα στο Υπουργείο Παιδείας, για να υπάρξει έκδοση
διαπιστωτικής απόφασης, που δηµοσιεύεται σε ΦΕΚ. Ανάλογα
έπραξαν το ΕΚΠΑ και το ΑΠΘ και έχει ήδη εκδοθεί η σχετική
πράξη. Για το Ιόνιο Πανεπιστήµιο δεν έχει εκδοθεί η σχετική
πράξη. 

Δεν θέλω να µπω αναλυτικά στο ποιος έστειλε, τι έστειλε, γιατί
νοµίζω ότι πρέπει να λύσουµε το πρόβληµα. Θα έχουµε τη δυνα-
τότητα στη δευτερολογία. Το θέµα είναι ότι, µε βάση την ενηµέ-
ρωση που έχω, ήταν τρεις µήνες στο γραφείο του κ. Διγαλάκη.
Και έτσι πέρασαν, δυστυχώς, οι εξήντα µέρες, µε αποτέλεσµα
σήµερα να έχουµε τα εξής θέµατα:

Πρώτον, χωρίς καµµία δική τους υπαιτιότητα οι απόφοιτοι του
Ιόνιου Πανεπιστήµιου του Τµήµατος Μουσικών Σπουδών θα κα-
ταταγούν τελικά στον επικείµενο σχετικό πίνακα του ΑΣΕΠ σε
εσφαλµένες θέσεις κατάταξης, αφού δεν είναι δυνατόν να υπο-
λογιστούν τα µόριά τους σε σχέση µε το ΕΚΠΑ και το ΑΠΘ. Δεύ-
τερον, θα είναι σε µειονεκτική θέση απέναντι στους άλλους
αποφοίτους των ΑΕΙ. 

Και βεβαίως, επειδή υπάρχει, κυρία Υπουργέ, θέµα ισονοµίας,
όπως καταλαβαίνετε, αυτοί οι απόφοιτοι θα προσβάλουν τη δια-
δικασία στα δικαστήρια και πιθανότατα θα έχουµε µεγάλες κα-
θυστερήσεις στις προσλήψεις.

Από τη στιγµή που στο ΑΠΘ και στο ΕΚΠΑ έχει προχωρήσει η
διαδικασία, τι είναι αυτό που τη σταµάτησε για το Ιόνιο Πανεπι-
στήµιο και τι προτίθεστε να κάνετε, ώστε να λυθεί; Σήµερα στις
14:00’ έληξε η προθεσµία, όσον αφορά το ΑΣΕΠ.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει η

Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων κ. Νίκη Κεραµέως, για να
απαντήσει στον κ. Κωνσταντινόπουλο.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. Ευχαριστώ πολύ, κύριε συνά-
δελφε, για το ερώτηµά σας.

Έχετε δίκιο ότι το ΕΚΠΑ και το ΑΠΘ µε αντίστοιχη περίπτωση
είχαν εγκριθεί. Είχαν, όµως, υποβληθεί πολύ-πολύ νωρίτερα.
Είχαν εγκριθεί οι σχετικές πράξεις, ενώ η πράξη για την οποία
συζητάµε, υποβλήθηκε πολύ αργότερα.

Για να προλάβω, όµως, και για να µη γίνεται συζήτηση -και
επειδή µας παρακολουθούν οι άνθρωποι αυτή τη στιγµή- θέλω
να διευκρινίσω το εξής: Ό,τι έχει να κάνει µε τους όρους αυτούς
καθεαυτούς προκήρυξης, προφανώς αρµόδιο όργανο είναι το
ΑΣΕΠ. Θέλω να σας πληροφορήσω ότι, επειδή υπάρχουν γενι-
κότερα καθυστερήσεις και σε άλλους τοµείς -ο ΔΟΑΤΑΠ, για πα-
ράδειγµα, είναι ένας φορέας ο οποίος διαχρονικά, για να είµαστε
ειλικρινείς, εδώ και πολλά χρόνια, είχε τεράστιες καθυστερήσεις,
µεγάλες γραφειοκρατικές αγκυλώσεις-, έχω κάνει µία πρόταση
στο ΑΣΕΠ -προφανώς στο ΑΣΕΠ επαφίεται η τελική απόφαση-
να µπορούν οι υποψήφιοι να προσκοµίσουν όλα τα δικαιολογη-
τικά που αφορούν την υποψηφιότητά τους και κατά την περίοδο
των ενστάσεων, άρα µέχρι τη διαµόρφωση του οριστικών πινά-
κων.

Και επαναλαµβάνω ότι αυτό αφορά και την περίπτωση του
συγκεκριµένου ιντεργκρέιντεντ µάστερ, αφορά και γενικότερα
άλλες καθυστερήσεις που υπάρχουν και µάλιστα πολυετείς,
όπως, για παράδειγµα, στον ΔΟΑΤΑΠ. Τις προάλλες στη Βουλή
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ανέφερα µία περίπτωση µιας υποψήφιας στον ΔΟΑΤΑΠ, η οποία
κατέθεσε τα χαρτιά της το 2016 για να µάθει τέλος του 2019 ότι
ο φάκελος δεν υπήρχε και έπρεπε να τον υποβάλει εξαρχής. 

Υπάρχουν τεράστια προβλήµατα διαχρονικά, µεγάλες παθο-
γένειες. Γι’ αυτό, λοιπόν, έχω εισηγηθεί και έχω προτείνει στο
αρµόδιο όργανο, που είναι το ΑΣΕΠ -δεδοµένου του ότι η Κυβέρ-
νησή µας προχώρησε και έκανε αυτή τη θαρραλέα κίνηση να
προχωρήσει σε αυτούς τους µόνιµους διορισµούς-, να µπορέ-
σουν οι υποψήφιοι να προσκοµίσουν τα σχετικά δικαιολογητικά
µέχρι και κατά την περίοδο των ενστάσεων. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει ο κ.

Κωνσταντινόπουλος για τη δευτερολογία του.
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της

Βουλής): Εγώ έχω τα στοιχεία, τα οποία λένε ότι στις 5-8-2019
το Ιόνιο Πανεπιστήµιο υπέβαλε αίτηµα. Έχω και καταθέτω την
εξώδικη δήλωση διαµαρτυρίας-κλήση προς τον Υφυπουργό Παι-
δείας κ. Βασίλειο Διγαλάκη από τον Σύλλογο Αποφοίτων Τµηµά-
των Μουσικών Σπουδών Ιονίου Πανεπιστηµίου.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής και Ε’ Αντιπρόεδρος της Βου-
λής κ. Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά
το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

Ξαναλέω ότι στις 5-8-2019 κατατέθηκε αυτό.
Θέλω, επίσης, να σας καταθέσω -νοµίζω είναι σηµαντικό να το

δείτε και εσείς- ότι εδώ και µήνες οι πεντακόσιοι απόφοιτοι είναι
σε επαφή µε το Υπουργείο και το Υπουργείο, µέσω της Γραµµα-
τείας και του κ. Διγαλάκη, διαβεβαίωνε ότι αυτό το θέµα θα λυθεί. 

Τώρα, όµως, υπάρχει ένα θέµα, κυρία Υπουργέ. Εγώ σας κα-
ταλαβαίνω και κατανοώ ότι έχετε µιλήσει µε το ΑΣΕΠ, ότι έχει
γίνει αίτηµα από το Υπουργείο Παιδείας. Εάν αυτοί οι άνθρωποι
µείνουν εκτός, είναι πεντακόσιοι άνθρωποι. Εάν, λοιπόν, µείνουν
εκτός γιατί καθυστέρησε ο ένας, καθυστέρησε ο άλλος, αυτό
είναι ένα πρόβληµα που δεν αφορά έναν και δύο ανθρώπους,
αλλά εκατοντάδες ανθρώπους. Άρα εγώ λέω ότι θα πρέπει να
γίνει µια συνεννόηση µε το Υπουργείο Εσωτερικών, µε τους αρ-
µόδιους, έτσι ώστε αυτή η διαδικασία να προχωρήσει.

Εγώ θα κάνω ερώτηση και στο Υπουργείο Εσωτερικών. Την ευ-
θύνη, όµως, δεν µπορούµε να τη ρίχνουµε τώρα στο εάν ο κ. Γε-
ωργίου, όπως λέει εδώ -και θα το καταθέσω, είναι επώνυµη
µαρτυρία- µέχρι τις 30-1-2020 διαβεβαίωνε συνέχεια ότι το θέµα
θα λυθεί έγκαιρα και προέτρεπε να βάλουµε τη διάσπαση του
τίτλου σπουδών µεταπτυχιακού επιπέδου στην ηλεκτρονική αί-
τηση του ΑΣΕΠ. Αυτό είναι µια πραγµατικότητα.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής και Ε’ Αντιπρόεδρος της Βου-
λής κ. Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά
το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

Άρα εγώ καταλαβαίνω και κατανοώ ότι δεν έχετε θέµα και είµαι
σίγουρος ότι προσωπικά δεν υπάρχει περίπτωση να θέλατε να
µείνουν αυτοί οι άνθρωποι απ’ έξω. Το κατανοώ. Καλές προθέ-
σεις υπάρχουν, αλλά το θέµα είναι πώς ολοκληρώνουµε τη δια-
δικασία. 

Σας παρακαλώ, λοιπόν, να υπάρξει µια συνεννόηση και µε το
Υπουργείο Εσωτερικών, µε τους αρµόδιους, έτσι ώστε να γίνει
µια «καθυστέρηση» -βάζω σε εισαγωγικά τη λέξη- για να δεχθούν
το πιστοποιητικό.

Δεν µας είπατε, όµως: Αυτό έχει τελειώσει από εσάς, από το
Υπουργείο Παιδείας; Δηλαδή, η διαδικασία για τη χορήγηση του
ενιαίου και αδιάσπαστου τίτλου σπουδών µεταπτυχιακού επιπέ-
δου έχει ολοκληρωθεί από το Υπουργείο Παιδείας; 

Άρα είναι πάρα πολύ εύκολο, κυρία Υπουργέ, µε µια απλή εγ-
κύκλιο ή µε µια απλή ρύθµιση που µπορούµε να φέρουµε αυτή
τη βδοµάδα σ’ έναν νόµο να αλλάξουµε για είκοσι ηµέρες την
ηµεροµηνία. Θα τη δεχθούν όλα τα κόµµατα. Τίποτα παραπάνω,
για να µην υπάρχει κανένα πρόβληµα.

Προσωπικά, πιστεύω ότι δεν έχετε κανένα θέµα. Να λύσουµε
σήµερα το θέµα και να δώσουµε την ευκαιρία σ’ αυτούς τους
πεντακόσιους εννέα ανθρώπους να έχουν τους ίδιους όρους,

όπως και οι υπόλοιποι.
Ευχαριστώ, κυρία Υπουργέ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Η Υπουργός Παι-

δείας, η κ. Κεραµέως, έχει τον λόγο για τη δευτερολογία της.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, κύριε συνάδελφε.
Όπως είπα και προηγουµένως, στην ίδια ακριβώς περίπτωση

ήταν και το ΕΚΠΑ και το ΑΠΘ. Εκεί έχουν εγκριθεί, διότι προχώ-
ρησαν πολύ πιο νωρίς στα σχετικά αιτήµατα.

Υπήρξαν ζητήµατα αναρµοδιότητας. Αυτά, νοµίζω, έχουν δη-
µοσιευτεί και στον Τύπο. Υπήρχαν ζητήµατα αναρµοδιότητας
αναφορικά µε την κατάθεση του σχετικού αιτήµατος. 

Το αίτηµα βρίσκεται στην εν λόγω ανεξάρτητη αρχή προς διεκ-
περαίωση. Όπως είπα, όµως, ας µείνουµε στο ουσιαστικό. Και
το ουσιαστικό ποιο είναι; Το ουσιαστικό είναι ότι έχω ήδη ζητήσει
από τον αρµόδιο ανεξάρτητο φορέα, εάν µπορούν, να το εξετά-
σουν. Και σας ξαναλέω ότι δεν αφορά µόνο το ιντεργκρέιντεντ
µάστερ , διότι αυτό είναι µια µικρή σχετικά περίπτωση σε σχέση
µε άλλες περιπτώσεις που αφορούν πραγµατικά πολυετείς κα-
θυστερήσεις, όπως, για παράδειγµα, αναφορικά µε τον ΔΟΑΤΑΠ. 

Επειδή προχώρησε η Κυβέρνησή µας στους µόνιµους διορι-
σµούς και θεωρούσαµε ότι ήταν σωστό να προχωρήσουµε και
γρήγορα, προκειµένου να καταρτιστούν το γρηγορότερο οι νέοι
πίνακες, γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο, για οτιδήποτε έχει να κάνει
µε καθυστερήσεις στην προσκόµιση δικαιολογητικών τα οποία
είναι απαραίτητα για την υποψηφιότητα και τα οποία µπορούν να
συνδράµουν την υποψηφιότητα, η εισήγηση -και θα την εξαντ-
λήσω, σας διαβεβαιώ- προς το ΑΣΕΠ και προς το αρµόδιο
Υπουργείο είναι ακριβώς αυτή η οποία σας ανέφερα, δηλαδή να
µπορούν να προσκοµίσουν οι υποψήφιοι τα εν λόγω δικαιολογη-
τικά καθ’ όλη την περίοδο και των ενστάσεων, το οποίο δίνει πολύ
σηµαντική παράταση εν τοις πράγµασι, εάν και εφόσον αυτό
γίνει δεκτό, στους εν λόγω υποψηφίους.

Επαναλαµβάνω ότι τα ζητήµατα είναι πολλά. Υπάρχει το ζή-
τηµα του ΔΟΑΤΑΠ, που πραγµατικά είναι χρόνιες οι καθυστερή-
σεις εκεί. Αυτή η Κυβέρνηση θα κάνει ό,τι µπορεί, προκειµένου
µε αυτό το πολύ θετικό µέτρο των µόνιµων διορισµών να µπορέ-
σουν πραγµατικά να υποβάλουν υποψηφιότητα και να κριθούν
αντικειµενικά όσο το δυνατόν περισσότεροι υποψήφιοι.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεχίζουµε µε την

πέµπτη µε αριθµό 442/28-1-2020 επίκαιρη ερώτηση δευτέρου κύ-
κλου της Βουλευτού Δράµας του Κινήµατος Αλλαγής κ. Χαράς
Κεφαλίδου προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε
θέµα: «Ποιο είναι το σχέδιο και η εθνική στρατηγική της Κυβέρ-
νησής σας για τη βελτίωση της παιδείας στη χώρα µας;». 

Στην επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει πάλι η Υπουργός Παι-
δείας και Θρησκευµάτων κ. Νίκη Κεραµέως. 

Κυρία Κεφαλίδου, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας. 
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Αξιότιµη κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καλό

µήνα, καλή εβδοµάδα.
Πρόσφατες µελέτες που έχουν γίνει από την Ευρωπαϊκή

Ένωση, από τον ΟΑΣΑ, από το «PISA» 2018, από το Ινστιτούτο
ΚΑΝΕΠ της ΓΣΕΕ, από τη «ΔΙΑΝΕΟΣΙΣ» επιβεβαιώνουν ότι τα
σχολικά αποτελέσµατα είναι πενιχρά. Επιβεβαιώνουν ακόµη ότι
η χώρα µας κατέχει χαµηλή θέση στη µέση επίδοση των µαθητών
της. Παράλληλα, κρούουν και τον κώδωνα του κινδύνου για την
ποιότητα της παιδείας µας.

Όλες συντείνουν σε ένα και µόνο συµπέρασµα: Το εκπαιδευ-
τικό µας σύστηµα νοσεί και νοσεί βαρύτατα. Δεν ανταποκρίνεται
µε επάρκεια στον ρόλο του. Δεν διαµορφώνει και δεν διαπλάθει
ενεργούς και σκεπτόµενους πολίτες. Δεν συµβαδίζει µε τις νέες
προκλήσεις της τέταρτης βιοµηχανικής επανάστασης. Με απλά
λόγια, το ελληνικό εκπαιδευτικό σύστηµα δεν συµβάλλει στην πα-
ραγωγική και κοινωνική ανασυγκρότηση της χώρας. 

Από τη µία, είναι η κατάργηση του Εθνικού Συµβουλίου Παι-
δείας, το οποίο ξέρετε πολύ καλά ότι αποδυνάµωσε τον εθνικό
διάλογο, υπονόµευσε τη συναίνεση, ενίσχυσε τον κοµµατισµό και
υποβάθµισε τις παρεχόµενες εκπαιδευτικές υπηρεσίες. 

Από την άλλη, η διάλυση των δοµών διοίκησης της εκπαίδευ-
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σης, η κατάργηση του ολοήµερου δηµοτικού µε ενιαίο αναµορ-
φωµένο εκπαιδευτικό πρόγραµµα, η κατάργηση πρότυπων και
πειραµατικών σχολείων, το πάγωµα των νέων αναλυτικών προ-
γραµµάτων στο γυµνάσιο, ο µετασχηµατισµός του γενικού λυ-
κείου σε φροντιστηριακό θάλαµο των ΑΕΙ, η κατάργηση
οποιασδήποτε αξιολόγησης του εκπαιδευτικού συστήµατος είναι
θλιβερές πολιτικές ΣΥΡΙΖΑ, που είναι όµως ακόµη εδώ. Οι όποιες
αποσπασµατικές σας παρεµβάσεις δεν καταφέρνουν να υπηρε-
τούν τον στόχο της ισότιµης πρόσβασης σε ποιοτικές υπηρεσίες
εκπαίδευσης. 

Και για να γίνουµε συγκεκριµένοι: Είµαστε σύµφωνοι ότι η κα-
ταγραφή από τις έρευνες είναι ακριβής και αποτυπώνει την
πραγµατικότητα; Εάν ναι, τι έχετε να πείτε για το Εθνικό Συµβού-
λιο Παιδείας; Εµείς πιστεύουµε ότι έπρεπε να λειτουργεί ήδη.

Ακόµη περιµένουµε τον νέο χάρτη της τριτοβάθµιας εκπαίδευ-
σης. Εµείς επιµένουµε στον ενιαίο χώρο ΑΕΙ και έρευνας. Εσείς; 

Επανειληµµένα ακούµε εξαγγελίες για δοµές και για στελέχη
διοίκησης των σχολείων. Τι σκοπεύετε να κάνετε και πότε για την
επαναφορά του θεσµού των σχολικών συµβούλων, τη δηµιουρ-
γία δοµών και προγραµµάτων επιµόρφωσης των εκπαιδευτικών;
Ο ΣΥΡΙΖΑ ξέρετε ότι διέλυσε ό,τι υπήρχε στην επιµόρφωσή τους.
Πόσο νοµίζετε ότι µπορείτε να καθυστερείτε; 

Τι σκοπεύετε να κάνετε µε την αλλαγή των προγραµµάτων
σπουδών; Θα αξιοποιήσετε τη δουλειά που έχει γίνει και έχει
πληρωθεί; Μέχρι το 2014, γινόταν αυτή η ιστορία και οι Υπουργοί
του ΣΥΡΙΖΑ την πάγωσαν και την άφησαν στα συρτάρια. Τώρα,
υπάρχει νέος εκλεγµένος Πρόεδρος στο ΙΕΠ. Θα πάνε χαµένα
τα λεφτά των φορολογουµένων; 

Πώς, ειδικά µετά την ψήφιση του άρθρου 50 για τα κολλέγια,
σκέφτεστε να αντιµετωπίσετε το θέµα των προσλήψεων των εκ-
παιδευτικών; Θα τις κάνετε µε βάση την παιδαγωγική επάρκεια
ή τη διδακτική εµπειρία από µαθητεία; Ή θα τις κάνετε µε βάση
τη συµµετοχή µέσω διαγωνισµών ΑΣΕΠ, δίκαιη αποδοχή προ-
ϋπηρεσίας, διαφανή κοινωνικά κριτήρια; Αν ναι, πώς -και πότε-
θα τα εξασφαλίσετε αυτά;

Και εδώ, αφού αποφασίσετε τι θέλετε, πρέπει να µας απαντή-
σετε στο τι είδους και τι ποιότητα εκπαιδευτικών θέλετε για τα
παιδιά όλων των Ελλήνων, όχι µόνο των προνοµιούχων.

Από ποιο σχέδιο δράσης θα δούµε την ισχυροποίηση της προ-
σχολικής αγωγής; Πού είναι το ειδικό σχέδιο για δηµιουργία νη-
πιαγωγείων; Με το ολοήµερο δηµοτικό, µε το πρόγραµµα 8.00’ -
14.00,’ που είναι εξαιρετικής σηµασίας για την ελληνική οικογέ-
νεια, τι κάνετε; Πότε περιµένετε; 

Ανακοινώνετε ενίσχυση της γνώσης µε πιστοποιητικά γλωσσο-
µάθειας και ψηφιακών δεξιοτήτων κι εµείς σας λέµε: «Γίνετε συγ-
κεκριµένοι». Αναφορικά µε την ολοκλήρωση της βασικής
εκπαίδευσης µε απολυτήριες εξετάσεις στην Γ’ γυµνασίου και
την πιστοποίηση πληροφορικής και αγγλικής γλώσσας, πού είναι
αυτά; Χαρήκαµε για την ανακοίνωση αποκατάστασης του µορ-
φωτικού χαρακτήρα του λυκείου -νέα ωρολόγια προγράµµατα,
εθνικό απολυτήριο, τράπεζα θεµάτων-, αλλά περιµένουµε εξει-
δίκευση. Πού είναι; 

Τι έχετε προγραµµατίσει για την ισχυροποίηση της τεχνικής
επαγγελµατικής εκπαίδευσης; Ξέρετε καλύτερα από τον καθένα
ότι παραγωγική ανασυγκρότηση της χώρας χωρίς ισχυρή επαγ-
γελµατική εκπαίδευση απλώς δεν γίνεται. Προχωρήστε στην
ίδρυση νέων τοµέων στα ΕΠΑΛ, στην καθολική εφαρµογή τετάρ-
του έτους µαθητείας, µε απονοµή επαγγελµατικών δικαιωµάτων
επιπέδου 5 και είµαστε εδώ να σας στηρίξουµε µε τις δικές µας
πολιτικές. Πότε σχεδιάζετε τη λειτουργία νέων πρότυπων πειρα-
µατικών σχολείων και, φυσικά, προτύπων τεχνικών επαγγελµατι-
κών λυκείων;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Και κλείνω, ρωτώντας για τον σχεδιασµό για την ένταξη στο
ΕΣΠΑ 2020 - 2025, τα θέµατα της ειδικής αγωγής των µειονοτή-
των και των προσφύγων. Τι θα κάνετε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Αυτό ήταν επερώ-
τηση και όχι ερώτηση, κυρία Κεφαλίδου.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Είναι όλα πολύ συµπυκνω-
µένα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρία Υπουργέ, ορί-
στε, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Ευχαριστώ πολύ, κυρία συνάδελφε, για την ερώτησή σας. Κα-
ταλαβαίνετε ότι δεν µπορούµε να αναπτύξουµε όλο το πρό-
γραµµα παιδείας που έχουµε στα δύο λεπτά που µου δίνονται
στο πλαίσιο αυτής της επίκαιρης ερώτησης.

Η απάντησή µου θα έχει δύο σκέλη. Πρώτον, αναφορικά µε
τον διακοµµατικό διάλογο για την παιδεία, τον πιστεύουµε πραγ-
µατικά και γι’ αυτό δεν πέρασαν ούτε λίγες εβδοµάδες όταν ανα-
λάβαµε την ηγεσία του Υπουργείου Παιδείας και αµέσως
καλέσαµε όλα τα κόµµατα του Κοινοβουλίου να ξεκινήσουµε
αυτόν τον ουσιαστικό, τον ενδελεχή διάλογο.

Με µεγάλη χαρά δηλώνω ότι παρουσιάστηκαν όλα τα κόµ-
µατα, πλην του ΜέΡΑ25. Δεν ξέρω, ας µας πει η κ. Σακοράφα εν
συνεχεία γιατί δεν συµµετείχαν στον συγκεκριµένο διάλογο.

Σε κάθε περίπτωση -και για να αποδίδω τα πράγµατα όπως
είναι- εσείς προσωπικά και ως τοµεάρχης του κόµµατός σας
έχετε έρθει τρεις ή τέσσερις φορές, αν δεν κάνω λάθος, στο
Υπουργείο κι έχετε συστηµατικά καταθέσει προτάσεις. Μάλιστα,
στο πλαίσιο του τελευταίου νοµοσχεδίου καταθέσατε γόνιµες
βελτιώσεις στο νοµοσχέδιο, τις οποίες εισακούσαµε και ενσωµα-
τώσαµε. Πιστεύουµε στον διάλογο και γι’ αυτό και τον υπηρε-
τούµε.

Δεν θα µείνω στον φορέα, γιατί για µένα η ουσία είναι ο διά-
λογος αυτός καθεαυτόν, η ανταλλαγή απόψεων, η βελτίωση του
παραγόµενου έργου και όχι τόσο ο φορέας βάσει του οποίου
υλοποιείται αυτή η πολιτική. Αυτό το λέω γιατί το ΕΣΥΠ, στο
οποίο αναφέρεστε, ξέρετε ότι είχε µια βαριά δοµή, µια γραφει-
οκρατική δοµή, θα έλεγα.

Εµείς θέλουµε να υπηρετήσουµε τον διάλογο και θα τον επι-
διώκουµε διαρκώς, εντός Βουλής και εκτός Βουλής. Λέω ξανά
ότι ήδη αυτός ο διάλογος έχει αποδώσει σε µεγάλο βαθµό, κα-
θότι έχουµε ενσωµατώσει προτάσεις που µας έγιναν από όλα τα
κόµµατα που συµµετείχαν σε αυτόν.

Τώρα θα αναφερθώ στα του προγράµµατος, όσο µπορώ δι’
ολίγων, κύριε Πρόεδρε, διότι καταλαβαίνετε ότι όλο το πρό-
γραµµα παιδείας είναι πάρα πολύ εκτενές.

Δεν θυµάµαι άλλο κόµµα της αντιπολίτευσης να έχει παρου-
σιάσει µε τέτοια λεπτοµέρεια το αναλυτικό πρόγραµµα παιδείας.
Αυτό το κάναµε ήδη από τον Νοέµβριο του 2018 σε πολύ µεγάλη
λεπτοµέρεια και ήδη έχουµε ξεκινήσει να υλοποιούµε αυτό το
πρόγραµµα.

Αναφερθήκατε σε έρευνες -και έχετε δίκιο- που δείχνουν ότι η
χώρα µας έχει διαχρονικές παθογένειες αναφορικά µε το εκπαι-
δευτικό της σύστηµα. Τι δείχνουν αυτές οι έρευνες, για παρά-
δειγµα; Δείχνουν ότι η χώρα µας δεν έχει αναπτύξει επαρκώς
ήπιες δεξιότητες, όπως είναι, για παράδειγµα, η κριτική σκέψη.
Τι δείχνει επίσης; Όταν κανείς επενδύει στην προσχολική εκπαί-
δευση, στη συστηµατική προσχολική εκπαίδευση από πιο νωρίς,
τότε οι δείκτες βελτιώνονται.

Γι’ αυτό, λοιπόν, το πρώτο µέληµά µας, όταν φτάσαµε στο
Υπουργείο, ήταν πώς θα εφαρµόσουµε τη δίχρονη υποχρεωτική
προσχολική εκπαίδευση, την οποία πιστεύουµε και στηρίζουµε.
Όµως, η προηγούµενη κυβέρνηση δεν είχε εξασφαλίσει τις απα-
ραίτητες πιστώσεις ούτε τις απαραίτητες υποδοµές. Κι όµως, τα
καταφέραµε και εφαρµόζεται σήµερα στο 71% των προνηπίων
της χώρας η δίχρονη υποχρεωτική προσχολική εκπαίδευση. 

Κι είναι τεράστιο επίτευγµα αυτό, για το οποίο αναγκαστήκαµε
να αγωνιστούµε σε συνεργασία µε όλους τους δήµους, προκει-
µένου να διασφαλίσουµε κυρίως τα θέµατα υποδοµών. Ξεκινή-
σαµε, λοιπόν, από τη δίχρονη προσχολική εκπαίδευση.
Δροµολογήσαµε πολύ γρήγορα το θέµα των διορισµών. Δεν
είχαν ξαναγίνει ποτέ µόνιµοι διορισµοί στην ειδική αγωγή, δεν
είχαν γίνει πάνω από δέκα χρόνια διορισµοί στη γενική εκπαί-
δευση και αυτά προχώρησαν από µας. Αµέσως ενισχύσαµε πρό-
τυπα και πειραµατικά σχολεία. Αµέσως απελευθερώσαµε τις
σχολικές µονάδες από γραφειοκρατία, όπως, για παράδειγµα,
αναφορικά µε τις σχολικές εκδροµές. 

Ναι, θεσπίσαµε το κρατικό πιστοποιητικό Πληροφορικής, γιατί
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πιστεύουµε στην ενίσχυση των ψηφιακών δεξιοτήτων και, ναι,
κοιτάµε και τις ήπιες δεξιότητες, όπως, για παράδειγµα, κριτική
σκέψη. Πώς; Για παράδειγµα, το ΙΕΠ ήδη µελετάει την εισαγωγή
του πολλαπλού βιβλίου, προκειµένου τα παιδιά να έχουν να συν-
δυάσουν πολλές πήγες, για να αναπτύξουν την κριτική τους
σκέψη και να µην εστιάζουν στη σελίδα 5 µέχρι τη σελίδα 7 στο
κάθε µάθηµα. 

Αναφορικά µε την επαγγελµατική εκπαίδευση και κατάρτιση,
ήδη επιλύσαµε καίρια ζητήµατα λειτουργίας που παραλάβαµε
από την προηγούµενη κυβέρνηση:

Απλήρωτοι εκπαιδευτές για µεγάλα χρονικά διαστήµατα. 
Δώσαµε λύση στο ζήτηµα των κέντρων επαγγελµατικής εκπαί-

δευσης και στην τριτοβάθµια εκπαίδευση. 
Απελευθερώσαµε αµέσως τα πανεπιστήµια από την υπερβο-

λική γραφειοκρατία και, αν θέλετε, την υπερρύθµιση που είχε
επιβάλει η προηγούµενη κυβέρνηση. 

Δώσαµε και πάλι αρµοδιότητες στα πανεπιστήµια, για παρά-
δειγµα, αναφορικά µε τα πτυχιακά προγράµµατα σπουδών. 

Αποκαταστήσαµε το άσυλο στην πραγµατική του έννοια,
άσυλο ιδεών, και όχι άσυλο βίας και ανοµίας. 

Απελευθερώσαµε τους ΕΛΚΕ, η πιο προοδευτική διάταξη που
έχει γίνει ίσως ποτέ αναφορικά µε τα κονδύλια αυτά έρευνας,
έναν πραγµατικό γραφειοκρατικό βραχνά για τα πανεπιστήµια.
Εξασφαλίσαµε επιπλέον χρηµατοδότηση στα πανεπιστήµια, 22
εκατοµµύρια ευρώ για το 2019. 

Ανοίξαµε τα πανεπιστήµιά µας στον κόσµο. Ήδη τέλος Μαρ-
τίου έρχονται στη χώρα µας πανεπιστήµια του εξωτερικού, για
να διερευνήσουν περαιτέρω συνεργασίες µαζί µε τα ελληνικά πα-
νεπιστήµια, και εξελίξαµε, ενισχύσαµε την ανεξάρτητη αρχή που
αφορά ακριβώς στην τριτοβάθµια εκπαίδευση, στην αξιολόγηση
των ιδρυµάτων µας, στην πιστοποίηση και, ναι, βάλαµε τάξη σε
µια χρόνια παθογένεια, που έλεγε ότι η κρατική χρηµατοδότηση
µέχρι πρότινος δινόταν όπως έκρινε αυθαίρετα ο κάθε Υπουρ-
γός. Και, ναι, βάλαµε αντικειµενικά κριτήρια και, ναι, βάλαµε κρι-
τήρια ποιότητας και εγώ χαιρετίζω το γεγονός ότι το ΚΙΝΑΛ
υπερψήφισε τη συγκεκριµένη διάταξη, που µας πάει ένα βήµα
παραπέρα. 

Είναι πολλά, κύριε Πρόεδρε, και θα κρατήσω τα υπόλοιπα για
τη δευτερολογία µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει η κ. Κε-
φαλίδου για τρία λεπτά.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, προκαταβο-
λικά ευχαριστούµε για την ανοχή σας. Όντως το θέµα είναι τε-
ράστιο, αλλά και εξαιρετικά ενδιαφέρον και ευχαριστώ την κυρία
Υπουργό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και µάλιστα ολοκλη-
ρωµένη επερώτηση ήταν. Κι επειδή και εγώ προέρχοµαι από τον
χώρο της παιδείας, τα κατάλαβα και πολύ καλά. 

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Να είστε καλά.
Αξιότιµη κυρία Υπουργέ, πραγµατικά σας ευχαριστώ σήµερα

για την παρουσία σας και για τις θέσεις σας και χαίροµαι για τις
προθέσεις του Υπουργείου. Απλά θέλω να σηµειώσω ότι ο διά-
λογος, για τον οποίο βλέπετε ότι γίνεται τόση πολλή κουβέντα,
πρέπει να είναι θεσµοθετηµένος. Άλλο είναι η ανταλλαγή από-
ψεων σε συναντήσεις, που όντως είναι συστηµατικές και πολλές,
και άλλο είναι ο εθνικός διάλογος, που όλοι δεσµεύονται και όλοι
µετά είναι υποχρεωµένοι να συµφωνήσουν σε ένα «διά ταύτα». 

Πρέπει να σας πω, όµως, ότι πέρα από τις καλές προθέσεις,
οι οποίες δεν φτάνουν, χρειαζόµαστε και συγκεκριµένες απαν-
τήσεις και αυτές τις συγκεκριµένες απαντήσεις θα περιµένουµε
να τις πάρουµε από σας, γιατί σήµερα δεν έχουµε αυτή την αί-
σθηση. Θέλω να σας πω ότι η ενίσχυση των πολιτών µε γνώσεις
και δεξιότητες οφείλει να είναι ο στόχος όλων των υπευθύνων
για τις εκπαιδευτικές πολιτικές κάθε χώρας και ξέρετε πολύ καλά
ότι οι εκθέσεις που υπάρχουνε -και θα αναφερθώ σε µία πρό-
σφατη της Παγκόσµιας Τράπεζας, µε τίτλο “Learning Poverty”-
λένε ότι η ανάπτυξη, η πρόοδος και η ευηµερία κάθε χώρας
εξαρτάται από τη βελτίωση της ζωής όχι των λίγων, αλλά των
πολλών. 

Σας καταλαβαίνω ότι καλείστε να διαχειριστείτε ένα χαοτικό
«σήµερα». Όµως ευθύνη όλων µας είναι να σχεδιάζουµε για το

µέλλον, για ένα παιδί που θα µπει σήµερα στο εκπαιδευτικό σύ-
στηµα, το 2020, και που θα βγει το 2035. Οι νέες γενιές, οι µαθη-
τές, τα παιδιά µας προσέρχονται στην εκπαιδευτική διαδικασία
µε αισθήµατα δυσφορίας, µαταιότητας, ανασφάλειας. Οι εκπαι-
δευτικοί όλων των βαθµίδων συνθλίβονται, µέσα σε έναν διαχει-
ριστικό πολλές φορές ρόλο που τους επιβάλλει αυτή η σχολική
καθηµερινότητα.

Ο χαρακτήρας και η ποιότητα της παιδείας στη χώρα µας θα
προσδιοριστεί και θα µας κατευθύνει και για το τι µπορούµε να
επιτύχουµε ως κοινωνία και τι µπορούµε να επιτύχουµε ως οικο-
νοµία. Και για να µην κοροϊδευόµαστε, στην κοινή γνώµη η ίδια
η έννοια της δηµόσιας παιδείας έχει υπονοµευθεί, καθώς συνυ-
πάρχει µε µία πολύ υψηλού κόστους παραπαιδεία, που οδηγεί
στην αφαίµαξη του οικογενειακού εισοδήµατος.

Εποµένως το µεγάλο ζητούµενο είναι να αποκατασταθεί το
κύρος του εκπαιδευτικού και της εκπαίδευσης συνολικά και γι’
αυτό χρειάζεται πολλή δουλειά και γενναίες µεταρρυθµίσεις, για
να αποκτήσει το εκπαιδευτικό µας σύστηµα την αξία που απαι-
τούν τα σύγχρονα δεδοµένα. 

Αυτό, όµως, θέλει βαθιές τοµές, γενναίες αλλαγές και σε όλες
τις βαθµίδες της εκπαίδευσης. Καµµία µεταρρύθµιση δεν µπορεί
να είναι µακροχρόνια αποτελεσµατική, αν εξαντλείται µόνο σε
κάποιες πλευρές του εκπαιδευτικού συστήµατος. Η αλλαγή στην
εκπαίδευση για να αποδώσει πρέπει να είναι συνολική, ξεκινών-
τας από την αρχή, όµως, που είναι οι πρώτες βαθµίδες της εκ-
παίδευσής µας, και καταλήγοντας στην τριτοβάθµια εκπαίδευση.

Εδώ είµαστε και είναι θέµα της Κυβέρνησης να αποδείξει ότι
το εννοεί, όταν λέει ότι η παιδεία είναι υψίστης προτεραιότητας
εθνικό θέµα. Και ξέρετε πολύ καλά ότι τα εθνικά θέµατα µόνο
εθνικά αντιµετωπίζονται.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Η κυρία Υπουργός, η

κ. Κεραµέως, έχει τον λόγο για τη δευτερολογία της.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. Ευχαριστώ πολύ, κυρία συνά-
δελφε.

Θα ξεκινήσω από το τελευταίο, για το κατά πόσο αποδει-
κνύουµε στην πράξη ότι για µας η παιδεία είναι ύψιστη προτε-
ραιότητα. Θα σας αναφέρω δύο ενδεικτικά στοιχεία. 

Πρώτον, αυξήσαµε τον κρατικό προϋπολογισµό για την παι-
δεία κατά 113 εκατοµµύρια ευρώ, έµπρακτη απόδειξη της σηµα-
σίας που αποδίδει η παρούσα Κυβέρνηση στα θέµατα της
παιδείας. 

Δεύτερον, οι µόνιµοι διορισµοί. Δείτε πόσο µεγάλο ποσοστό
των διορισµών, που γίνονται συνολικά στον δηµόσιο τοµέα, κα-
λύπτονται από τον χώρο της παιδείας. Είναι η πλέον αποκαλυ-
πτική, θα έλεγα, απόδειξη για τη σηµασία που αποδίδει η
Κυβέρνησή µας στα θέµατα παιδείας.

Έρχοµαι σε κάποια ζητήµατα που αναφέρατε και προηγουµέ-
νως. Νέα προγράµµατα σπουδών. Βεβαίως και θα αξιοποι-
ήσουµε την πολύ σηµαντική δουλειά που είχε γίνει µέχρι το 2014.
Το Ινστιτούτο Εκπαιδευτικής Πολιτικής ήδη ετοιµάζει νέα προ-
γράµµατα σπουδών από το νηπιαγωγείο µέχρι και το λύκειο, στη
βάση της πολύ σηµαντικής δουλειάς που είχε γίνει µέχρι το 2014.

Τράπεζα θεµάτων: Έχουµε εξαγγείλει εδώ και καιρό ότι θα ξε-
κινήσει από την ερχόµενη χρονιά για την Α’ λυκείου και αυτό είναι
κάτι το οποίο επεξεργάζεται αναλυτικά το Ινστιτούτο Εκπαιδευ-
τικής Πολιτικής. 

Επένδυση στον εκπαιδευτικό: Δεν µπορούµε να απαιτούµε
αναβάθµιση της παιδείας, αν η πολιτεία πρώτα δεν επενδύει στον
εκπαιδευτικό. Πώς επενδύει; Στην πράξη. Ήδη έχουµε ανακοι-
νώσει συγκεκριµένα επιµορφωτικά προγράµµατα, τα οποία δεν
έχουν γίνει εδώ και χρόνια και ήδη έχουν ανακοινωθεί και δηµο-
σιοποιηθεί τα συγκεκριµένα προγράµµατα.

Άλλα ζητήµατα, που επίσης είναι πολύ σηµαντικά: διπλή µο-
ριοδότηση για όσους εκπαιδευτικούς υπηρετούν σε δυσπρόσιτες
περιοχές. Είναι σεβασµός στον εκπαιδευτικό, είναι σεβασµός
στην τοπική κοινωνία, είναι σεβασµός στη νέα γενιά, η οποία,
όπου κι αν βρίσκεται στη χώρα, έχει δικαίωµα στη µάθηση. 

Άλλο παράδειγµα επίσης αναφορικά µε τα υπηρεσιακά θέµατα
των εκπαιδευτικών: Έχουµε εξαγγείλει ότι θέλουµε να µει-
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ώσουµε τη διάρκεια των πινάκων από τρία χρόνια σε δύο, για να
προσµετράται πιο γρήγορα η προϋπηρεσία των εκπαιδευτικών.

Όλα αυτά γιατί γίνονται; Για να επενδύσουµε περισσότερο
στους εκπαιδευτικούς, κάτι το οποίο δεν έχει γίνει χρόνια τώρα.

Αναφορικά µε τον προγραµµατισµό σχετικά µε τα νοµοσχέδια,
θα ήθελα να σας δώσω κάποιες ενδείξεις σχετικά µε το τι ακρι-
βώς θα ακολουθήσει. Το επόµενο διάστηµα θα ακολουθήσουν
τα εξής νοµοσχέδια: 

Αναφορικά µε την πρωτοβάθµια και δευτεροβάθµια εκπαί-
δευση, όπως είχαµε εξαγγείλει, θα υπάρχουν διατάξεις σχετικά
µε τα πρότυπα και πειραµατικά σχολεία. Ναι, ο προγραµµατι-
σµός του Υπουργείου είναι να λειτουργήσουν από τον Σεπτέµ-
βριο είκοσι τέσσερα πρότυπα σχολεία και τριάντα οκτώ
πειραµατικά σχολεία σε όλη τη χώρα, κατανεµηµένα προφανώς
σε όλη την επικράτεια.

Επίσης, διατάξεις αναφορικά µε τις δοµές. Βεβαίως έχουµε
κατακρίνει τις προηγούµενες δοµές ως γραφειοκρατικές, ως
υδροκέφαλες, µακριά από τη σχολική µονάδα. Εµείς αλλάζουµε
αυτό το πλαίσιο µε δοµές πιο κοντά στη σχολική µονάδα, µε επα-
ναφορά του σχολικού συµβούλου πιο χαµηλά, κοντά ακριβώς
στη σχολική µονάδα. 

Εισάγουµε νέες θεµατικές στο σχολείο, στο υποχρεωτικό ωρο-
λόγιο πρόγραµµα, νέες θεµατικές που έχουν να κάνουν, για πα-
ράδειγµα, µε τη σεξουαλική αγωγή, µε τον εθελοντισµό, µε την
επιχειρηµατικότητα, µε την οδική ασφάλεια, θεµατικές που στο-
χεύουν στο να προσδώσουν στα νέα παιδιά µια πιο σφαιρική δια-
παιδαγώγηση. Όλα αυτά ήδη πιλοτικά από το ερχόµενο έτος. 

Στην επαγγελµατική εκπαίδευση ετοιµάζουµε νέο πλαίσιο, στο
οποίο οι κοινωνικοί εταίροι θα έχουν πολύ σηµαντικό ρόλο να
παίξουν, για να µπορέσουµε να γεφυρώσουµε το σηµαντικό
χάσµα που υπάρχει σήµερα µεταξύ εκπαίδευσης και πραγµατι-
κών αναγκών στην αγορά εργασίας. 

Στην τριτοβάθµια έχουµε διατάξεις που θα αφορούν στη µε-
γαλύτερη εξωστρέφεια των ανώτατων εκπαιδευτικών ιδρυµάτων
µας, διευκόλυνση αγγλόφωνων προγραµµάτων, κοινών προ-
γραµµάτων, διεθνών προγραµµάτων, διπλών προγραµµάτων, κα-
λοκαιρινών προγραµµάτων. 

Και όλα αυτά γιατί; Για να αξιοποιήσουµε το εξαιρετικό ανθρώ-
πινο δυναµικό που έχει η χώρα µας, τα εξαιρετικά ιδρύµατα που
έχει η χώρα µας και προκειµένου η χώρα µας να καταστεί ένα
περιφερειακό κέντρο εκπαίδευσης το οποίο θα προσελκύει φοι-
τητές απ’ όλο τον κόσµο, αντί να διώχνουµε φοιτητές. Και θα
ακολουθήσει βεβαίως και το συνολικό θεσµικό πλαίσιο για την
τριτοβάθµια εκπαίδευση.

Και θα ήθελα να κλείσω, κύριε Πρόεδρε, µε την αναφορά που
έκανε η κ. Κεφαλίδου σχετικά µε το άρθρο 50 για τα κολλέγια,
γιατί µου δίνεται έτσι µια ευκαιρία να διευκρινίσω και τα εξής: 

Το άρθρο αυτό αφορούσε στη δυνατότητα που έχει, για πα-
ράδειγµα, σήµερα ένας Έλληνας φιλόλογος να ασκήσει τα επαγ-
γελµατικά του δικαιώµατα στη Γαλλία, τη Γερµανία, την Αυστρία.
Τι λέει το Ενωσιακό Δίκαιο; Λέει ότι ακριβώς το ίδιο πρέπει να
ισχύει και για κάποιον απόφοιτο ενός πανεπιστηµίου στην Ευρω-
παϊκή Ένωση, σε άλλο κράτος-µέλος, ο οποίος θέλει να ασκήσει
τα επαγγελµατικά του δικαιώµατα στην Ελλάδα. 

Είναι ρύθµιση που η δική σας κυβέρνηση, το ΠΑΣΟΚ, ενσωµά-
τωσε µε οδηγία και πολύ καλά έκανε επί υπουργίας Άννας Δια-
µαντοπούλου το 2010. Είναι ρύθµιση που εσείς, κυρία
Κεφαλίδου, και το κόµµα σας ψήφισε πριν από µόλις έναν χρόνο,
διότι είπε ότι αυτοί οι απόφοιτοι, µετά από έλεγχο βεβαίως, πρέ-
πει να µπορούν να συµµετέχουν σε προκηρύξεις. Είναι ρύθµιση
που έχουν εφαρµόσει όλες οι κυβερνήσεις, και το ΠΑΣΟΚ τότε
και η Νέα Δηµοκρατία και, βεβαίως, κατά κόρον ο ΣΥΡΙΖΑ. 

Είναι ρύθµιση που προβλέπει όχι εξίσωση, όχι εξοµοίωση, όχι
αυτοµατοποίηση, αλλά ενδελεχή έλεγχο προγραµµάτων σπου-
δών των ξένων αυτών πανεπιστηµίων, σε τι βαθµό υπάρχει πιστο-
ποίηση της ανεξάρτητης αρχής και, αν θέλετε, πιστοποίηση του
προγράµµατος σπουδών των πανεπιστηµίων αυτών.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ)

Και κατόπιν τι κάνει το αρµόδιο τµήµα του Υπουργείου; Ελέγ-
χει διεξοδικά όλες αυτές τις αιτήσεις, απορρίπτει αρκετές και σε

άλλες επιβάλλει αντισταθµιστικά. Τι θα πει αντισταθµιστικά; Επι-
πλέον µαθήµατα, πρακτική άσκηση. 

Άρα για τι ακριβώς µιλάµε; Μιλάµε για το δικαίωµα του Έλ-
ληνα φιλόλογου να µπορεί να ασκεί τα επαγγελµατικά του δι-
καιώµατα στη Γαλλία, τη Γερµανία, κάτι το οποίο εσείς
εισαγάγατε στην ελληνική έννοµη τάξη -και καλά κάνατε- επί
Άννας Διαµαντοπούλου, κάτι το οποίο καλούµαστε να εφαρµό-
σουµε, διότι είναι θεµελιώδης αρχή του ευρωπαϊκού δικαίου. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στώ, κυρία Υπουργέ.
Και συνεχίζουµε µε την όγδοη µε αριθµό 384/15-1-2020 επί-

καιρη ερώτηση δευτέρου κύκλου της Η’ Αντιπροέδρου της Βου-
λής και Βουλευτού Β3’ Νοτίου Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ.
Σοφίας Σακοράφα προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµά-
των, µε θέµα: «Επείγουσα επίλυση προβληµάτων τρέχουσας δια-
δικασίας διορισµών».

Κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευχαρι-

στώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, µετά από πολλά χρόνια εκδόθηκαν προκηρύ-

ξεις του ΑΣΕΠ για διορισµούς εκπαιδευτικών στην πρωτοβάθµια
και τη δευτεροβάθµια εκπαίδευση, 1ΓΕ/2019 και 2ΓΕ/2019, µε
ΦΕΚ45 και ΦΕΚ46 αντίστοιχα από τις 24-12-2019. Για την πρώτη
προκήρυξη η προθεσµία υποβολής των ηλεκτρονικών αιτήσεων
λήγει σήµερα και για τη δεύτερη λήγει στις 24 Φεβρουαρίου.

Όπως πάγια προβλέπεται στις περιπτώσεις αυτές, για τους
υποψηφίους που κατέχουν τίτλους εξωτερικού, πρέπει να προ-
σκοµίσουν στον ΑΣΕΠ πιστοποιητικό του ΔΟΑΤΑΠ για την ισοτι-
µία και αντιστοιχία του τίτλου, καθώς και την αντιστοιχία της
βαθµολογικής κλίµακας αυτών µε τη βαθµολογική κλίµακα των
ηµεδαπών τίτλων.

Με τη σχετική πρόσκλησή σας, προβλέπονται οι προθεσµίες
υποβολής δικαιολογητικών για τη µεν πρώτη, από 13 Ιανουαρίου
έως τις 12 Φεβρουαρίου 2020 και για τη δεύτερη, από 13 Ιανουα-
ρίου µέχρι και τις 2 Μαρτίου 2020. Όµως, ένας σηµαντικός αριθ-
µός υποψηφίων χωρίς υπαιτιότητά του αδυνατεί να προσκοµίσει
στη διαδικασία του ΑΣΕΠ τα πιστοποιητικά του ΔΟΑΤΑΠ για λό-
γους που αφορούν αποκλειστικά τον ΔΟΑΤΑΠ.

Και µάλιστα, δεν αναφερόµαστε απλώς στο γενικό πρόβληµα
πιθανών καθυστερήσεων του ΔΟΑΤΑΠ, για το οποίο έχετε απαν-
τήσει σε ερωτήσεις στο παρελθόν. Εδώ πρόκειται για αδυναµία
έκδοσης των σχετικών πιστοποιητικών στον κρίσιµο χρόνο λόγω
έλλειψης διοίκησης του ΔΟΑΤΑΠ, αφού έληξε η θητεία της προ-
ηγούµενης διοίκησης από τον Νοέµβριο και η νέα, την οποία διο-
ρίσατε µόλις προχθές, δεν έχει αναλάβει τα καθήκοντά της.

Δηλαδή, εδώ αναφερόµαστε σε κατάσταση, για την οποία έχει
άµεση ευθύνη και το Υπουργείο και γνωρίζετε, κυρία Υπουργέ,
ότι οι πίνακες που θα προκύψουν κλειδώνουν, όπως λένε, για
τρία χρόνια.

Επειδή, λοιπόν, πρέπει να αντιµετωπιστεί το ζήτηµα, ώστε να
διασφαλιστεί το δικαίωµα ισότιµης συµµετοχής και κρίσης των
ενδιαφεροµένων υποψηφίων αυτής της κατηγορίας, επειδή η
άµεση λύση αποτελεί και πολιτική και ηθική υποχρέωση του
Υπουργείου Παιδείας και επειδή το θέµα έχει απολύτως επεί-
γοντα χαρακτήρα, απευθύνουµε την επίκαιρη ερώτηση προς το
Υπουργείο. Με ποιον τρόπο προτίθεται άµεσα να αντιµετωπίσει
το συγκεκριµένο ζήτηµα;

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία

Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε και ευχαριστώ πολύ, κυρία συ-
νάδελφε, για την ερώτηση.

Πράγµατι, θα συµφωνήσω µαζί σας ότι ήταν µια παράλειψη
της πολιτείας που δεν είχε προβεί σε µόνιµους διορισµούς τόσα
χρόνια µε δεδοµένα τα σηµαντικά κενά που είχαµε στην εκπαί-
δευση. Γι’ αυτό και η Κυβέρνησή µας το προτεραιοποίησε, έβαλε
την παιδεία πολύ ψηλά στις προτεραιότητές της και για αυτό για
πρώτη φορά πραγµατοποιούνται µόνιµοι διορισµοί στην ειδική
αγωγή και µετά από δέκα χρόνια πραγµατοποιούνται µόνιµοι διο-
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ρισµοί στη γενική εκπαίδευση. Μιλάµε για ενίσχυση του συνολι-
κού εκπαιδευτικού προσωπικού της χώρας κατά δεκαπέντε χι-
λιάδες εκπαιδευτικούς. Αποτελεί µια πάρα πολύ σηµαντική
ενίσχυση.

Τώρα αναφορικά µε τις προκηρύξεις, όπως ξέρετε, αρµόδιο
όργανο για τις προκηρύξεις είναι το ΑΣΕΠ. Πράγµατι, υπάρχουν
καθυστερήσεις σε διάφορους φορείς, καθυστερήσεις, για παρά-
δειγµα, αναφορικά µε τον ΔΟΑΤΑΠ.

Αναφέρθηκα προηγουµένως σε περίπτωση που πάνω από τρία
χρόνια, από το 2016 επί κυβερνήσεως ΣΥΡΙΖΑ µέχρι και το 2019,
δεν έγινε επεξεργασία αίτησης και, εν τέλει, η ενδιαφερόµενη
ενηµερώθηκε ότι ο φάκελός της δεν υπάρχει και πρέπει να ξεκι-
νήσει από την αρχή.

Γιατί τα λέω αυτά; Θέλω να πω ότι πρώτα από όλα υπάρχει µια
ειδική µέριµνα. Επειδή ακριβώς προτεραιοποιήσαµε και κινηθή-
καµε τόσο γρήγορα στους διορισµούς, ελήφθη ειδική µέριµνα
να προτεραιοποιηθούν ακριβώς οι περιπτώσεις εκείνες, οι οποίες
επρόκειτο να υποβάλουν δικαιολογητικά για τις προκηρύξεις.
Υπήρξε ειδική διαδικασία για αίτηση επίσπευσης. Υπήρξε ειδική
επικοινωνία και δική µου µε την ηγεσία του ΔΟΑΤΑΠ, προκειµέ-
νου ακριβώς να προτεραιοποιηθούν αυτές οι αιτήσεις.

Δεν έχετε δίκιο σε αυτό που είπατε για τη διοίκηση. Η διαδικα-
σία είναι ξεκάθαρη, ο νόµος προβλέπει ξεκάθαρα, η διοίκηση δεν
σταµατάει ποτέ. Υπάρχει συνέχεια της διοίκησης. Υπάρχει και
σχετική γνωµοδότηση του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους,
υπάρχει συνέχεια της διοίκησης.

Σε κάθε περίπτωση, εµείς έχουµε προχωρήσει, όπως ξέρετε,
και στην ακρόαση του νέου προέδρου. Όµως, το πιο σηµαντικό
δεν είναι αυτό. Το πιο σηµαντικό είναι ότι ενώ µιλάµε για χρόνιες
παθογένειες, για καθυστερήσεις ετών αναφορικά µε την έκδοση
των δικαιολογητικών, έχω κάνει προσωπικά εισήγηση στον ΑΣΕΠ,
προκειµένου οι υποψήφιοι να µπορούν να προσκοµίσουν σχετικά
δικαιολογητικά, τα οποία έχουν καθυστερήσει από τη διοίκηση
καθ’ όλη την περίοδο των ενστάσεων. Είναι απόφαση του ΑΣΕΠ,
της εν λόγω αρχής. Η εισήγηση που έχω κάνει είναι σε αυτή την
κατεύθυνση, προκειµένου ακριβώς να προσµετρηθούν και να
µπορέσουν να κατατεθούν σε εκείνη τη φάση τα δικαιολογητικά
αυτά.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και

κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη
συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία της
Βουλής, αφού ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
είκοσι τρεις µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις εκπαιδευτικοί
συνοδοί από το Δηµοτικό Σχολείο Βεργίνας Παλατιτσίων. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευχαρι-

στώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, σας άκουσα προηγουµένως µε το πάθος που

µιλάγατε για το θέµατα παιδείας και δεν αµφιβάλλω καθόλου
πραγµατικά ότι ήταν από καρδιάς όλο αυτό.

Επίσης, συµφωνώ απόλυτα µε αυτό που είπατε προηγουµένως
για τις χρόνιες καθυστερήσεις. Έχετε απόλυτο δίκιο. Το έχουµε
διαπιστώσει όλοι µας αυτό. Όµως, πιστεύουµε ότι είναι χρέος
της πολιτείας να βρει οποιαδήποτε άµεση λύση στα προβλήµατα,
ότι δεν είναι δυνατόν οι πολίτες να υφίστανται δυσµενείς συνέ-
πειες για λόγους που αφορούν αποκλειστικά δυσλειτουργία και
αρρυθµία του κρατικού και του κυβερνητικού µηχανισµού.

Αν µη τι άλλο, θα µου επιτρέψετε να πω ότι δεν είναι αποδεκτό
να διακυβεύεται το µέλλον και η θεµιτή επαγγελµατική αποκατά-
σταση πολιτών, οι οποίοι δεν ευθύνονται για όλα αυτά από τέ-
τοιου είδους διοικητικές αστοχίες και θα µου επιτρέψετε να πω
ότι χρησιµοποιώ πολύ ήπια έκφραση και αυτό γιατί αποτελεί
άµεση ευθύνη του Υπουργείου το κενό διοίκησης που υπήρξε επί
µήνες στον ΔΟΑΤΑΠ.

Και εδώ υπάρχει και θέµα εύρυθµης λειτουργίας από πλευράς
Υπουργείου. Δεν φταίτε µόνο εσείς για το κενό αυτό. Για αυτό

και το Υπουργείο Παιδείας έχει τώρα βεβαρυµµένη ευθύνη για
να βρει αυτή τη λύση.

Γνωρίζουµε πλέον ότι µετά τον θόρυβο που δηµιουργήθηκε,
αλλά και µε την κατάθεση της παρούσας επίκαιρης ερώτησης,
τοποθετηθήκατε και στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων την
Παρασκευή 31 Ιανουαρίου, µόλις προχθές δηλαδή, αναλαµβά-
νοντας πρωτοβουλίες για µία κάποια λύση.

Ειδικότερα, αναφέρατε αυτά που είπατε προηγουµένως, ότι
εισηγηθήκατε προς τον ΑΣΕΠ να µπορούν τα δικαιολογητικά
αυτά να προσκοµίζονται και σε µεταγενέστερο στάδιο και ότι
πλέον η λύση του προβλήµατος είναι αµιγώς θέµα του ΑΣΕΠ.

Επειδή επιµένουµε ότι για την ύπαρξη του προβλήµατος που
αντιµετωπίζουν εκατοντάδες υποψήφιοι εκπαιδευτικοί έχει την
άµεση και κύρια ευθύνη το Υπουργείο Παιδείας, αλλά και ο επο-
πτευόµενος από αυτό ΔΟΑΤΑΠ, θεωρούµε ότι θα πρέπει να
υπάρξει ρητή και σαφής δέσµευσή σας, ότι δηλαδή κανένας υπο-
ψήφιος δεν θα χάσει το δικαίωµα ισότιµης συµµετοχής και κρί-
σης λόγω καθυστέρησης της έκδοσης του πιστοποιητικού του
από τον ΔΟΑΤΑΠ.

Γνωρίζετε, γιατί εκπαιδευτικός είστε, ότι πρόκειται για ανθρώ-
πους που έχουν οργώσει όλη την Ελλάδα, προσφέροντας τις
υπηρεσίες τους από τόπο σε τόπο επί πολλά χρόνια, ως αναπλη-
ρωτές ή ωροµίσθιοι και τώρα διακυβεύεται η δυνατότητά τους
για διορισµό.

Θα µου επιτρέψετε να πω, κυρία Υπουργέ, ότι έχω και συζη-
τήσει µε ανθρώπους οι οποίοι κινδυνεύουν να βγουν ως ωροµί-
σθιοι και ως αναπληρωτές στη σύνταξη σε λίγο, ζώντας µε µια
βαλίτσα στο χέρι, γυρνώντας όλη την Ελλάδα και ζώντας δύο οι-
κογένειες στην κυριολεξία, µε έναν µισθό του εκπαιδευτικού.

Αξίζουν, λοιπόν, επιτέλους τον στοιχειώδη σεβασµό της πολι-
τείας όλοι αυτοί και αυτό σηµαίνει την απόλυτη και βέβαιη εξα-
σφάλιση ότι δεν θα στερηθούν τη δυνατότητα κρίσης από
σφάλµατα και καθυστερήσεις των υπευθύνων, είτε πρόκειται για
το ίδιο το Υπουργείο είτε πρόκειται για τις δηµόσιες διοικητικές
αρχές.

Και επειδή η παρούσα Κυβέρνηση -θα µου επιτρέψετε να πω-
περηφανεύεται επικοινωνιακά ότι επιλύει όλα τα προβλήµατα
που έχουν επείγοντα χαρακτήρα, εδώ λοιπόν έρχεται και έχει -
και έχετε και εσείς προσωπικά- την ευκαιρία, αλλά και την υπο-
χρέωση να το αποδείξετε. Δεν χρειάζεται να υπάρξουν
µεσοβέζικες λύσεις. Οι όποιες δυσκολίες ξεπερνιούνται µε
άνεση, όταν πρόκειται να υπάρξει πραγµατικά πολιτική βούληση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Αντιπροέδρου)

Μισό δευτερόλεπτο δώστε µου, κύριε Πρόεδρε.
Όπως στην περίπτωση που συζητάµε, αλλά και σε άλλες που

αφορούν το Υπουργείο Παιδείας, θα σας αναφέρω ξανά -και επι-
µένω σε αυτό, γιατί το έχω ξαναρωτήσει σε αυτή την Αίθουσα,
κυρία Υπουργέ- ενδεικτικά τους αδιόριστους εκπαιδευτικούς,
επιτυχόντες του ΑΣΕΠ από το 2008 ή τους χιλιάδες άλλους που
ταλαιπωρούνται για το περίφηµο παράβολο των 3 ευρώ. Μάλι-
στα, υποβάλλεται όλος αυτός ο κόσµος στην αγωνία για την ισο-
τιµία των τίτλων τους, την ίδια ώρα που έχει ψηφιστεί νόµος που
τα πτυχία των πάσης φύσεων κολλεγίων στα οποία αναφερθή-
κατε προηγουµένως -αλλά δεν είπατε όλοι αυτοί που έρχονται
στην Ελλάδα µε πτυχία κολλεγίων αν έχουν την αναγνώριση της
χώρας τους- µπορούν να ξεπερνούν αυτή τη διαδικασία.

Κυρία Υπουργέ, επειδή πραγµατικά πιστεύω ότι έχετε και τη
διάθεση, έχετε και τον τρόπο να τα ξεπεράσετε, είµαι βέβαιη ότι
θα δουλέψετε προς αυτή την κατεύθυνση και γι’ αυτό, σας πα-
ρακαλώ να το κάνετε, για να τελειώσουµε πια µε όλους αυτούς
οι οποίοι πραγµατικά ταλαιπωρούνται από αυτή τη διαδικασία.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία

Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ πολύ, κυρία συνά-
δελφε.

Ναι, σας διαβεβαιώ ότι όχι µόνο εγώ, αλλά όλη η πολιτική ηγε-
σία, όλες οι υπηρεσίες του Υπουργείου θέλουν να βελτιώσουµε
όσο το δυνατόν πιο γρήγορα τις παρεχόµενες υπηρεσίες παι-
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δείας. Δεν υπάρχει καµµία αµφιβολία.
Θα ήταν, όµως, τελείως ουτοπικό και αφελές να νοµίζουµε ότι

σε έξι µήνες θα επιλύσουµε όλα τα προβλήµατα της χώρας σαν
αυτά που ανέφερε προηγουµένως η κ. Κεφαλίδου, µε τους δεί-
κτες της PISA να είναι διαχρονικά στη χώρα µας πολύ χαµηλά,
σαν αυτό που αναφέρετε και εσείς, µε τον ΔΟΑΤΑΠ, ο οποίος
είναι δυστυχώς συνυφασµένος στην κοινή γνώµη αυτή τη στιγµή
ως ένας οργανισµός µε πολύ µεγάλες καθυστερήσεις. Είναι ένα
γεγονός.

Τι κάνουµε εµείς για αυτό; Τι κάνουµε και εν όψει µόνιµων διο-
ρισµών, τους οποίους επισπεύσαµε προκειµένου να καλύψουµε
σηµαντικές ανάγκες που έχει η παιδεία µας σήµερα; Προτεραι-
οποιήσαµε τις αιτήσεις, δεχτήκαµε αιτήσεις επίσπευσης. Η προ-
ηγούµενη κυβέρνηση -και πολύ σωστά και το αναγνωρίζω- είχε
ξεκινήσει τη διαδικασία του e-doatap, να περάσουµε δηλαδή σε
ένα µεγάλο µέρος, αν θέλετε, στην ηλεκτρονική διακυβέρνηση,
κάτι στο οποίο ο νέος πρόεδρος του ΔΟΑΤΑΠ, ο οποίος πέρασε
από ακρόαση την περασµένη εβδοµάδα, έχει συγκεκριµένη εµ-
πειρία και έχει ήδη καταθέσει συγκεκριµένες προτάσεις για το
πώς θα µπορέσουµε να περάσουµε πραγµατικά τον ΔΟΑΤΑΠ
στην εποχή της ηλεκτρονικής διακυβέρνησης.

Θα θέλαµε να τα λύσουµε όλα σε έξι µήνες; Φυσικά και θα θέ-
λαµε -µιλάµε για χρόνιες, όµως, παθογένειες- στον βαθµό που
µας αναλογεί, διότι ό,τι έχει να κάνει µε το τι δικαιολογητικά γί-
νονται δεκτά, τι δεν γίνονται, πότε κ.ο.κ., είναι αµιγώς θέµα του
ΑΣΕΠ. Το ΑΣΕΠ τρέχει την προκήρυξη.

Προσωπικά κάνω ό,τι περνάει από το χέρι µου προκειµένου
ακριβώς να µπορέσουν οι υποψήφιοι να προσκοµίσουν τα εν
λόγω δικαιολογητικά τα οποία άπτονται, αν θέλετε, της υποψη-
φιότητάς τους καθ’ όλη τη διάρκεια των ενστάσεων.

Είπατε για τους πίνακες για τρία χρόνια. Έχουµε εξαγγείλει
εδώ και καιρό ότι πρόθεσή µας είναι να µειωθεί η διάρκεια των
πινάκων από τρία χρόνια σε δύο, γιατί; Για να προσµετράται πιο
γρήγορα η προϋπηρεσία των εκπαιδευτικών και να µη χρειάζεται
να περιµένουν τρία χρόνια προκειµένου ακριβώς οι πίνακες να
ανανεώνονται.

Και θα κλείσω µε το εξής: O ΔΟΑΤΑΠ είναι µια πραγµατική
πρόκληση, γιατί όπως είπα έχουµε να αντιµετωπίσουµε παθογέ-
νειες πολλών-πολλών ετών. Είµαστε ήδη στη διαδικασία εφαρ-
µογής νέων λύσεων και δροµολόγησης νέου αυξηµένου αριθµού
ειδικών εισηγητών, ακριβώς στην κατεύθυνση αυτή. Ανοίγουµε
όµως τον διάλογο και προσκαλούµε τα κόµµατα να καταθέσουν
και συγκεκριµένες προτάσεις που έχουν για το πώς θα βελτιωθεί
έτι περαιτέρω ακριβώς, η διαδικασία αυτή.

Εµείς θα δροµολογήσουµε συγκεκριµένες ενέργειες, αλλά οι
πόρτες µας είναι πάντοτε ανοιχτές σε όλα τα κόµµατα του Κοι-
νοβουλίου, σε όλους τους Βουλευτές του Κοινοβουλίου και στην
εκπαιδευτική κοινότητα εν συνόλω και για περαιτέρω ιδέες για
την ακόµα µεγαλύτερη επίσπευση των διαδικασιών.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Συνεχίζουµε µε την τελευταία ερώτηση.
Θα συζητηθεί η πρώτη µε αριθµό 430/27-1-2020 επίκαιρη ερώ-

τηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού Χαλκιδικής του Συνασπι-
σµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Κυριακής Μάλαµα προς τον
Υπουργό Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, µε θέµα: «Ανάγκη
άµεσων ενεργειών για τον επαναπατρισµό των Ελλήνων ναυτικών
που βρίσκονται εγκλωβισµένοι στο Τζιµπουτί».

Κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΚΥΡΙΑΚΗ ΜΑΛΑΜΑ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, δυστυχώς συζητάµε σήµερα, για ακόµα µια

φορά, µε εκπρόσωπο της Κυβέρνησης το κρίσιµο ζήτηµα της εγ-
κατάλειψης τεσσάρων ναυτικών ανοικτά του Τζιµπουτί, για πέντε
και πλέον µήνες.

Πριν από τρεις εβδοµάδες περίπου, σε αυτήν εδώ την Αί-
θουσα, ο συνάδελφός σας από την Κυβέρνηση κ. Βλάσης, εκ-
προσωπώντας το Υπουργείο Εξωτερικών, µας διαβεβαίωνε ότι
είναι θέµα ηµερών να τελεσφορήσουν οι προσπάθειες απεγκλω-
βισµού των ναυτικών και µάλιστα, δεσµεύτηκε ότι θα έσπευδε
επιτόπου ελληνική διπλωµατική αποστολή, ώστε να απεγκλωβί-

σουν τους ανθρώπους αυτούς από τα πλοία, τους οποίους πα-
ράτησε ο εφοπλιστής Αλέξανδρος Τσάκος, τον Σεπτέµβριο που
πέρασε.

Και εσείς άλλωστε, κύριε Υπουργέ, τα Χριστούγεννα όταν επι-
τύχατε τον επαναπατρισµό ενός πέµπτου Έλληνα ναυτικού που
βρισκόταν στα πλοία, γράψατε στον λογαριασµό σας στην κοι-
νωνική δικτύωση ότι οι προσπάθειες συνεχίζονται και για τους
υπόλοιπους τέσσερις. Έκτοτε, το µόνο που έχει αλλάξει είναι ότι
ένας από τους ναυτικούς νοσηλεύεται σε νοσοκοµείο και ένας
ακόµα βαίνει προς νοσηλεία, καθώς έχει επιδεινωθεί ραγδαία η
κατάσταση της υγείας του.

Κύριε Υπουργέ, η ελληνική εµπορική ναυτιλία στηρίζεται στην
αγάπη για τη ναυτοσύνη και για τους ναυτικούς που την υπηρε-
τούν. Δυστυχώς, όµως, µέχρι σήµερα η χώρα µας µε τις πράξεις
της το µόνο που υπηρετεί, στο συγκεκριµένο θέµα, είναι τα συµ-
φέροντα του εφοπλιστή Αλέξανδρου Τσάκου, ο οποίος αφού πα-
ράτησε στα ανοικτά δύο πλοία, αφού κερδοσκόπησε µε
εξωχώριες εταιρείες, σήµερα είναι άφαντος και η πολιτεία δεν
τον αναζητεί για να πληρώσει για τις ζωές των ανθρώπων που
ξέχασε στα ανοικτά, κατά παράβαση του Ναυτικού Δικαίου, αλλά
και κάθε αρχής ανθρωπισµού.

Επίσης, η ασφαλιστική εταιρεία που υποτίθεται ότι θα ενεργο-
ποιούνταν για τον επαναπατρισµό των ναυτικών, ούτε και εκείνη
επιθυµεί να πληρώσει κατά παράβαση των υποχρεώσεών της.
Και έτσι, οι άνθρωποι αυτοί βρίσκονται εδώ και τέσσερις-πέντε
µήνες παρατηµένοι, εγκλωβισµένοι και εγκαταλελειµµένοι.

Το ερώτηµα, λοιπόν, είναι πότε επιτέλους θα επιστρέψουν
αυτοί οι άνθρωποι και ποιες ενέργειες έχετε ήδη κάνει, ώστε να
τελειώσει αυτή η περιπέτεια µία ώρα αρχύτερα.

Επίσης, θα ήθελα να σας ρωτήσω, αν έχετε εικόνα σε σχέση
µε τις οικονοµικές εκκρεµότητες του συγκεκριµένου εφοπλιστή
και βέβαια, γιατί επιτέλους δεν ενεργοποιείται η ασφαλιστική
εταιρεία για να αντικαταστήσει το πλήρωµα του πλοίου. Οι οικο-
γένειες των ανθρώπων ζουν ένα γολγοθά και περιµένουν από την
Κυβέρνηση σήµερα, τώρα, άµεσες ενέργειες και δράσεις για το
θέµα που σας προανέφερα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε την κ. Μάλαµα.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιω-

τικής Πολιτικής): Η ερώτηση της κ. Μάλαµα, κύριε Πρόεδρε,
αφορά ένα ζήτηµα, του οποίου η λύση αποτελεί πρώτη προτε-
ραιότητα για την πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Ναυτιλίας και
Νησιωτικής Πολιτικής, διότι προτεραιότητά µας αποτελεί η δια-
φύλαξη της ασφάλειας των ναυτικών µας στα µήκη και τα πλάτη
της υφηλίου.

Και βέβαια η υπόθεση, όπως σωστά επισήµανε η αγαπητή συ-
νάδελφος, ξεκινάει τον Σεπτέµβριο του 2019, όταν δύο πλοία ελ-
ληνικής πλοιοκτησίας, το «Πτολεµαίος» και το «Αρίµπας»
λιβεριανής σηµαίας, συνελήφθησαν µετά από απόφαση του δι-
καστηρίου του Τζιµπουτί, επειδή ακριβώς, ο πλοιοκτήτης, η πλοι-
οκτήτρια εταιρεία είχε οικονοµικές υποχρεώσεις έναντι των
πιστωτών του, γι’ αυτό τον λόγο βεβαίως συνελήφθησαν τα συγ-
κεκριµένα πλοία.

Δυστυχώς, όµως, η τοπική λιµενική αρχή δεν επιτρέπει την πα-
λιννόστηση των µελών των πληρωµάτων των δύο πλοίων, επικα-
λούµενη λόγους ασφαλείας του λιµένος, παρά το γεγονός ότι ο
χρηµατοοικονοµικός ασφαλιστικός πάροχος, δηλαδή το P&I
CLUB, έχει ήδη ενεργοποιηθεί προκειµένου να επιτευχθεί η πα-
λιννόστηση των πληρωµάτων.

Κύριε Πρόεδρε, θέλω να σας ενηµερώσω ότι από την πρώτη
στιγµή οι ενέργειες του Υπουργείου Ναυτιλίας και Νησιωτικής
Πολιτικής ήταν και συνεχείς και έντονες. Αµέσως µόλις πληρο-
φορηθήκαµε το γεγονός, ενηµερώσαµε τις αρµόδιες υπηρεσίες
του Υπουργείου Εξωτερικών, µε το οποίο λειτουργούµε σε συ-
νεργασία και συντονισµό, αλλά και τις αρµόδιες προξενικές
αρχές, ώστε να διαµορφώσουµε το κοινό πλάνο των ενεργειών
µας.

Στόχος µας είναι η παλιννόστηση των Ελλήνων ναυτικών και
το βασικό µας επιχείρηµα είναι οι διατάξεις των διεθνών κανόνων
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της Σύµβασης Ναυτικής Εργασίας του ILO του 2006, που έχει
κυρωθεί και από το Τζιµπουτί. Σύµφωνα µε αυτόν, κάθε µέλος
οφείλει να διευκολύνει την παλιννόστηση των ναυτικών, ανεξαρ-
τήτως της οικονοµικής καταστάσεως του πλοιοκτήτη, ο οποίος
βεβαίως είτε αρνείται είτε εµφανίζει απροθυµία για να αντικατα-
στήσει και τους ναυτικούς.

Στο πλαίσιο αυτό, επίσης, η επίτιµος πρόξενός µας στο Τζιµ-
πουτί πραγµατοποιεί συνεχείς επαφές µε τις αρµόδιες αρχές,
επισηµαίνει τις υποχρεώσεις των λιµενικών αρχών του Τζιµπουτί
και πιέζει και αυτή µε τη σειρά της στην παλιννόστηση των ναυ-
τικών µας. Μέσω του P&I CLUB έχει διασφαλιστεί η τροφοδοσία
των πληρωµάτων. Η επιτετραµµένη της ελληνικής πρεσβείας της
Αντίς Αµπέµπα, πέραν των ρηµατικών διακοινώσεων, επισκέ-
φθηκε το Τζιµπουτί και συναντήθηκε µε τον διευθυντή διµερών
σχέσεων του Υπουργείου των Εξωτερικών, ο οποίος βέβαια αρ-
νείται να συνδράµει στην παλιννόστηση των ναυτικών, πλην των
εξαιρέσεων για θέµατα υγείας. Γι’ αυτόν τον λόγο καταφέραµε
την 30η Δεκεµβρίου, µετά από συντονισµένες ενέργειες, την απε-
λευθέρωση του ενός ναυτικού µας, ενώ στις 15 Ιανουαρίου
εξήλθε από το πλοίο «Πτολεµαίος» ο πρώτος µηχανικός για νο-
σηλεία σε στρατιωτικό νοσοκοµείο. Αυτή την ώρα διαµένει σε ξε-
νοδοχείο και βέβαια οι λιµενικές αρχές τού έχουν παρακρατήσει
το διαβατήριό του.

Επίσης, έχω ζητήσει από τον µόνιµο αντιπρόσωπο της Ελλά-
δος στη Γενεύη να ενηµερώσει -και έχει ενηµερώσει- το Διεθνές
Γραφείο Εργασίας, παρουσιάζοντας το πρόβληµα και επισηµαί-
νοντας την παραβίαση από τις λιµενικές αρχές του Τζιµπουτί. 

Επίσης, ενηµερώσαµε τη Γαλλική Πρεσβεία, αλλά και τον εκ-
πρόσωπο της ITF στην Ελλάδα και την αντιπροσωπεία της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης στο Τζιµπουτί, καθώς και τη βάση δεδοµένων
του Διεθνούς Οργανισµού Εργασίας για περιστατικό εγκατάλει-
ψης ναυτικών.

Τέλος, στις 17 Ιανουαρίου απέστειλα επιστολή στον οµόλογό
µου, τον αρµόδιο Υπουργό Μεταφορών και Υποδοµών, τονίζον-
τας την παραβίαση των διεθνών κανόνων αλλά και των διεθνών
συµβάσεων, ζητώντας επιτακτικά να παρέµβει έτσι ώστε να επι-
στρέψουν οι τέσσερις Έλληνες ναυτικοί. Βέβαια, µέχρις στιγµή
δεν έχω λάβει καµµία απολύτως απάντηση.

Όπως αντιλαµβάνεστε, κύριε Πρόεδρε, οι προσπάθειές µας
είναι συνεχείς και σε πολλά επίπεδα. Κάποια από αυτά αντιλαµ-
βάνεστε ότι δεν είναι ανακοινώσιµα. Από την πρώτη στιγµή είµα-
στε σε συνεργασία µε το συναρµόδιο Υπουργείο των Εξωτερικών
και βεβαίως είµαστε διατεθειµένοι να αναλάβουµε κάθε πρωτο-
βουλία, προκειµένου οι ναυτικοί µας να επιστρέψουν το συντο-
µότερο δυνατό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία συ-
νάδελφε, έχετε τον λόγο.

ΚΥΡΙΑΚΗ ΜΑΛΑΜΑ: Κύριε Υπουργέ, όλο αυτό το διάστηµα η
Κυβέρνηση διαβεβαιώνει για τις καλές της προθέσεις, αλλά η
υγεία των ναυτικών όλο και επιδεινώνεται. Τα τρόφιµα είναι µε

το σταγονόµετρο και το ξέρουµε από την προχθεσινή επικοινω-
νία της οικογένειας µε τους ναυτικούς.

Δεν µπορώ να καταλάβω, µέσα σε αυτά τα παρατηµένα πλοία
αυτός ο εµπαιγµός που υπάρχει όλο αυτό το διάστηµα και ο τε-
ράστιος κίνδυνος για τη ζωή των ανθρώπων δεν είναι πρωταρχι-
κής σηµασίας; Αυτά είναι µέχρι στιγµής τα αποτελέσµατα µιας
κυβερνητικής προσπάθειας, τα οποία γνωρίζουµε. Κι επειδή λοι-
πόν αυτές οι οικογένειες των ανθρώπων βρίσκονται σε από-
γνωση πρέπει να δοθούν άλλες απαντήσεις. Γιατί όλα αυτά που
είπατε µας τα είπε και ο προηγούµενος Υπουργός την προηγού-
µενη φορά. Λέγονται τα ίδια πράγµατα στις οικογένειες όταν µι-
λάνε µε τα Υπουργεία. Δεν µπορώ να καταλάβω γιατί επιµένετε
στις ίδιες τακτικές και λύσεις. Γιατί ο εφοπλιστής ο οποίος ευθύ-
νεται για όλη αυτή την κατάσταση, ο Αλέξανδρος Τσάκος, βρί-
σκεται όλο αυτό το διάστηµα στο απυρόβλητο και γιατί δεν έχουν
ενεργοποιηθεί τα ασφάλιστρα για την αντικατάσταση του πλη-
ρώµατος;

Ξέρετε, ο δρόµος προς την κόλαση είναι καλά στρωµένος µε
καλές προθέσεις. Ποιος θα απολογηθεί όµως για την επιδείνωση
της υγείας των ναυτικών; Ποιος θα απολογηθεί για το γεγονός
ότι είναι απλήρωτοι τουλάχιστον εδώ και επτά µήνες; Ποιος θα
τους δώσει πίσω τη ζωή που έχασαν για λογαριασµό της περι-
ουσίας του συγκεκριµένου εφοπλιστή;

Επειδή, λοιπόν, η υπόθεση είναι πάρα πολύ κρίσιµη και ενδε-
χοµένως µοιραία επιδεινώνει την κατάσταση των ανθρώπων, θα
βαρύνει την πολιτεία και όσους διαχειρίζονται τις αρµόδιες κυ-
βερνητικές θέσεις.

Θα θέλαµε λοιπόν απαντήσεις πολύ πιο συγκεκριµένες και όχι
συνέχεια τις ίδιες. Θέλουµε απαντήσεις εδώ και τώρα. Πότε ακρι-
βώς θα επιστρέψουν αυτοί οι άνθρωποι; Ποια είναι ακριβώς τα
εµπόδια; Και κυρίως σάς καλούµε να διαψεύσετε τις φήµες που
θέλουν να έχουν παρατηθεί στο έλεός τους αυτοί οι άνθρωποι
µέχρι να εκπλειστηριαστούν τα πλοία, ώστε να µην πληρώσει τε-
λικά ο εφοπλιστής Τσάκος, ούτε η ασφαλιστική εταιρεία, αλλά
να πληρώσουν µε τη ζωή τους την εφοπλιστική κερδοσκοπία οι
Έλληνες ναυτικοί µας.

Σας ευχαριστώ.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιω-

τικής Πολιτικής): Οι ενέργειες της Κυβέρνησης αλλά και των συ-
ναρµόδιων Υπουργείων είναι συγκεκριµένες. Το βασικό µας
επιχείρηµα είναι η εφαρµογή της διεθνούς σύµβασης του ILO
του 2006. Δεν µένουµε όµως µε σταυρωµένα τα χέρια. Θα συνε-
χίσουµε µε ακόµα µεγαλύτερη ένταση. Είµαστε σε επαφή και µε
τις οικογένειες και µε τους εκπροσώπους τους. Θα χρησιµοποι-
ήσουµε πέρα από τα διπλωµατικά µέσα και οποιοδήποτε πρό-
σφορο µέσο ή ενέργεια, προκειµένου να επιστρέψουν ασφαλείς
οι ναυτικοί µας στην πατρίδα αλλά και στις οικογένειές τους. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ολοκλη-

ρώθηκε η συζήτηση των επικαίρων ερωτήσεων. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη ηµερήσια διάταξη των 

ΕΠΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Θα συζητηθεί η υπ’ αριθµόν 6/5/12-12-2019 επίκαιρη επερώ-
τηση της Προέδρου κ. Φωτεινής (Φώφης) Γεννηµατά και των
Βουλευτών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κινήµατος Αλλα-
γής κ.κ. Γεωργίου Αρβανιτίδη, Αχµέτ Ιλχάν, Κωνσταντίνας (Νάν-
τιας) Γιαννακοπούλου, Χρήστου Γκόκα, Γεωργίου Καµίνη,
Χαράλαµπου Καστανίδη, Μιχαήλ Κατρίνη, Βασίλειου Κεγκέρο-
γλου, Χαρούλας (Χαράς) Κεφαλίδου, Οδυσσέα Κωνσταντινόπου-
λου, Δηµητρίου Κωνσταντόπουλου, Ευαγγελίας Λιακούλη,
Ανδρέα Λοβέρδου, Γεωργίου Μουλκιώτη, Μπουρχάν Μπαράν,
Δηµητρίου Μπιάγκη, Απόστολου Πάνα, Γεωργίου Παπανδρέου,
Ανδρέα Πουλά, Κωνσταντίνου Σκανδαλίδη και Γεωργίου Φραγ-
γίδη προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε
θέµα: «Ο πρωτογενής τοµέας βρίσκεται σε αδιέξοδο - χρειάζον-
ται άµεσες παρεµβάσεις για την ανάπτυξή του». 

Τον λόγο έχει ο πρώτος επερωτών, Βουλευτής Χαλκιδικής του
Κινήµατος Αλλαγής, κ. Απόστολος Πάνας.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΠΑΝΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παραδοσιακά

τα τελευταία χρόνια η παράταξή µας καταθέτει ερωτήσεις για
τον πρωτογενή τοµέα προς την εκάστοτε κυβέρνηση. Αποτελεί
πάγια θέση µας ότι ο πρωτογενής τοµέας της χώρας µας απο-
τελεί µοχλό ανάπτυξης της οικονοµικής και κοινωνικής ζωής. Άλ-
λωστε επί κυβερνήσεων ΠΑΣΟΚ τέθηκαν τα θεµέλια για την
ανάδειξη του αγροτικού τοµέα ως πυλώνα στήριξης της οικονο-
µίας µας.

Αναφέρω χαρακτηριστικά τα εξής. Εµείς ήµασταν που µε τις
πολιτικές µας δώσαµε πνοή στην ελληνική ύπαιθρο βγάζοντάς
την από την αποµόνωση. Καθιερώσαµε τον ΟΓΑ για πρώτη φορά,
δίνοντας αξιοπρεπή ασφάλιση και σύνταξη στις αγρότισσες και
τους αγρότες. Εισαγάγαµε τα Μεσογειακά Ολοκληρωµένα Προ-
γράµµατα, µία καινοτόµα ιδέα που αποτέλεσε τη βάση για τα ση-
µερινά χρηµατοδοτικά προγράµµατα αγροτικής ανάπτυξης.
Αξιοποιήσαµε την Κοινή Αγροτική Πολιτική που κράτησε την
ύπαιθρο και τους κατοίκους όρθιους µέσα στην κρίση των τελευ-
ταίων δέκα ετών. Στηρίξαµε τις εξαγωγές και τη βελτίωση της
συνολικής συνεισφοράς και παρουσίας του αγροδιατροφικού
τοµέα της χώρας στην οικονοµική ζωή. 

Εφαρµόσαµε πολιτικές προστασίας των ορεινών και νησιωτι-
κών περιοχών, του δασικού πλούτου, του νερού, του περιβάλ-
λοντος, των παραδοσιακών οικισµών, τη διατήρηση της
πολιτισµικής µας κληρονοµιάς σε κάθε γωνιά της χώρας. Αφή-
σαµε δηλαδή το στίγµα µας σε όλο το εύρος του πρωτογενή
τοµέα της χώρας.

Ερχόµενοι, λοιπόν, στο σήµερα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
ο χρόνος για τον αγροτικό τοµέα και για τον παραγωγό είναι σαν
να έχει σταµατήσει. Μετά από δέκα ολόκληρα χρόνια οικονοµι-
κής κρίσης, αυτή τη στιγµή βλέπουµε τον πρωτογενή τοµέα της
οικονοµίας της χώρας σε ελεύθερη πτώση. Από την περυσινή συ-
ζήτηση της αντίστοιχης επερώτησής µας για τα αγροτικά επί κυ-
βερνήσεως ΣΥΡΙΖΑ, µέχρι φέτος, µετά από επτά µήνες
διακυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας δεν έχει αλλάξει απολύ-
τως τίποτα.

Ο Πρωθυπουργός επισκεπτόµενος πρώτα το Υπουργείο Αγρο-
τικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µετά τον σχηµατισµό της Κυβέρ-
νησής του, θέλησε να δώσει έναν συµβολισµό. Δυστυχώς όµως
µόνο σε αυτόν τον συµβολισµό έµεινε.

Ο αγροτικός κόσµος βρίσκεται σε αγωνία για τα καθηµερινά
του έξοδα και για το µέλλον του. Καλές είναι οι διεθνείς συναν-
τήσεις και οι συµφωνίες, κύριε Υπουργέ. Ίσως µάλιστα να έχουν
έναν µακροπρόθεσµο θετικό αντίκτυπο στον αγροτικό τοµέα.
Ίσως και όχι. Αυτό κανείς δεν το ξέρει. Εδώ δεν βρισκόµαστε
όµως ούτε εµείς, πόσω µάλλον ούτε εσείς που κυβερνάτε, για
να κάνουµε εικασίες και προβλέψεις. Βρισκόµαστε για να µιλή-
σουµε για το παρόν και το άµεσο µέλλον του αγρότη, για να µι-
λήσουµε µε δεδοµένα και στοιχεία για τα προβλήµατα που
αντιµετωπίζει στις καλλιέργειές του, στις εκµεταλλεύσεις του,

στην περιουσία που µε µόχθο έχει χτίσει.
Αφού δεν µπορείτε λοιπόν εσείς να µιλήσετε καθαρά, ειλικρινά

και µε διάθεση αυτοκριτικής για τα προβλήµατα των αγροτών
που διαιωνίζονται, θα το κάνουµε εµείς. Και τα προβλήµατα µι-
λούν από µόνα τους. Ας ξεκινήσουµε λοιπόν από το τεράστιο κε-
φάλαιο των αποζηµιώσεων του ΕΛΓΑ. Αποζηµιώσεις λόγω
φυσικών καταστροφών, αποζηµιώσεις λόγω ασθενειών στις καλ-
λιέργειες, αποζηµιώσεις λόγω ακαρπίας, ξηρασίας και παγετού.
Ουκ ολίγες ερωτήσεις έχει καταθέσει η Κοινοβουλευτική µας
Οµάδα για το θέµα αυτό. Ζούµε σε µια αγροτική χώρα άλλωστε
και κάθε περιοχή της έχει πληγεί τουλάχιστον µία φορά από κά-
ποιο από τα παραπάνω φαινόµενα. Και οι αγρότες των περιοχών
αυτών απλά θα πρέπει να αποζηµιωθούν.

Πάρτε ως παράδειγµα την περιοχή µου, τη Χαλκιδική, όπου οι
καταστροφές των τελευταίων µηνών ήταν τεράστιες, πρώτα µε
τις χαλαζοπτώσεις του Ιουλίου και ύστερα µε τις πληµµύρες που
κυριολεκτικά έπληξαν τον νοµό. Οι αγροτικές εκτάσεις που κα-
ταστράφηκαν άφησαν τους παραγωγούς µε µηδενικό εισόδηµα.
Ζητήσαµε τουλάχιστον την καταβολή της προκαταβολής των
αποζηµιώσεων. Υποσχέσεις επί υποσχέσεων και δεσµεύσεις επί
δεσµεύσεων, προσπάθειες επί προσπαθειών. Το αποτέλεσµα;
Κανένα απολύτως µέχρι τώρα.

Φτάνουµε λοιπόν, στο τεράστιο αγκάθι που λέγεται ΕΛΓΑ.
Πότε επιτέλους, κύριε Υπουργέ, θα ολοκληρωθεί η αναδιάρ-
θρωση του οργανισµού; Λέτε ότι πρόκειται για µια διαδικασία
που είναι σύνθετη και θα πάρει χρόνο. Το ακούµε. Και η λύση
ποια είναι; Να εµπλέξετε την ιδιωτική ασφάλιση; Υπάρχει περί-
πτωση να µην αυξηθούν οι ασφαλιστικές εισφορές µε το πάν-
τρεµα αυτό, όπως ελπίζετε εσείς ότι θα το καταφέρετε; Όχι,
φυσικά. Το αποτέλεσµα θα είναι υψηλότερο ασφάλιστρο για τον
αγρότη, χειροτέρευση της οικονοµικής του θέσης. Το ζήτηµα
λοιπόν δεν είναι η αύξηση του ασφαλίστρου, αλλά η ενίσχυσή
του. Όµως εσείς, προκειµένου να κάνετε µια υποτυπώδη διαχεί-
ριση των πραγµάτων, εντάσσετε τον ιδιώτη στο παιχνίδι, πετών-
τας στην ουσία τη µπάλα στην εξέδρα. Δεν είναι, λοιπόν, αυτή η
αποστολή που σας ανέθεσε ο ελληνικός λαός µε την ψήφο του.

Και συνεχίζω µε την αναδιάρθρωση του ΕΛΓΑ. Ο δεύτερος
λόγος για τον οποίο πρέπει να ολοκληρωθεί άµεσα είναι η
ανάγκη προσαρµογής στα νέα δεδοµένα που διαµορφώνει η κλι-
µατική αλλαγή. Ο πρωτογενής τοµέας είναι αναγκασµένος πλέον
να λειτουργεί σε νέα βάση. Πρέπει να ξεχάσουµε αυτά που ξέ-
ραµε. Η φύση πλέον έχει γίνει επιθετική και απρόβλεπτη και η
πολιτεία είναι εκείνη που πρέπει να είναι σε ετοιµότητα άµεσης
αν όχι πρόληψης τουλάχιστον αντιµετώπισης. Δεν είναι δυνατόν
εν έτει 2020 στην Ελλάδα να πέφτει χαλάζι και οι αγρότες να πα-
σχίζουν να πάρουν έστω και την προκαταβολή της αποζηµίωσης
που δικαιούνται. Σε αυτές τις περιπτώσεις είναι άλλωστε που η
πολιτεία πρέπει να είναι παρούσα µε λύσεις. Το αντίθετο συµβαί-
νει όµως. Η Κυβέρνησή σας είναι απούσα και ο αγρότης έχει
φτάσει στο «και πέντε» από άποψη εισοδήµατος και προοπτικής
ούτε καν στο «παρά πέντε».

Και πάµε τώρα στο άλλο µεγάλο κεφάλαιο που λέγεται ανά-
πτυξη. Σηµαία της Κυβέρνησής σας είναι η επαναφορά της
χώρας σε τροχιά ανάπτυξης. 

Και σας ρωτώ, κύριε Υπουργέ: πώς θα µπει η χώρα και πάλι
σε τροχιά ανάπτυξης αν δεν υπάρχει επένδυση στον αγροτικό
τοµέα, αν δεν υπάρχει επένδυση αξιοποιώντας τους πλουτοπα-
ραγωγικούς πόρους της χώρας, από την παραγωγή, από αυτό
που η χώρα δηλαδή έχει ήδη και αυτό που ψάχνει να βρει σε ξέ-
νους ιδιώτες;

Πού είναι λοιπόν η αξιοποίηση των πόρων του Προγράµµατος
Αγροτικής Ανάπτυξης 2014 - 2020; Μόλις προχθές ανακοινώθη-
καν τα σχέδια βελτίωσης. Σηµειωτέον ότι τα σχέδια βελτίωσης
έχουν υπογραφεί το 2016 µε 2017. Αυτά δε που έρχονται τώρα
βρίσκονται ακόµα στο πρώτο στάδιο εφαρµογής αφού δεν έχουν
υποβληθεί ακόµη ενστάσεις, οπότε µιλάµε για καθυστερήσεις επί
καθυστερήσεων.

Κύριε Υπουργέ, η πολιτική σας είναι αντιαναπτυξιακή στον
πρωτογενή τοµέα και όχι αναπτυξιακή. Αν δεν ενισχύσετε την αν-
ταγωνιστικότητα των ελληνικών προϊόντων, πώς θα αναπτυχθεί
ο πρωτογενής τοµέας και η οικονοµία της χώρας γενικότερα;
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Ας πάµε στα εξαιρετικής ποιότητας ελληνικά προϊόντα, που
υποβαθµίζονται διαρκώς:

Το ελαιόλαδο φέτος έχει δεχθεί τιµολογιακό κόλαφο. Οι ελαι-
οπαραγωγοί ασφυκτιούν και εγκαταλείπουν τον κλάδο, αφού δεν
µπορούν να ανταποκριθούν ούτε στις οικογενειακές τους υπο-
χρεώσεις.

Ποιος είναι ο σχεδιασµός σας για την αντιστροφή αυτού του
κλίµατος; Πώς θα αναδείξετε την αξία του ελληνικού ελαιόλα-
δου; Λέτε ότι δεν µπορείτε να επέµβετε στην ελεύθερη αγορά
και στις τιµές που διαµορφώνονται. Αλλάξτε τότε το brand του
ελληνικού ελαιόλαδου και ακολουθήστε άλλη επικοινωνιακή πο-
λιτική. Διαφηµίστε το διαφορετικά. Προωθήστε επιτέλους το
brand «έξτρα παρθένο». Αναδείξτε το ελαιόλαδο και ενδεχοµέ-
νως και άλλα σπουδαία ελληνικά προϊόντα σε εθνικά προϊόντα.
Γιατί δεν το κάνετε; Αν δεν µπορείτε να επέµβετε µε άµεσο τρόπο
στην αγορά, κάντε το µε έµµεσο.

Επίσης, δεν µπορώ να µην αναφερθώ στο µεγάλο κεφάλαιο
της κλιµατικής αλλαγής. Πώς θα γίνει η προσαρµογή του πρω-
τογενούς τοµέα στην κλιµατική αλλαγή; Πότε περιµένετε να ξε-
διπλώσετε τη στρατηγική σας αναφορικά µε το θέµα αυτό; Έχετε
όµως, αλήθεια, στρατηγική ή βαδίζετε χωρίς σχέδιο;

Ο πρωτογενής τοµέας χρειάζεται λύσεις που θα τον πάνε
µπροστά, λύσεις που θα τον βοηθήσουν όχι απλά να επιβιώσει
αλλά να µετατραπεί σε καθοριστικό παράγοντα ανάπτυξης της
ελληνικής οικονοµίας.

Είναι γνωστό ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση έχει διαµορφώσει µία
νέα πολιτική για το κλίµα και την αναπροσαρµογή των πολιτικών,
µε στόχο τη βιώσιµη περιβαλλοντικά ανάπτυξη, το λεγόµενο
«Green Deal».

Η πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης για το κλίµα επηρεάζει
και την καταβολή των ενισχύσεων στον πρωτογενή τοµέα για την
αναβάθµιση των καλλιεργητικών πρακτικών, την παραγωγή πιο
υγιεινών προϊόντων, ενισχύοντας τη διατροφική ασφάλεια. Σε
αυτά τα τόσο σηµαντικά ζητήµατα οικονοµικής αλλά και κοινω-
νικής σηµασίας η Κυβέρνηση δυστυχώς στέκεται θεατής. 

Ρωτάµε, επίσης, εδώ και µήνες ποιος είναι ο σχεδιασµός του
Υπουργείου για τη διαπραγµάτευση της νέας ΚΑΠ, ποιοι είναι οι
στόχοι που θέλει να πετύχει η χώρα µας. Τα χρονικά πλαίσια στε-
νεύουν, ιδίως από τη στιγµή που επίκειται η Σύνοδος Κορυφής
για το δηµοσιονοµικό πλαίσιο 2021-2027.

Θα µειωθούν, λοιπόν, οι κοινοτικοί πόροι για τον ελληνικό πρω-
τογενή τοµέα; Διότι αν έρθει µία τέτοια µείωση, θα ζηµιωθεί όχι
µόνο ο αγροτικός τοµέας, αλλά θα προκύψει και δηµοσιονοµική
«τρύπα».

Τέλος, έχουµε το κεφάλαιο των αγροτικών συνεταιρισµών. Το
νέο νοµοσχέδιο θεωρώ ότι έρχεται τις επόµενες µέρες στη
Βουλή. Θα έχουµε την ευκαιρία να το συζητήσουµε εκτενώς.
Θέλω όµως να κάνω ένα µόνο σχόλιο. Λόγω της πολυδιάσπασης
στο θεσµικό πλαίσιο και στα ίδια τα όργανα εκπροσώπησης των
αγροτών, ο κλάδος έχει αποδυναµωθεί δραµατικά. Για την ιστο-
ρία να πω ότι το ισπανικό ελαιόλαδο είναι αυτή τη στιγµή τόσο
ανταγωνιστικό. Εµείς, λοιπόν, πρέπει να θεωρήσουµε ότι υπάρχει
ένα συγκεκριµένο θεσµικό πλαίσιο το οποίο θα εκπροσωπείται
από έναν φορέα.

Σας ευχαριστώ πολύ και τα υπόλοιπα θα τα πούµε στη δευτε-
ρολογία µας. Να είστε καλά.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε τον κ. Πάνα.
Τον λόγο έχει τώρα ο Βουλευτής του Κινήµατος Αλλαγής κ.

Δηµήτριος Κωνσταντόπουλος,.
Θα κάνετε χρήση και της δευτερολογίας σας;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε, θα κάνω χρήση και της δευτερολογίας µου.
Κύριε Υπουργέ, κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

ο πρωτογενής τοµέας ξανά στο προσκήνιο. Ωστόσο και σήµερα
στο περίµενε, στο «κόκκινο», όπως βιώσαµε τα τελευταία χρόνια.
Μάλιστα, θα έλεγα ότι τα προβλήµατα έχουν οξυνθεί, µε προσ-
δοκίες και ελπίδες ανεκπλήρωτες. 

Να θυµίσω ότι ο ΣΥΡΙΖΑ ανήλθε το 2015 στην εξουσία µε την
ψήφο των αγροτών και το λέω αυτό διότι θα έλεγα ότι ο πρωτο-

γενής τοµέας αποτελεί εργαλείο για κάθε αξιωµατική αντιπολί-
τευση. Να σας θυµίσω τις αγκαλιές του Τσίπρα µε τους αγρότες,
να θυµίσω τα αγροτικά συλλαλητήρια. Όλα αυτά, βέβαια, πριν
τις εκλογές του 2015. Όταν βέβαια ο ΣΥΡΙΖΑ ήρθε στην εξουσία
τον Γενάρη του ’15, αυτά ξεχάστηκαν. Επί τεσσεράµισι χρόνια
καµµία αναπτυξιακή πρωτοβουλία και ιδιαίτερα καµµία αναπτυ-
ξιακή πρωτοβουλία για τον πρωτογενή τοµέα! Αντιθέτως, οι
αγρότες είδαν: κατάργηση ειδικού φόρου κατανάλωσης στο πε-
τρέλαιο, αύξηση του ΦΠΑ στα αγροτικά εφόδια, ΕΝΦΙΑ ακόµα
και στις αποθήκες και στις στάνες, απουσία ελέγχων για τις ελ-
ληνοποιήσεις, φορολογικές επιβαρύνσεις από το 22% στο 45%,
ειδικό φόρο στο κρασί, υποχρέωση για 100% προκαταβολή
φόρου για την επόµενη χρονιά, συνεχείς καθυστερήσεις στις
αποζηµιώσεις του ΕΛΓΑ.

Συµπέρασµα πρώτο: µε ΣΥΡΙΖΑ κυβέρνηση ο πρωτογενής το-
µέας σε δύσµοιρη και χειρότερη θέση! 

Και έρχοµαι στην Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας σήµερα.
Είστε, κύριε Υπουργέ, έξι µήνες Κυβέρνηση. Καµµία, µα καµµία
µεταβολή στην αγροτική πολιτική δεν υπήρξε, µε τα προβλήµατα
των αγροτών να παραµένουν και να διογκώνονται. Ο πρωτογενής
τοµέας αποτελεί έναν από τους θεµελιώδεις πυλώνες της ελλη-
νικής οικονοµίας και µάλιστα το 1/5 των εξαγωγών µας είναι
αγροτικά προϊόντα. Οι παραγωγοί, οι γεωργοί, οι κτηνοτρόφοι
νιώθουν εγκαταλειµµένοι.

Ήδη, υπάρχουν σηµαντικές προκλήσεις και καλείστε σήµερα,
κύριε Υπουργέ, να απαντήσετε. Άλλωστε µέχρι σήµερα δεν εί-
δαµε να έχετε πάρει θέση.

Βέβαια, η κλιµατική αλλαγή είναι µία σοβαρή εξέλιξη και θα
επηρεάσει άµεσα την παραγωγή. Τα προβλήµατα στον ελαιοκο-
µικό και αµπελουργικό τοµέα είναι πολλά, το ίδιο και στον κτη-
νοτροφικό τοµέα, και εδώ χρειάζονται άµεσες τοποθετήσεις και
κάθετες λύσεις.

Μιας και η περιοχή µου, ο Νοµός Αιτωλοακαρνανίας στον
οποίο εκλέγοµαι, είναι ένας νοµός µε ιδιαίτερα αυξηµένο τον
πρωτογενή τοµέα, θα αναφερθώ σε ένα σοβαρό πρόβληµα που
αντιµετωπίζει η κτηνοτροφία. 

Η συµβολή, κύριε Υπουργέ, της κτηνοτροφίας στην αγροτική
ανάπτυξη είναι καθοριστική. Αποτελεί το 1/4 περίπου της ακαθά-
ριστης αξίας της γεωργικής παραγωγής, ενώ παρέχει εργασία
και εισόδηµα σε πάνω από εκατόν πενήντα χιλιάδες οικογένειες
που είναι αφοσιωµένες στην παράδοση από γενιά σε γενιά, που
ζουν κυρίως σε ορεινές περιοχές, συχνά δύσβατες. Αυτές οι οι-
κογένειες είναι που δίνουν ζωή στην ύπαιθρο και στα ελληνικά
χωριά και διατηρούν τον κοινωνικό ιστό της χώρας και µάλιστα
τον κοινωνικό ιστό της χώρας σε µειονεκτικές περιοχές µε ιδιαί-
τερα και αυξηµένα προβλήµατα.

Τα τελευταία χρόνια λοιπόν, κύριε Υπουργέ, η κτηνοτροφία
έχει πληγεί περισσότερο από κάθε άλλον τοµέα. Τα προβλήµατα
είναι πολύπλοκα και διαχρονικά. Θα έλεγα ότι ένα από τα θεµε-
λιώδη προβλήµατα είναι η έλλειψη νόµιµων σύγχρονων σταβλι-
κών εγκαταστάσεων. Ο ν.4056/2012 έθεσε ένα πλαίσιο
αδειοδοτήσεων των κτηνοτροφικών µονάδων. Η προθεσµία που
προέβλεπε για την υποβολή των αιτήσεων των κτηνοτροφικών
αυτών µονάδων παρατάθηκε µέχρι 30-6-2019.

Όµως και επ’ αυτού φωνή βοώντος εν τη ερήµω! Το τέρας της
γραφειοκρατίας του ελληνικού κράτους και η υποστελέχωση των
υπηρεσιών στην περιφέρεια δεν επέτρεψε σε πολλούς από αυ-
τούς να ανταποκριθούν στις απαιτήσεις του νόµου. Αποτέλεσµα
να κινδυνεύουν µάλιστα, θα έλεγα, και µε υψηλά διοικητικά πρό-
στιµα.

Απαραίτητη, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, είναι η απλοποίηση της
διαδικασίας των αδειοδοτήσεων και η θέσπιση µεταβατικής πε-
ριόδου για τους κτηνοτρόφους, ώστε να µπορούν να αδειοδοτη-
θούν.

Επίσης, να αναφέρω, όπως ανέφερα και προηγουµένως για
την κλιµατική αλλαγή, ότι εδώ έχουµε να κάνουµε και µε τη ζωική
παραγωγή της χώρας, που είναι άµεσα συνδεδεµένη µε την κλι-
µατική αλλαγή. Οι συνεχείς αλλαγές στις καιρικές συνθήκες
έχουν φέρει ξανά στην επιφάνεια ασθένειες που είχαν ξεχαστεί,
όπως ο καταρροϊκός πυρετός, η ευλογιά και άλλες, τεράστια
πρόκληση για το Υπουργείο που οφείλει να τις αντιµετωπίσει.

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]B’ - 3 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2020 9233



Άλλο ένα µεγάλο πρόβληµα θα έλεγα είναι η δέσµευση της
προκαταβολής των ενισχύσεων από το πρόγραµµα βιολογικής
κτηνοτροφίας και την ενίσχυση ορεινών και µειονεκτικών περιο-
χών, ενισχύσεις που οι κτηνοτρόφοι αναµένουν για την επιβίωσή
τους και µάλιστα για τη στήριξη της παραγωγής τους.

Την ίδια στιγµή, µε την ανάρτηση των νέων δασικών χαρτών,
πολλοί βοσκότοποι χαρακτηρίζονται δασικές περιοχές, δηµιουρ-
γώντας ταυτόχρονα προβλήµατα στην πρόσβαση των κτηνοτρό-
φων. 

Άλλο ένα πρόβληµα, κύριε Υπουργέ, είναι το υψηλό κόστος
των ζωοτροφών, διότι αυτό αυξάνει το κόστος παραγωγής και
µειώνει το εισόδηµα. Υπήρξε στο παρελθόν µία προσπάθεια από
το Υπουργείο για να εγκρίνονται οι τιµές στην όποια µεταβολή,
αλλά δεν είχαµε αξιοσηµείωτα αποτελέσµατα.

Μεγάλο και καίριο πρόβληµα, βέβαια, είναι και οι ελληνοποι-
ήσεις. Δεν έχει καταφέρει το κράτος όλα αυτά τα χρόνια να δια-
µορφώσει έναν αποτελεσµατικό µηχανισµό για να ιχνηλατείται η
διακίνηση του κρέατος και των προϊόντων αυτού. Οι διασταυρω-
τικοί έλεγχοι είναι περιορισµένοι και το αποτέλεσµα είναι οι κτη-
νοτρόφοι να υφίστανται αθέµιτο ανταγωνισµό. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, στην κτηνοτροφία υπάρχουν διαφορε-
τικοί τοµείς, καθένας εκ των οποίων έχει τις δικές του δυνατότη-
τες αλλά και προοπτικές. Για παράδειγµα, στην
αιγοπροβατοτροφία έχουµε µικρές οικογενειακές µονάδες,
έχουµε µετακινούµενους κτηνοτρόφους, έχουµε κτηνοτρόφους
µε σπάνιες φυλές, έχουµε φυλές αυτόχθονες. Όλοι αυτοί οι κτη-
νοτρόφοι χρειάζονται συγκεκριµένη στήριξη από το κράτος, την
οποία ως σήµερα δεν είδαµε. Και αυτό περιµένουν από σας.

Κλείνοντας, κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να σας θέσω κάποια ζη-
τήµατα. Και εδώ απαιτώ την απάντησή σας:

Πρώτον, διεπαγγελµατική οργάνωση για τη φέτα: Έγινε σύ-
σκεψη στο Υπουργείο, ωστόσο υπάρχουν εµπλεκόµενα µέρη τα
οποία δεν κλήθηκαν. Και απορούµε γιατί δεν κλήθηκαν. Ισχύει;
Αν ναι, γιατί και πώς θα το αντιµετωπίσετε; Διότι το θέµα είναι να
γίνει επιτέλους διεπαγγελµατική, αλλά να γίνει και σε στέρεα
βάση, για να την αποδέχονται όλοι, ώστε να φτάσουµε στο επι-
θυµητό αποτέλεσµα και η φέτα να θεωρείται απολύτως θωρακι-
σµένη.

Δεύτερον, το γάλα. Οι κτηνοτρόφοι βρίσκονται σε απόγνωση.
Οι τιµές στο γάλα έχουν καταρρεύσει. Έφτασε το νερό να είναι
πιο ακριβό από το γάλα. Οι µεγάλες γαλακτοβιοµηχανίες ασκούν
τεράστιες πιέσεις και το αποτέλεσµα είναι ότι στο τέλος οι ίδιοι
οι παραγωγοί και οι κτηνοτρόφοι χάνουν τη ρευστότητά τους, δί-
νοντας χαµηλές τιµές και εισπράττοντας µεταχρονολογηµένες
επιταγές. Έτσι, το µόνο που καταφέρνουν, κύριε Υπουργέ, είναι
να τους πνίγουν τα χρέη. Μάλιστα, οι µικροί παραγωγοί στα δύ-
σβατα µέρη είναι σε αδιέξοδο, καθώς οι µεγάλες γαλακτοβιοµη-
χανίες δεν τους προτιµούν λόγω, φυσικά, του κόστους
µεταφοράς.

Υποσχέθηκε το Υπουργείο κι εσείς, πριν λίγους µήνες, δίκαιη
τιµή στο γάλα. Και σας ερωτώ: ποιες είναι οι ενέργειες που έχει
κάνει το Υπουργείο για να διασφαλιστεί το γάλα; Μιλήσατε για
υποχρεωτικά συµφωνητικά µεταξύ κτηνοτρόφων και εµπόρων
για την πώληση του γάλακτος και την αναγραφή της τιµής πώ-
λησης. Και εδώ ζητώ την απάντησή σας. Είναι αυτή η λύση στο
πρόβληµα; Διότι τα συµφωνητικά αυτά πολλές φορές θέτουν
όρους µονοµερείς για τους κτηνοτρόφους. Πάντα, βέβαια, δε-
σµεύεται ο κτηνοτρόφος και είναι στον αφρό ο µεταποιητής.
Αυτή είναι η πραγµατικότητα και αυτή είναι η αλήθεια.

Αντίστοιχη κατάσταση, βέβαια, έχουµε και στην τιµή του κρέ-
ατος που συνεχώς υποχωρεί. Οι παραγωγοί αναγκάζονται να
πουλήσουν σε χαµηλότερες τιµές και µάλιστα θα έλεγα σε εξευ-
τελιστικές τιµές. Αυτές οι τιµές δεν αρκούν, κύριε Υπουργέ, να
καλύψουν το κόστος παραγωγής και στο τέλος βρίσκονται µε
απλήρωτα τιµολόγια στα χέρια τους. 

Κύριε Υπουργέ, αυτό που προσπάθησα να κάνω είναι να σας
µεταφέρω την αγωνία των κτηνοτρόφων της Αιτωλοακαρνανίας,
αλλά θα έλεγα και της υπόλοιπης Ελλάδας και ιδιαίτερα των Ελ-
λήνων παραγωγών και κτηνοτρόφων. Ο αγροτικός κόσµος χρει-
άζεται στήριξη και ελπίδα. 

Θα έλεγα εδώ ότι ο στόχος όλων µας -αλλά και το στοίχηµά

µας- είναι να αναδείξουµε τον πρωτογενή τοµέα και να δώσουµε
λύσεις. Γιατί, κακά τα ψέµατα, τα δανεικά τελείωσαν. Άρα ήρθε
η ώρα να στηρίξουµε τον πρωτογενή τοµέα στη βάση ότι αφού
πλέον ο δανεικός πλούτος τελείωσε, πρέπει να παραγάγουµε εγ-
χώριο, ο οποίος να αναδιανεµηθεί δίκαια στους πολίτες. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Το λόγο τώρα έχει ο κ. Γεώργιος Μουλκιώτης.
Θα κάνετε χρήση και της δευτερολογίας σας; 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Βεβαίως.
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι δεσµοί του Κινήµατος Αλλα-

γής, οι δεσµοί του ΠΑΣΟΚ, µε τους αγρότες ήταν και παραµέ-
νουν ακατάλυτοι και ισχυροί. Από το 1981 και χάρη στη
διακυβέρνηση Παπανδρέου, ο αγρότης και η αγρότισσα κατέ-
κτησαν µία νέα θέση στην ελληνική κοινωνία.

Στη συνέχεια, όλες οι κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ υπερασπίστη-
καν και θωράκισαν τα συµφέροντα του Έλληνα αγρότη. Έδωσαν
σκληρές µάχες εντός και εκτός Ελλάδος και τις κέρδισαν. Η
αγροτιά είναι η ραχοκοκαλιά της ελληνικής υπαίθρου. Έτσι ήταν
διαχρονικά κι έτσι θα παραµείνει.

Η περίοδος που διανύουµε είναι ίσως η πιο κρίσιµη για την
ανασύνταξη της εθνικής οικονοµίας αλλά και της ελληνικής υπαί-
θρου. Ο πρωτογενής τοµέας έχει να διαδραµατίσει διττό ρόλο
για την επίτευξη αυτού του εθνικού αυτοσκοπού. Σκεφτείτε µία
χώρα που θα βρίσκει την ανταγωνιστικότητά της σε διάφορους
τοµείς, όπως την ενέργεια, τα βιοµηχανικά προϊόντα, το real es-
tate, την τεχνολογία και τις υπηρεσίες αναψυχής, αλλά την ίδια
στιγµή πάνω από 7,5 δισεκατοµµύρια ευρώ θα εξάγονται, κύριε
Υπουργέ, από την παραγωγική έλλειψη αγαθών.

Αυτό αργά και βασανιστικά θα µας µετατρέψει σε µία χώρα
της Μέσης Ανατολής, όπου η παραγωγή αγροτικών προϊόντων
θα αποτελεί εθνικής ασφάλειας πολιτική και όχι αναπτυξιακή που
πρέπει και µπορεί να είναι.

Η µεγαλύτερη πρόκληση την οποία έχει να αντιµετωπίσει η ελ-
ληνική αγροτιά, είναι ο σχεδιασµός και η παρακολούθηση ενός
εθνικού σχεδίου µε βάση τη νέα συλλογιστική της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. 

Όλοι όσοι προερχόµαστε από την επαρχία ανησυχούµε λόγω
των χαµηλών επιδόσεων της χώρας µας όσον αφορά την τρέ-
χουσα ΚΑΠ 2014-2020, αλλά και εξαιτίας των αρνητικών εξελί-
ξεων αναφορικά µε το Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης.
Ανησυχούµε, επειδή δεν υπάρχει κανένα σχέδιο προσαρµογής
της χώρας στην Πράσινη Συµφωνία (Green Deal), που είναι η νέα
µακροχρόνια πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης τόσο για την κλι-
µατική αλλαγή, αλλά και που επηρεάζει άµεσα τον πρωτογενή
τοµέα, όσο και στην παραγωγική διαδικασία αλλά και την παρα-
γωγή τροφίµων και την καταβολή των ενισχύσεων. 

Ανησυχούµε, επίσης, εµείς στην ελληνική επαρχία, διότι σε
λίγες µέρες θα υπάρξει η Σύνοδος Κορυφής και θα αποφασιστεί
το δηµοσιονοµικό πλαίσιο 2021-2027. Και ως προς αυτό ρωτάµε
κύριε Υπουργέ, ποια είναι η στρατηγική της Κυβέρνησης για τις
διαπραγµατεύσεις της νέας ΚΑΠ; Πώς θα διασφαλιστεί ότι οι
αναγκαίοι κοινοτικοί πόροι για τον ελληνικό αγροδιατροφικό
τοµέα δεν θα µειωθούν; 

Θα υπενθυµίσω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τόσο την ιστο-
ρία του αγροτικού κινήµατος του Γιάννη Κορδάτου όσο και το
αγροτικό ζήτηµα του Κώστα Βεργόπουλου, που διαχρονικά ανα-
φέρονται στο πολύπαθο θέµα της αγροτικής τάξης.

Κύριε Υπουργέ, οι παράγοντες που αναφέρονται στο αγροτικό
ζήτηµα είναι πολύ συγκεκριµένοι: Είναι ο άνθρωπος, είναι το έδα-
φος, είναι το νερό, είναι η ενέργεια, είναι τα φυτοφάρµακα και
τα λιπάσµατα, δηλαδή, τα εφόδια. 

Πολιτική γης -και αναφέροµαι στο έδαφος- υπάρχει στην Κυ-
βέρνηση; Πώς αντιµετωπίζεται ο πολυτεµαχισµός; Πώς αντιµε-
τωπίζεται η τράπεζα γης; Υπάρχει σχεδιασµός ή όχι; Γνωρίζει η
Κυβέρνηση ότι πλείστα όσα αγροτεµάχια ατόµων που έχουν
φύγει τελείως από τη γεωργία, µένουν έρµαια, µένουν ακαλλιέρ-
γητα;
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Γνωρίζετε ότι οι αλλοδαποί πηγαίνουν και καταλαµβάνουν
αγροτεµάχια, τα σπέρνουν χωρίς να υπόκεινται σε κανέναν πε-
ριορισµό που υπόκειται ο Έλληνας αγρότης και δηµιουργούνται
τεράστια άλλα προβλήµατα; 

Γνωρίζετε, κύριε Υπουργέ, τι γίνεται και τι µέτρα έχουµε για
τον σχεδιασµό και το πρόγραµµα για τη διάβρωση του εδάφους,
λόγω της διαφαινόµενης κλιµατικής αλλαγής; Και δεν εννοώ αν
έχετε άµεση γνώση. Σαν πολιτική και σαν Κυβέρνηση εννοώ.
Αυτή η διάβρωση του εδάφους που έχει να κάνει µε την κλιµατική
αλλαγή, δεν έχει να κάνει µε την ξηρασία; Έχει. Δεν έχει να κάνει
µε τις φωτιές; Έχει. Δεν έχει να κάνει µε το κλίµα; Έχει. 

Θα έχουµε, λοιπόν, σαν χώρα, θα έχει η Ελλάδα τροπικό κλίµα,
υποσαχάριο κλίµα; Θα έχουµε και άλλες επιπτώσεις; Μήπως θα
πεθάνει η υλοτοµία; Θα πεθάνει. Μήπως θα πεθάνει η µελισσο-
κοµία; Δεν έχει καµµία τύχη. Μήπως θα ζήσει η κτηνοτροφία;
Όχι. Άρα ποια είναι η πολιτική, κύριε Υπουργέ, πάνω στο θέµα
του εδάφους, ενός από τους παράγοντες που ανέφερα;

Δεύτερο ζήτηµα, το νερό. Έχουµε αποφασίσει πώς θα το προ-
φυλάξουµε; Έχουµε αποφασίσει πώς θα το χρησιµοποιήσουµε;
Πώς γίνεται αυτό το δηµόσιο αγαθό να είναι έρµαιο; Αυτή τη
στιγµή υπάρχουν αιτήµατα, υπάρχουν ζητήµατα για τα δικαιώ-
µατα χρήσης νερού και παραµένουν στα συρτάρια και να κάθον-
ται. Η χρήση νερού, γιατί δεν προχωράει; Γιατί να υπάρχουν
τέτοιου είδους γραφειοκρατικές διαδικασίες που εµποδίζουν -
πράγµατι- µία φορολογική διαχείριση; Και υπάρχει µείζον ζήτηµα
για την αγροτική οικονοµία. Ζητάµε να δείτε αυτή τη γραφει-
οκρατική αντιµετώπιση.

Ως έναν άλλο παράγοντα ανέφερα και την ενέργεια. Τι ανα-
φέρω ως ενέργεια, κύριε Υπουργέ; Αναφέρω τις ΑΠΕ, το πετρέ-
λαιο, και τον ηλεκτρισµό. Τι γίνεται µε τη ΔΕΗ; Ποιο είναι το
κόστος; Τεράστιο! Είναι καθηµερινή η επιβάρυνση στο κόστος
παραγωγής. Τι γίνεται µε το πετρέλαιο; Τίποτα. Ζητάµε σαν Κί-
νηµα Αλλαγής κατ’ επανάληψη -η Πρόεδρος το έχει ζητήσει κατ’
επανάληψη- όπου βρεθούµε και σταθούµε, σε όποια χώρα και
απ’ όλα τα βήµατα, αγροτικό πετρέλαιο. Γιατί δεν είπατε µία κου-
βέντα από τις προγραµµατικές δηλώσεις µέχρι και σήµερα; Ου-
σιαστικά δεν έχετε πει τίποτα. Αντιθέτως, έχετε πει για τον
δευτερογενή τοµέα και για άλλους τοµείς και έχετε λάβει διά-
φορα µέτρα. Όχι, όµως, για τον αγρότη! 

Να πω πώς κινείται η κατάσταση µε τις ανανεώσιµες πηγές
ενέργειας. Ξέρετε πώς είναι τα επιχειρηµατικά συµφέροντα µε
τις ΑΠΕ; Νοικιάζουν χωράφια 200 και 250 ευρώ το στρέµµα, για
να «σπείρουν» φωτοβολταϊκά. 

Εάν αυτό δεν το δείτε και δεν το αντιµετωπίσετε, θα «θερί-
σουµε» σε λίγο φωτοβολταϊκά! Αντί να θερίσουµε σιτάρι, αντί η
εύφορη γη να µπορεί να παράγει, θα έχουµε φωτοβολταϊκά. Όσο
και το 1%, το οποίο αναφέρεται, καλύπτει. Δεν καλύπτει. Πού
είναι το 1% και σε ποια περιοχή; Υπάρχει προγραµµατισµός; Πού
είναι; Είναι στις ασκεπείς εκτάσεις, είναι στις ηµιορεινές εκτάσεις
ή είναι στις εύφορες εκτάσεις; 

Σας παρακαλώ -δεν σας προκαλώ, σας παρακαλώ- πηγαίνετε
στη Βοιωτία για να δείτε η εύφορη γη πόσο καλύπτεται από φω-
τοβολταϊκά πάρκα. Υποκατέστησαν τα φωτοβολταϊκά πάρκα την
εύφορη γη. Δεν θα υπάρχει παραγωγή.

Εφόδια, κύριε Υπουργέ. Είναι µείζον το ζήτηµα των εφοδίων.
Δεν είναι κάτι απλό. Και αναφέροµαι στα λιπάσµατα και αναφέ-
ροµαι και στους σπόρους, γιατί τα εισάγουµε όλα και οι εισαγω-
γές είναι πάρα πολύ ακριβές. Υπάρχει πολιτική για τη βελτίωση
των σπόρων; Τι πολιτική ακολουθούµε για να έχουµε σπόρους
και να είµαστε αυτάρκεις; Πώς θα βελτιώσουµε τους σπόρους;
Δεν υπάρχει καµµία πολιτική. Πώς θα εξασφαλίσουµε το µέλλον
µας για τους σπόρους; Γιατί οι σπόροι συνολικά είναι και ζήτηµα
εθνικής ανεξαρτησίας, γιατί όταν δεν έχεις σπόρους, δεν έχεις
τίποτα και το µέλλον υποθηκεύεται. Και όταν έχεις σπόρους, κα-
θορίζεις και ποιος θα σπείρει και πού θα σπείρει. 

Το ίδιο συµβαίνει και µε τα λιπάσµατα και µε τα φάρµακα. Οι
πολυεθνικές εταιρείες, η «BASF», η «BAYER», η «PIONEER», η
«CYZENDA», καθορίζουν πολιτικές και στους σπόρους και στα
λιπάσµατα και παντού. Υπάρχει, λοιπόν, ετοιµότητα από πλευράς
µας;

Κύριε Υπουργέ, από το φυσικό αέριο, όπως ξέρετε πάρα πολύ

καλά, παράγεται και η ουρία. Αυτό είναι πρωτογενές ζήτηµα για
να υπάρξει λίπασµα. Έχουµε προετοιµαστεί, εφόσον περάσει το
φυσικό αέριο από τη χώρα, να έχουµε την αντίστοιχη παραγωγή,
όπως κάνει το Ισραήλ, όπως κάνουν άλλες χώρες, από τις οποίες
αναγκαστικά εισάγουµε λιπάσµατα; 

Τώρα να πω για τον άνθρωπο; Ο αγρότης είναι ο φτωχός συγ-
γενής -το ξέρουµε όλοι- διαχρονικά µέχρι και σήµερα. Σήµερα;
Πένεται. Η κατάσταση είναι ό,τι χειρότερο µπορούσε να υπάρξει.
Τεράστια ποσά για αγορά πρώτων υλών, εφοδίων, πολυτεµαχι-
σµός της γης, αδυναµία να βγει στο εµπόριο, γήρανση του πλη-
θυσµού. Όλα αυτά δηµιουργούν δυσχερέστατες καταστάσεις σε
σχέση και µε τον παράγοντα «άνθρωπο». 

Κύριε Υπουργέ, ο αγροτικός τοµέας φτωχαίνει. Έχετε µεγάλη
ευθύνη και πρέπει να αναλάβετε πρωτοβουλίες.

Θα µιλήσω για δύο θέµατα ακόµα για τη Βοιωτία. Αναφέροµαι
σε ένα µείζον ζήτηµα. Το πρώτο είναι η ζώνη καινοτοµίας στην
περιοχή Βοιωτικού Κηφισού “Region Food Valley”, αντίστοιχο µε
την Ολλανδία και το ολλανδικό σύστηµα, για να µπορεί να υπάρ-
χει ισχυρή παραγωγή µε ένα brand name αγροτικών προϊόντων,
για να µπορέσουµε να έχουµε τρόφιµα ελληνικά και συγκεκρι-
µένα. 

Το δεύτερο είναι τα τεχνολογικά αγροεπιχειρηµατικά πάρκα.
Υπάρχουν συγκεκριµένα στον άξονα Θήβας - Λιβαδειάς - Αµφί-
κλειας, τα οποία θα συµβάλουν τα µέγιστα στην εξωστρεφή πα-
ραγωγή νέων προϊόντων, καινοτόµων προϊόντων, τα οποία
µπορούν να αποδώσουν σηµαντικά οφέλη. 

Το τρίτο είναι η περιφερειακή αγορά αγροτικών προϊόντων
Στερεάς Ελλάδος, µε µονάδα τυποποίησης και εµπορίας αγρο-
τικών προϊόντων. Στον περιφερειακό χωροταξικό σχεδιασµό του
2018 η Λιβαδειά αναφέρεται σαν έδρα αυτής της περιφερειακής
αγοράς. Ξεχασµένη υπόθεση από το ΠΑΣΟΚ. Πάντα το ΠΑΣΟΚ
το έβαζε ζήτηµα, πάντα η Νέα Δηµοκρατία το έστελνε δίπλα. Η
περιφερειακή αγορά είναι ένα µείζον ζήτηµα.

Καταλήγω στην Κωπαΐδα. Ο κ. Μητσοτάκης, να ξέρετε, την Κω-
παΐδα την κατάργησε δύο φορές το 2014. Και φτάσαµε στο ση-
µείο διακόσιες τριάντα χιλιάδες στρέµµατα να αποτελούν -εκτός
από χωράφια που τα είχε ένας οργανισµός κάποτε- µία απλή
υπηρεσία της περιφέρειας. Δεν υπάρχει καµµία, µα καµµία λο-
γική αξιοποίηση αυτής της ιστορίας. 

Προτείνουµε, λοιπόν, ίδρυση νέου φορέα, του Οργανισµού
Ανάπτυξης Κωπαΐδος, µε µελέτη και κατασκευή σύγχρονων δι-
κτύων. Τα δίκτυα, κύριε Υπουργέ, είναι από την εποχή των Άγ-
γλων. Προτείνουµε, επίσης, σχεδιασµό και ανάπτυξη νέων
προϊόντων και σχεδιασµό και αξιοποίηση των δυνατοτήτων που
δίνουν τα ευρωπαϊκά προγράµµατα. 

Κύριε Υπουργέ, προχθές δόθηκαν στους παραγωγούς της Βοι-
ωτίας, από τις ζηµιές του Ιουλίου του 2019, οι ενισχύσεις σε πο-
σοστό περίπου το 60% µε 65%. Πράγµατι δόθηκαν. Είχαµε
ζητήσει, όµως, και µε ερώτηση στη Βουλή το Υπουργείο Οικονο-
µικών αυτούς τους ανθρώπους που έπαθαν ολοκληρωτική κατα-
στροφή, 100% των προϊόντων, να υπάρχει αναστολή των
υποχρεώσεων. Με ποια έννοια; Αφού χρωστάνε και στην εφορία,
χρωστάνε και στα ασφαλιστικά ταµεία, τουλάχιστον ας αναστα-
λεί η υποχρέωσή τους για ένα χρονικό διάστηµα. Ξέρετε τι απάν-
τησε η ΑΑΔΕ; «Δεν µου ήρθε µήνυµα και αίτηµα από το
Υπουργείο Οικονοµικών». Γιατί, κύριε Υπουργέ, το Υπουργείο Οι-
κονοµικών είναι απόν; Γιατί δεν έβαλε ένα θέµα για να µπορούν
αυτοί οι άνθρωποι να βοηθηθούν και να υπεισέλθουν στα προ-
βλήµατα που έχουν, µε δεδοµένη την ολοσχερή καταστροφή
τους;

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη
συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία
του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βου-
λής, σαράντα τέσσερις µαθητές και µαθήτριες και πέντε εκπαι-
δευτικοί συνοδοί τους από το 6ο Γυµνάσιο Κέρκυρας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
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(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Τον λόγο έχει η Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του

Κινήµατος Αλλαγής κ. Φώφη Γεννηµατά. 
ΦΩΤΕΙΝΗ (ΦΩΦΗ) ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος του Κινήµατος

Αλλαγής): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, για εµάς, για το Κίνηµα Αλλαγής,

ο πρωτογενής τοµέας είναι βασικός πυλώνας ανάπτυξης της
χώρας. Εξάλλου, όπως ήδη ειπώθηκε από τους Βουλευτές µας,
οι κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ όλα τα προηγούµενα χρόνια άφησαν
ανεξίτηλο αποτύπωµα σ’ αυτόν τον τοµέα, που αναγνωρίζεται
απ’ όλους. 

Τώρα, όµως, ο πρωτογενής τοµέας αλλάζει. Καλούµαστε να
αλλάξουµε το παραγωγικό µοντέλο. Χρειάζεται µια νέα στρατη-
γική, έτσι ώστε να φτάσουµε σε µια γεωργία βιώσιµη, φιλική
προς το περιβάλλον. Θα έλεγα, µάλιστα, ότι τα επόµενα χρόνια
ο στόχος πρέπει να είναι αυτό που λέµε «από το αγρόκτηµα στο
πιάτο».

Ταυτόχρονα, όµως, είναι ανάγκη να αντιµετωπίσουµε άµεσα
όλα τα προβλήµατα που συσσωρεύθηκαν τα τελευταία χρόνια. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές είναι γνωστά τα αδιέξοδα που
προκάλεσε η πολιτική της κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ και στον πρωτο-
γενή τοµέα. Οι αγρότες, εξάλλου, τους έζησαν, τους γνώρισαν
καλά, τους καταδίκασαν γι’ αυτό. Δεν θα επεκταθώ, θέλω µόνο
επιγραµµατικά να αναφέρω την εξοντωτική φορολογία, τη σύν-
δεση των υψηλών εισφορών µε το αγροτικό εισόδηµα, το υψηλό
κόστος παραγωγής και ιδιαίτερα το κόστος ενέργειας και, βε-
βαίως, τις µεγάλες καθυστερήσεις στις αποζηµιώσεις του ΕΛΓΑ,
την πλήρη αδυναµία ελέγχου της αγοράς. Με λίγα λόγια, πέντε
χρόνια χαµένα. 

Το δικό µας ενδιαφέρον, όµως, στρέφεται στο παρόν και στο
µέλλον. Επτά µήνες αφότου ανέλαβε η Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας, η Κυβέρνηση του κ. Μητσοτάκη, τίποτα δεν έχει αλ-
λάξει. Η Νέα Δηµοκρατία συνεχίζει στον ίδιο αδιέξοδο δρόµο του
ΣΥΡΙΖΑ, που είναι καταστροφικός για τους αγρότες. 

Η Κυβέρνηση δεν έχει λάβει ουσιαστικά µέτρα, ώστε να ενι-
σχύσει πριν απ’ όλα την τραπεζική ρευστότητα, για να υπάρξει η
αναγκαία χρηµατοδότηση, καθώς και τα κεφάλαια κίνησης για
την παραγωγική δραστηριότητα στον πρωτογενή τοµέα. 

Δεύτερον, δεν έχουν παρθεί µέτρα, για να µειωθεί το κόστος
παραγωγής και κυρίως το κόστος ενέργειας. Ρωτάµε για άλλη
µια φορά, κύριε Υπουργέ: θα υλοποιήσετε επιτέλους την κάρτα
αγροτικού πετρελαίου, που τόσες φορές σας έχει εισηγηθεί το
Κίνηµα Αλλαγής; 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
Τρίτον, η Κυβέρνηση δεν έχει λάβει νοµοθετική πρωτοβουλία

για την αλλαγή του ασφαλιστικού κανονισµού του ΕΛΓΑ, έτσι
ώστε αυτός να ενσωµατώνει τους νέους κινδύνους για αποζη-
µίωση που προκύπτουν από την κλιµατική αλλαγή. Το πρόβληµα
είναι πάρα πολύ µεγάλο. 

Τέταρτον, δεν έχει επιταχυνθεί η υλοποίηση του Προγράµµα-
τος Αγροτικής Ανάπτυξης 2014-2020, όπως φυσικά και του
ΕΣΠΑ, µε αποτέλεσµα πολύτιµοι κοινοτικοί πόροι να µην αξιοποι-
ούνται αυτή τη στιγµή και µάλιστα να κινδυνεύουν να χαθούν. 

Πέµπτον, δεν έχετε λάβει ειδικά µέτρα για τα εθνικά προϊόντα,
όπως είναι το ελαιόλαδο, το βαµβάκι, τα γαλακτοκοµικά. 

Ειδικότερα θα σταθώ στη µεγάλη απώλεια εισοδήµατος από
τους ελαιοπαραγωγούς. Δεν λέτε τίποτα ούτε για την αποτυχία
της δακοκτονίας και πώς θα αλλάξει ούτε για τις χαµηλές τιµές
αγοράς. 

Οι ελαιοπαραγωγοί αντιµετωπίζουν σήµερα µια κατάσταση
τραγική. Μείωση της παραγωγής, υποβάθµιση της ποιότητας
λόγω των ακραίων καιρικών φαινόµενων, αλλά και εξευτελιστικές
τιµές λόγω των αδασµολόγητων εισαγωγών της Ευρωπαϊκής
Ένωσης από τρίτες χώρες που υπέγραψαν το προηγούµενο διά-
στηµα οι Υπουργοί του ΣΥΡΙΖΑ. 

Οι εναρµονισµένες πρακτικές στο κύκλωµα εµπορίας και δια-
κίνησης εντείνουν το πρόβληµα και το γνωρίζετε. Το ερώτηµα
είναι: τι κάνετε; 

Κύριε Υπουργέ, δεν µπορείτε σε αυτά τα θέµατα να πετάτε την
µπάλα στην εξέδρα. Βέβαια, εδώ, που το σκέφτοµαι καλύτερα,
τη λέξη «µπάλα» δεν πρέπει να την αναφέρουµε σε αυτή την Κυ-

βέρνηση. Είναι καυτή λέξη, είναι καυτή πατάτα!
Δώστε, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, ουσιαστικές αποζηµιώσεις για

την αναπλήρωση του εισοδήµατος και τη στήριξη των ελαιοπα-
ραγωγών µέσα από τη σχετική προσαρµογή του κανονισµού του
ΕΛΓΑ. Μπορείτε να το κάνετε. Εξασφαλίστε και πρόσθετους ευ-
ρωπαϊκούς πόρους µέσα από την ενεργοποίηση του κανονισµού
de minimis. Και βέβαια, µπορείτε -εάν θέλετε- να απαλλάξετε για
δύο τουλάχιστον χρόνια τους ελαιοπαραγωγούς από τις εισφο-
ρές για τη δακοκτονία.

Περιµένουµε, σήµερα, συγκεκριµένες απαντήσεις µε πράξεις
στο άµεσο µέλλον, όχι αόριστες υποσχέσεις.

Το ασφαλιστικό νοµοσχέδιο που βρίσκεται ήδη στη διαβού-
λευση, δεν αντιµετωπίζει τα προβλήµατα. Εξαντλείται σε ανού-
σιες αποσπασµατικές κινήσεις ή προσαρµογές στις αποφάσεις
του Συµβουλίου της Επικρατείας. Ο νόµος Κατρούγκαλου παρα-
µένει. Καλά κρατεί. Δεν καταργείται από τη Νέα Δηµοκρατία. Και,
φυσικά, δεν υπάρχει καµµία απολύτως πρόβλεψη για το ΕΚΑΣ
και για κανονική δέκατη τρίτη σύνταξη που να εξασφαλίζει την
αξιοπρέπεια στη ζωή του συνταξιούχου.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
Κύριοι της Κυβέρνησης, έρχοµαι σε ένα άλλο καυτό ζήτηµα.

Σε λίγες ηµέρες θα υπάρξει η Σύνοδος Κορυφής και θα αποφα-
σιστεί το δηµοσιονοµικό πλαίσιο 2021-2027. Σας ερωτώ: ποια
είναι η στρατηγική σας για τις διαπραγµατεύσεις της νέας ΚΑΠ
2021-2027; Πώς θα διασφαλίσετε, κύριε Υπουργέ, ότι οι ανα-
γκαίοι κοινοτικοί πόροι για τον ελληνικό αγροδιατροφικό τοµέα
δεν θα µειωθούν; Ποια είναι τα µέτρα για το πρασίνισµα της γε-
ωργίας που έχετε επεξεργαστεί για τη χώρα, ώστε να µπορέσει
να ανταποκριθεί και να προσαρµοστεί µε το λιγότερο δυνατό κό-
στος για τον πρωτογενή τοµέα απέναντι στην κλιµατική αλλαγή;
Οι επτά µήνες που πέρασαν είναι µεγάλο διάστηµα. Είναι αρκετό
διάστηµα σε σχέση µε τις προκλήσεις που υπάρχουν και έπρεπε
να έχουν γίνει πολλά, αφού σε λίγες ηµέρες θα ληφθούν πολύ
κρίσιµες αποφάσεις που θα καθορίσουν το µέλλον στον τοµέα
αυτό για τα επόµενα επτά χρόνια. 

Το θέµα είναι εθνικό. Φοβάµαι, όµως, πως και εδώ ο κ. Μητσο-
τάκης θα προσέλθει απροετοίµαστος και χωρίς καµµία προηγού-
µενη συνεννόηση µε τις υπόλοιπες πολιτικές δυνάµεις του
τόπου. Έχει αποδείξει ότι δεν αποζητά τη συνεννόηση. Θεωρεί -
φαίνεται- ότι είναι ένδειξη δύναµης να προχωρά παντού µόνος
του, να τα παίρνει όλα επάνω του. Το θέµα, όµως, είναι το απο-
τέλεσµα όλων αυτών των επιλογών. Και το αποτέλεσµα είναι ότι
τα κάνει «µπάχαλο». Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Επιβάλλεται
γρήγορα αλλαγή πορείας, αλλιώς οι εξελίξεις θα είναι αρνητικές
για τον Έλληνα αγρότη.

Οι οµάδες παραγωγών, οι συνεταιρισµοί, οι αγρότες πρέπει να
ενισχυθούν ουσιαστικά για να µπορέσουν να ανταποκριθούν στις
προκλήσεις που έχουν µπροστά τους και να προσαρµοστούν στις
ανάγκες της κλιµατικής αλλαγής αλλά και του ψηφιακού µετασχη-
µατισµού. Αλλιώς, κύριε Υπουργέ, θα εγκαταλείψουν την προσπά-
θεια και η παραγωγή µας θα περάσει στις µεγάλες ιδιοκτησίες και
στα ξένα χέρια. Χτυπάµε το καµπανάκι του κινδύνου εγκαίρως.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αναγνωρίζοντας όλα αυτά, εµείς
επεξεργαζόµαστε στο Κίνηµα Αλλαγής, µαζί µε τους φορείς στον
πρωτογενή τοµέα, τις κινήσεις που πρέπει να γίνουν για το αύριο.
Με το πρόγραµµα «ΕΛΛΑΔΑ» στοχεύουµε σε ένα νέο εθνικό πα-
ραγωγικό µοντέλο που στηρίζεται στον τόπο και στους ανθρώ-
πους. Το πρόγραµµά µας λαµβάνει υπ’ όψιν του τις προκλήσεις
που έρχονται στα επόµενα τριάντα χρόνια έως το 2050 όπως η
επισιτιστική ασφάλεια του πληθυσµού -µε δεδοµένη την αύξηση
της παγκόσµιας ζήτησης τροφίµων κατά 70% ως το 2050-, τις
συνέπειες της κλιµατικής αλλαγής -θα το επαναλαµβάνουµε συ-
νέχεια- όπως και της τέταρτης βιοµηχανικής επανάστασης µε τη
χρήση νέων τεχνολογιών παραγωγής και της «γεωργίας ακρι-
βείας», την ανάγκη, βεβαίως, µείωσης των ανισοτήτων και τη δί-
καιη κατανοµή του εισοδήµατος για τον γεωργό, τον
κτηνοτρόφο, τον ψαρά, τον ενεργό αγρότη. Το πέρασµα από µία
αγροτική παραγωγή µε βάση την ποσότητα σε µία παραγωγή
ποιοτικών τροφίµων και προϊόντων µε σεβασµό στον καταναλωτή
και στο περιβάλλον.

Οι προτάσεις, λοιπόν, του Κινήµατος Αλλαγής για τον πρωτο-
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γενή τοµέα είναι οι εξής:
Ενδεικτικά αναφέρω πριν απ’ όλα την ενίσχυση της ανταγωνι-

στικότητας και της εξωστρέφειας για τα «εθνικά µας προϊόντα»,
όπως γαλακτοκοµικά, κηπευτικά, κρασί, λάδι, βαµβάκι, κτηνοτρο-
φικά προϊόντα, ψαρικά. Συνδέουµε την ποιοτική παραγωγή µε τη
µεταποιητική βιοµηχανία και τις εξαγωγές, εξασφαλίζοντας µε-
γαλύτερη αξία στα προϊόντα.

Δεύτερον, κίνητρα για την ενασχόληση νέων ανθρώπων στην
αγροτική παραγωγή, µε µείωση της φορολογίας των αγροτών
στο 13% για εισοδήµατα πάνω από 10.000 ευρώ. Με καθιέρωση
ακατάσχετου και αφορολόγητου των επιδοτήσεων. Με αποσύν-
δεση των ασφαλιστικών εισφορών από το εισόδηµα. Με παρα-
χωρήσεις δηµόσιας γης για την αξιοποίησή της από νέους
παραγωγούς και συλλογικότητες παραγωγής.

Τρίτον, µέτρα για τη µείωση του κόστους παραγωγής, µείωση
φορολογίας και πέντε µονάδες επιπλέον επιστροφή ΦΠΑ για
αγρότες που είναι οργανωµένοι σε οµάδες παραγωγών και συ-
νεταιρισµών. Τους ενισχύουµε για να παρέµβουν τόσο στην προ-
µήθεια εφοδίων όσο και στην εµπορία των προϊόντων.
Καθιέρωση κάρτας αγροτικού πετρελαίου. Ενίσχυση της διείσ-
δυσης των ΑΠΕ στη γεωργία µε παράλληλη αξιοποίηση των υπο-
λειµµάτων βιοµάζας για την παραγωγή ενέργειας. Ενθάρρυνση
των ενεργειακών κοινοτήτων στον πρωτογενή τοµέα για την πα-
ραγωγή ενέργειας και τη µείωση του κόστους άρδευσης. Βε-
βαίως, αυτό απαιτεί και ισχυρά χρηµατοδοτικά κίνητρα και
εγγυήσεις. 

Τέταρτον, αναδιάρθρωση του ΕΛΓΑ για την αντιµετώπιση του
µεγάλου θέµατος των καταστροφών.

Πέµπτον, έργα υποδοµής µε αξιοποίηση κάθε του ευρώ που
µπορεί να διατεθεί από κοινοτικά ταµεία για την ενεργειακή αυ-
τοτέλεια των αγροτικών εκµεταλλεύσεων. Σύνδεση και εφαρ-
µογή των καινοτοµιών στο χωράφι που θα υποστηρίζονται από
εκπαίδευση των αγροτών και κατάλληλες συµβουλευτικές υπη-
ρεσίες.

Έκτον, ενεργοποίηση των ελεγκτικών µηχανισµών για να πα-
ταχθούν, επιτέλους, οι παράνοµες ελληνοποιήσεις και οι πρακτι-
κές των εναρµονισµένων τιµών στο χωράφι και των τιµών στο
«ράφι».

Έβδοµον, καθοριστική συµµετοχή του αγροδιατροφικού
τοµέα στο πρασίνισµα της παραγωγής και της οικονοµίας µε την
προώθηση βιολογικών καλλιεργειών.

Κλείνοντας θέλω να επαναλάβω ότι το Κίνηµα Αλλαγής είναι
και θα είναι στην πρώτη γραµµή της µάχης πλάι στον Έλληνα
αγρότη και στην Ελληνίδα αγρότισσα µε µέτρα συγκεκριµένα και
όχι αόριστα λόγια.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε, κυρία Πρόεδρε.

Τον λόγο τώρα έχει η κ. Λιακούλη Ευαγγελία.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Κύριε Υπουργέ, παρά την εµµονή της

Κυβέρνησής σας να απαντά στα φλέγοντα προβλήµατα της ελ-
ληνικής κοινωνίας µε την κλίση του ουσιαστικού «κανονικότητα»,
που το λέτε συνέχεια και το λέτε και δυνατά -η κανονικότητα, της
κανονικότητας, ω κανονικότητα- σε εναλλαγή, βέβαια, -το προτι-
µάτε αυτό- µε το ρεφραίν του επιτελικού κράτους, που, όπως και
να το πει κανείς, έχει ένα µεγαλείο στην εκφορά του λόγου, κατά
τα άλλα, όµως, σιγή ασυρµάτου.

Στους επτά, τουλάχιστον, µήνες που κυβερνάτε αυτή τη χώρα
δεν ακούµε τη φωνή τη διαφορετική της δηµιουργίας και ένα
φρέσκο, έστω, αεράκι δεν νιώσαµε να έρχεται στην πολιτική ζωή
του τόπου σε ό,τι αφορά τα ζητήµατα της ανάπτυξης και ιδιαί-
τερα της αγροτικής ανάπτυξης, που είναι και η δική σας αρµο-
διότητα.

Βέβαια, έχετε να παλέψετε µε πολλά, καθώς το νούµερο του
14% που µετράµε σαν αύξηση του ποσοστού της ανεργίας από
τον Δεκέµβριο του 2018 στον Δεκέµβριο του 2019 δεν είναι
αστεία πράγµατα. Αυτά είναι σοβαρά πράγµατα, λοιπόν, να τα
συζητάµε. Και αν λέµε ότι η πολιτική είναι ολιστική προσέγγιση
της καθηµερινότητας, τότε και εσείς έχετε το µερτικό σας.

Κατάγοµαι από έναν κατ’ εξοχήν αγροτικό νοµό, τον Νοµό της

Λάρισας, στον οποίο πριν από λίγες µέρες, κύριε Υπουργέ, εί-
χαµε τη χαρά να σας φιλοξενήσουµε και να πείτε ότι αποτελεί
την ατµοµηχανή της ελληνικής αγροτικής παραγωγής. Είναι ένας
νοµός που ξέρετε ότι χτυπήθηκε πάρα πολύ. Άντεξε, όµως, σε
σχέση µε άλλα µεγάλα αστικά κέντρα, ακριβώς επειδή έχει δυ-
ναµικούς ανθρώπους, δυναµικές παραγωγές και είναι ένας δυ-
νατός τόπος, παρά τα προσκόµµατα που του δηµιούργησε η
αδιαφορία πολλών κυβερνήσεων και δη της τελευταίας που κο-
ρύφωσε σε πολύ µεγάλο βαθµό αρκετά προβλήµατα.

Κύριε Υπουργέ, το χαρτοφυλάκιό σας είναι από τα δυναµικό-
τερα σε µία κυβέρνηση. Δεν ξέρω αν εσείς το θέλατε ή δεν το
θέλατε, πάντως σε κάθε περίπτωση το χαρτοφυλάκιο αυτό τώρα
φαίνεται ότι κρατά στη γροθιά του πολύ µεγάλη δύναµη για την
Ελλάδα και είναι πεδίο δόξης λαµπρό για τους σύγχρονους πο-
λιτικούς. 

Έτσι, λοιπόν, είµαι σίγουρη ότι αποτελεί µια πρόκληση και για
σας. Πρέπει να συµφωνήσουµε, αν έτσι είναι τα πράγµατα, ότι η
νέα µεταµνηµονιακή οικονοµία ή θα δηµιουργηθεί µε βασικό πυ-
λώνα τον αγροτικό τοµέα ή δεν θα υπάρξει καθόλου. Θα επιστρέ-
ψουµε, λοιπόν, από εκεί που πριν από λίγο καιρό ήµασταν,
δηλαδή στην κηδεµονία, στα µνηµόνια, στο χάος, στην ανεργία
ή θα πάµε εµπρός.

Εµείς έχουµε την εµπειρία, γι’ αυτό και σας καλούµε να µας
ακούσετε. Στο Κίνηµα Αλλαγής δώσαµε µεγάλες µάχες στον
αγροτικό τοµέα. Το ΠΑΣΟΚ διαχρονικά υπήρξε το κίνηµα που µε-
ταρρύθµισε την Ελλάδα, που εκπροσώπησε µε αξιώσεις τον Έλ-
ληνα αγρότη και την Ελληνίδα αγρότισσα, βγάζοντάς τους από
το περιθώριο, στο οποίο διαχρονικά τους είχε τοποθετήσει η συν-
τηρητική παράταξη.

Εµείς, λοιπόν, βλέπουµε σήµερα ότι, δυστυχώς, οι πολιτικές
που ακολουθούνται ολοένα και περισσότερο αναιρούν τις κατα-
κτήσεις του παρελθόντος, υποβαθµίζουν τον αγροτικό κλάδο και
ευτελίζουν το αγροτικό εισόδηµα. Θα πρέπει το πράγµα να το
δούµε διαφορετικά. Θα πρέπει να µιλήσουµε σε άλλη γλώσσα
και, κυρίως, θα πρέπει να συνεννοηθούµε. 

Έχετε φέρει πρόσφατα το δικό σας σχέδιο -περιµένουµε και
την οριστική σας πρόταση- σε ό,τι αφορά τους αγροτικούς συ-
νεταιρισµούς. Εµείς δίνουµε πολύ µεγάλη βαρύτητα στο θέµα
αυτό. Το Κίνηµα Αλλαγής έχει µιλήσει γι’ αυτό. Έχει θεσµοθετή-
σει. Εσείς λέτε ότι τώρα προτίθεστε να αλλάξετε τον ισχύοντα
νόµο του ΣΥΡΙΖΑ, τον ν. 4384/2016, τον οποίο κρίνετε προβλη-
µατικό σε πολλά του σηµεία. Αυτό είναι το δέντρο. Δεν είναι,
όµως, το δάσος. Δεν θα έχει καµµία σηµασία, όποια αλλαγή και
αν εσείς κάνετε, αν αυτό δεν προσλάβει µία ουσία και µία αξία
διαχρονικότητας και εγγύηση σταθερότητας. 

Εποµένως χρειαζόµαστε επειγόντως ένα θεσµικό νόµο-πλαίσιο
για τους συνεταιρισµούς, µε έξυπνη δοµή, µε επιχειρηµατική
ευελιξία που θα συµφωνηθεί σε ανοιχτή διαβούλευση µε όλες τις
πολιτικές δυνάµεις, µε όλους τους φορείς και τους αγρότες και
θα ισχύει µε εγγυήσεις και ασφαλιστικές δικλίδες. Θέλουµε έναν
νόµο γενικό, λιτό, εύκολο, εφαρµόσιµο που να µην τροποποιείται
κάθε δύο χρόνια.

Κανείς δεν θα εµπιστευτεί και δεν θα στηρίξει, κύριε Υπουργέ,
το νέο συνεταιριστικό εγχείρηµα, χωρίς εγγύηση σταθερότητας
και προοπτικής. Το τονίζω. Κακά τα ψέµατα, αν θέλουµε εδώ να
τα πούµε έτσι όπως πραγµατικά είναι. Στη χώρα µας έχουµε ένα
κακό παρελθόν από το συνεταιριστικό κίνηµα, που παρά τις βα-
θιές του ρίζες, παρά τα λαµπρά αποτελέσµατα που είχε σε πολλά
επίπεδα, παρά τη γυναικεία συνεταιριστική επιχειρηµατικότητα,
απαξιώθηκε ακολουθώντας εν πολλοίς την πορεία των πολιτικών
κοµµάτων και ταυτιζόµενο πολλές φορές µ’ αυτά.

Η µετατροπή συνεταιρισµών, λοιπόν –εκτός από αυτές τις λαµ-
πρές εξαιρέσεις- σε κοµµατικά φέουδα, τα φαινόµενα κακοδια-
χείρισης και κατασπατάλησης πόρων, καθώς και η εκτεταµένη
διαφθορά, εξαφάνισαν τον συνεργατισµό και τραυµάτισαν σο-
βαρά τον κοινωνικό ιστό του αγροτικού χώρου. Το ζητούµενο,
όµως, παραµένει ένα. Είναι το αξίωµα που το πολιτικό σύστηµα
έχει χρέος να προβάλλει, δηλαδή «η ισχύς εν τη ενώσει». Έχουµε
την ιστορία, την κουλτούρα, την παιδεία. Μπορούµε, πραγµατικά,
να αναπτύξουµε νέες και αποτελεσµατικές συνεργασίες, συνερ-
γατικά σχήµατα, σε µία απολύτως καινούργια όµως βάση. 
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Μία άλλη σηµαντική παραδοχή είναι ότι κανένας παραγωγός
δεν µπορεί να προχωρήσει µόνος του. Όσο ποιοτικό προϊόν και
αν παράγει, αποτελεί για την παραγωγή µία µικρή µονάδα που
δεν διαθέτει επαρκείς γνώσεις, χρόνο ή χρήµα, για να κάνει αυτά
που χρειάζονται. 

Αν αποξενωθεί, επίσης, από το προϊόν του στην αλυσίδα της
παραγωγής, δηλαδή, αν δεν συνδεθεί µε την πιστοποίηση, την
τυποποίηση, τη µεταποίηση, την προβολή και την εµπορία, δυ-
στυχώς και πάλι µία τρύπα στο νερό θα έχουµε κάνει.

Η κλεψύδρα µετράει αντίστροφα. Τα πράγµατα είναι µετρη-
µένα και, βεβαίως, ο χρόνος δεν µας επιτρέπει να κάνουµε πει-
ράµατα. Τα σύνορα στον πλανήτη και τις αγορές έπεσαν, η
τέταρτη βιοµηχανική επανάσταση είναι εδώ και οι αντιθέσεις θε-
ριεύουν.

Τώρα πια δεν µπορούµε να ζήσουµε µε τις αναµνήσεις του πα-
ρελθόντος, δεν χρειαζόµαστε φερετζέδες, έτσι ώστε όσον
αφορά το συνεταιριστικό κίνηµα, να θεσµοθετήσουµε µέσα από
τη νέα νοµοθεσία τη χρηµατοδότηση και τον έλεγχο από το ιδιω-
τικό κεφάλαιο χωρίς καµµία ασφαλιστική δικλίδα. Προσέξτε το
αυτό που σας λέµε! Δεν πρέπει να ευνοήσουµε την αδιαφάνεια
στις αποφάσεις των µελών των διοικητικών συµβουλίων, δεν πρέ-
πει να δηµιουργήσουµε έξτρα γραφειοκρατικά εµπόδια στη σύ-
σταση και λειτουργία των νέων συνεταιρισµών και δεν πρέπει,
βεβαίως, για άλλη µία φορά να µην εµφανίσουµε ένα ολοκληρω-
µένο σχέδιο για την ανάπτυξή τους. Δεν πρέπει να περάσουµε
κάτω από τον πήχη, µε απλά λόγια.

Αυτά, ξέρετε, κύριε Υπουργέ, δεν είναι θεωρίες. Πρέπει να
τολµήσουµε. Είµαστε εσείς και εµείς ή είµαστε τελικά όλοι µαζί;
Υπάρχουν ιδέες πολύ σηµαντικές, ώριµες πια, που πρέπει να
εφαρµοστούν. Τα προβλήµατα χρονίζουν, το πολιτικό σύστηµα
οφείλει να αρθεί στο ύψος των περιστάσεων και οφείλει να εκ-
παιδεύσει τους ανθρώπους µας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτού)

Τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να πω το εξής: Πριν
πάµε στις µεγάλες ιδέες και στα οράµατα θα πρέπει, κύριε
Υπουργέ, να αρθούν όλα τα σοβαρά εµπόδια και να εγκύψει η
Κυβέρνησή σας µε πραγµατικό ενδιαφέρον στα προβλήµατα που
ήδη χρονίζουν. Πώς, για παράδειγµα, να υπάρξει συνεργία, νέοι
συνεταιρισµοί, σχέδια και ανάπτυξη και εξωστρέφεια στη Λά-
ρισα, όταν ασχολούµαστε ακόµη µε το υπέρµετρο κόστος του
νερού, το καθεστώς των γεωτρήσεων, το άλυτο ιδιοκτησιακό κα-
θεστώς στα καστανοπερίβολα, το άδικο σύστηµα αποζηµιώσεων
από καιρικές συνθήκες για τους αµυγδαλοπαραγωγούς, στους
οποίους δίνετε µόνο de minimis, τους αµπελοκαλλιεργητές, τα
φρούτα, τη διάλυση των αµβυκούχων και των διήµερων παραγω-
γών του χύµα τσίπουρου και τόσα άλλα;

Σας είπα και στη Λάρισα ότι εσείς µε το όραµα σας µπορεί να
δείχνετε το φεγγάρι και οι άλλοι να κοιτάζουν το δάχτυλο. Φυ-
σικά. Όταν έχεις µε τα µούτρα πέσει στο πρόβληµά σου, προ-
σπαθώντας να επιλύσεις το ζήτηµα της επιβίωσης, τέτοιου
είδους οραµατισµούς για τα καινούργια συνεργατικά σχήµατα
δεν µπορείς να έχεις. 

Όµως η ιστορία δείχνει ότι υπάρχουν τα λαµπρά και εξαίρετα
παραδείγµατα συνεργατικών σχηµάτων, τα οποία την Ελλάδα
την κάνουν περήφανη στο εσωτερικό και στο εξωτερικό. Ας µην
πάει µία ευκαιρία ακόµα χαµένη.

Ο νόµος τον οποίο φέρνετε και τον οποίο διαβουλεύεστε αυτή
τη στιγµή δείχνει κατώτερος των περιστάσεων. Εµείς θέλουµε
να συµβάλλουµε στο να γίνει άριστος. Εδώ είστε και σας περι-
µένουµε. Όχι όµως έτσι αλλά µε τον τρόπο που θέλουµε να δια-
βουλευτούµε, ανοιχτά και χωρίς σε καµµία περίπτωση ο νόµος
αυτός να αποτελέσει τον φερετζέ των ιδιωτικών συµφερόντων.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
τώρα έχει η κ. Χαρά Κεφαλίδου.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν

και ο πρωτογενής τοµέας είναι αυτός που µπορεί, ουσιαστικά,
να στηρίξει την οικονοµική ανάπτυξη της χώρας, είναι αυτός που

µπορεί να παίξει καθοριστικό ρόλο στην αντιµετώπιση της ανερ-
γίας και στην αντιστροφή της κλιµατικής αλλαγής, παρ’ όλα αυτά
είναι σταθερή η παραµέλησή του. Παραµένει εγκαταλελειµµέ-
νος, πληρώνοντας βαρύ το τίµηµα της αδιαφορίας άσκησης πο-
λιτικής που θα βελτιώσει την καθηµερινότητα του αγρότη και θα
αλλάξει τον αγροτικό κλάδο, προετοιµάζοντας τη χώρα για την
αλλαγή παραγωγικού µοντέλου που έρχεται, όσο κι αν δεν θέ-
λουν να το βλέπουν κάποιοι, τα επόµενα χρόνια.

Ιστορικά, οι ριζικές µεταρρυθµίσεις που αφορούσαν τον αγρο-
τικό τοµέα, όπως η καθιέρωση του ΟΓΑ, τα Μεσογειακά Ολοκλη-
ρωµένα Προγράµµατα, που οδήγησαν στα Προγράµµατα
Αγροτικής Ανάπτυξης –είναι η µετεξέλιξή τους- η αξιοποίηση της
Κοινής Αγροτικής Πολιτικής, η στήριξη των εξαγωγών φέρουν τη
σφραγίδα του δικού µας χώρου. 

Πετύχαµε την ανάδειξη του πρωτογενούς τοµέα ως πυλώνα
ανάπτυξης της χώρας και την καθιέρωση του Έλληνα αγρότη ως
σταθερού συµµέτοχου στο παραγωγικό δυναµικό της χώρας. 

Δυστυχώς όµως οι πολιτικές που ακολουθούνται συρρικνώ-
νουν ολοένα και περισσότερο τις κατακτήσεις ετών, υποβαθµί-
ζουν τον αγροτικό κλάδο, ευτελίζουν το αγροτικό εισόδηµα και
τελικά εξωθούν όλο και περισσότερο κόσµο στην εγκατάλειψή
του. 

Η σηµερινή Κυβέρνηση έχοντας κληρονοµήσει παραλείψεις
και αστοχίες του ΣΥΡΙΖΑ, έχει αποτύχει, τουλάχιστον µέχρι στιγ-
µής, να φέρει ουσιαστικές µεταρρυθµίσεις. 

Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εκπροσωπών-
τας έναν από τους φτωχότερους νοµούς της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης που επιµένει να προσπαθεί, που επιµένει να επενδύει και να
θέλει να κρατηθεί ζωντανός και παραγωγικός, θέλω σύντοµα να
αναφερθώ σε όλα τα γιατί που κρατούν δέσµιο έναν τοµέα, που
µπορεί να είναι πρωταγωνιστής στην ανασυγκρότηση της χώρας. 

Πρώτον, δεν έχει αλλάξει το ασφυκτικό και αποτυχηµένο
µείγµα φορολόγησης και ασφαλιστικών εισφορών. Από το 100%
των µεικτών εσόδων µιας αγροτικής παραγωγής στη Δράµα, το
75% καταλήγει σε έξοδα, εφορίες και ΦΠΑ. Ερωτήσεις έχουν κα-
τατεθεί από το 2019. Τίποτα όµως δεν αλλάζει.

Δεύτερον, ο ΕΛΓΑ φυτοζωεί µε υποστελεχωµένες υπηρεσίες.
Στη δική µου περιφέρεια, την Περιφέρεια Ανατολικής Μακεδο-
νίας - Θράκης, µόλις οκτώ υπάλληλοι καλούνται να ελέγξουν και
να διεκπεραιώσουν το σύνολο των αγροτικών και κτηνοτροφικών
µονάδων, µε αποτέλεσµα να υπάρχουν καθυστερήσεις, λάθη,
αδικίες σε βάρος των δικαιούχων. 

Τρίτον, καµµία µέριµνα από την πολιτεία για να υπάρξει µέσω
τραπεζών ενίσχυση της ρευστότητας και άρα, οι αναγκαίες χρη-
µατοδοτήσεις και τα κεφάλαια κίνησης για παραγωγική δραστη-
ριότητα, οπότε µοιραία καταφεύγουν όλοι στη διεκδίκηση
επιδοτήσεων. 

Στη Δράµα, όπως θα γνωρίζετε καλύτερα από εµένα, η κτηνο-
τροφία είναι βασική δραστηριότητα. Πάγιο αίτηµα των κτηνοτρό-
φων ορεινών περιοχών -και αναφέρω χαρακτηριστικά το
Νευροκόπι, γνωστό εξάλλου στο πανελλήνιο- παραµένει η θε-
σµοθέτηση επιδοτήσεων για την αγορά ζωοτροφών, λόγω των
πολύ χαµηλών θερµοκρασιών -µείον 25 βαθµούς φθάνει πολύ
συχνά- που επικρατούν, οι ανάγκες είναι αυξηµένες. Σηµειώστε
ότι τέτοιου τύπου επιδοτήσεις ισχύουν ήδη σε άλλες περιοχές,
όπως είναι τα νησιά. 

Στη δική µας περιφέρεια πάλι δεν περιλαµβανόµαστε σε αυτές
τις κατηγορίες, είµαστε από τις περιοχές που δεν έχουµε την
τύχη να προσέξει ιδιαίτερα η πολιτεία. Πρακτικά αυτό σηµαίνει
διακόσιες πενήντα ζωικές εκµεταλλεύσεις, από τις οποίες οι δια-
κόσιες βιολογικής εκτροφής, που ισοδυναµούν µε δεκαπέντε χι-
λιάδες ζωικές µονάδες, βρίσκονται κάθε µέρα αντιµέτωπες µε
την οικονοµική ασφυξία. Ερωτήσεις; Δεν το συζητώ έχουν κατα-
τεθεί για ακόµη µία φορά. 

Τέταρτον, µέτρα που θα µειώσουν το κόστος παραγωγής και,
κυρίως, το κόστος ενέργειας δεν έχουν παρθεί. Η ανταπόκριση
τόσο της προηγούµενης όσο και της σηµερινής Κυβέρνησης στο
θέµα αυτό είναι ανύπαρκτες. Ρεύµα και πετρέλαιο παραµένουν
στα ύψη. Αυξάνοντας όµως το κόστος παραγωγής, ανεβαίνουν
οι τιµές των προϊόντων. Εποµένως, για ποια ανταγωνιστικότητα
τιµών έναντι των γειτόνων µας να µιλήσουµε; 
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Το είπε και η Πρόεδρός µας. Έχουµε καταθέσει µια πρόταση
για κάρτα αγροτικού πετρελαίου εδώ και καιρό. Προφανώς «αρα-
χνιάζει» στα συρτάρια του Υπουργείου σας. Τελικά τι χρειάζεται
για να κινητοποιηθείτε; Να προστεθεί στα αυξηµένα ποσοστά
ανεργίας και ο αγροτικός κόσµος που παλεύει να τα βγάλει πέρα
µόνος του; 

Είναι νέοι άνθρωποι, νιώθουν εγκαταλελειµµένοι από την πο-
λιτεία, προσπαθούν να µείνουν στον τόπο τους, να δουλέψουν,
να επενδύσουν στη γη τους, αντί να ξεπουλήσουν, όπως βλέπω
να γίνεται τόσο συστηµατικά πια, στην επόµενη ορδή Κινέζων
επενδυτών.

Πέµπτον, δεν έχουν παρθεί πρωτοβουλίες για τα εθνικά προ-
ϊόντα –βαµβάκι, γαλακτοκοµικά, ηλίανθος, ελαιόλαδο- και τη µε-
γάλη τελικά απώλεια που προκύπτει απ’ όλα αυτά στο εισόδηµά
τους. Και το λέω γιατί η πολιτεία δηλώνει, εµµέσως πλην σαφώς,
πλήρη ανικανότητα να διασφαλίσει µια στοιχειώδη σταθερότητα
τιµών, που θα επέτρεπε στον αγρότη και τον κτηνοτρόφο να προ-
γραµµατίσει την παραγωγή του σταθµίζοντας το κόστος µε το
προσδοκώµενο κέρδος.

Έκτον, σε µια περιφέρεια, όπως η Ανατολική Μακεδονία -
Θράκη, που ο πρωτογενής τοµέας είναι ο µοναδικός κλάδος που
εµφανίζει υψηλό επενδυτικό ενδιαφέρον, και κατ’ επέκταση, συµ-
βάλλει σηµαντικά στη µείωση της µεγάλης ανεργίας της περιο-
χής, το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης όφειλε και να ακούει
και να ανταποκρίνεται. Παρά τις υποσχέσεις για ανακατανοµή
πρόσθετων πιστώσεων από το Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης
2014 - 2020, τίποτα απολύτως δεν άλλαξε και ας στοχεύει το
πρόγραµµα αυτό στη βελτίωση της ανταγωνιστικότητας των βιώ-
σιµων ελληνικών γεωργικών εκµεταλλεύσεων και ας ενισχύει
επενδύσεις αναδιάρθρωσης, εκσυγχρονισµού και προσαρµογής
στις ανάγκες της αγοράς και ας βελτιώνει το περιβαλλοντικό
τους προφίλ και ας αµβλύνει τις επιπτώσεις στην κλιµατική αλ-
λαγή. Το Υπουργείο κωφεύει.

Έβδοµο, η γραφειοκρατία, όπως πάντα, καλά κρατεί ή αλλιώς,
πώς η πολιτεία µπορεί να κάνει τη δύσκολη ζωή των αγροτών
ακόµη δυσκολότερη. Εγώ θα σας πω ένα χαρακτηριστικό παρά-
δειγµα: Αποζηµιώσεις κτηνοτρόφων από την απώλεια ζωικού κε-
φαλαίου λόγω εγκεφαλοπάθειας το 2018. Έχουν περάσει δύο
ολόκληρα χρόνια και οι αποζηµιώσεις αυτές φαίνεται ότι έχουν
χαθεί κάπου στον δρόµο Αθήνας - Δράµας.

Τελειώνω µε το θέµα που δηµιουργούν οι ΤΟΕΒ, οι οργανισµοί
εγγείων βελτιώσεων και βασανίζει τον αγροτικό κόσµο. Όταν
ακόµη και οι δήµοι µπορούν για τις οφειλές στη ΔΕΗ να ενταχ-
θούν σε πρόγραµµα εκατόν είκοσι δόσεων αποπληρωµής, δεν
µπορώ να καταλάβω γιατί οι ΤΟΕΒ παραµένουν στις τριάντα έξι
δόσεις. Αυτό έχει οδηγήσει σε αδιέξοδο τον αγροτικό κόσµο,
που αδυνατεί να αποπληρώσει τις οφειλές του.

Το πρόβληµα γίνεται ακόµη µεγαλύτερο, καθώς σε δυο-τρεις
µήνες οι αγρότες θα κληθούν να εγγραφούν στο ολοκληρωµένο
σύστηµα διαχείρισης και ελέγχου, δεν θα µπορούν να πάρουν
την απαιτούµενη βεβαίωση από τους ΤΟΕΒ και συνεπώς, δεν θα
µπορέσουν να καταθέσουν τις αιτήσεις για τις σχετικές επιδοτή-
σεις.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλες οι µεγάλες έρευνες για
την παραγωγική ανασυγκρότηση της χώρας, είτε είναι της Μακ
Κίνσεϊ είτε της διαΝΕΟσις, είτε του ΙΟΒΕ, είτε του ΚΕΠΕ, έχουν
τον πρωτογενή τοµέα σε κεντρικό ρόλο. Παρ’ όλα αυτά εδώ και
επτά µήνες η Κυβέρνηση παραµένει άπραγη και αδιάφορη.

Πού είναι τα έργα υποδοµής για την ενεργειακή αυτοτέλεια
των αγροτικών εκµεταλλεύσεων; Πού είναι η θεσµική προστασία
της παραγωγικής γης; Πού είναι τα φορολογικά κίνητρα και οι
τράπεζες γης για αξιοποίησή της από παραγωγούς; Πού είναι οι
ελεγκτικοί µηχανισµοί για την καταπολέµηση των πρακτικών που
τσακίζουν τους παραγωγούς µας;

Ξέρετε κάτι, κύριοι της Κυβέρνησης; Τα ωραία λόγια και οι
εξαγγελίες δεν χόρτασαν ποτέ καµµία ελληνική οικογένεια.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Κατρίνης για πέντε λεπτά.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, δύο είναι οι πολύ µεγάλες διαπιστώσεις στις οποίες κά-
ποιος µπορεί να καταλήξει σήµερα. Η πρώτη διαπίστωση είναι
ότι ο αγροτικός κόσµος της χώρας είναι εκτεθειµένος στον εµ-
πορικό πόλεµο µεταξύ Ευρώπης και Ηνωµένων Πολιτειών της
Αµερικής, αλλά και την εισαγωγή αδασµολόγητων προϊόντων
που έχουν κατακλύσει την ευρωπαϊκή αγορά και προέρχονται
από τρίτες χώρες, όπως η Τουρκία και χώρες της Βόρειας Αφρι-
κής, γεγονός που προκαλεί προφανώς συνθήκες αθρόου αντα-
γωνισµού, µείωσης της τιµής και συµπίεσης αγροτικού
εισοδήµατος, µε χαρακτηριστικό εµβληµατικό παράδειγµα αυτό
που γίνεται φέτος, κύριε Υπουργέ, µε την τιµή του ελαιολάδου
και για το οποίο, δυστυχώς, σηκώνετε ψηλά τα χέρια.

Η δεύτερη διαπίστωση είναι ότι οι αγρότες στην Ελλάδα δεν
έχουν καµµία υποστήριξη στην προσπάθειά τους να επιβιώσουν
µέσα σε αυτές τις συνθήκες, τη στιγµή που η Κυβέρνηση ισχυρί-
ζεται τα εντελώς αντίθετα από αυτά που έλεγε ως αντιπολίτευση.

Πρώτη περίπτωση: Σας ζητούν οι αγρότες και οι κτηνοτρόφοι
να αντιµετωπίσετε το θέµα των παράνοµων ελληνοποιήσεων και
η Κυβέρνηση διά στόµατος του αρµόδιου Υφυπουργού εδώ
µέσα, σε αυτή την Αίθουσα, απαντώντας στην ερώτησή µας για
το ελαιόλαδο, ισχυρίζεται ότι δεν γνωρίζει τίποτα για παράνοµες
ελληνοποιήσεις, ζητώντας µάλιστα από τους αγρότες και τα πο-
λιτικά κόµµατα να κάνουν καταγγελίες, αν γνωρίζουν κάτι σχε-
τικό.

Τι δήλωνε, όµως, ο κ. Μητσοτάκης τον περασµένο Μάιο από
τη Λάρισα, κύριε Υπουργέ; Έλεγε επί λέξει: «Θα τσακίσουµε τα
κυκλώµατα των παράνοµων ελληνοποιήσεων αγροτικών προϊόν-
των ξεκινώντας µε το γάλα. Ξέρουµε ποιοι το κάνουν». Αυτά
έλεγε ο κ. Μητσοτάκης. Ως Αρχηγός της αντιπολίτευσης, λοιπόν,
ήταν σε θέση να ξέρει, ενώ τώρα που έγινε Πρωθυπουργός δεν
γνωρίζει;

Κύριε Υπουργέ, προχώρησαν οι έλεγχοι για τις επιχειρήσεις
που δεν έχουν υποβάλει ισοζύγιο γάλακτος ή θα ξαναδούµε πάλι
ανακοίνωση του ΕΛΓΟ ΔΗΜΗΤΡΑ για έλλειψη ελέγχων για ενά-
µιση χρόνο, όπως έγινε τον Ιούλιο του 2018; Θα επιβληθούν τα
πρόστιµα ή θα ανασταλούν;

Διασυνδέθηκαν οι βάσεις δεδοµένων του Υπουργείου µε το
Taxisnet, ώστε να διασταυρωθούν τα δηλωθέντα και να δηµιουρ-
γηθεί σύστηµα καταγραφής των υπότροπων; Θα ενσωµατώσετε
άµεσα την οδηγία 633 του 2019 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου,
σχετικά µε τις αθέµιτες πρακτικές στην αλυσίδα εφοδιασµού
τροφίµων, όπως σας προτρέπει η Επιτροπή Ανταγωνισµού για
να στείλετε ένα ξεκάθαρο µήνυµα;

Καταθέτω στα Πρακτικά την απάντηση της Επιτροπής Αντα-
γωνισµού σε σχετική ερώτηση.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μιχαήλ Κατρίνης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Δεύτερη διαπίστωση: Σας ζητούν οι αγρότες να προχωρήσετε
σε αλλαγή κανονισµού του ΕΛΓΑ, προκειµένου να αποζηµιώνον-
ται καταστροφές που οφείλονται στην κλιµατική αλλαγή και δεν
καλύπτονται από τον υπάρχοντα απαρχαιωµένο κανονισµό. Τι
απαντά ο Πρόεδρος του ΕΛΓΑ σε συνέντευξή του; Απαντά ότι η
αλλαγή του κανονισµού συνεπάγεται διόγκωση των δαπανών για
αποζηµιώσεις. Και το ερώτηµα είναι από πού θα εξευρεθούν οι
απαιτούµενοι πόροι; 

Άρα, ζηµιά για την οικονοµία όπως θα έλεγε ο κ. Γεωργιάδης,
κύριε Υπουργέ, και σ’ αυτή την περίπτωση. Και µπορεί οι δανει-
ολήπτες να αισθάνονται περισσότερο απροστάτευτοι από το
προχθεσινό κρεσέντο του Υπουργού Ανάπτυξης, θέλω να πι-
στεύω όµως ότι οι αγρότες και οι κτηνοτρόφοι θα αισθανθούν
περισσότερο προστατευµένοι, αν προχωρήσετε σε µία γενναία
και σοβαρή αναδιαµόρφωση του κανονισµού του ΕΛΓΑ.

Τι έλεγε, λοιπόν, ο κ. Μητσοτάκης προεκλογικά και για αυτό
το θέµα; «Ο κανονισµός του ΕΛΓΑ, νοµίζω» λέει: «ότι είναι από
τη δεκαετία του ’50, δεν ανταποκρίνεται πια στις νέες προκλή-
σεις, την κλιµατική αλλαγή, τις φυσικές καταστροφές. Ξέρω τι
σηµαίνει» έλεγε ο Πρωθυπουργός «να έρχεται ένα µπουρίνι, ένα
χαλάζι, να σου καταστρέφει την παραγωγή και ο ΕΛΓΑ να σφυ-
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ρίζει αδιάφορα» λες και ο Πρωθυπουργός είναι µόνιµος κάτοικος
του Νοµού Ηλείας.

Τι µεσολάβησε µόνο, όµως, κύριε Υπουργέ, µεταξύ αυτών των
δηλώσεων; Μόνο οι εκλογές. Και µία και µιλάµε για αποζηµιώ-
σεις, στα Μακρίσια και στα Καλυβάκια, στην εκλογική µου περι-
φέρεια ακόµα περιµένουν τις αποζηµιώσεις από το πρόγραµµα
κρατικών οκονοµικών ενισχύσεων 2013. Σας έκανα σχετική ερώ-
τηση πριν από πενήντα ηµέρες και δεν έχω πάρει καµµία απάν-
τηση.

Τρίτη διαπίστωση: Σας ζητούν οι αγρότες µέτρα µείωσης του
κόστους παραγωγής ξεκινώντας από το ενεργειακό κόστος. Και
πάλι ο κ. Μητσοτάκης δήλωνε προεκλογικά ότι δεν γίνεται σή-
µερα οι Έλληνες αγρότες και κτηνοτρόφοι να πληρώνουν τόσο
ακριβά αγροτικό πετρέλαιο σε σχέση µε τις υπόλοιπες ευρωπαϊ-
κές χώρες. Στο διά ταύτα όµως, ως Κυβέρνηση, δεν έχει κάνει
απολύτως τίποτα. Το είπε η Πρόεδρός µας, το είπαν και συνά-
δελφοι. Εµείς έχουµε καταθέσει πρόταση και αφορά την καθιέ-
ρωση κάρτας αγροτικού πετρελαίου.

Ακούσαµε, βέβαια, κι άλλες προεκλογικές εξαγγελίες για µεί-
ωση φορολογίας, για υποστήριξη συνεργατικών σχηµάτων και,
βέβαια, για την ενίσχυση ρευστότητας των αγροτών. Και σε πρό-
σφατη ερώτησή µου απαντήσατε ότι από τον Ιανουάριο του 2020
-έχουµε Φλεβάρη ήδη- οι Έλληνες παραγωγοί και κτηνοτρόφοι
θα είχαν πρόσβαση στο Ταµείο Εγγυήσεων Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης για δάνεια από 10.000 ως και 5.000.000 ευρώ. Αλήθεια, σή-
µερα, τι έχετε να µας πείτε γι’ αυτό; Έχουν πρόσβαση; Ξεκίνησε
αυτό το πρόγραµµα; 

Αυτό που διαπιστώνουν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δυστυ-
χώς σήµερα, οι αγρότες και οι κτηνοτρόφοι, είναι ότι δεν υπάρχει
στην ατζέντα της Κυβέρνησης πραγµατική βούληση για να αλ-
λάξει τα σηµερινά δραµατικά δεδοµένα. Αντιθέτως υπάρχει
πολλή µεγάλη ανησυχία εν όψει της µείωσης των πόρων των ευ-
ρωπαϊκών ταµείων µετά και από το Brexit και ακόµα µεγαλύτερη
ανησυχία για την ικανότητα του κ. Μητσοτάκη να διαπραγµατευ-
τεί τη νέα ΚΑΠ 2021 - 2027, αφού µέχρι στιγµής, δυστυχώς, δια-
πιστώνουµε ότι σε όλα τα µέτωπα, ξεκινώντας από την εξωτερική
πολιτική, αυτή η Κυβέρνηση έχει αδυναµία να κερδίζει αλλά έχει
µια προθυµία να παραχωρεί.

Εµείς πιστεύουµε στον κρίσιµο ρόλο του πρωτογενούς τοµέα
για την έξοδο της χώρας από την κρίση και γι’ αυτό σας ζητούµε
άµεσες λύσεις µέσα από ένα σχέδιο παραγωγικής ανασυγκρό-
τησης και συγκεκριµένες προτάσεις, τις οποίες, δυστυχώς, δεν
διαθέτετε.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
έχει ο κ. Ανδρέας Πουλάς.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΟΥΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο αγροτικός

κόσµος της χώρας µας, τόσο στην Αργολίδα, όσο και στην υπό-
λοιπη Ελλάδα, ζει σε καθεστώς οικονοµικής ασφυξίας. Τα προ-
βλήµατα που αντιµετωπίζουν οι Έλληνες αγρότες είναι πάρα
πολλά. Χωρίς αµφιβολία η κατάσταση αυτή οφείλεται σε χρόνια
διαρθρωτικά προβλήµατα και παθογένειες. Είναι όµως και µια
κληρονοµιά που άφησε η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ µε την ανυπαρξία
αγροτικής πολιτικής και πολλές άστοχες αποφάσεις της. 

Η Νέα Δηµοκρατία τήρησε -και τηρεί- σιγή ιχθύος. Επειδή,
όµως, κάθε µέρα που περνάει η κατάσταση χειροτερεύει, οφεί-
λετε να απαντήσετε καθαρά µε µέτρα και πολιτικές για ορισµένα
µεγάλα και κρίσιµα ζητήµατα. 

Κύριε Υπουργέ, προκαλεί έντονο προβληµατισµό και ανησυχία
στους ελαιοπαραγωγούς -τόσο της χώρας µας, όσο και της Αρ-
γολίδας ειδικά- το ότι η τιµή του λαδιού είναι καθηλωµένη σε
ιστορικά χαµηλά επίπεδα. Ταυτόχρονα, δηµοσιεύµατα κάνουν
λόγο για συνεργασία ισπανικών και ελληνικών εταιρειών, στο
πλαίσιο της οποίας οι Ισπανοί ελληνοποιούν το δικό τους ελαι-
όλαδο, προκειµένου να εξαχθεί χωρίς δασµούς στην Αµερική,
γεγονός που λειτουργεί εις βάρος των Ελλήνων παραγωγών.

Από το παραγόµενο εξαιρετικής ποιότητας ελαιόλαδο στη
χώρα µας, δυστυχώς, µόλις το 30% της συνολικής παραγωγής
φτάνει στο στάδιο της τυποποίησης. Το υπόλοιπο 70% πωλείται

σε χύµα µορφή, κυρίως, σε ιταλικές βιοµηχανίες, για να χρησι-
µοποιηθεί σε προσµίξεις διαφόρων τύπων ελαιολάδου και το
οποίο πωλείται σαν ιταλικό. Ουσιαστικά εµείς αδυνατούµε να
πουλήσουµε το λάδι µόνοι µας.

Θεωρούµε αναγκαία, λοιπόν, τη χάραξη µιας µακροχρόνιας
εθνικής στρατηγικής για το ελαιόλαδο, όπως επίσης άµεσα θα
πρέπει να λάβετε και µέτρα για την εξυγίανση της αγοράς του
ελαιολάδου και την ενίσχυση των οµάδων παραγωγών και των
συνεταιρισµών, προκειµένου να προχωρήσουν σε επενδύσεις και
να αυξήσουν την προστιθέµενη αξία του προϊόντος.

Ένα άλλο τεράστιο ζήτηµα είναι η αντιµετώπιση του δάκου.
Ελπίζω φέτος τα κονδύλια που εγκρίθηκαν για τη δακοκτονία να
είναι αρκετά, ώστε να καλύψουν τις ανάγκες της παραγωγής και
επιπλέον οι διαδικασίες ανάθεσης του έργου να ολοκληρωθούν
άµεσα, για να διασφαλιστεί ότι οι ψεκασµοί θα ξεκινήσουν έγ-
καιρα και πριν τον Ιούνιο, προκειµένου η πρόληψη και η θεραπεία
να είναι αποτελεσµατική. Εκεί είναι το πρόβληµα.

Ένα άλλο µεγάλο ζήτηµα για την αγροτική οικονοµία είναι και
η καλλιέργεια των εσπεριδοειδών. Φέτος η παραγωγή ήταν µει-
ωµένη κατά 30%. Αυτό οδήγησε στο να έχουµε καλύτερες τιµές
και ειδικά για τα µανταρίνια οι τιµές ήταν καλές. Οι εξαγωγές των
πορτοκαλιών συνεχίζονται αυτή τη στιγµή και είναι σε καλό
ρυθµό. 

Ένα πρόβληµα, όµως, που υπάρχει και απασχολεί τους καλ-
λιεργητές των εσπεριδοειδών στη χώρα µας -και στην Αργολίδα
ειδικά- είναι η ασθένεια της τριστέτσας. Πρόκειται για µια ασθέ-
νεια η οποία µας ήρθε από την Ισπανία και απειλεί και καταστρέ-
φει την παραγωγή των εσπεριδοειδών τα τελευταία είκοσι
χρόνια.

Δεδοµένου ότι τα εσπεριδοειδή είναι µια καλλιέργεια που συ-
νεισφέρει µεγάλο εισόδηµα και στην τοπική κοινωνία και γενικό-
τερα στη χώρα µας, γίνεται αντιληπτό ότι χρειάζεται άµεσα ένα
ολοκληρωµένο σχέδιο για την αντιµετώπιση της τριστέτσας και
ένα πρόγραµµα αναδιάρθρωσης της καλλιέργειας. Είναι ανάγκη
να αναθεωρηθεί η κοινή υπουργική απόφαση για την τριστέτσα,
όπως επίσης είναι ανάγκη να συλλεχθούν στοιχεία και από άλλες
χώρες για τον τρόπο δράσης τους.

Ποια υποκείµενα µπορούν να καλλιεργηθούν και να µην επη-
ρεάζονται; Ποιες νέες ποικιλίες µπορούµε να καλλιεργήσουµε,
ώστε να µεγαλώσουµε την περίοδο συγκοµιδής των εσπεριδοει-
δών; Είναι γνωστό άλλωστε ότι η κλιµατική αλλαγή και τα έντονα
καιρικά φαινόµενα επηρεάζουν αρνητικά το περιβάλλον και
έχουν σοβαρές επιπτώσεις στην αγροτική παραγωγή και στο
αγροτικό εισόδηµα. Γι’ αυτό σε µια χώρα, όπως η δική µας, µε
τα γνωστά διαρθρωτικά προβλήµατα του αγροτικού τοµέα, είναι
ζήτηµα πρώτης προτεραιότητας η λειτουργία ενός σύγχρονου
και αποτελεσµατικού συστήµατος ασφάλισης της αγροτικής πα-
ραγωγής, της προστασίας του φυτικού ζωικού κεφαλαίου µε την
αναθεώρηση του κανονισµού του ΕΛΓΑ.

Ήδη από το 2014, υπάρχουν προτάσεις για βελτιώσεις του
νόµου και των κανονισµών του ΕΛΓΑ, τις οποίες, όµως, η κυβέρ-
νηση ΣΥΡΙΖΑ ουδέποτε αξιοποίησε. Ευελπιστούµε ότι θα τα δείτε
σοβαρά αυτά τα θέµατα και θα προχωρήσετε στον εκσυγχρονι-
σµό του συστήµατος ασφάλισης και αγροτικής παραγωγής.

Σηµαντικό είναι επίσης να ενισχυθούν οι διευθύνσεις αγροτι-
κής οικονοµίας των περιφερειακών ενοτήτων και για τον εντοπι-
σµό και την καταπολέµηση νέων ασθενειών, που προκύπτουν
λόγω κλιµατικής αλλαγής, αλλά και για την καλύτερη ενηµέρωση
και ευαισθητοποίηση των αγροτών πάνω σε θέµατα αγροτικής
ανάπτυξης. 

Τέλος, θα ήθελα να αναφερθώ σε ένα σηµαντικό έργο που
αφορά στον Νοµό µου, τον Ανάβαλο. Το έργο αυτό πρέπει ορι-
στικά τα αµέσως επόµενα χρόνια να το τελειώσουµε. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Θα βάλετε υπογραφές; 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΟΥΛΑΣ: Θα βάλουµε. Περιµένω να το δω στην
πράξη.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Μπήκαν.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΟΥΛΑΣ: Είναι ένα πάγιο αίτηµα τόσο των κατοί-
κων αλλά και της τοπικής αυτοδιοίκησης εδώ και δεκαετίες. Πρέ-
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πει αυτό να λυθεί είτε προς την Ερµιονίδα είτε προς τις άλλες
περιοχές που αφορούν το Νέο Ηραίο, το Μοναστηράκι, τα Φί-
χτια, τα Μπόρσα και το Κουτσοπόδι. Οι αγρότες µας έχουν κου-
ραστεί από τα µεγάλα λόγια και από ευχολόγια. Δώστε επιτέλους
λύση. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε τον κ. Πουλά.

Τον λόγο έχει ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
κ. Μαυρουδής Βορίδης. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Να ευχαριστήσω ιδιαιτέρως τους κυρίους συνα-
δέλφους για την ερώτηση αυτή και για την κριτική τους. Να ευ-
χαριστήσω και την κυρία Πρόεδρο του Κινήµατος Αλλαγής για
την παρουσία της. Δείχνει τη σηµασία που αποδίδει το Κίνηµα
Αλλαγής στον τοµέα αυτό. Νοµίζω τώρα ότι µπορούµε να
µπούµε στη συζήτηση. 

Γίνεται εντοπισµός µίας σειράς ζητηµάτων που είναι πραγµα-
τικά. Εκείνο το οποίο θέλω να αντικρούσω, είναι ένας ισχυρισµός
που έχει δυο παραλλαγές, «δεν έχει γίνει τίποτα και τίποτα δεν
άλλαξε και υπάρχει ανυπαρξία πολιτικής», επειδή µας παρακο-
λουθούν και ξέρουν οι αγρότες τι είναι αυτό το οποίο έχει γίνει
µέσα σ’ αυτό το εξάµηνο. Θέλω τώρα να σας απευθύνω µερικά
ρητορικά ερωτήµατα για να σκεφτείτε. 

Θεωρώ ότι δεν έχετε λόγο να κάνετε αυτόν τον ισχυρισµό,
γιατί πρώτον, καταρρίπτεται πάρα πολύ εύκολα και δεύτερον,
ακυρώνει αυτό το οποίο θα µπορούσε να είναι, πράγµατι, µία δη-
µιουργική τοποθέτηση για τη συζήτησή µας. 

Δεν έχει γίνει τίποτε και τίποτε δεν άλλαξε. Σε έξι µήνες η φο-
ρολογία δεν άλλαξε; Δεν έχουν µειωθεί οι φόροι; Δεν έχει µειωθεί
η φορολογία του αγροτικού εισοδήµατος; Δεν έχει µειωθεί ο
ΕΝΦΙΑ; Δεν έχει µειωθεί η φορολογία στις οµάδες παραγωγών;
Άρα, γιατί δεν άλλαξε τίποτα στη φορολογία; Γιατί λέτε ότι πα-
ραµένουν εγκλωβισµένοι οι αγρότες στους υψηλούς φορολογι-
κούς συντελεστές; Πώς παραµένουν όταν έχουν δει τις µειώσεις
και όταν έχουµε εξαγγείλει περαιτέρω µειώσεις; Έχουµε εξαγ-
γείλει για τον χρόνο αυτό, και τη µείωση περαιτέρω του ΕΝΦΙΑ
και τη µείωση της έκτακτης εισφοράς. Γιατί το λέτε αυτό; 

Δεύτερον. Δεν έχει αλλάξει τίποτε σε επίπεδο ασφαλιστικών
εισφορών; Δεν παρουσιάστηκε το νοµοσχέδιο που κάνει ακριβώς
αυτό που λέτε; Αποσυνδέει τις ασφαλιστικές εισφορές από το
εισόδηµα κι από τον χρόνο. Έχει σηκωθεί το νοµοσχέδιο αυτό
στη διαβούλευση. Πώς ξαφνικά δεν έγινε τίποτε και παραµένει
συνδεδεµένο; 

Δεν έχει γίνει τίποτα µέσα σ’ αυτό το πρώτο επτάµηνο για την
οργάνωση παραγωγής; Στον ΣΥΡΙΖΑ πήρε τεσσεράµισι χρόνια
προκειµένου να βγάλει µία υπουργική απόφαση για τις διεπαγ-
γελµατικές. Την έβγαλε δέκα µέρες προ των εκλογών. Έχουµε
νοµοθετήσει -έχω ήδη νοµοθετήσει- καινούργιο θεσµικό πλαίσιο
για τις διεπαγγελµατικές. Έβγαλα την εξουσιοδοτική υπουργική
απόφαση και µετά από πολλά χρόνια έγινε συµφωνία για τη διε-
παγγελµατική της φέτας. Δεν έχει γίνει τίποτα και δεν άλλαξε τί-
ποτα; 

Παρουσίασε ο ΣΥΡΙΖΑ την άποψή του για τους αγροτικούς συ-
νεταιρισµούς σε νόµο του 2016, ενάµιση µε δυο χρόνια µετά την
εκλογή του. Έχουµε τελειώσει τη διαβούλευση και θα έρθει την
επόµενη εβδοµάδα. Μένει ένα ειδικό θέµα που συζητάµε και πρέ-
πει να τελειώσω µε το Υπουργείο Οικονοµικών. Θα φέρουµε τον
νόµο µας µέσα στο εξάµηνο. Δεν άλλαξε τίποτε; 

Λέτε: «Δεν έχετε κάνει τίποτα για τα χρηµατοδοτικά εργαλεία».
Τίποτα δεν έχουµε κάνει για τα χρηµατοδοτικά εργαλεία; Τίποτα
δεν έχει γίνει για τη χρηµατοδοτική ενίσχυση των αγροτών; Τότε
τι είναι αυτά τα 80 εκατοµµύρια που δεσµεύσαµε από το Πρό-
γραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης, που έχουµε ολοκληρώσει τις συµ-
φωνίες, έχουν υπογραφεί, έχουν µεταφερθεί τα ποσά στις
τράπεζες, έχει γίνει και υπογραφεί η διακήρυξη των τραπεζών
και έχουν απαντήσει οι τράπεζες; Αυτά είναι τίποτα, όταν οι
αγρότες θα έχουν έτοιµο χρηµατοδοτικό εργαλείο στα χέρια
τους; 

Έχουν ήδη δηλώσει µάλιστα συµµετοχή σε αυτό το σχήµα,

που ξεπέρασε κάθε προσδοκία. Εγώ έλεγα θα µπουν κανα δυο
συστηµικές, θα µπει και καµµιά συνεταιριστική. Έχουν µπει οι
τέσσερις συστηµικές, η Τράπεζα Αττικής και τέσσερις συνεται-
ριστικές, για να δώσουν φθηνά δάνεια στους αγρότες µε την εγ-
γύηση των χρηµάτων του Προγράµµατος Αγροτικής Ανάπτυξης,
φθηνά, µακροχρόνιας ωρίµανσης και µε µειωµένες εγγυήσεις.
Τίποτα δεν άλλαξε; 

Δεν άλλαξε τίποτα, µου λέτε, στα σχέδια βελτίωσης; Κολλη-
µένα ενάµιση χρόνο, απελπισµένοι οι παραγωγοί, απελπισµένοι
οι έµποροι! Δεν άλλαξε τίποτα, όταν τα ξεκολλήσαµε στο επτά-
µηνο, δώσαµε νοµική λύση στο επτάµηνο, ολοκληρώσαµε τις
αξιολογήσεις στις περισσότερες περιφέρεις στο εξάµηνο και
στην AGROTICA έγιναν αγροτικές πράξεις µε βάση τα σχέδια
βελτίωσης; Δεν άλλαξε τίποτε; Με συγχωρείτε πολύ. 

Το κόστος ενέργειας; Στο κόστος ενέργειας δεν κάναµε τί-
ποτε; Δεν φέραµε τη διάταξη για την ηλεκτρική ενέργεια, για το
Net Metering που πήγαµε το 25% στο 75%, ώστε η απόσβεση ου-
σιαστικά της επένδυσης που κάνουν οι παραγωγοί, από εκεί που
χρειαζόταν δεκαπέντε χρόνια, καταλήγει να την έχουµε κατεβά-
σει στα δύο χρόνια; Και σε αυτό δεν αλλάξαµε τίποτε; Ουσια-
στικά µηδενίζουµε τώρα το κόστος της ηλεκτρικής ενέργειας.
Δεν άλλαξε τίποτε; 

Ακούω για το Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης κριτική. Πρέ-
πει να βρίσκετε τοµείς ώστε να κάνετε κριτική που να «πατάει»,
γιατί αυτά σας αφήνουν θεαµατικά εκτεθειµένους στην κριτική
σας.

Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης. Ενεργοποίησή του, 98%,
εντάξεις έργων, 88%, νοµικές δεσµεύσεις, 78%, απορρόφηση
κοινοτικών πόρων, 46,68%, όλο το υπόλοιπο ΕΣΠΑ στο 30%.
Απορρόφηση πάνω από τον ευρωπαϊκό µέσο όρο. Δεν κάναµε τί-
ποτα; 

Εγώ καταλαβαίνω ότι η Αντιπολίτευση πρέπει να κάνει αντιπο-
λίτευση. Έχω µεγάλο σεβασµό σε αυτή την ανάγκη, αλλά πρέπει
να βρίσκει τον κατάλληλο χώρο. 

Ακούω κριτική, παραδείγµατος χάριν, για την τιµή του ελαι-
ολάδου. Πρώτη ερώτηση και απλή. Αν φταίει η Κυβέρνηση για
την τιµή του ελαιολάδου, τότε προφανώς πρέπει να της δώσετε
τα εύσηµα για την τιµή στο µανταρίνι, στο πορτοκάλι, στο ακτι-
νίδιο και άλλων προϊόντων που έχουν υψηλή τιµή. Δεν γίνεται να
φταίµε για το ελαιόλαδο που πάει άσχηµα, αλλά για τα υπόλοιπα
που πάνε καλά να µη φταίµε. Ή και τα δύο ή κανένα και η σωστή
απάντηση είναι κανένα.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Τι κάνουµε;
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Τι κάνουµε; Σωστό. Πάµε στο τι κάνουµε για το
λάδι.

Ο κύριος συνάδελφος που µίλησε τελευταίος, είπε το εξής:
«Είχαµε µειωµένη παραγωγή, έχουµε αυξηµένες τιµές». Στην
πραγµατικότητα στο ελαιόλαδο έχει συµβεί ακριβώς το αντί-
στροφο. Έχουµε αυξηµένη παραγωγή στην Ισπανία, έχουµε αυ-
ξηµένη παραγωγή στην Τυνησία, έχουµε επιβολή δασµών στην
Ισπανία και στην πραγµατικότητα έχουµε διοχέτευση του ισπα-
νικού ελαιολάδου σε σκοτωµένες τιµές. Αυτή είναι η πραγµατι-
κότητα. Αυτό δηµιουργεί, πράγµατι, την πολύ χαµηλή τιµή του
ελαιολάδου. Το λέω µε απόλυτη κατανόηση στο πρόβληµα το
οποίο αντιµετωπίζουν οι παραγωγοί µας.

Τι κάνει η Ισπανία; Εγώ έκανα συνάντηση γι’ αυτό µε τον
Ισπανό οµόλογό µου. Αυτό το «δεν κάνουµε τίποτα», είναι κάτι
το οποίο πρέπει να φύγει από τον πολιτικό λόγο και να πούµε τι
είναι εκείνο που κάνουµε και τι περισσότερο µπορούµε να κά-
νουµε, γιατί η αλήθεια είναι ότι κάνουµε πολλά και οι παραγωγοί
το ξέρουν.

Να σας πω κάτι; Τι έγινε φέτος και δεν είχαµε κινητοποιήσεις;
Είχαµε ελάχιστες κινητοποιήσεις οι οποίες προσδιορίζονται ου-
σιαστικά από ανθρώπους οι οποίοι πρόσκεινται στο ΚΚΕ και αν-
τιπροσωπεύουν µία τελείως διαφορετική φιλοσοφία για το τι
θέλουν για την αγροτική παραγωγή. Όλοι οι υπόλοιποι, γιατί δεν
κινητοποιήθηκαν; Δεν κινητοποιήθηκαν, γιατί βλέπουν τη µεθο-
δική προσπάθεια σε όλα τα µέτωπα.

Έρχοµαι τώρα στο ελαιόλαδο. Συναντήθηκα µε τον Ισπανό
οµόλογό µου, για να προσπαθήσουµε να ανιχνεύσουµε λύσεις.
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Έκαναν ένα µέτρο. Ένα µέτρο έχουµε στα χέρια µας.
Καταλαβαίνω την πίεση, που δέχεστε από τους παραγωγούς.

Καταλαβαίνω την αγωνία τους. Καταλαβαίνω ότι τη µεταφέρετε.
Δεν σας κακίζω γι’ αυτό. Σας επαινώ γι’ αυτό. Όµως, τώρα πρέπει
να γίνει κάτι διαφορετικό. Πρέπει να εξηγήσουµε κιόλας και πρέ-
πει να εξηγήσουµε ειλικρινά, όχι αντιπολιτευόµενοι στείρα, αλλά
δηµιουργικά. Πρέπει να λειτουργήσουν όλοι οι Βουλευτές εξη-
γητικά απέναντι σ’ αυτό.

Διότι, τι έχουµε στα χέρια µας; Έχουµε στα χέρια µας γενικές
πολιτικές. Ποιες είναι οι γενικές πολιτικές; Πολιτική προώθησης
του ελαιόλαδου, πολιτική προώθησης της τυποποίησης, πολιτική
προώθησης της ενίσχυσης των συγκεκριµένων χαρακτηριστικών.
Αυτές γίνονται. Υπάρχουν συγκεκριµένα σχέδια που κάνουµε. Θα
τις κάνουµε περισσότερες, αλλά πρώτα είναι αυτό.

Άκουσα µια ερώτηση: «Μα, γιατί πουλάνε στους Ιταλούς χύµα
και δεν πουλάνε τυποποιηµένα;» Ο Γενικός Γραµµατέας κ. Στρα-
τάκος έχει µακροτάτη εµπειρία στα ζητήµατα αυτά, γιατί υπήρξε
επικεφαλής ενός από τους µεγάλους ελαιουργικούς συνεταιρι-
σµούς του τόπου µας, στη Λακωνία. Του έκανα αυτήν την ερώ-
τηση: «Γιατί πουλάτε εκεί πέρα; Γιατί πουλάτε στον Ιταλό έµπορο
και δεν πουλάτε στον Έλληνα τυποποιητή;» Η απάντηση είναι εύ-
κολη, απλή και λογική: «Γιατί µας δίνουν καλύτερες τιµές». 

Φώναξα τους Έλληνες τυποποιητές και ρώτησα: «Γιατί δίνουν
καλύτερες τιµές οι Ιταλοί από εσάς; Γιατί δεν δίνουµε εµείς κα-
λύτερες τιµές;» Η απάντηση ήταν απλή: «Γιατί εµείς δεν έχουµε
πρόσβαση στο εµπορικό δίκτυο, γιατί δεν έχουµε την εµπορική
δυνατότητα, που έχουν οι εµπορικά προωθηµένες αλυσίδες των
Ισπανών και των Ιταλών». 

Επόµενη ερώτηση: «Γιατί να µην έχουµε κι εµείς; Να το διεκ-
δικήσουµε και να αποκτήσουµε». Μάλιστα. «Έχουµε τις απαραί-
τητες ποσότητες, για να µπει στις µεγάλες εµπορικές αλυσίδες,
που διακινούν το ελαιόλαδο στην Ευρώπη και το φτάνουν στην
αγορά;» Η απάντηση είναι: «Δεν έχουµε τις ποσότητες». 

Μετά ρώτησα, εγώ, ο αφελής: «Δεν πειράζει, δεν έχουµε όλες
οι ποσότητες. Γιατί δεν παίρνετε την ποσότητα που έχουµε, να
την πουλήσετε και µετά τελείωσε, να πουλήσετε τα άλλα». Δεν
πάει έτσι, γιατί εδώ ακριβώς η υψηλή ποιότητα και η τυποποίηση
του ελαιόλαδου στην πραγµατικότητα θα οδηγήσει τον κατανα-
λωτή του σουπερµάρκετ να το ξαναζητήσει. Όταν το ξαναζητή-
σει και δεν θα το βρει, τότε αυτό αποτελεί εµπορικό πρόβληµα
για την υπεραγορά, για το σούπερ µάρκετ. Δεν µπαίνει, λοιπόν,
σε αυτή τη διαδικασία.

Μας χαράσσει αυτό στρατηγική για το ελαιόλαδό µας; Βέβαια.
Ποια είναι η στρατηγική που χαράσσει; Υψηλές ποιότητες, αυξη-
µένη τυποποίηση και να απευθυνθούµε σε αγορές, οι οποίες
είναι µικρότερες και είναι διατεθειµένες να πληρώσουν ακριβό-
τερα. Αυτή είναι η στρατηγική για το ελαιόλαδο.

Όµως, αν µου πείτε: «Εντάξει, ωραία είναι αυτά, είναι πιο στρα-
τηγικά και ευρύτερα, αλλά ο άνθρωπος σήµερα δεν έβγαλε την
παραγωγή του. Τι είναι εκείνο που µπορούµε να κάνουµε;». Τότε,
ένα µέτρο έχουµε στην πραγµατικότητα στη διάθεσή µας -αυτό
συζητούσαµε µε τον Ισπανό οµόλογό µου- την αποθεµατοποί-
ηση. Την έκανε.

Η αποθεµατοποίηση είναι ένα µέτρο -γιατί ενδεχοµένως δεν
το ξέρουν αυτοί που δεν µας παρακολουθούν- που παίρνεις µία
άδεια από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, προκειµένου το πιο χαµη-
λής ποιότητας ελαιόλαδο να αποτραβηχτεί από την αγορά, να
δηµιουργήσεις µία τεχνητή έλλειψη, µετά ενισχύεις µε ένα µικρό
ποσό γι’ αυτή την αποθεµατοποίηση τον παραγωγό, δηµιουργείς
τεχνητή έλλειψη στην αγορά και αυτή η τεχνητή έλλειψη οδηγεί
σε κάποια αύξηση τιµής. Αυτή είναι η γενική φιλοσοφία.

Αυτό για να δουλέψει, εξαρτάται από τις ποσότητες και εξαρ-
τάται και από την επιθυµία του ίδιου του αποθεµατοποιούντος
παραγωγού, εάν θέλει να κάνει το µέτρο αυτό. Το εξετάζουµε
αυτό το µέτρο. Εµείς είµαστε έτοιµοι να εφαρµόσουµε αυτό το
µέτρο. Όµως, θέλω να είµαστε και προσγειωµένοι ως προς τα
αποτελέσµατα.Γιατί -ξαναλέω- αυτό σηµαίνει πολύ µεγάλες πο-
σότητες, προκειµένου να µπορέσει πράγµατι να δηµιουργήσει
έναν συγκεκριµένο αντίκτυπο στην αγορά. 

Άρα, παρακολουθούµε το πρόβληµα, κατανοούµε το ζήτηµα,
παρά ταύτα να ξέρουµε και να λέµε στους ανθρώπους ότι οι δυ-

νατότητες που έχουµε για την παρέµβαση σε αυτό το συγκεκρι-
µένο ζήτηµα είναι συγκεκριµένες. Δεν λέω για το στρατηγικό, δεν
λέω για το ευρύτερο, δεν λέω γι’ αυτό που πρέπει να αποτελέσει
πράγµατι στόχο να αλλάξει, αλλά ελπίζω να µην µέµφεστε αυτήν
την Κυβέρνηση, γιατί µέσα σε έξι µήνες δεν έχει αλλάξει το στρα-
τηγικό αποτέλεσµα για το ό,τι έχει γίνει πάρα πολλά χρόνια πριν
στο ελαιόλαδο.

Άρα, σας απάντησα για τα πρακτικά ζητήµατα τα οποία έχουµε
να αντιµετωπίσουµε µπροστά µας.

Οφείλω να πω ότι αυτή είναι η εικόνα, όπως επίσης να επιση-
µάνω το γεγονός ότι, µέσα σε αυτό το επτάµηνο, φέραµε σηµαν-
τικές εµπορικές συµφωνίες, τελείωσε το θέµα µε τον κρόκο
Κοζάνης, έγινε η εµπορική συµφωνία Ευρωπαϊκής Ένωσης -
Κίνας, αυτές οι συµφωνίες οι οποίες ανοίγουν αγορές.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΑΒΔΕΛΑΣ)

Να πω κάτι επίσης. Τεράστια επιτυχία -µιας και µιλάµε για το
ελαιόλαδο- είναι η αποφυγή της επιβολής δασµών στο ελαι-
όλαδο. Επεβλήθη στην Ισπανία, δεν επεβλήθη στο ελληνικό ελαι-
όλαδο. Αυτό δίνει συγκριτικό πλεονέκτηµα. Ναι, αλλά το
συγκριτικό πλεονέκτηµα η Κυβέρνηση το εξασφάλισε. Τώρα πρέ-
πει να πάνε οι τυποποιητές και οι έµποροι να το αξιοποιήσουν.
Δεν θα πάει η Κυβέρνηση να πουλήσει ελαιόλαδο στις Ηνωµένες
Πολιτείες. Οφείλει ο εφοδιαστικός κλάδος να κάνει τη δουλειά
του. Δίνουµε συγκριτικό πλεονέκτηµα 25%, δεν µπορεί να µπει
το ισπανικό λάδι, ωραία, ας πάνε οι δικοί µας να πουλήσουν.
Έχουν ένα σηµαντικό πλεονέκτηµα, που εξασφάλισε η ελληνική
Κυβέρνηση και ο Πρωθυπουργός προσωπικά, µε ενέργειές του.
Τι άλλο να κάνουµε;

Πάµε σε ένα άλλο ζήτηµα τώρα. Θέσατε πολλοί το ζήτηµα του
ΕΛΓΑ. Για να µιλήσουµε ειλικρινά για τον ΕΛΓΑ, να µιλήσουµε και
µε αριθµούς. Θέλω να µου πείτε ποια είναι η άποψή σας. Σας
άκουσα όλους να παραπονιέστε για το θέµα του Κανονισµού.
Μαζί σας. Εγώ να προσθέσω και άλλα παράπονα. Καθυστερή-
σεις. Δεν δίδονται προκαταβολές ή δίδονται περιορισµένα,
έπρεπε να δίδονται περισσότερο. Εσωτερικός συσχετισµός, δη-
λαδή πόσα χρήµατα πληρώνει η µια παραγωγή, πόσα χρήµατα
πληρώνει η άλλη, σε σχέση µε το ποσό, το οποίο παίρνει.

Μπορώ να προσθέσω κριτικά ζητήµατα για τον ΕΛΓΑ. Να προ-
σθέσω, όµως, και κάτι άλλο, που πρέπει να µας απασχολήσει;
Μιλώ σε ανθρώπους, οι οποίοι έχουν χειριστεί τέτοια ζητήµατα
και εποµένως, ξέρουν για ποιο πράγµα µιλάω και ξέρουν για τη
δυσκολία και δεν έχουν άγνοια κινδύνου, όπως µπορεί κάποτε να
είχαν κάποιοι άλλοι. 

Τα έσοδα του ΕΛΓΑ είναι 170 εκατοµµύρια ευρώ. Αυτά είναι.
Καµµιά δεκαπενταριά  µε δεκαοχτώ εκατοµµύρια το κόστος µι-
σθοδοσίας. Μάλιστα. Πρόβλεψη για αποθεµατικό, κατά νόµο, 12
εκατοµµύρια. Πόσα έµειναν; Από 170 µείον 18, µείον 12, έµειναν
140 εκατοµµύρια. Ο ΕΛΓΑ είναι στα ίσια του όταν πληρώνει 140
εκατοµµύρια ζηµιές.

Πόσα πληρώνει ο ΕΛΓΑ τα δύο-τρία τελευταία χρόνια; Πάνω
από 200. Τι σηµαίνει αυτό πρακτικά; Σηµαίνει 60 µε 70 εκατοµ-
µύρια «µέσα» κάθε χρόνο. Πώς τα πληρώνει; Τρώει αποθεµατικό.
Πόσο καιρό θα τρώει αποθεµατικό, αν συνεχίσουµε έτσι; 

Λέτε, λοιπόν, για διεύρυνση του Κανονισµού. Να το κάνω
τώρα; Πόσο υπεύθυνος θα είµαι; Διεύρυνση της κάλυψης ζηµιών
στον Κανονισµό σηµαίνει -το είπε ο συνάδελφος επιτιµητικά-
πρόσθετες καλύψεις, άρα µεγαλώνω το έλλειµµα που έχει. 

Δεν είναι στόχος να καλύψουµε περαιτέρω ζηµίες; Ναι, αλλά
αυτό πώς θα το κάνουµε; Για να καθίσουµε να συνεννοηθούµε
τώρα, για να κάνουµε λογαριασµούς εδώ, σε αυτήν την Αίθουσα,
γιατί άκουσα ότι δεν θέλετε να εξετάσουµε το ζήτηµα της ιδιω-
τικής ασφάλισης. Εγώ δεν θα σας πω ότι προεκλογικά το είπαµε
-που το είπαµε- δεν θα σας πω ότι έχουµε πάρει εντολή για να
το κάνουµε -που έχουµε πάρει- δεν θα σας πω ότι εκτελούµε την
εντολή του ελληνικού λαού συζητώντας για την ιδιωτική ασφά-
λιση, που αυτό συµβαίνει. Δεν θα σας πω τίποτε από αυτά. 

Θα σας πω: εξηγήστε µου πόθεν. Γιατί πρέπει να το λύσουµε
αυτό, πρέπει να βρούµε 70 εκατοµµύρια, για να καλύψουµε αυτό
το έλλειµµα που φτιάχνει ο ΕΛΓΑ κάθε χρόνο. Να κλωτσήσω το
τενεκεδάκι και να λέω στον κόσµο ότι φτιάχνω αναλογιστική µε-
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λέτη, όπως έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ επί τεσσεράµισι χρόνια;
Δεν τα κάνω εγώ αυτά. Θα αντιµετωπίσουµε το θέµα και θα το

λύσουµε. Ούτε θα πάω στην εύκολη λύση. Εύκολη λύση δεν θα
ήταν για µένα -σε επίπεδο να κάνω «µανατζεριλίκι»- να πω µε
συγχωρείτε, αυξάνω την εισφορά του ΕΛΓΑ; Πόσο είναι τώρα;
Είναι 4%, µεσοσταθµική. Πολύ ωραία, την ανεβάζω -στα 170 εκα-
τοµµύρια, µου λείπουν 70 εκατοµµύρια- κατά 25%. Το 4% το
κάνω 5%, το κάνω 5 κόµµα κάτι. Δεν θέλω να το κάνω αυτό. Δεν
χρειαζόταν να κάνω τίποτε.

Έχω φτιάξει, όµως, ήδη την επιτροπή, η οποία έχει αρχίσει
και µελετάει όλες τις καλές διεθνείς πρακτικές, όλες τις δυνατό-
τητες που εφαρµόζονται σε όλα τα ασφαλιστικά συστήµατα. Με-
λετάει τα οικονοµικά στοιχεία του ΕΛΓΑ, συζητά και ετοιµάζει τις
δυνατότητες που έχει να δούµε τι ρόλο µπορεί να παίξει η ιδιω-
τική ασφάλιση συµπληρωµατικά µε τον ΕΛΓΑ.

Θα έρθω να σας το παρουσιάσω. Έχω δεσµευθεί ότι θα είναι
τον Ιούνιο του 2020, ενδεχοµένως όµως η παρουσίαση να γίνει
και νωρίτερα. Η καταληκτική ηµεροµηνία, για να µου φέρει η επι-
τροπή αυτά τα στοιχεία και να αρχίσει µία συνθετική συζήτηση,
είναι το Μάρτιο του 2020. Θα σας το παρουσιάσω συνολικά.

Δεν µπορώ, όµως, εγώ να πηγαίνω στη λογική ότι θα προ-
σθέτω ζηµίες, την ώρα, που ουσιαστικά, ο ΕΛΓΑ βρίσκεται σε
αυτή την κατάσταση. Ελπίζω να µην µου το προτείνετε, γιατί θα
ήταν εξαιρετικά ανεύθυνο. Άρα, και σε αυτό το ζήτηµα δου-
λεύουµε συγκεκριµένα, µεθοδικά, προκειµένου να φτάσουµε σε
συγκεκριµένο αποτέλεσµα.

Άκουσα, επίσης, κάτι για τις σταβλικές εγκαταστάσεις. Αυτή
τη στιγµή υπάρχει ένα σχέδιο επεξεργασµένο, το οποίο ουσια-
στικά, οδηγεί στην απλοποίηση της αδειοδότησης των σταβλικών
εγκαταστάσεων. Το σχέδιο αυτό έχει τελειώσει από το Υπουρ-
γείο Αγροτικής Ανάπτυξης και βρίσκεται στο Υπουργείο Ανάπτυ-
ξης, το οποίο είναι ουσιαστικά ο φορέας που συγκεντρώνει τις
αδειοδοτήσεις. 

Η προσπάθειά µου -και έχω δεσµευτεί- είναι ότι αυτό θα έχει
τελειώσει µέχρι τον Ιούνιο του 2020. Νοµίζω ότι θα το φέρω νω-
ρίτερα και θα επισπευσθεί η διαδικασία. Εποµένως, θα έχουµε
µία διευθέτηση του θέµατος των σταβλικών εγκαταστάσεων νω-
ρίτερα, ίσως στο πρώτο τρίµηνο ή λίγο µετά το πρώτο τρίµηνο
του 2020.

Βλέπω ότι έχω υπερβεί τον χρόνο µου. Άρα, να το κλείσω ως
εξής. Όσον αφορά τις ελληνοποιήσεις, ρέπει να βρείτε άλλον
Υπουργό να του τα πείτε αυτά. Να βρείτε έναν άλλον, αλλά σε
εµένα αυτό δεν πρέπει να το λέτε. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Να βρούµε έναν άλλον; Εσείς είστε

ο Υπουργός.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Να σας πω γιατί. Καλά κάνετε και το λέτε. Όπως
καταλαβαίνετε, αστειεύοµαι. 

Το έχω ξαναπεί σε αυτήν την Αίθουσα. Σήµερα ουσιαστικά θε-
ωρούµαι υπεύθυνος σε ευρωπαϊκό επίπεδο -άρθρο του «Politico»
αναφέρεται σε αυτό, για την άνοδο του γαστριµαργικού εθνικι-
σµού. Αυτό ήταν το άρθρο του «Politico»: «The rise of gastrona-
tionalisme», το οποίο αναφέρεται στις προσπάθειες που κάνω
στο Συµβούλιο Υπουργών, για να επιτύχω δύο πράγµατα. 

Δεν σας µίλησα καθόλου για την ΚΑΠ. Το κρατάω για τη δευ-
τερολογία, εκτός κι αν έχω χρόνο να µιλήσω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Δεν έχετε χρόνο.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Δεν έχω χρόνο, άρα τελειώνω. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Δώστε χρόνο να απαν-

τήσει ο Υπουργός.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Δεν ξέρω. Ό,τι πει ο κύριος Πρόεδρος. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Θα συνεχίσετε µετά.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Γιατί µου απεδόθη αυτός ο χαρακτηρισµός; Διότι
στο Συµβούλιο Υπουργών ζήτησα να υπάρχει επί των τροφίµων
υποχρεωτική αναγραφή ενδείξεως όχι µόνο της χώρας στην
οποία παρασκευάστηκε το προϊόν, αλλά και των συστατικών που
χρησιµοποιήθηκα,ν για να παρασκευαστεί το προϊόν, προκειµέ-

νου να έχει ο καταναλωτής γνώση τού τι είναι αυτό το οποίο
τρώει. 

Δεύτερον, επειδή αναφερθήκατε σε ζητήµατα, που αφορούν
αθέµιτες εµπορικές πρακτικές στο γάλα, εγώ θα πω και όχι µόνο.
Προσέχω δε, τη λέξη που χρησιµοποιώ. Εγώ δεν είπα εναρµονι-
σµένες. Για το εναρµονισµένες είναι πιο δύσκολη η συζήτηση.
Παραπέµπει στο δίκαιο του ανταγωνισµού. Προτού την πεις αυτή
την κουβέντα, θέλει περισσότερη θεµελίωση και τεκµηρίωση. Μί-
λησα, όµως, για αθέµιτες εµπορικές πρακτικές, που αφορούν γε-
ωργικά προϊόντα.   

Έχει υπάρξει µία σχετική Οδηγία, η οποία έχει προθεσµία εν-
σωµάτωσης τον Μάιο του 2021. Έχω δώσει εντολή -και ετοιµά-
ζεται στον νοµοπαρασκευαστικό µας έργο- να ενσωµατώσουµε
αυτή την οδηγία µέχρι τον Ιούνιο του 2020. Μέρος αυτής της
οδηγίας το ζήτηµα των λεγόµενων ανοιχτών τιµών. 

Σταµατώ εδώ, λέγοντας ότι αυτό το πρώτο επτάµηνο, αντικει-
µενικά έχουν γίνει πολλά πράγµατα. Αντικειµενικά είναι ενταγ-
µένα σε µία συγκεκριµένη πολύ οργανωµένη στρατηγική και
βεβαίως, µένουν να γίνουν ακόµα περισσότερα, για τα οποία µε-
θοδικά εργαζόµαστε και τα οποία επιτυγχάνουµε βήµα-βήµα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ.
Καλησπέρα, καλή εβδοµάδα, καλό µήνα και από εµένα. Θα

πάµε ήσυχα. Είναι ήσυχος ο ΣΥΡΙΖΑ σήµερα. Μπαίνουµε στο κε-
φάλαιο Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι.

Τον λόγο έχει ο κ. Σκανδαλίδης. Μήπως θα χρησιµοποιήσετε
και την τριτολογία σας, γιατί µίλησε η Αρχηγός; Είστε καλυµµέ-
νος στα έξι λεπτά;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: Και την τριτολογία µου.
Αλλά δεν θα απαντήσω στην δευτερολογία του Υπουργού. Δεν
χρειάζεται. Είπε ήδη πολλά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Άλλα τρία λεπτά, δη-
λαδή, εννέα λεπτά. Βάζω τα πρώτα έξι λεπτά και βλέπουµε. 

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: Εµένα, αυτή η συζήτηση

µου αρέσει πάρα πολύ. Γιατί, σε πολλά µπορείς να διαφωνήσεις
µε τον κ. Βορίδη, αλλά είναι ένας έξυπνος άνθρωπος και καλός
δηµαγωγός, ο οποίος χρησιµοποιεί τους αριθµούς µε έναν περί-
τεχνο τρόπο και δίνει απαντήσεις «αποστοµωτικές» υποτίθεται,
στα θέµατα που του θέτεις. 

Εγώ, κύριε Βορίδη,  δεν πιστεύω ότι σε επτά µήνες θα µπο-
ρούσατε να λύσετε τα προβλήµατα του αγροτικού χώρου. Και
είναι σαφές αυτό. Εκείνο που δεν µπορώ να δεχτώ είναι µία νο-
οτροπία, που θέτει όλα τα θέµατα κάτω από το δικό σας πρίσµα.

Για παράδειγµα, δεν γίνονται κινητοποιήσεις. Δεν γίνονται,
όµως,  κινητοποιήσεις τους πρώτους µήνες µιας Κυβέρνησης,
όταν ο κόσµος έχει την ανάγκη να νιώσει ότι κάτι θα αλλάξει στη
ζωή του. Το ότι στους πρώτους µήνες αυτής της Κυβέρνησης
σάς αποδοκιµάζουν, είναι ενδεικτικό ότι δεν έχει αλλάξει τίποτα
στη ζωή των ανθρώπων.

Δεύτερον, είναι αποσπασµατικό να λέτε ότι από τη µία µεριά
υπάρχουν τα προϊόντα όπου δεν σας εγκαλούµε, γιατί είναι
καλές οι τιµές στο µανταρίνι και δεν είναι καλές στο λάδι. Δεν
µπαίνουν σε συµψηφισµό αυτά. Διότι -όπως ξέρετε καλύτερα
από εµένα, γιατί είστε θερµός θιασώτης της- η ελεύθερη αγορά
διαµορφώνει την τιµή την υψηλή. Το κράτος παρεµβαίνει. Έχει
δικαίωµα µε έµµεσους τρόπους και µε διαφορετικούς να παρέµ-
βει στη µείωση του εισοδήµατος των αγροτών για το λάδι. Αυτό
δεν το άκουσα. Αντίθετα, τα βάλατε σε παράθεση, ότι ή θα σας
επαινούµε για το ένα ή θα σας κατηγορούµε για το άλλο. Μα,
µόνο για το άλλο πρέπει να σας κατηγορήσουµε. Το άλλο το δια-
µορφώνει η αγορά.

Τρίτον, τα θέµατα που έχουν σχέση µε τα φορολογικά. Βε-
βαίως, έχετε κάνει µείωση φορολογίας. Εµείς δεν σας είπαµε ότι
δεν κάνατε µείωση της φορολογίας. Εµείς σας είπαµε ότι είναι
ασφυκτικό το πλαίσιο του µείγµατος φορολογίας και εισφορών.
Το αποδείξαµε µε συγκεκριµένα ποσοστά και µε συγκεκριµένο
τρόπο, εδώ και τόσες πολλές µέρες. Το επαναλαµβάνει η Πρό-
εδρος του Κινήµατος Αλλαγής, συνεχώς. Είναι φανερό ότι σε
αυτό πάλι απαντήσατε µε έναν συγκεκριµένο µονοµερή τρόπο.

Μας λέτε, µετά από τόσους λίγους µήνες που είστε στην Κυ-
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βέρνηση, εάν έχουµε δικαίωµα να σας κάνουµε κριτική. Ξέρετε,
κύριε Βορίδη, έχουµε µία ευαισθησία, η οποία έχει σχέση µε την
εµπειρία και την ιστορία αυτής της παράταξης µε το αγροτικό
ζήτηµα. Τώρα θα ξαναψηφίσετε τον νόµο για τις σταβλικές εγ-
καταστάσεις. Οι  σταβλικές εγκαταστάσεις είχαν ψηφιστεί το
2012. Είχαν ψηφιστεί και είχαν περάσει στην Ευρωπαϊκή Ένωση.
Ήταν µια πολύ απλή διαδικασία, όπου τριµελείς επιτροπές των
νοµών θα αποφάσιζαν επί τόπου για τις σταβλικές εγκαταστά-
σεις. Και έκτοτε, όχι µόνο δεν εφαρµόστηκε ο νόµος, που θα τε-
λείωνε σε τρεις µήνες την αδειοδότηση των σταβλικών
εγκαταστάσεων, αλλά έγινε το πολύ χειρότερο. Ερχόµαστε σε
µία -αν θέλετε- αποθέωση της υποκρισίας µας και κάθε τόσο
φέρνουµε νόµους και λέµε: «Με την τροπολογία παρατείνεται η
άδεια, δεν µπαίνουν τα πρόστιµα». 

Έχουµε δικαίωµα λοιπόν εµείς, να σας εγκαλέσουµε και για
τους επτά µήνες σε αυτό το θέµα. Μπορούσατε να µην ξαναψη-
φίσετε νόµο, να τα ξαναφτιάξετε όλα από την αρχή. Έχουµε δι-
καίωµα, γιατί πιστεύαµε στη συνέχεια του ελληνικού κράτους και
τέτοια δεν υπήρξε, σε όλη την περίοδο, µετά από τη δική µας ου-
σιαστικά διακυβέρνηση της χώρας. Γιατί είχαµε µιλήσει από τότε
για το αγροδιατροφικό µοντέλο -και µιλάµε για δώδεκα, δέκα,
οκτώ χρόνια- και είχαµε καταλήξει και είχαµε ξεκινήσει µια προ-
σπάθεια, µε τις αγροδιατροφικές συµπράξεις, και είχαµε αρχίσει
να φτιάχνουµε θεσµούς και αυτοί οι θεσµοί σταµάτησαν, ως διά
µαγείας. Σήµερα, οκτώ χρόνια µετά, δεν υπάρχει απολύτως τί-
ποτα, σε ό,τι αφορά την ανάδειξη του νέου µοντέλου για την πα-
ραγωγή και την οικονοµία της χώρας, που θα έδινε απαντήσεις
σε προβλήµατα, µεσοπρόθεσµα και µακροπρόθεσµα, για τη
στρατηγική της ανάπτυξης.

Εµείς έχουµε δικαίωµα, γιατί για τον ΕΛΓΑ τότε, που τον εί-
χαµε παραλάβει από τη δική σας κυβέρνηση σε πλήρη αποσύν-
θεση, φτιάξαµε µε τον συγχωρεµένο τον Θόδωρο Σαρρή, τον
άνθρωπο που πέθανε, από την Ηλεία, πραγµατικά, στα πλαίσια
ενός σύγχρονου µοντέλου, µια διαδικασία που είχε βήµατα συγ-
κεκριµένα, υλοποιήσιµα και πήγαινε σε λίγο καιρό να λύσει το
πρόβληµα, σε όλη του την έκταση. Δηλαδή και πρόσθετες και τα
πάντα, και πόρους να βρίσκει και από µόνο του να ανατροφοδο-
τείται και να αυτοχρηµατοδοτείται. 

Παρ’ όλα αυτά, ποτέ δεν έγινε τίποτα και τώρα ξαναφτιά-
χνουµε το πλαίσιο του ΕΛΓΑ, µήπως αποφασίσουµε κάποτε να
εκσυγχρονίσουµε αυτόν τον τόπο. Από τότε είχε προετοιµαστεί
η κάρτα για το αγροτικό πετρέλαιο και πέρασαν οκτώ χρόνια.
Δεν σας εγκαλούµε για τους επτά µήνες. Δεν βλέπουµε ποιο είναι
το σχέδιο. Μακάρι να µας πείσετε. 

Εµείς εξακολουθούµε να έχουµε µια άποψη, που είναι πάρα
πολύ συγκεκριµένη, ότι το αγροδιατροφικό µοντέλο µπορεί να
δώσει ονοµατεπώνυµο στις περιφέρειες της χώρας, µπορεί να
αποτελέσει τη βάση µιας αναπτυξιακής στρατηγικής, που σε σύν-
δεση µε το περιβάλλον, τη γεωγραφία, τα συγκριτικά πλεονεκτή-
µατα, τον τουρισµό, τον πολιτισµό, την ιστορία της χώρας,
µπορεί να διαµορφώσει ένα άλλο µοντέλο ταχύρρυθµης ανάπτυ-
ξης. Πιστεύουµε ότι ο παραγωγικότερος τοµέας της χώρας στο
επίπεδο της βιοµηχανίας -εντός ή εκτός εισαγωγικών- είναι το
αγροδιατροφικό µοντέλο και αυτό πρέπει να το ενισχύσει οπωσ-
δήποτε η πολιτική µας.

Έρχοµαι στο θέµα της ΚΑΠ. Γιατί, καλό είναι να µιλάµε για το
παρελθόν, αλλά να δούµε και τι γίνεται από δω και πέρα. Εγώ θα
σας κάνω µια ερώτηση πάρα πολύ συγκεκριµένη. Στην τότε δια-
πραγµάτευση της ΚΑΠ -ήταν επί δικής µου υπουργίας- είχα θέσει
στο Συµβούλιο των Υπουργών το θέµα των ίδιων πόρων της Κοι-
νότητας, δηλαδή τη δυνατότητα της αύξησης του προϋπολογι-
σµού της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Με παρέπεµψαν στο Συµβούλιο
των Υπουργών Οικονοµικών και έβαλα τον κ. Παπανδρέου να
πάει στο Συµβούλιο Κορυφής και να θέσει το θέµα των ιδίων
πόρων της Ένωσης. Αυτή τη στιγµή, φεύγουν 84 δισεκατοµµύρια
ευρώ από το Brexit, πράγµα που σηµαίνει ότι οι πόροι θα είναι
πολύ λιγότεροι. Τίθεται επί τάπητος ξανά η ανάγκη να υπάρξει
ουσιαστική διαπραγµάτευση για τα θέµατα της αύξησης των
ίδιων πόρων, άρα και των πόρων, που ουσιαστικά παραχωρούν-
ται στην αγροτική πολιτική. Η χώρα έχει την υψηλότερη ενίσχυση
ανά στρέµµα και είναι έργο δικό µας. Τι θα γίνει αν εφαρµοστεί

η εξωτερική σύγκλιση των δικαιωµάτων για τις άµεσες ενισχύ-
σεις, δηλαδή η ενίσχυση ανά στρέµµα σε όλα τα κράτη-µέλη; Θα
έχουµε ακόµα πιο δυσµενείς επιπτώσεις και έχουµε και την πρά-
σινη συµφωνία, που είναι µια νέα µακροχρόνια πολιτική της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης για την κλιµατική αλλαγή, που επηρεάζει τον
πρωτογενή τοµέα, τόσο προς την παραγωγική διαδικασία και την
παραγωγή τροφίµων, όσο και ως προς την καταβολή των ενισχύ-
σεων. 

Εγώ σας ρωτάω εάν εσείς θα θέσετε το θέµα των ιδίων πόρων
της Ένωσης στον προϋπολογισµό, εάν θα δώσει ο Πρωθυπουρ-
γός πολιτική µάχη για να διασφαλιστεί η ενίσχυση από την προ-
οπτική της κατάρρευσης, ουσιαστικά, του χώρου και βέβαια, αν
θα διασφαλιστεί, στη βάση των νέων αναγκών, ένας νέος προ-
σανατολισµός των πόρων εσωτερικά της χώρας, για να µην κα-
ταρρεύσει η αγροτική οικονοµία.

Είναι τρία κρίσιµα ερωτήµατα. Τα έχετε µπροστά σας. Θα σας
κρίνουµε πολύ αυστηρά γι’ αυτό και τότε θα δείξετε εάν υπάρχει
ή δεν υπάρχει σχέδιο στην αγροτική οικονοµία. Γιατί στη διαχεί-
ριση, όλοι µπορεί να είµαστε καλοί, αλλά η αλλαγή είναι το δύ-
σκολο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ.
Τον λόγο έχει ο Βολιώτης κ. Χρήστος Μπουκώρος από τη Νέα

Δηµοκρατία, για έξι λεπτά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του Κινήµατος

Αλλαγής, πολύ καλά κάνατε και φέρατε τη συγκεκριµένη επί-
καιρη επερώτηση, διότι συζητάµε για έναν τοµέα στρατηγικής
σηµασίας στο στοίχηµα της ανάπτυξης της χώρας, έναν από
τους τοµείς αιχµής. Πολύ φοβάµαι, όµως, ότι τα θέµατα, τα
οποία θέτετε µε την επερώτησή σας είναι ναι µεν υπαρκτά, αλλά
είναι τρέχοντα και επιµέρους και δεν αγγίζουν, σε καµµία περί-
πτωση ούτε το όραµα για τον αγροτοδιατροφικό τοµέα ούτε, εάν
θέλετε, τους σχεδιασµούς της Κυβέρνησης για την ανάπτυξη του
πρωτογενούς τοµέα. Βεβαίως, σας απάντησε ο κύριος Υπουργός
σ’ αυτήν τη µηδενιστική προσέγγιση, ότι δεν έγινε τίποτα σε επτά
µήνες.

Το αγροτικό ζήτηµα στην Ελλάδα χρονολογείται από την
εποχή της διανοµής των εθνικών γαιών και παρά τις όποιες αγρο-
τικές µεταρρυθµίσεις του εικοστού αιώνα, παραµένει το αγρο-
τικό ζήτηµα και σήµερα στη χώρα. Γιατί παραµένει; Γιατί, εάν
δούµε το αποτύπωµα του πρωτογενούς τοµέα στο ΑΕΠ της
χώρας, αυτό είναι πολύ χαµηλό. 

Αυτό, βεβαίως, είναι οδυνηρό να το διαπιστώνουµε, διότι είναι
ένας τοµέας που απασχολεί εκατοντάδες χιλιάδες ανθρώπους.
Από την άλλη, όµως, είναι και ελπιδοφόρο, γιατί δείχνει τις δυ-
νατότητες ανάπτυξης του πρωτογενούς τοµέα. 

Είναι άδικο να µιλάτε έτσι γι’ αυτήν την Κυβέρνηση, που προ-
χώρησε τη µείωση της φορολογίας των αγροτών. Δεν είναι µόνο
ότι διατήρησε το αφορολόγητο, δεν είναι µόνο ότι έριξε τον πρω-
τοείσακτο φόρο για εισοδήµατα µέχρι 10.000 ευρώ στο 9%, δεν
είναι ότι θέσπισε τα 1.000 ευρώ αφορολόγητο ανά τέκνο -ξέρετε,
οι αγροτικές οικογένειες, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι
αυτές που έχουν τα πολλά τέκνα και αυτά πρέπει να προστεθούν
στο αφορολόγητο, το οποίο θέσπισε η Κυβέρνηση- αλλά είναι
και το κόστος παραγωγής. 

Πραγµατικά, κληρονοµήσαµε µία ΔΕΗ-φάντασµα από την προ-
ηγούµενη κυβέρνηση, που αντιµετώπιζε έναν υπαρκτό κίνδυνο
κατάρρευσης και έρχεται η Κυβέρνηση και θεσπίζει το εξής: αυ-
ξάνει τη δυνατότητα αυτοπαραγωγής ρεύµατος, το γνωστό net
metering, και εκµηδενίζει, εάν θέλετε, το κόστος παραγωγής ρεύ-
µατος, όπως σηµείωσε και ο κύριος Υπουργός µόλις πριν.

Δεν είναι µόνο η µείωση του κόστους παραγωγής ρεύµατος,
αλλά βλέπετε ότι η Κυβέρνησή µας ασχολείται και µε το ζήτηµα
της αντιµετώπισης έλλειψης νερού, που είναι από τα κορυφαία
θέµατα του αγροτικού ζητήµατος σήµερα. Βάζουµε πάλι στο
τραπέζι το ζήτηµα της µερικής µεταφοράς νερού του άνω ρου
του Αχελώου, για να αντιστρέψουµε το περιβαλλοντικό πρό-
βληµα της Θεσσαλίας.

Δεν γνωρίζετε ότι, από το σύνολο των αρδευτικών υδάτων, σή-
µερα στη χώρα το 70% προέρχεται από άντληση, που έχει φτά-
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σει πλέον στην υπεράντληση και µόνο το 30% είναι από επιφα-
νειακά ύδατα; Αντιστρόφως ανάλογη σχέση ισχύει στις υπόλοι-
πες ευρωπαϊκές χώρες, όπου το 70% είναι επιφανειακά ύδατα
και το 30% προέρχεται από άντληση.

Μεγάλες πολιτικές δυνάµεις του Κοινοβουλίου αντιτίθενται σ’
αυτό το έργο, για το οποίο ο ελληνικός λαός πλήρωσε 1 δισεκα-
τοµµύριο ευρώ. Μιλάµε για µία ΔΕΗ, που προσφέρει καλύτερες
τιµές στον αγρότη, ενεργειακή επάρκεια, την ώρα που επί χρό-
νια, τα φράγµατα της Συκιάς και της Μεσοχώρας, έτοιµες επεν-
δύσεις του ελληνικού λαού να παράξουν καθαρή και οικονοµική
ενέργεια, παραµένουν ανενεργές. 

Η επάρκεια υδάτων, λοιπόν, για τον αγροτικό κόσµο είναι ένα
σοβαρό ζήτηµα. Είναι ένα από τα κορυφαία ζητήµατα.

Ζητάτε ειδικά µέτρα για τα εθνικά προϊόντα. Σας τα είπε ο
Υπουργός. Δεν είναι η διεπαγγελµατική της φέτας προστασία
εθνικού προϊόντος, που επί είκοσι χρόνια αγωνιζόµαστε για τη
δηµιουργία της; Δεν είναι το νοµοσχέδιο για τους συνεταιρι-
σµούς, που ήταν στα δέκα πρώτα νοµοσχέδια της Κυβέρνησης,
προστασία των εθνικών προϊόντων, του ελαιολάδου, της φέτας,
που προείπα, αλλά και του βάµβακος; 

Πρέπει, επιτέλους, σε αυτή τη χώρα να καταλάβουµε ότι
εθνικά προϊόντα δεν είναι µόνο τα ηγετικά προϊόντα. Εθνικά προ-
ϊόντα είναι όσα προϊόντα ενισχύουν τη διατροφική επάρκεια της
χώρας και εξάγονται, φέρνοντας στη χώρα καλές τιµές παραγω-
γού, έσοδα και πλούτο. Άρα, όλα αυτά τα προϊόντα είναι εθνικά
προϊόντα και εξίσου σοβαρά θα πρέπει να αντιµετωπίζονται από
την πολιτεία.

Είπατε για το λάδι. Αδασµολόγητο είναι το ελληνικό λάδι στις
Ηνωµένες Πολιτείες, ενώ το ισπανικό είναι δασµολογηµένο.

Βεβαίως, κύριε Υπουργέ, πρέπει να προσέξουµε όλες αυτές
τις ιστορίες µε την ελληνοποίηση ισπανικού ελαιολάδου. Διότι
αυτό συµβαίνει. Πράγµατι, οι Ισπανοί έχουν πιάσει τις ελληνικές
αγορές. 

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: …(Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Αφήστε τον να µιλή-

σει, κύριε συνάδελφε. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ζητάτε να αλλάξει το σύστηµα της

δακοκτονίας. Λέτε να ξεκινάει από τον Ιούνιο. Μα, το πρόβληµα
της δακοκτονίας δεν είναι πότε θα ξεκινάει. Φέτος, είχαµε δάκο
µέχρι τα Χριστούγεννα στις περιοχές που παράγουν ελιές. Έχει
µεταλλαχθεί πλέον και έχουµε επτά γενιές δάκου. Πρέπει να
πάµε  σε γεωργία ακριβείας. Πρέπει να πάµε στην ευφυή γεωρ-
γία, στις ηλεκτρονικές παγίδες, στα gps για να βλέπουµε πού γί-
νεται η δακοκτονία. Πρέπει να δούµε τη χρήση drones και όλες
αυτές τις µεθόδους.

Γιατί ζητάτε να αλλάξει ο Κανονισµός του ΕΛΓΑ; Λες κι αν αλ-
λάξει ο Κανονισµός του ΕΛΓΑ, υπάρχει δυνατότητα να βρεθούν
και οικονοµικοί πόροι για να αποζηµιωθούν όλοι οι ελαιοπαρα-
γωγοί της χώρας, που είναι εκατοντάδες χιλιάδες. Απαιτείται ο
εθνικός προϋπολογισµός, αν, ω µη γένοιτο, καταστραφεί συνο-
λικά η παραγωγή του ελαιολάδου. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα χρειαστώ την ανοχή σας για λίγο, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Παρακαλώ, κύριε συ-

νάδελφε. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Από τη ζηµιά, κέρδος δεν βγαίνει.

Γι’ αυτό, είναι προτιµότερο, κάνοντας χρήση της ευφυούς γεωρ-
γίας, της γεωργίας ακριβείας να προστατεύσουµε την παραγωγή
παρά να την αποζηµιώσουµε. Η αποζηµίωση ποτέ δεν είναι ολό-
κληρη και ποτέ δεν φέρνει κέρδος.

Λέτε για τους κτηνοτρόφους. Θα µου επιτρέψετε, κύριε
πρώην Υπουργέ Γεωργίας, να σας πω ότι η µεγαλύτερη, σε πα-
νευρωπαϊκό επίπεδο, στρεµµατική ενίσχυση δεν είναι πάντα πλε-
ονέκτηµα. Διότι τώρα, που έρχονται οι κακές εποχές µε το Brexit
και τη µείωση, όπως είπατε πολύ σωστά κατά το 84 δισεκατοµ-
µύρια του προϋπολογισµού, αλλά και το αίτηµα των νέων εταί-
ρων µας, των ανατολικών κρατών, για αποζηµιώσεις πρώτης
ταχύτητας, µπορεί να µειώσουν κατά πολύ τον προϋπολογισµό.

Αυτό που κάνουµε είναι να αξιοποιήσουµε την απόφαση του
Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου, όπου οι θαµνώδεις εκτάσεις µε την

ποώδη βλάστηση µπορούν να ενταχθούν στα βοσκοτόπια και να
πέσει ο µέσος όρος της στρεµµατικής ενίσχυσης, ώστε να µην
κινδυνεύουµε µε αίτηµα µείωσης των επιδοτήσεων. 

Εξ όσων γνωρίζω από την ηγεσία του Υπουργείου Γεωργίας,
τα σχέδια βόσκησης, που θα αποτυπώσουν αυτά τα εκατοµµύρια
στρέµµατα βοσκήσιµων γαιών που µας αναγνώρισε το Ευρω-
παϊκό Δικαστήριο, πολύ σύντοµα θα γίνουν πραγµατικότητα. 

Λέτε για τον στρατηγικό σχεδιασµό. Θα σας απαντήσει ο κύ-
ριος Υπουργός. Η σύνοδος των Ευρωπαίων Υπουργών Αγροτι-
κής Ανάπτυξης έχει καθοριστεί για τις 20 Φεβρουαρίου. Η
διαβούλευση των κρατών ξεκινάει τον Απρίλιο. Από πού τεκµαί-
ρεται ότι δεν υπάρχει σχεδιασµός; Τον είδατε; Τον ακούσατε;
Πώς τον αµφισβητείτε; 

Θα έλεγα, όµως, κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, για το κεφαλαι-
ώδες ζήτηµα της αγροτικής ανάπτυξης και του αγροτικού ζητή-
µατος που υφίσταται, µιας και κατάγοµαι από την περιοχή του
πρωτεργάτη του σύγχρονου συνεταιριστικού κινήµατος στη
χώρα, του αείµνηστου Νικολάου Μιχοπούλου, το εξής: Πρέπει
να καταλάβουµε σε αυτή τη χώρα ότι εισπράττουµε πολύ µικρή
αξία από τα αγροτοκτηνοτροφικά προϊόντα. Πρέπει να καταλά-
βουµε ότι τα συλλογικά σχήµατα είναι σε πολύ χαµηλό επίπεδο
στη χώρα. Βεβαίως, η έννοια του συνεταιρισµού είναι πολύ συ-
κοφαντηµένη τις τελευταίες δεκαετίες στη χώρα µας. Ωστόσο,
απαιτείται µία καινούργια αρχή. Στην Ελλάδα, µόνο το 17% των
προϊόντων διακινείται µέσω συνεταιριστικών σχηµάτων και µόνο
το 34% της υπεραξίας εισπράττει η χώρα. Αν ρίξουµε µία µατιά
στην περιοδική έκθεση της Τράπεζας της Ελλάδος για τα αγρο-
τοδιατροφικά προϊόντα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε, σας παρακαλώ. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Θα ολοκληρώσω, κύριε Πρόεδρε.
Νοµίζω, όµως, ότι η συζήτηση έχει εξελιχθεί κανονικά και υπάρ-
χουν λίγα λεπτά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Δεν έχετε άδικο. Μετά
όµως ο κ. Αποστόλου  θα πάρει το λόγο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Πολύ ωραία. 
Έλεγα, λοιπόν, ότι αν ρίξουµε µία µατιά στην περιοδική έκθεση

της Εθνικής Τράπεζας της Ελλάδος, θα δούµε ότι χάνουµε δισε-
κατοµµύρια ετησίως, επειδή δεν έχουµε κατορθώσει να συµπλη-
ρώσουµε την αλυσίδα αξίας γεωργικών και κτηνοτροφικών
προϊόντων. Είναι όλα αυτά τα ζητήµατα για την οργάνωση παρα-
γωγής, για την εξασφάλιση 600 εκατοµµυρίων για τα σχέδια βελ-
τίωσης και άλλων 570 εκατοµµυρίων, που θα µάθουµε, βεβαίως,
τις λεπτοµέρειες τον Μάρτιο από την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επεν-
δύσεων και το Ευρωπαϊκό Κοινωνικό Ταµείο για χαµηλότοκα δά-
νεια στον αγροτικό κόσµο µακράς ωρίµανσης, που θα τον
βοηθήσουν να εκσυγχρονιστεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Δεν έχω άλλο χρόνο
να σας δώσω, κύριε συνάδελφε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ναι, βεβαίως, ολοκλήρωσα, κύριε
Πρόεδρε. 

Λέω, λοιπόν, ότι θέλει σχέδιο οργανωµένο για να επιλυθεί το
αγροτικό ζήτηµα της χώρας και ο Πρωθυπουργός και ο Υπουρ-
γός Αγροτικής Ανάπτυξης έχουν θέσει από την αρχή αυτής της
διακυβέρνησης τον αγροτικό τοµέα ως τοµέα µεγάλης σηµασίας
και στρατηγικής σηµασίας για την οικονοµία της χώρας.

Ευχαριστώ πολύ.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Παρακαλώ, κύριε Πρό-

εδρε, θα ήθελα τον λόγο για ένα λεπτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Παρακαλώ, κύριε συ-

νάδελφε, έχετε τον λόγο για ένα λεπτό. Θα το τηρήσετε, όµως.
Έτσι; Σας παρακαλώ πολύ. Πρέπει να δώσω τον λόγο στον κ.
Αποστόλου.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Θα ήθελα να ρωτήσω
τον αγαπητό συνάδελφο αν έβαλε ξανά θέµα εκτροπής του Αχε-
λώου. Αυτό το θέµα για εµάς έχει τελειώσει το 2014 στο Συµβού-
λιο της Επικρατείας και, µάλιστα, δεν κληθήκαµε στη συνάντηση
της συζήτησης. Αυτό το θέµα έχει πολλάκις τελειώσει και απορώ
πώς το επαναφέρετε στη συζήτηση. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον
λόγο.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ορίστε, κύριε συνά-
δελφε, απαντήστε για είκοσι δευτερόλεπτα, γιατί έχετε εξαντλή-
σει τον χρόνο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Αγαπητέ συνάδελφε, και στην πο-
λιτική και στην επικοινωνία έχουν πολύ µεγάλη σηµασία οι όροι
οι οποίοι χρησιµοποιούνται. Κανένας δεν µίλησε για εκτροπή του
Αχελώου. Μιλάµε για αξιοποίηση των υδροηλεκτρικών εργοστα-
σίων που είναι έτοιµα και τα έχει πληρώσει ο ελληνικός λαός στη
Συκιά και στη Μεσοχώρα. Μιλάµε για µερική εκτροπή, µερική µε-
ταφορά νερού του άνω ρου του Αχελώου…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρα-
καλώ τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ. Δεν
µπορούµε να το πάµε έτσι.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας πα-
ρακαλώ.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Αγαπητέ φίλε, µερική…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Πείτε το στον κ. Πανά

να το µεταφέρει. Σας παρακαλώ πολύ.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ούτε µερική ούτε

ολική…
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Αγαπητέ συνάδελφε…

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: … (δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Παρακαλώ. Δεν θα κά-

νουµε κουβεντούλα. Πείτε στον κ. Πανά να το µεταφέρει. Σας
παρακαλώ πολύ.

ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα
µπορούσα να έχω τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Όχι, κύριε Σιµόπουλε,
σας παρακαλώ. Μετά θα θελήσει ο κ. Κατρίνης κ.λπ.. 

Ο κ. Αποστόλου από τον ΣΥΡΙΖΑ έχει τον λόγο για έξι λεπτά.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

Σας παρακαλώ. 
Κύριε Αποστόλου, ξεκινήστε σας παρακαλώ.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Ηρεµήστε, σας παρακαλώ, κύριοι

συνάδελφοι. Πήρα τον λόγο.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ. Μπο-
ρείτε να τα πείτε έξω.

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο
επί προσωπικού. Αναφέρθηκε το όνοµά µου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κυρία Λιακούλη, σας
παρακαλώ. Δεν αναφέρθηκε σε εσάς. Καλά πηγαίναµε µέχρι
τώρα.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Θα ήθελα κι εγώ τον

λόγο επί προσωπικού.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Δεν αναφέρθηκε που-

θενά, κύριε Σιµόπουλε. Σας παρακαλώ.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

σας παρακαλώ. Πήρα τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα

τον λόγο επί προσωπικού.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Μετά θα σας δώσω
τον λόγο, κυρία Λιακούλη. Σας παρακαλώ. Έχω δώσει τον λόγο
στον κ. Αποστόλου.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Όταν ήσασταν συγκυβέρνηση δεν
είχατε τέτοια. Τώρα τι σας έχει πιάσει;

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Πώς; Και στην κυβέρνηση όταν ήµασταν.

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ να
µου δώσετε τον λόγο.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
σας παρακαλώ. Έχω πάρει τον λόγο. Μιλήστε όταν τελειώσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Όχι διάλογο.
Κυρία Λιακούλη, σας παρακαλώ. Κι είστε και τόσο ευγενική.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Όταν τελειώσει ο κ. Αποστόλου, θα

ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ναι, σας το υπόσχο-

µαι. Θα σας δώσω τον λόγο για είκοσι δευτερόλεπτα.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Σας παρακαλώ πολύ…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Μα, σας έδωσα τον

λόγο µου. Τι άλλο θέλετε;
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: … επειδή αναφέρθηκε το όνοµά µου,

µετά τον κ. Αποστόλου...
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Δεν αναφέρθηκε το

όνοµά σας. Αλλιώς, θα σας είχα δώσει τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Μα, το άκουσαν όλοι. Θα µου δώ-

σετε, παρακαλώ, τον λόγο µετά τον κ. Αποστόλου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Θα σας τον δώσω,

γιατί το ζητάτε ευγενικά.
Κύριε Αποστόλου, συνεχίστε.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν

και σήµερα επερωτάται η Κυβέρνηση, θέλω να πω δύο λόγια για
τη λανθασµένη αναφορά της κ. Γεννηµατά ότι η Κυβέρνηση ΣΥ-
ΡΙΖΑ φορολόγησε εξοντωτικά τον αγροτικό χώρο.

Εµείς -και, µάλιστα, σε µνηµονιακές συνθήκες- πετύχαµε για
τους αγρότες, για τον Έλληνα αγρότη ατοµικό αφορολόγητο
8.500 ευρώ, που σηµαίνει ότι πάνω από το 95% των Ελλήνων
αγροτών δεν πλήρωσαν ούτε ένα ευρώ φόρο. Αντίθετα, η πρό-
ταση της τότε συγκυβέρνησης Νέας Δηµοκρατίας και ΠΑΣΟΚ,
το 2014, ήταν για φορολόγηση του αγροτικού εισοδήµατος µε
13% από το πρώτο ευρώ, δηλαδή φορολογική εξόντωση του
95% που δεν πλήρωσαν και δεν πληρώνουν ούτε ένα ευρώ φόρο
µε τη σηµερινή φορολόγηση.

Κύριε Υπουργέ, κλείνοντας, είπατε «Το εξάµηνο αντικειµενικά
κάναµε πολλά πράγµατα». Εγώ σας λέω ότι δεν κάνατε τίποτα.
Εκτός από αυτά που βρήκατε σχεδόν έτοιµα από µας, ούτε µία
θετική παρέµβαση δεν έχετε κάνει. Αντίθετα, θα δηµιουργήσετε
επιπλέον προβλήµατα µε την προχειρότητα που χειρίζεστε βα-
σικά εργαλεία του αγροτικού χώρου, όπως είναι για παράδειγµα
ο συνεργατισµός. 

Άκουσα προηγουµένως την προσέγγισή σας για τη διεπαγγελ-
µατική φέτα. Είναι επιπόλαια η προσέγγισή σας. Καταφέρατε
έναν θεσµό που µπορούσε να προσφέρει πολλά στον χώρο, να
τον µετατρέψετε σε εργαλείο διεκδίκησης καρεκλών στο διοικη-
τικό συµβούλιο. Διαλύσατε κάθε προσπάθεια συναινετικής λει-
τουργίας µε τη µείωση της αντιπροσωπευτικότητας κάτω από το
20%. Δεν υπάρχει καµµία άλλη χώρα στην Ευρωπαϊκή Ένωση
που να έχει πέσει τόσο χαµηλά το ποσοστό αντιπροσωπευτικό-
τητας.

Ήδη προχωρήσατε σε διορθώσεις, πριν καταθέσετε τη συγ-
κεκριµένη πρότασή σας. Εγώ, όµως, θέλω να σας απευθύνω ένα
ερώτηµα: Σας έχει απασχολήσει η περίπτωση να θεωρήσει η Ευ-
ρωπαϊκή Επιτροπή την όποια χρηµατοδότηση προς τις διεπαγ-
γελµατικές οργανώσεις ως κρατική ενίσχυση, πράγµα το οποίο
θα έχει ως αποτέλεσµα όχι µόνο την επιστροφή των χρηµάτων,
αλλά και τις διώξεις των διοικήσεών τους;

Από την πρώτη σας ηµέρα στο Υπουργείο βαλθήκατε να αλώ-
σετε τον συνεταιριστικό χώρο. Με αυτό που φέρνετε στο νοµο-
σχέδιο -που έχει γίνει γνωστό- και ειδικά µε τη ρύθµιση που
εισάγετε να µπουν ιδιώτες στο κεφάλαιο των αγροτικών συνεται-
ρισµών και µάλιστα µε δικαίωµα συµµετοχής στα όργανα διοίκη-
σης, ευνοείτε σκανδαλωδώς όλους αυτούς που θέλουν να
περάσουν τα περιουσιακά στοιχεία των συνεταιρισµών σε φυσικά
πρόσωπα µε πολύ λίγα χρήµατα.

Δεν θα υπάρξουν, κύριε Υπουργέ, σοβαροί συνεταιριστές που
θα εφαρµόσουν αυτόν τον νόµο. Δεν µου επιτρέπει ο χρόνος. Θα
τα πούµε, όταν θα έρθει ο νόµος στη Βουλή.

Από εµάς, κύριε Υπουργέ, πήρατε έτοιµα πολλά και τα εξαγ-
γείλατε ως δεσµεύσεις, όπως τα χρηµατοοικονοµικά εργαλεία,
τη συµφωνία για παράδειγµα µε την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επεν-
δύσεων. Προσέξτε, θα χρειαστεί µεγάλη προσπάθεια για να δουν
χρήµατα οι αγρότες από το Ευρωπαϊκό Ταµείο Εγγυήσεων. Να
το έχετε υπ’ όψιν σας και να µην εξαγγέλλετε πράγµατα τα οποία
έχουν δυσκολίες. Γι’ αυτό σας το τονίζω.

Βέβαια, ξεχάσατε να αναφερθείτε στην «Κάρτα του Αγρότη»
που δίνει τη δυνατότητα στους αγρότες για ρευστότητα πάνω
από ένα δισεκατοµµύριο ευρώ και, µάλιστα, χαµηλότοκη λόγω
της σύνδεσής της µε τις ενισχύσεις.
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Ανακοινώνετε, κύριε Υπουργέ, κάθε τρεις και λίγο ως επιτυχία
σας τις πληρωµές των κοινοτικών ενισχύσεων. Είναι πλέον ένα
θέµα διαδικαστικό, κύριε Υπουργέ. Έχει µπει σε τάξη το συγκε-
κριµένο κοµµάτι από τη δική µας προσπάθεια και όλοι οι αγρότες
δεν χρειάζεται πλέον να πληροφορούνται κάτι το οποίο ήδη ξέ-
ρουν. Δεν χρειάζονται, δηλαδή, τυµπανοκρουσίες σ’ αυτό το
θέµα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ, θα ήθελα µία µικρή ανοχή.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Έχετε ακόµα ένα

λεπτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Εξαγγέλλετε αυστηροποίηση των

ελέγχων στην αγορά. Σας παραδώσαµε δύο κοµβικές ρυθµίσεις,
την υποχρεωτική αναγραφή στο γάλα, στο κρέας και στα προ-
ϊόντα τους, της χώρας προέλευσης. Ξέρετε τι προσπάθειες χρό-
νων κάναµε στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή για να πάρουµε αυτές τις
ρυθµίσεις;

Επίσης, σας παραδώσαµε, για την αντιµετώπιση των κακών
πρακτικών, την πληρωµή των ευάλωτων και νωπών αγροτικών
προϊόντων µέχρι εξήντα ηµέρες. Θέλει µία προσπάθεια και θα
πρέπει να πιέσετε ιδιαίτερα, το Υπουργείο Οικονοµικών να βοη-
θήσει στη συγκεκριµένη προσπάθεια. 

Παραπλανήσατε τους αγρότες, όµως, κύριε Υπουργέ, µε την
υπόσχεσή σας για παρέµβαση στο κόστος παραγωγής, που το
βαφτίσατε µάλιστα και «µείωση του κόστους πετρελαίου». Δηµο-
σιονοµικές δυνατότητες σήµερα υπάρχουν. Όµως, τους εξαπα-
τήσατε προσφέροντάς τους τα σχέδια βελτίωσης του
προγράµµατος «Net Metering» και την αγορά µέχρι το 75% της
ενέργειας που παράγουν από ανανεώσιµες πηγές ενέργειας,
πέραν της κάλυψης των αναγκών τους, χωρίς να υπάρχουν δε-
δοµένα πάνω στα οποία στηρίζετε αυτήν την αύξηση, µε κίνδυνο
να υποβαθµιστεί η αγροτική δραστηριότητα, µε ό,τι αυτό συνε-
πάγεται ιδιαίτερα για τη «γη υψηλής παραγωγικότητας» που και
αυτή παραδώσατε, µε τη ρύθµιση που κάνατε, σε εξωγεωργικά
χέρια.

Δύο λόγια µόνο για την ΚΑΠ και το Πρόγραµµα Αγροτικής Ανά-
πτυξης. Σας τα έχω ξαναπεί. Καθυστερείτε επικίνδυνα, κύριε
Υπουργέ, όπως, για παράδειγµα, την προετοιµασία του στρατη-
γικού σχεδίου της ΚΑΠ, την υλοποίηση των µεγάλων δηµοσίων
έργων. 

Όλα αυτά αποδεικνύουν ένα βασικό θέµα: Κύριε Υπουργέ, δεν
έχετε στρατηγική ανάπτυξης και στήριξης -τονίζω το «στήριξης»-
του αγροτικού τοµέα. Αρκείστε στην επικοινωνία, που πληθωρικά
βεβαίως σας προσφέρουν. Το ξέρει αυτό ο ελληνικός λαός. 

Τα ελάχιστα θετικά που προβάλλετε, αποτελούν σφετερισµό
του δικού µας έργου. Ταυτόχρονα, βέβαια, φαίνεται ότι χάνετε
και το στοίχηµα της καθηµερινότητας και αυτό το βιώνουν ιδιαί-
τερα οι αγρότες αυτήν την περίοδο. Όταν βλέπουν ότι το εισό-
δηµά τους µειώνεται και οι υποχρεώσεις τους αυξάνουν, οι
κινητοποιήσεις αποτελούν µονόδροµο γι’ αυτούς.

Εµείς σε αυτή τους την αγωνία και τη διεκδίκηση στεκόµαστε
δίπλα τους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Αποστόλου.

Κυρία Λιακούλη, επιµένετε για τα τριάντα δεύτερα; Μου δίνετε
τον λόγο σας;

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ναι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Παρακαλώ.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Κύριε Πρόεδρε, να πω µόνο ότι ο κ.

Μπουκώρος διευκρίνισε ότι δεν υπήρχε καµµία προσωπική
αιχµή. Την άποψή µου, την προσωπική τη γνωρίζει ο κ. Μπουκώ-
ρος, γιατί συµµετείχε στις σχετικές συσκέψεις, όπως και ο κύριος
Υπουργός. Είναι απολύτως ξεκάθαρη, στα νοµικά πλαίσια, τα
οποία υπάρχουν, µε σεβασµό, όπως υποσχέθηκε η Κυβέρνηση,
σε όλες τις υφιστάµενες αποφάσεις, όπως εσείς είπατε πρώτος
και καλύτερος. Οι ανάγκες που υπάρχουν αυτήν τη στιγµή και
στην ύπαιθρο και στην περιοχή µας, απαιτούν σε κάθε περί-
πτωση να βρισκόµαστε σε εγρήγορση και να προχωρήσουµε
σχεδιασµούς οι οποίοι θα ανακουφίσουν την περιοχή µας. Δεν
το εκλαµβάνω προσωπικά. Για το έργο στο οποίο αναφερθήκατε

φαντάζοµαι ότι είναι δεδοµένες και οι θέσεις οι δικές µας. Η Θεσ-
σαλία αυτό το έργο της µερικής εκτροπής του άνω ρου του Αχε-
λώου…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Της µεταφοράς.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Της µερικής µεταφοράς.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Τώρα, όµως, ξεφεύ-

γετε και θα υπάρξει αντίδραση.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Γι’ αυτό δεν ήθελα να µπω στους τίτ-

λους.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Τελεία.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ας µην µπούµε στους τίτλους, γιατί

έχουµε µία διαφωνία και στους τίτλους. Αφήστε το, λοιπόν. Εµείς
έχουµε καθαρή θέση γι’ αυτό. Μην µε προκαλείτε και µην µου ρί-
χνετε το γάντι γιατί θα το σηκώνω πάντα.

ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα
ήθελα τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κυρία Λιακούλη, σας
παρακαλώ.

Κύριε Σιµόπουλε, θα σας δώσω τον λόγο, αν και δεν ακού-
στηκε το όνοµά σας. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Όχι, δεν θα πάρετε

τον λόγο.
ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Την περίοδο 2012 - 2014 έτυχε να χειριστώ το συγκεκριµένο

έργο και θέλω να βοηθήσω, µιας και είµαστε λίγοι εδώ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: Δεν είναι το θέµα µας ο

Αχελώος.
ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Να πω ότι πλέον δεν

υπάρχει θέµα µε το Συµβούλιο της Επικρατείας, διότι έχει αλλά-
ξει η απόφαση. Το Συµβούλιο της Επικρατείας απέρριψε την
προηγούµενη απόφαση που περιελάµβανε µία πολύ µεγάλη
εκτροπή. Από εκεί και πέρα, την περίοδο 2012 - 2014 πάρθηκαν
καινούργιες αποφάσεις, έγιναν άλλες µελέτες, οι οποίες βέβαια
πάγωσαν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Τα γνωρίζουν αυτά οι
συνάδελφοι.

ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Θα µπορούσε, λοι-
πόν, να προχωρήσει µία άλλη απόφαση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Τον λόγο έχει η κ. Δια-
µάντω Μανωλάκου από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, η
οποία υποµονετικά περιµένει τη σειρά της, όπως και ο κ. Μπούµ-
πας από την Ελληνική Λύση.

Κυρία Μανωλάκου, έχετε τον λόγο για έξι λεπτά.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ, µιλάει
η συνάδελφος. Δεν θα το κάνουµε πάνελ!

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Μέσα σε είκοσι µέρες είχαµε δύο
επερωτήσεις για τα προβλήµατα που ταλανίζουν και προβληµα-
τίζουν τους αγρότες και µάλιστα από πολιτικές δυνάµεις που ευ-
θύνονται για την όξυνσή τους.

Βεβαίως, οι προτεινόµενες λύσεις είναι στο πλαίσιο αυτής της
πολιτικής -της πολιτικής Ευρωπαϊκής Ένωσης και της ΚΑΠ-, που
έχει οδηγήσει βιοπαλαιστές γεωργούς και κτηνοτρόφους σε
αγωνιστικές κινητοποιήσεις για την επιβίωσή τους, µε πανελλα-
δικό συντονισµό, αλλά και αλληλεγγύη και συµπόρευση µε το ερ-
γατικό λαϊκό κίνηµα.

Κατά τη γνώµη µας, αυτές οι κινητοποιήσεις ασκούν επίδραση
στο να γίνουν αυτές οι επερωτήσεις και ας καλλιεργούν µερικοί
από το συµβιβασµένο κίνηµα την άποψη ότι τίποτε δεν γίνεται.

Και, κύριε Υπουργέ, εκεί ήταν αγροτικοί σύλλογοι και οµο-
σπονδίες, µε ονοµατεπώνυµο, που δεν συµβιβάζονται µε την εξα-
θλίωση, που είναι το αποτέλεσµα αυτής της αγροτικής πολιτικής.
Και, βεβαίως, µπροστά ήταν οι κοµµουνιστές αγρότες και υπε-
ρηφανευόµαστε γι’ αυτό.

Kαι δεν είναι καθόλου τυχαίο ότι αυτοί οι σύλλογοι και οι οµο-
σπονδίες είχαν στο στόχαστρό τους την αντιλαϊκή πολιτική που
εφαρµόζουν διαχρονικά όλες οι κυβερνήσεις, υλοποιώντας τις
κατευθύνσεις του κεφαλαίου και της Ευρωπαϊκής Ένωσης, µια
πολιτική που οξύνει τα προβλήµατα της µικροµεσαίας αγροτιάς
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και των οικογενειών τους, επιταχύνει τη συγκέντρωση γης και
παραγωγής, που το αποσιωπάτε όλοι σας, οδηγώντας ακόµη πιο
γρήγορα στη φτώχεια και την εξαθλίωση. Και αυτό το κατανοούν
ακόµη περισσότεροι αγρότες. 

Και να σας πω και το εξής: Δεν φτώχυναν ξαφνικά. Όλοι σας
συµβάλλατε. Και οι συνεταιρισµοί χρεοκόπησαν γιατί την πολι-
τική σας εφάρµοσαν. Τώρα ανησυχείτε γιατί µειώνονται οι επι-
δοτήσεις. Και όταν τις έπαιρναν φτώχαιναν, απλά τώρα
πηγαίνουν πιο γρήγορα, γιατί η Ευρωπαϊκή Ένωση τα λεφτά
αυτά τα κατευθύνει σε ευρωστρατούς και ευρωεξοπλισµούς. Και
δεν είναι µόνο το Brexit. Το αποσιωπάται. 

Οι µαζικοί αγώνες δίνουν ανάταση και αισιοδοξία. Γι’ αυτό οι
κυβερνήσεις διαχρονικά τις υπονοµεύουν και τις εχθρεύονται,
από την εποχή που κατασταλτικές δυνάµεις ξεφούσκωναν και
κατέστρεφαν τα λάστιχα των τρακτέρ -ανεξίτηλες µνήµες- στην
εποχή σας, µέχρι πριν από µία εβδοµάδα στην Καρδίτσα µε τον
κυβερνητικό αυταρχισµό, για να µην φτάσουν οι αγρότες στην
εθνική οδό. Μα, πού θα διαδηλώσουν για τα προβλήµατα επιβίω-
σης που έχουν; Μέσα από το χωράφι τους;

Ωστόσο, τα ζητήµατα και τα ερωτήµατα που τίθενται και στη
σηµερινή επερώτηση του Κινήµατος Αλλαγής, όπως και του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, αλλά και αυτά που δεν αναφέρονται και είναι αιτήµατα στις
αγροτικές κινητοποιήσεις, ποιος τα δηµιούργησε, ποιος ευθύνε-
ται; 

Οι ίδιοι οι µικροµεσαίοι αγρότες δίκαια αναφέρονται και ενο-
χοποιούν Ευρωπαϊκή Ένωση και ελληνικές κυβερνήσεις που απο-
φασίζουν και υλοποιούν πολιτικές ξεκληρίσµατος των
µικροµεσαίων για να ευνοηθεί η συγκέντρωση στους µεγάλους
και το εµποροβιοµηχανικό κεφάλαιο. 

Δεν θέλετε και δεν µπορείτε να συγκρουστείτε µε την αιτία των
προβληµάτων της αγροτιάς που είναι το καπιταλιστικό κέρδος,
η συγκέντρωση γης και παραγωγής στους µεγάλους που προ-
ωθεί η Κοινή Αγροτική Πολιτική.

Αυτή την αγροτική πολιτική Νέα Δηµοκρατία, ΣΥΡΙΖΑ, ΠΑΣΟΚ
υλοποιείτε ως κυβερνήσεις και τα κρύβετε, τα καµουφλάρετε ως
αντιπολίτευση. 

Ποιος ιδιωτικοποίησε την ενέργεια, προωθεί το νερό, τη λιπα-
σµατοβιοµηχανία; Ένα εργοστάσιο έµεινε και αυτό ιδιωτικό. 

Αυτός είναι ο λόγος που παραπονιέται και ο κ. Βορίδης ότι τον
αδικείτε, αφού την ίδια πολιτική εφαρµόζετε. Γι’ αυτό, εξάλλου,
δεν υπήρξε ποτέ σχεδιασµός -ούτε θα µπορούσε να υπάρξει- για
οργάνωση της παραγωγής µε στόχο να παράγονται φθηνά
ασφαλή τρόφιµα που να ικανοποιούν τις διατροφικές ανάγκες
του λαού, αλλά και παραγωγή για φθηνές και καλές ποιοτικά
πρώτες ύλες για την ανάπτυξη των άλλων κλάδων, όπως βαµ-
βάκι, νήµα, ύφασµα, κλωστοϋφαντουργία ή ακόµα τευτλοκαλ-
λιέργεια και βιοµηχανία ζάχαρης που συνδέονται µε τη
ζαχαροπλαστική, αναψυκτικά κ.λπ. ή ακόµα κτηνοτροφία και σύν-
δεση µε αλλαντοβιοµηχανία, γαλακτοβιοµηχανία κ.λπ..

Μιλάµε για µεταποιητικούς κλάδους που εξασφαλίζουν δου-
λειά και όχι ανεργία όχι µόνο σε αγρότες για την πρώτη ύλη,
αλλά και σε εργάτες, επιστήµονες, µεταφορείς και άλλες ειδικό-
τητες. Και όµως, πολλοί απ’ αυτούς τους κλάδους ισοπεδώθηκαν
ή ψυχορραγούν. Έχουν αντικατασταθεί µε εισαγωγές προϊόντων
που µπορούµε να παράγουµε. 

Δυνατότητες υπάρχουν και γι’ αυτό, αν θέλετε, το ΚΚΕ καλεί
τους µικροµεσαίους γεωργούς και κτηνοτρόφους να ενισχύσουν
το αγροτικό ριζοσπαστικό κίνηµα, µαζί µε τα υπόλοιπα λαϊκά
στρώµατα, να διεκδικήσουν αιτήµατα που µπορούν να δώσουν
ορισµένες ανάσες επιβίωσης για να κερδίσουν χρόνο, γιατί αυτό
από µόνο του δεν αρκεί.

Θα πρέπει να γίνουν βήµατα συνειδητοποίησης, ώστε περισ-
σότεροι αυτοαπασχολούµενοι αγρότες να καταλάβουν ότι αντί-
παλος είναι οι εκµεταλλευτές τους βιοµήχανοι, µεγαλέµποροι,
τραπεζίτες, που στηρίζουν οι κυβερνήσεις και η Κοινή Αγροτική
Πολιτική. Είναι αυτοί που τους αποµυζούν τον κόπο και τον
ιδρώτα και πρέπει να περάσουν στο περιθώριο, αν θέλουν να
δουν άσπρη µέρα.

Η διέξοδος, λοιπόν, βρίσκεται στην πάλη για κοινωνικοποίηση
των συγκεντρωµένων µέσων παραγωγής, µε κρατικές υποδοµές
εµπορίου και ανάπτυξης της παραγωγής, µε κεντρικό σχεδιασµό,

που θα αξιοποιεί τα πλεονεκτήµατα και τις παραγωγικές δυνα-
τότητες της χώρας, έξω βεβαίως από δεσµεύσεις Ευρωπαϊκής
Ένωσης και ΝΑΤΟ.

Έτσι, οι µικροϊδιοκτήτες αγρότες θα εντάσσονται σε έναν ανώ-
τερο τύπο οργάνωσης της οικονοµίας µέσω του αγροτικού πα-
ραγωγικού συνεταιρισµού, πλήρως απαλλαγµένοι από τράπεζες,
βιοµήχανους, µεγαλέµπορους, από εφορία και αστικό κράτος,
εξασφαλίζοντας παράλληλα µείωση του κόστους και προστασία
της παραγωγής.

Αυτός είναι ο σοσιαλιστικός τρόπος παραγωγής, που συµφέ-
ρει τους πολλούς, γιατί συνολικά είναι ένα ανώτερο ποιοτικό κοι-
νωνικό σύστηµα, που έχει επίκεντρο τον άνθρωπο και τις
ανάγκες του, γι’ αυτό το εχθρεύονται η πλουτοκρατία και τα κόµ-
µατά της.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ.
Τον λόγο έχει ο Σερραίος Βουλευτής από την Ελληνική Λύση

κ. Κωνσταντίνος Μπούµπας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Έχω και την Υφυπουργό από

τις Σέρρες να µε ακούσει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Φαντάζοµαι ότι η Υφυ-

πουργός θα σας ακούσει µε ιδιαίτερη προσοχή.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ και κυρία Υπουργέ, δεν αµφισβητώ ούτε τις

προθέσεις σας ούτε τις γνώσεις σας. Εξάλλου, µε την κυρία Υφυ-
πουργό από τον αγροτικό κάµπο των Σερρών είµαστε. Είναι συν-
τοπίτισσά µου.

Όµως, εδώ, κύριοι του ΠΑΣΟΚ, πληρώνουµε αµαρτίες τους
παρελθόντος.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Πάλι το ΠΑΣΟΚ φταίει;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Πάλι, από τη διαχείριση των

µεσογειακών προγραµµάτων τη δεκαετία του 1980, από το 2014,
που βάλαµε τους αγρότες…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: Και να µην τα κάναµε και
όλα!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Ως προς τους συνεταιρι-
σµούς, το νοµοθετικό πλαίσιο από εσάς ξεκίνησε. Το συνεταιρι-
στικό κίνηµα µε τη ΣΥΔΑΣΕ, µε τη ΓΕΣΑΣΕ, µε την ΟΑΣ, τη
ΝΟΔΑΣ, την ΠΑΣΕΓΕΣ που τελείωσα και εγώ. Ξέρω και από
αµαρτίες των συνεταιρισµών. Δεν άλλαξε ακόµη το νοµοθετικό
πλαίσιο. Όλοι αυτοί οι αγροτοπατέρες ευθύνονται για πολλές
αµαρτίες του παρελθόντος στους συνεταιρισµούς.

Κύριε Σκανδαλίδη, έχει συνέχεια. Εγώ δεν είπα ότι δεν κάνατε
σωστές τοµές, αλλά εδώ πληρώνουµε και λάθη τους παρελθόν-
τος. Δεν φτάσαµε τυχαία εδώ.

Εγώ θέλω να ρωτήσω το εξής: Κύριοι του Υπουργείου, ποιο
είναι το όραµά σας; Είναι, για παράδειγµα, στη βιολογική καλ-
λιέργεια; Διότι από χθες τα δηµοσιεύµατα λένε ότι στα βιολογικά
θα σταµατήσουν οι οικονοµικές ενισχύσεις. Δηλαδή, πρέπει να
επενδύσουµε στη βιολογική καλλιέργεια, που φεύγει από τη συµ-
βατική, για να δοθούν χρήµατα να πάµε σε νέα ποιοτικά χαρα-
κτηριστικά. Δεν γίνεται και σωστή κατανοµή. Υπάρχουν αγρότες
που πληρώνουν µέχρι και έξι χιλιάδες στρέµµατα µηδική και τα
παίρνουν όλα.

Αν οι αγρότες είναι καµένοι µια φορά, οι κτηνοτρόφοι είναι
δύο. Σε αυτό και οι κτηνοτρόφοι φταίνε, γιατί έπρεπε να είναι η
ισχύς εν τη ενώσει εκεί.

Για παράδειγµα: Κανονισµός αποζηµίωσης του ΕΛΓΑ, κύριε
Υπουργέ, µαστίτιδα. Αν είναι τρία τα αρνιά και δεν είναι τέσσερα,
δεν αποζηµιώνεσαι. Υπάρχει νόµος µέσα. Δείτε τον. Αν ο λύκος
φάει εννιά αρνιά και δεν φάει δέκα, παίρνεις τηλέφωνο τον λύκο
να ξαναγυρίσει. Πρέπει να φάει δέκα!

Καταρροϊκός πυρετός: Οι κτηνοτρόφοι, όταν το αντιµετώπισαν
αυτό, δεν αποζηµιώθηκε κανένας. Δηλαδή, υπάρχουν κενά, δεν
κάναµε τίποτα, καταργήθηκαν τα ΕΘΙΑΓΕ, χάσαµε σηµαντικές
φυλές και εγώ ρωτώ το εξής: Πριν από λίγο καιρό στη Νέα Δη-
µοκρατία ήρθε το νοµοσχέδιο «Επενδύω στην Ελλάδα και άλλες
διατάξεις». Ο κ. Γεωργιάδης δεν το είχε φέρει; Το Εταιρικό Σύµ-
φωνο για το Πλαίσιο Ανάπτυξης µε χρονικό ορίζοντα το 2027 κι-
νείται σε τρεις τοµείς…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Μπούµπα, συγ-
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γνώµη που σας διακόπτω. Λίγο πιο µακριά από το µικρόφωνο.
Δεν µπορούν να σας γράψουν από κάτω οι πρακτικογράφοι.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Το έχω αυτό!
Καλά είµαι, κύριε Πρόεδρε, εδώ στην απόσταση; Ωραία.
Το Εταιρικό Σύµφωνο για το Πλαίσιο Ανάπτυξης, λοιπόν, σε

τρεις πυλώνες -αυτό διαβάζω το τελευταίο χρονικό διάστηµα- θα
κινηθεί: Πράσινη ανάπτυξη, αξιοποίηση ανθρωπίνων πόρων και
δη σε ευάλωτες κοινωνικές οµάδες και τρίτον, αγροδιατροφή.

Έχουµε ένα business plan, έχουµε µια πολιτική το πώς θα κι-
νηθούµε σε µεταποιητικό στάδιο στην αγροδιατροφή; Εγώ δεν
έχω δει πώς θα κινηθούµε προκειµένου να προωθήσουµε χρή-
µατα.

Εξάλλου, θα επενδυθεί. Η ιχθυοκαλλιέργεια τα επόµενα χρό-
νια, για παράδειγµα, θα ανέβει παγκοσµίως 70% και εµείς το
µόνο που κάνουµε να κλείνουµε κάποια ΤΕΙ Ιχθυοκαλλιέργειας,
όπως αυτό από τη Νέα Μηχανιώνα που πήγε στο Μεσολόγγι δεν
το δεχόταν το Πανεπιστήµιο Πατρών. Δηλαδή, θέλω να πω ότι
δεν υπάρχει µία πολιτική µε όραµα προκειµένου να επενδύσουµε
σε αυτό που λέγεται πρωτογενής τοµέας, να γίνουν όµως ουσια-
στικές αλλαγές.

Συµβολική κίνηση: Κάντε περιφερειακή αποκέντρωση, κύριε
Υπουργέ, πάτε το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης στην έδρα
του Θεσσαλικού Κάµπου, να µην είναι µόνο το αρχηγείο του
ΝΑΤΟ εκεί, να είναι και το Υπουργείο. Δεν µπορεί να γίνει από τη
µία µέρα στην άλλη, αν θέλουµε να µιλάµε ότι ξεφεύγουµε από
αυτό που λέγεται συγκεντρωτισµός, µεγάλη αστυφιλία, να δώ-
σουµε έναυσµα. 

Κύριε Αποστόλου, στα σχέδια βελτίωσης για τον κ. Αραχωβίτη
θυµάµαι κάνατε τρεις τροποποιήσεις στα σχέδια βελτίωσης και
άλλες οκτώ ήρθαν µετά µε τον κ. Κασίµη. Πώς ήρθαν για τα σχέ-
δια βελτίωσης; Με καλές προθέσεις το κάνατε, γιατί είχατε κα-
ταλάβει κάποιες αδικίες που γινόταν προκειµένου να µεγαλώσετε
την πίτα. Οι αµαρτίες του παρελθόντος είναι «όλα τα κιλά, όλα
τα λεφτά», κύριε Σκανδαλίδη, τα θυµάστε, τα γήπεδα…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: Εµείς τα λέγαµε αυτά;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Όχι, από τότε ξεκίνησαν οι

αµαρτίες στον πρωτογενή τοµέα. Δεν είπα ότι τα κάνατε εσείς,
έτσι;

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ο Χατζηδάκης τα έλεγε αυτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Ωραία, συµφωνώ. Συµφωνώ!
Να κάνουµε ένα φλας µπακ, για να δούµε τις πταίει. 
Πάµε, λοιπόν, και σε άλλα ζητήµατα. Να πάµε στην αλιεία να

σας πω τι πρόβληµα έχουν οι αλιείς σήµερα; Κατ’ αρχάς, µε τα
κοψίµατα σε κάτι παλιά καΐκια που έχουνε –η Ευρωπαϊκή Ένωση
είναι πολύ αυστηρή στη νοµοθεσία- αν δεν έχει τον απαιτούµενο
εξοπλισµό, το βγάζει απ’ έξω. Αν στα χωρικά ύδατα, τα δικά µας,
µπορούν να ψαρεύουν ενάµισι ναυτικό µίλι, στα διεθνή ύδατα
µπορούν να ψαρεύουν µέχρι τα έξι ναυτικά µίλια. Έρχονται οι
Τούρκοι στα πέντε χιλιάδες εννιακόσια, µπαίνουν µέσα στα διε-
θνή χωρικά ύδατα, δεν παθαίνουν τίποτα. Οι δικοί µας «πληρώ-
νουν το µάρµαρο» από την Ευρωπαϊκή Ένωση, δικαίως, αλλά
αντιµετωπίζουν και εκεί προβλήµατα.

Πάµε σε ένα άλλο ζήτηµα, που µπήκα µέσα τις τελευταίες
µέρες -το ξέρετε- κύριε Υπουργέ, µε τον ν.3175/2003 -και οι δύο
είστε και νοµικοί και θέλω να τα δείτε αυτά τα κωλύµατα- ο
οποίος αντικατέστησε τον ν.1475/1984 και αφορά τη γεωθερµία,
είναι δυνατόν, αν δεν τροποποιήσουµε; Βέβαια, ξεκίνησε αυτό
προκειµένου και ο µικρός επενδυτής να µπορεί πραγµατικά να
πάει σε ένα γεωθερµικό πεδίο να το αξιοποιήσει, διότι η γεωθερ-
µία έχει και παραγωγή ηλεκτρικού ρεύµατος και τηλεθέρµανση.
Η πρώτη πηγή αντλίας θερµότητας στην Ελλάδα έγινε το 1992.
Και το λέω αυτό γιατί και σπιρουλίνα έχουµε στις Σέρρες και στο
Δήµο Νέστου ξεκίνησαν τα ξηραντήρια κάποιων φυτών εκεί, διότι
εµείς ως Ελληνική Λύση σε ένα κοστολογηµένο πρόγραµµα τι
λέµε; Επενδύουµε σε µικρούς, ευέλικτους συνεταιρισµούς brand
name και κυρίως µε τη βοήθεια της γεωθερµίας -που πρέπει να
απλοποιηθεί, να τροποποιηθεί ο νόµος αυτός, ο πεπαλαιωµένος-
να µπορούµε να πάµε σε οργανωµένα θερµοκήπια, να πάµε σε
σταυρανθή λαχανικά, να πάµε σε επιτραπέζια προϊόντα. 

Γιατί την έχουµε πατήσει τόσα χρόνια, κύριοι, στο βαµβάκι;
Διότι δεν παρακολουθούσαµε χρηµατιστηριακά το βαµβάκι από

τότε που υπογράψαµε τη Συνθήκη ΚΑΠ, που είναι µία ταφό-
πλακα, δεν είχαµε θεσπίσει τον φόρο του διοξειδίου του άν-
θρακα. Μας δίνει τη δυνατότητα να το κάνουµε αυτό η
Ευρωπαϊκή Ένωση. Θέλω αυτό το Υπουργείο να το θεσπίσει.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Ξέρετε το σύστηµα eparel; Είναι οι ψεκασµοί. Είκοσι οκτώ ψε-
κασµοί λέει στο µήλο, τέσσερις ψεκασµοί στο πορτοκάλι. Κάντε
το! 

Και επειδή δεν έχω πολύ χρόνο, δείτε λίγο το θέµα της γεω-
θερµίας, κύριε Βορίδη και η κ. Αραµπατζή. Θέλω να είστε -και θα
είστε- ένα δυνατό ντουέτο, αλλά θέλω να το πάτε στον νόµο της
γεωθερµίας, να απλοποιηθεί αυτό, να πάµε σε οργανωµένα θερ-
µοκήπια προκειµένου να έχουµε µία οργανωµένη παραγωγή.
Είναι µέσα στο πρόγραµµα της Ελληνικής Λύσης σε ό,τι αφορά
τον πρωτογενή τοµέα.

Θέλω να πάω σε ένα άλλο καυτό θέµα. Πρόκειται για την αφρι-
κανική πανώλη των χοίρων. Στη Βουλγαρία η κατάσταση είναι
έκρυθµη. Ήδη η Βουλγαρία θα πάρει µία οικονοµική ενίσχυση
της τάξης των 2.900.000 ευρώ. Το κόστος της ζηµιάς µπορεί να
ανέλθει στα 2.000.000.000 λέβα, δηλαδή στο 1,1. Πριν από λίγο
καιρό στις 9 Αυγούστου, δεκατρία χιλιόµετρα από τα ελληνο-
βουλγαρικά σύνορα εντοπίστηκαν δύο κρούσµατα χοίρων. Γιατί
θέλω να προλάβουµε την κατάσταση; Το προλαµβάνειν είναι
πάντα καλύτερο από το θεραπεύειν. Διότι αυτή µεταδίδεται µέσα
από υποπροϊόντα ζωοτροφών. Και επειδή σήµερα υπάρχουν οι
ελληνικές ζωοτροφές στα ξηραντήρια, θα ήταν µία ευκαιρία να
πατήσουµε πάνω στην αφρικανική πανώλη των χοίρων και να
µπορέσουµε να διαθέσουµε για τις ελληνικές ζωοτροφές, διότι
θεωρούνται τροφές και ο αραβόσιτος και τα σιτηρά, τα οποία
είναι στα ξηραντήρια, γιατί λόγω της Συνθήκης ΚΑΠ κάνουµε ει-
σαγωγές. Είναι ευκαιρία λόγω της αφρικανικής πανώλης των χοί-
ρων, που υπάρχει στην Εσθονία, τη Λετονία, την Τσεχία, τη
Σαρδηνία –ξεκίνησε το 2017- να µπορούν να είναι σε διάθεση οι
ζωοτροφές των Ελλήνων.

Σύµφωνα µε το τελευταίο νοµοσχέδιο, στην Επιτροπή Νησιω-
τικών Περιοχών δίνουµε κίνητρα σε παραγωγή ζωοτροφών σε
νησιά κάτω των τριών χιλιάδων κατοίκων. Είναι ένα καλό µέτρο,
γιατί εισάγουµε και ρεγγάλευρο, εισάγουµε και κρεατάλευρο, ει-
σάγουµε και άλλες ύλες. Είναι ευκαιρία να πάµε σε δικά µας,
αλλά αυτό είναι καλό να επεκταθεί και σε ηµιορεινές περιοχές
και όχι µόνο στις νησιωτικές περιοχές. Πολλά µπορούν να γίνουν.
Πρέπει να γίνουν τοµές στον χώρο πραγµατικά της γεωργίας και
της κτηνοτροφίας και της αλιείας, αν θέλουµε να βαδίσουµε. 

Κλείνοντας, να πω ότι το εµπορικό ισοζύγιο, σύµφωνα µε τα
οικονοµικά στοιχεία από την ΕΛΣΤΑΤ, το πρώτο εξάµηνο του
2019 «τσίµπησε» λίγο παραπάνω. Βέβαια, έχουµε ένα έλλειµµα
42 εκατοµµυρίων ευρώ. Μου κάνει εντύπωση, όµως, ότι οι εξα-
γωγές αυξήθηκαν σε προϊόντα πετρελαιοειδών της Ελλάδας -λες
και έχουµε τη βαριά βιοµηχανία-, ενώ τουναντίον στα αγροτικά
προϊόντα στο θέµα των εξαγωγών έχουµε µείωση. Δεν µπορούν
πέντε περιοχές της Ελλάδας πραγµατικά αυτήν τη στιγµή να
έχουν πάρει σε βάρος όλο αυτό το εξαγώγιµο ενδιαφέρον.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ολοκληρώστε, κύριε
Μπούµπα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Κλείνοντας, κάντε κάτι -το
ξέρει η κ. Αραµπατζή το πρόβληµα πολύ καλά- µε την ακαρπία
που έχουµε φέτος στα ελαιόδεντρα στον Νοµό Σερρών. Είχαµε
το θέµα µε τις αµυγδαλιές. Κύριε Αβδελά, εσείς είχατε κάνει την
ερώτηση από τον Αύγουστο γι’ αυτό το θέµα. Δείτε λίγο τι θα κά-
νουµε µε τους ελαιοπαραγωγούς. Δεν είναι θέµα δάκου, αλλά εί-
χαµε ακαρπία.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε.

Έχετε το «σύστηµα Βελόπουλου», στη λήξη λέµε δύο φορές
«και κλείνω και κλείνω» και έχετε πάει τέσσερα, πέντε λεπτά πα-
ραπάνω. Έχει µαθητές!

Τον λόγο έχει από τους επερωτώντες Βουλευτές ο κ. Πάνας,
για πέντε λεπτά.
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ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΠΑΝΑΣ: Κύριε Υπουργέ, σας άκουσα µε προ-
σοχή. Πρώτα από όλα θεωρώ ότι δεν κρίνεται η δική σας επιτυχία
από τις αγροτικές κινητοποιήσεις. Νοµίζω ότι είναι µια φυσική
εξέλιξη ενός Υπουργείου και µιας ισορροπηµένης αγροτικής πο-
λιτικής να µην γίνονται οι κινητοποιήσεις. Έτσι πρέπει αυτό να
το κρίνουµε. 

Δεύτερον, για το χρονικό διάστηµα των έξι µηνών, σίγουρα
µπορεί να θέσουµε ότι σε κάποια επίπεδα είναι µικρό, αλλά ένας
συνολικός σχεδιασµός όφειλε να υπάρχει. Άκουσα πιο πριν από
τον συνάδελφό σας για το «net-metering», άκουσα και την καινο-
τοµία, την ευφυή γεωργία, τα drones, κάτι για το οποίο είχαµε
πριν κάποιες µέρες στην «Agrotica» µια ηµερίδα και εκεί τοποθε-
τήθηκα, αλλά αυτό το άκουσα από τη συνάδελφό σας. Δεν
άκουσα πώς θα το κάνετε εσείς εδώ στο Βήµα. 

Τέλος πάντων, επανέρχοµαι σε κάποια ζητήµατα και ρωτώ ευ-
θέως: 

Η Κυβέρνηση θα δώσει επιτέλους κίνητρα στους αγρότες,
επανεξετάζοντας το ύψος των ασφαλιστικών εισφορών, εν όψει
του ασφαλιστικού που έρχεται; 

Θα προσδώσει η Κυβέρνηση µεγαλύτερη ανταποδοτικότητα
στις εισφορές και δη στις αγροτικές; Γιατί αν η αναδιάρθρωση
του ΕΛΓΑ έχει ως συνέπεια την αύξηση του ασφαλίστρου, τότε
η µείωση θα λέγαµε ότι «πάει φούντο», βγαίνει, δεν υπάρχει. 

Θα καθιερώσετε την απαλλαγή του νέου αγρότη από την υπο-
χρέωση ασφάλισης κατά την πρώτη τριετία τουλάχιστον, δίνον-
τας έτσι ένα ισχυρό κίνητρο ενασχόλησης µε την πρωτογενή
παραγωγή;

Θα πάρετε τις κατάλληλες πρωτοβουλίες για τη µείωση του
κόστους παραγωγής; Εµείς του Κινήµατος Αλλαγής κάναµε µια
πρόταση για την κάρτα του αγροτικού πετρελαίου. Θα την υιο-
θετήσετε;

Επίσης, µιλήσατε για την κτηνοτροφία. Είναι δεδοµένο ότι πρέ-
πει να εντατικοποιηθούν ακόµα περισσότερο οι έλεγχοι του
ΕΦΕΤ. Να επιβληθούν αυστηρά πρόστιµα και τα παραβατικά πε-
ριστατικά να δίνονται στη δηµοσιότητα. Διότι µόνο έτσι θα υπάρ-
ξει παραδειγµατισµός και πραγµατική αντιµετώπιση του
φαινοµένου.

Σας έχω απευθύνει, Υπουργέ, µια ερώτηση, για την παράταση
ισχύος του ν.4056/2012 περί αδειοδότησης των κτηνοτροφικών
εγκαταστάσεων. Δεν έχω λάβει απάντηση. Η τελευταία παρά-
ταση δόθηκε επίσηµα µέχρι τις 30-6-2019. Θεωρώ ότι κρίνεται
επιβεβληµένη η περαιτέρω παράταση, ώστε να παγώσει τα πρό-
στιµα και να έχουν τον χρόνο να συµµορφωθούν οι κτηνοτρόφοι
µε το πλαίσιο αδειοδότησης των µονάδων τους. Δεδοµένης της
χρονοβόρας και πολυδάπανης διαδικασίας που προβλέπεται, η
ένταξή τους είναι δύσκολη και παράλληλα τα πρόστιµα τρέχουν.
Άρα, θα χειροτερέψουν περισσότερο τα πράγµατα, εφόσον βρί-
σκονται σε δεινή οικονοµική θέση.

Τέλος, επανέρχοµαι στο ζήτηµα -το µείζον για εµένα- για όλες
τις αγροτικές και όχι µόνο περιοχές. Δεν άκουσα να λέτε κάτι για
την κλιµατική αλλαγή. Η χώρα µας θα βρεθεί αντιµέτωπη µε τις
προκλήσεις της κλιµατικής κρίσης ταυτόχρονα µε τις προκλήσεις
της τέταρτης βιοµηχανικής επανάστασης, χωρίς όµως ουσια-
στικά να έχει ακόµη κατοχυρώσει τις απαραίτητες θεσµικές µε-
ταρρυθµίσεις που διασφαλίζουν την προσέλκυση µακροχρόνιων
ιδιωτικών κεφαλαίων και επενδύσεων, ενώ παράλληλα δεν έχει
χτίσει τις απαιτούµενες αλλαγές την απαιτούµενη εκπαιδευτική
µεταρρύθµιση και ένα ανταγωνιστικό και εξωστρεφές παραγω-
γικό πρότυπο. Άρα, οι προκλήσεις είναι πολλαπλές. 

Ταυτόχρονα, υπάρχει και µια απαραίτητη προϋπόθεση, ότι η
ενεργειακή µετάβαση δεν θα αφήσει κανέναν πολίτη, καµµία πε-
ριοχή πίσω. Χρειάζεται, λοιπόν, ολοκληρωµένο σχέδιο, µέτρα και
επιπλέον πόροι, ευρωπαϊκοί και εθνικοί, για τη στήριξη των κοι-
νωνικών και οικονοµικών δυσκολιών που θα υπάρξουν, ιδιαίτερα
σε περιοχές που στηρίζονται σε ορυκτά καύσιµα. 

Επίσης, για την αναζήτηση και ενίσχυση εναλλακτικών δρά-
σεων τοπικής ανάπτυξης και την προετοιµασία των εργαζοµένων
και των πολιτών πρέπει να υπάρξει διαρκής επαγγελµατική κα-
τάρτιση. Δεν το άκουσα πουθενά. Πρέπει να είναι πρώτο στην
ατζέντα. Το πρόγραµµα της αγροτικής ανάπτυξης 2014 - 2020,
που αναφέρατε πιο πριν, δεν έχει αξιοποιηθεί για τη χρήση ανα-

νεώσιµων πηγών ενέργειας στη γεωργία και ειδικά στην άντληση
του αρδευτικού νερού και στη µείωση των εκποµπών των αερίων
του θερµοκηπίου. 

Επίσης, άκουσα πιο πριν για απορρόφηση του προγράµµατος
αγροτικής ανάπτυξης αλλά αυτό δεν οφείλεται σε επενδύσεις
αλλά σε πληρωµές που έχουν σχέση µε την εξισωτική, τη βιολο-
γική και τη νιτρορύπανση, για τις επενδύσεις, όπως και για τη µε-
ταποίηση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µπορούσαµε να πούµε πάρα
πολλά ακόµα. Θα ήθελα να αναφερθώ λίγο στο τελευταίο κεφά-
λαιο που αφορά στους αγροτικούς συνεταιρισµούς, όπου το νέο
νοµοσχέδιο έρχεται τις επόµενες µέρες στη Βουλή και θα έχουµε
την ευκαιρία να το συζητήσουµε εκτενώς. Θα κάνω ένα σχόλιο.
Λόγω της πολυδιάσπασης στο θεσµικό πλαίσιο και στα ίδια όρ-
γανα της εκπροσώπησης των αγροτών ο κλάδος έχει αποδυνα-
µωθεί δραµατικά. Για την ιστορία να πω ότι το ισπανικό
ελαιόλαδο είναι αυτή τη στιγµή τόσο ανταγωνιστικό λόγω του ότι
η Ισπανία έχει τους πιο πολλούς και τους πιο καλά οργανωµέ-
νους συνεταιρισµούς. 

Τέλος, θα ήθελα ο Υπουργός να µας πει τι σκέφτεται για τη
νέα ΚΑΠ και για τη µείωση των κοινοτικών πόρων. 

Αυτά από εµένα. Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς σας ευχαρι-
στούµε.

Κύριος και στην πρωτολογία του και στην δευτερολογία του!
Δεν ξέφυγε καθόλου. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για δεκαπέντε λεπτά.  
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. Ευχαριστώ
τους συναδέλφους. 

Να ξεκινήσω µε µία παράκληση διαµεσολαβήσεως προς τον
κ. Αποστόλου. Ο κ. Τσίπρας βρίσκεται αυτή τη στιγµή στη Λακω-
νία και στη Λακωνία έχει, όπως ξέρετε, ελαιοπαραγωγούς και
προφανώς του έθεσαν το ζήτηµα της τιµής του ελαιολάδου. Υπο-
θέτω, δηλαδή, ότι του είπαν ότι κάτι πρέπει να πει για το ελαι-
όλαδο. Και τι είπε ο κ. Τσίπρας για το ελαιόλαδο; «Τι έχει κάνει»
λέει «ο κ. Βορίδης; Διότι ο κ. Αραχωβίτης είχε εξασφαλίσει µε-
ρικά εκατοµµύρια για τους ελαιοπαραγωγούς Λακωνίας. Τι απέ-
γιναν αυτά τα εκατοµµύρια;». 

Κύριε Αποστόλου, είχατε εξασφαλίσει κάτι εκατοµµύρια για
τους ελαιοπαραγωγούς από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή; Είχατε;
Είχατε ή δεν είχατε;

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Όταν τελειώσετε…
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Τι να τελειώσω; Εδώ είναι µία ωραία ερώτηση µε
ευθεία απάντηση «ναι, είχαµε», «όχι, δεν είχαµε». 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Αυτά µε την απάντηση «ναι ή όχι»
όχι σε µένα. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Ωραία. Ο κ. Αποστόλου σ’ αυτή την εύκολη ερώ-
τηση, στην οποία κάποιος προφανώς έδωσε στον Αρχηγό του να
πει για τα εκατοµµύρια που εξασφάλισε ο Αραχωβίτης, δεν θέλει
να µας απαντήσει.

Όµως, επειδή ξέρετε πόσο καλός άνθρωπος είµαι και πόσο
ήπιος και πόσο χαλαρά θέλω να είναι όλα και να είµαστε άνετοι,
θα δώσω στη δηµοσιότητα και την επιστολή Αραχωβίτη προς την
Ευρωπαϊκή Επιτροπή. Ο περίφηµος φάκελος! Είχαν φτιάξει φά-
κελο. Είναι µία δισέλιδη επιστολή που εξιστορεί τα προβλήµατα
του ελαιολάδου. Αυτός είναι ο φάκελος. 

Εµείς, για να καταλάβετε, για να τεκµηριώσουµε τις αντίστοι-
χες νοµικές προϋποθέσεις του σχετικού άρθρου του κανονισµού
έχουµε κάνει ειδική επιστηµονική επιτροπή µε επικεφαλής τον
βασικό ειδικό γνώστη στα θέµατα ελαιολάδου καθηγητή, τον κ.
Αυγουλά. Τονίζω ότι προσπαθούµε να θεµελιώσουµε επιχείρηµα.
Γιατί αυτό έχει πολλά ζητήµατα. 

Το πιο ωραίο όµως είναι ότι µετά την επιστολή ο κ. Αραχωβίτης
έλαβε απάντηση επί της επιστολής από την Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή, στην οποία ούτε λίγο ούτε πολύ του λέει ο κ. Χόγκαν: «Μα
δεν ξέρετε ότι έχετε µια σειρά από εργαλεία» -και τα µνηµονεύει
εκεί, όλα του προϋπολογισµού, κανένα της Ευρωπαϊκής Επιτρο-
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πής, για να είµαστε συνεννοηµένοι- «για να κάνετε ό,τι νοµίζετε
επ’ αυτών;». Και του λέει όµως και το καλύτερο: «Μα είχατε τη
δυνατότητα να προβλέψετε στο Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης, να έχετε µέτρο, προκειµένου να αντιµετωπίζετε τις επιπτώ-
σεις κλιµατικής αλλαγής!». 

Ερώτηση: Το Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης είχε µέτρο;
Βεβαίως και είχε µέτρο. Τι κάνατε, κύριε Αποστόλου, και δεν λέτε
στον κ. Τσίπρα; Το βγάλατε το µετρό! Το βγάλατε το µετρό από
το Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης! 

Ωραία, όλα αυτά τα κάνατε. Στον κ. Τσίπρα γιατί λέτε αναλη-
θείς ιστορίες και εκτίθεται µε αυτόν τον τρόπο; «Τα εκατοµµύρια
που έχουν περισσέψει», λέει. Πήρατε, κύριε Στρατάκο κι εσείς
κάποια από τα εκατοµµύρια του κ. Τσίπρα, φαντάζοµαι στον συ-
νεταιρισµό θα τα έχετε καβατζώσει τώρα. Είναι τα λεφτά του Τσί-
πρα και του Αραχωβίτη, αυτά που έβγαλαν για τους
ελαιοπαραγωγούς της Λακωνίας. 

Έχω πει να µην προκαλείτε, γιατί θα απαντάω στα ερωτήµατα.
Όσα λεφτά έδωσε ο Τσίπρας στους ελαιοπαραγωγούς Λακωνίας
και της Μεσσηνίας τόσα θα δώσω κι εγώ ακριβώς. Να µην δώσω
αυτή την απάντηση, γιατί αυτά που έδωσε είναι µηδέν.

Άρα προσπαθούµε µε µια συγκροτηµένη διαδικασία να δούµε
τι µπορούµε να θεµελιώσουµε σε µια δύσκολη και απαιτητική ευ-
ρωπαϊκή διαδικασία, µε εξαιρετικά αµφίβολο αποτέλεσµα. Κά-
νουµε ό,τι µπορούµε, αλλά όχι όµως να ακούµε και ψέµατα, γιατί
πιέζεται ο κ. Τσίπρας, απέναντι στους ελαιοπαραγωγούς!

Έρχοµαι τώρα στα υπόλοιπα. Θα πρέπει στο Κίνηµα αλλαγής,
να καταλήξετε πάντως και σε µερικά θέµατα εσωτερικώς. Πρώ-
τον, τι θα κάνετε µε τον Αχελώο. Εµείς είπαµε. Είδα τώρα ότι το
σκέφτεστε λίγο. Άρα θα ζυµωθείτε µε το θέµα του Αχελώου, για
να καταλήξουµε στο τι θα γίνει.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ορίστε;
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Διαισθάνθηκα, λέω, µια ελαφρά διάσταση από-
ψεων. Μια διαίσθησή µου λέω, µπορεί να µην είναι και ακριβής.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Διαίσθησή σας είναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Είναι διαίσθησή µου, καλώς. Εσφαλµένη, καλώς.
Δεύτερον, να καταλήξετε και τι θέλετε στα των σταβλικών εγ-

καταστάσεων. Γιατί σηκώνεται ο κ. Σκανδαλίδης και µου λέει:
«Παρατάσεις, παρατάσεις, τι είναι αυτό το κακό µε τις παρατά-
σεις;», σηκώνεται ο βασικός εισηγητής σας επί της επερωτήσεως
και λέει «Τι θα γίνει; Δεν θα δώσετε καµµία παράταση;». Να το
λήξουµε κι αυτό.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: Αν χρειαστεί θα πάρουµε.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Α, θα πάρουµε µια παράταση. Εντάξει! Άρα, λοι-
πόν, χαίροµαι, γιατί σας διευκολύνω να καταλήγετε σε θέση. Η
κοινοβουλευτική ζύµωση οδηγεί σε σύγκλιση των απόψεων σας
εσωτερικώς.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: Δεν είναι σε σύγκρουση το
ένα µε το άλλο.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Ο κ. Αποστόλου είπε κάτι για τη διεπαγγελµατική
της φέτας. Δεν τα λέτε στ’ αλήθεια αυτά. Δηλαδή, είστε πέντε
χρόνια στην κυβέρνηση, δεν έχετε καταφέρει να την κάνετε, εί-
µαστε επτά µήνες στην κυβέρνηση, αλλάζουµε και καταργούµε
-λέτε συνεχίζουµε, δεν έχω κάνει κάτι άλλο, καταργήσεις νοµο-
θεσίας σας κάνω, πώς συνεχίζουµε-, τη νοµοθεσία σας που δεν
επέτρεπε να προχωρήσουν τα ζητήµατα αυτά και εν συνεχεία
µου λέτε και µε εγκαλείτε γιατί –λέει- κάναµε τη διεπαγγελµατική
της φέτας! 

Εσείς, δεν θέλατε να την κάνετε; Και βρίσκεστε και σε αναντι-
στοιχία µε τις ανακοινώσεις του κόµµατός σας, οι οποίες επί του
θέµατος αυτού, ορθώς, ήσαν επαινετικές. Άλλοι που βρίσκονται
σε αναντιστοιχία. Να τα λύσουµε παιδιά σιγά-σιγά. Σας έχει προ-
βληµατίσει η αγροτική πολιτική. Να ερχόµαστε µε θέση ενοποι-
ηµένη. Δεν µπορεί τη µια να βγαίνει ο ΣΥΡΙΖΑ και να λέει
«µπράβο, σωστά, καλώς προχωράει η διεπαγγελµατική της
φέτας» και να έρχεται ο κ. Αποστόλου εδώ και να λέει «γιατί την
έκανες τη διεπαγγελµατική, δεν είναι ωραία»! Ένα από τα δύο!

Για να µην δηµιουργούνται εντυπώσεις, το λέω γιατί κάτι ακού-

στηκε, η επόµενη ΚΑΠ θα έχει ως ένα από τα βασικά της εργα-
λεία, στο πλαίσιο της Πράσινης Συµφωνίας, το θέµα των βιολο-
γικών προϊόντων. Εποµένως, όχι µόνο δεν υπάρχει σκέψη περί
µειώσεως, αντιθέτως, θα είναι ενισχυµένες πολιτικές στα θέµατα
των βιολογικών.

Έρχοµαι στα θέµατα της ΚΑΠ και στα στρατηγικά ζητήµατα
ευρύτερα. Κοινή Αγροτική Πολιτική: επειδή άκουσα ότι δεν ασχο-
λούµαστε, δεν παρακολουθούµε κ.λπ., να σας πω ότι έχω συνυ-
πογράψει µε οµολόγους µου µέσα σε αυτό το χρονικό διάστηµα
των επτά µηνών, πάνω πέντε ή έξι δηλώσεις µαζί µε κράτη-µέλη
-µπορώ να σας τις αναφέρω αν θέλετε αναλυτικά-, για το πώς
πρέπει να πορευτούµε στο θέµα της ΚΑΠ.

Είναι ζητήµατα τα οποία αφορούν και το θέµα του προϋπολο-
γισµού, είναι ζητήµατα που αφορούν και τη σχέση των δύο πυ-
λώνων προϋπολογισµού της ΚΑΠ, είναι ζητήµατα τα οποία
αφορούν και το θέµα της εξωτερικής σύγκλισης.

Μάλιστα, επειδή άκουσα τα ζητήµατα της στρατηγικής, νοµίζω
ότι θα ζητήσω να συγκληθεί η σχετική επιτροπή στο Κοινοβούλιο,
προκειµένου να κάνουµε µια συζήτηση πάνω στην ΚΑΠ και στη
στρατηγική του Υπουργείου -και τα δύο- για να το τελειώσουµε,
ώστε να µην έχετε απορίες για το ποια είναι η στρατηγική του
Υπουργείου. Δεν έχετε, αλλά για να µην το λέτε τόσο έντονα ότι
δεν έχουµε στρατηγική.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΠΑΝΑΣ: Το έχουµε ζητήσει. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Έρχοµαι στο θέµα της ΚΑΠ. Τι είναι αυτό που
έχουµε µπροστά µας στο θέµα της Κοινής Αγροτικής Πολιτικής;
Είναι τα εξής: Ποια είναι η θέση της Ελλάδας; Η θέση της Ελλά-
δας είναι. καµµία µείωση στα κονδύλια της ΚΑΠ. Και ποια είναι η
επόµενη θέση της Ελλάδας; Να µην υπάρξει εξωτερική σύγ-
κλιση. Αυτά είναι σε δύο βασικούς κορµούς και σε δύο βασικές
θέσεις.

Επιτρέψτε µου µόνο να σας πω ποιο είναι το ευρωπαϊκό πολι-
τικό περιβάλλον ευρύτερα. Πράγµατι, η θέση των Υπουργών
Αγροτικής Ανάπτυξης των κρατών-µελών στο Συµβούλιο Υπουρ-
γών, στη συντριπτική πλειοψηφία, είναι περί µη µειώσεως των
χρηµάτων του προϋπολογισµού για την ΚΑΠ. Όµως, πού θα απο-
φασιστεί αυτό; Αυτό αποφασίζεται στη Σύνοδο Κορυφής. Δη-
λαδή, τα ζητήµατα του προϋπολογισµού έχουν άµεση σχέση µε
το πολυετές δηµοσιονοµικό πλαίσιο. Εποµένως, είναι τµήµα της
συζήτησης που έχει ήδη ξεκινήσει ο Πρωθυπουργός µε τον κ.
Μισέλ.

Άρα, αυτό έχει τις εξής παραµέτρους: Τι λέει κανείς για την
ΚΑΠ; Ποια είναι η θέση του; Την είπαµε τη θέση µας. Να µην µει-
ωθεί. Τι λέει για τις πολιτικές συνοχής; Ποια είναι η θέση του; Να
ανέβουν; Να κατέβουν; Να µείνουν σταθερές;

Τρίτον είναι οι λεγόµενες νέες πολιτικές. Το άκουσα εδώ δια-
τυπωµένο µε διαφορετικό τρόπο, µε το δικό της λεξιλόγιο, από
την κ. Μανωλάκου. Τι είναι οι νέες πολιτικές; Πράγµατι, είναι χρή-
µατα τα οποία έχουν να κάνουν, για παράδειγµα, µε το Just Tran-
sition Funds, το Ταµείο της Δίκαιης Μετάβασης, το οποίο
ενδιαφέρει, γιατί στην πραγµατικότητα είναι το ταµείο για την
απολιγνιτοποίηση και την απορρόφηση των επιπτώσεων. Δεν µας
ενδιαφέρουν αυτά τα ποσά; Είµαστε από τις βασικές χώρες που
έχουµε δεσµευτεί σε µια κατεύθυνση απολιγνιτοποίησης το επό-
µενο διάστηµα. Άρα, µας ενδιαφέρουν αυτά τα ποσά. 

Ή υπάρχουν ποσά, που έχουν να κάνουν µε τη µετανάστευση,
νέα πολιτική. Δεν µας ενδιαφέρουν αυτά τα ποσά; Προφανώς
µας ενδιαφέρουν. Ή ποσά για την ενίσχυση της ασφάλειας των
εξωτερικών συνόρων. Δεν µας ενδιαφέρουν αυτά τα ποσά; Είµα-
στε εξωτερικό σύνορο.

Αυτά είναι νέα χρήµατα, νέα ποσά τα οποία µπαίνουν και επι-
σηµάνθηκε ορθώς, από τον κ. Σκανδαλίδη νοµίζω, ότι έχουµε
αφαίρεση της εισφοράς που είχε το Ηνωµένο Βασίλειο στον ευ-
ρωπαϊκό προϋπολογισµό.

Άρα, προσέξτε πώς γίνεται η εξίσωση: Σταθερά εδώ. Σταθερά
τουλάχιστον, αν δεν πρέπει να αυξηθεί η πολιτική της ΚΑΠ, το
οποίο θα σας πω, γιατί υπάρχει µια σκέψη και µια συζήτηση για
το θέµα του τελικού προϋπολογισµού της ΚΑΠ. Και δεύτερο να
αποφασίσει κανείς τι θα κάνει µε τις πολιτικές συνοχής. Νέα χρή-
µατα για τις νέες πολιτικές. Αφαιρούνται τα ποσά του Ηνωµένου
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Βασιλείου. Ποια είναι η λύση; Μία. Η αύξηση της εισφοράς των
κρατών-µελών. Δεν υπάρχει άλλη λύση. Τα µέλη πρέπει να βά-
λουν περισσότερα λεφτά, αυτό που λέτε εσείς ίδια κεφάλαια,
στον προϋπολογισµό της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Αυτό προφανώς πρωτίστως και κυρίως θίγει και αφορά τα ει-
σφέροντα µέλη, αυτούς που είναι καθαροί συνεισφορείς στον
ευρωπαϊκό προϋπολογισµό. Οι υπόλοιποι, όπως αντιλαµβάνεστε,
µπορούµε να το λέµε αυτό, αλλά το λέµε πιο εύκολα από ό,τι το
λένε αυτοί που όντως τελικά θα χρειαστεί να πληρώσουν.

Αυτή είναι η µεγάλη συζήτηση στο εσωτερικό της Ένωσης.
Αυτή είναι η δύσκολη ισορροπία που πρέπει να βρούµε. Αυτή
είναι η κεντρική συζήτηση στην οποία συµµετέχουµε. Και επειδή
σας άκουσα να ρωτάτε ποια είναι η στρατηγική, να σας πω ότι η
στρατηγική είναι σαφής. Προφανώς έχουµε καθαρή θέση για το
τι θέλουµε και προσπαθούµε να διαµορφώσουµε συµφωνίες µε
άλλες χώρες που έχουν αντίστοιχες θέσεις µε εµάς. Αυτό είναι
που γίνεται. Εξ ου και η σειρά των υπογραφών επί κοινών δηλώ-
σεων και προτάσεων προς το Συµβούλιο Υπουργών. Αυτό γίνε-
ται.

Αυτή είναι και η µεγάλη διαπραγµάτευση και το µεγάλο βάρος
της διαπραγµάτευσης που σηκώνει ο Πρωθυπουργός στους
ώµους του. Αυτό είναι που ετοιµάζει, αυτό είναι για το οποίο δου-
λεύει και αυτό είναι για το οποίο προσπαθούµε. 

Ειδικά στο πλαίσιο της ΚΑΠ υπάρχουν δεύτερες εσωτερικότε-
ρες συζητήσεις. Όποιος και να είναι ο προϋπολογισµός υπάρ-
χουν προσεγγίσεις που λένε ότι αν υπάρξει µείωση, η µείωση
πρέπει να γίνει από τις βασικές ενισχύσεις. Υπάρχουν προσεγγί-
σεις που λένε ότι οι µειώσεις πρέπει να γίνουν από τον πυλώνα
ΙΙ, που είναι ο επενδυτικός πυλώνας. Υπάρχουν τοποθετήσεις
που µιλούν για ευελιξία, δηλαδή για µεταφορά ποσών ανάλογα
µε την απορροφητικότητα. 

Κράτη, τα οποία δίνουν µεγαλύτερη σηµασία στο αναπτυξιακό,
επενδυτικό κοµµάτι προφανώς θα προτιµούσαν να έχουν µείωση
των βασικών ενισχύσεων και να έχουν περισσότερα λεφτά στο
αναπτυξιακό κοµµάτι. Κράτη αντίθετα, τα οποία στηρίζουν τη στή-
ριξη του εισοδήµατος των παραγωγών τους, κυρίως στις ενισχύ-
σεις, δεν το βλέπουν αυτό µε καλό µάτι. Άρα, υπάρχει µια δεύτερη
εσωτερική συζήτηση για το πώς θα διαµορφωθεί η σχέση µεταξύ
πυλώνα Ι και πυλώνα ΙΙ στην Κοινή Αγροτική Πολιτική. 

Και φυσικά υπάρχει και το ζήτηµα της εξωτερικής σύγκλισης,
το οποίο απασχολεί, το οποίο από µόνο του είναι ένα κεφάλαιο,
δεν έχω χρόνο να το αναπτύξω. Επίσης, εδώ η θέση της χώρας
µας είναι πολύ σαφής, δεν θέλουµε περαιτέρω εξωτερική σύγ-
κλιση. Το προσπαθούµε αυτό σε συνδυασµό και σε συνεννόηση
µε χώρες που έχουν µία ταυτόσηµη θέση µε εµάς, όπως είναι
κατ’ εξοχήν η Ιταλία. Αυτό είναι το περιβάλλον στο οποίο διεξά-
γεται η διαπραγµάτευση της ΚΑΠ. 

Υπάρχει ένας ακόµα παράγοντας, ο οποίος κάνει αυτή τη συ-
ζήτηση πιο τεχνική και πιο στρατηγική και ίσως και πιο περί-
πλοκη. Αυτός λέγεται Πράσινη Συµφωνία. Τη στρατηγική για την
Πράσινη Συµφωνία δεν την έχουµε στην ολότητά της και στη λε-
πτοµέρειά της, έχουµε ορισµένες βασικές κατευθύνσεις του τι
είναι η Πράσινη Συµφωνία και πού θέλει να πάει. Αντιλαµβάνεστε
ότι εντάσσεται στο πλαίσιο µιας συνολικής στρατηγικής της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης που θέλει να έχει µηδενικό περιβαλλοντικό
αποτύπωµα µέχρι το 2050. 

Εδώ για τις πολιτικές δυνάµεις -επιτρέψτε µου- υπάρχει µία
καθαρή συζήτηση και ένα καθαρό δίληµµα, ναι ή όχι στην Πρά-
σινη Συµφωνία. Εδώ οι πολιτικές δυνάµεις πρέπει να τοποθετη-
θούν.

Άρα, λοιπόν, επειδή η θέση η δική µας είναι σαφής ότι βεβαίως
κατ’ αρχάς στηρίζουµε την Πράσινη Συµφωνία, η επιµέρους εξει-
δίκευση της συγκεκριµένης στρατηγικής θα γίνει µέχρι τον Απρί-
λιο του 2020. Και φυσικά εδώ ανακύπτουν ερωτήµατα, τα οποία
σχετίζονται µε την ΚΑΠ, µε δεδοµένο ότι η ΚΑΠ έχει ήδη µέσα
της περιβαλλοντικά µέτρα. 

Το ερώτηµα είναι αν η Πράσινη Συµφωνία έχει πρόσθετα πε-
ριβαλλοντικά µέτρα ή τα περιβαλλοντικά µέτρα που ήδη βρίσκον-
ται ενσωµατωµένα στην ΚΑΠ είναι αυτά τα οποία θα καλύψουν
ουσιαστικά τη συνεισφορά του πρωτογενούς τοµέα στην Πρά-
σινη Συµφωνία.

Η στρατηγική της Πράσινης Συµφωνίας έχει επίσης δύο κατά
τη γνώµη µου ζητήµατα, τα οποία µας απασχολούν και µας απα-
σχολούν έντονα και βασικά. Το πρώτο ζήτηµα είναι η ανάγκη να
υπάρχουν τρόφιµα, τα οποία έχουν αυξηµένη επισήµανση, αυτό
για το οποίο σας µίλαγα προηγουµένως. Άρα τρόφιµα αυξηµέ-
νης τυποποίησης και αυξηµένης πιστοποίησης είναι µέσα στην
«πράσινη» στρατηγική. 

Και το δεύτερο το οποίο είναι εξαιρετικά σηµαντικό και για το
οποίο µιλάω συχνά στο Συµβούλιο Υπουργών είναι η απάτη στα
τρόφιµα. Η απάτη στα τρόφιµα αποκτά διεθνικά χαρακτηριστικά.
Υπάρχει πλέον αυτό το οποίο λέµε εδώ ελληνοποίηση, αυτό το
οποίο λέγεται µε πιο ουδέτερο διεθνή τρόπο µιµητισµός, γιατί
είναι και ιταλοποίηση, είναι και ουγγαροποίηση, είναι και ό,τι
άλλο είναι. 

Αυτό, λοιπόν, το οποίο λέγεται µιµητισµός στην πραγµατικό-
τητα είναι κάτι το οποίο πλέον αποκτά διεθνικά χαρακτηριστικά.
Δηλαδή τι; Δηλαδή στην πραγµατικότητα υπάρχουν έµποροι, µε-
ταποιητές, σε ορισµένες περιπτώσεις βιοµηχανίες, οι οποίες συ-
νεργάζονται σε διεθνές επίπεδο, προκειµένου να επιφέρουν το
συγκεκριµένο επιθυµητό αποτέλεσµα του µιµητισµού και γι’ αυτό
απαιτείται διεθνής συνεργασία των κρατών, απαιτείται εναρµό-
νιση των νοµοθεσιών, απαιτούνται σύνθετες και πρόσθετες δρά-
σεις στην κατεύθυνση αυτή.

Γι’ αυτό µιλάω πολύ για το ζήτηµα αυτό στο Συµβούλιο Υπουρ-
γών. Θεωρώ ότι είναι από τα βασικά ζητήµατα που πρέπει να εν-
τάξουµε ως κεντρικό και µεγάλο θέµα µέσα στην Πράσινη
Συµφωνία. Ένα τµήµα της Πράσινης Συµφωνίας αφορά, βε-
βαίως, και την ποιότητα αυτή των προϊόντων, άρα λοιπόν και την
ταυτότητα και τη γνώση των καταναλωτών σε σχέση µε µια σειρά
από ζητήµατα, όπως είναι οι καλές περιβαλλοντικές πρακτικές,
οι καλές καλλιεργητικές πρακτικές, η ευζωία των ζώων.

Αυτά, λοιπόν, είναι θέµατα τα οποία θα βρούµε µπροστά µας.
Τα ταιριάζω -και κλείνω σε δύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε- µε αυτό
το οποίο πρέπει να είναι η στρατηγική µας για τον αγροτοδια-
τροφικό τοµέα.

Εάν µε ρωτάτε, θεωρώ ότι η Πράσινη Συµφωνία, αλλά και η
Κοινή Αγροτική Πολιτική κάτω από ορισµένες προϋποθέσεις
είναι λες και είναι φτιαγµένες για την Ελλάδα. Γιατί το λέω αυτό;
Η Ελλάδα δεν έχει τεράστιες ποσότητες παραγωγής. Επίσης,
δεν έχει νόηµα να προσπαθούµε να ανταγωνιστούµε, ενώ έχει
νόηµα να προσπαθούµε να µειώσουµε το κόστος παραγωγής. 

Για παράδειγµα, συζητάµε πολύ για το αγροτικό πετρέλαιο.
Το συζητάµε και µε τον Πρωθυπουργό. Τον απασχολεί. Είναι 170
εκατοµµύρια τα οποία πρέπει να βρεθούν και πρέπει να γίνουν
µόνιµο µέτρο. Δεν µπορεί να έχουν σχέση µε τα υπερπλεονά-
σµατα ή όχι. Πρέπει να ενταχθούν µέσα στη λειτουργία του προ-
ϋπολογισµού. 

Απασχολεί τον Πρωθυπουργό, απασχολεί το οικονοµικό επιτε-
λείο, είναι κάτι το οποίο σκεφτόµαστε. Δεν έχει αποτελέσει προ-
εκλογική µας δέσµευση, δεν βρίσκεται στο προεκλογικό µας
πρόγραµµα, αλλά, ανεξαρτήτως τούτου, είναι κάτι το οποίο µας
ενδιαφέρει στα πλαίσια της γενικής αντιλήψεως που έχουµε γι’
αυτό. 

Επιτρέψτε µου, όµως, να πω κάτι. Τα 170 εκατοµµύρια εγώ
σας λέω θα βγουν από το κόστος παραγωγής, όπως αφαιρούνται
σήµερα ποσά από τη φορολογία, από τον ΕΝΦΙΑ. Η µεγάλη µας
συζήτηση ποια είναι; Η µεγάλη µας συζήτηση είναι πώς θα δώ-
σουµε προστιθέµενη αξία σε µία συγκεκριµένη ποσότητα προ-
ϊόντων που έχουµε. Να αυξήσουµε, βεβαίως, την
παραγωγικότητα στο χωράφι, αλλά επίσης τα προϊόντα µας είναι
συγκεκριµένα.

Πώς θα δώσουµε αυτή την προστιθέµενη αξία; Θα δώσουµε
αυτή την προστιθέµενη αξία αν ανταποκριθούµε στο αίτηµα συγ-
κεκριµένων καταναλωτών, που όλο και περισσότεροι τέτοιοι
υπάρχουν στην Ευρώπη, στη Βόρεια Αµερική, στον Καναδά, εγώ
θα σας πω σιγά-σιγά και σε άλλα µέρη του κόσµου. 

Θα δώσω µόνο ένα παράδειγµα. Σήµερα τετρακόσια εκατοµ-
µύρια Κινέζοι έχουνε 20.000 ευρώ µέσο εισόδηµα. Άρα, αυτό το
εισόδηµα φτιάχνει µια καινούργια µεσαία τάξη στην Κίνα. Τετρα-
κόσια εκατοµµύρια είναι µια ήπειρος, η οποία θέλει να φάει δια-
φορετικά, θέλει να ντυθεί διαφορετικά, θέλει να ταξιδέψει

9252 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



διαφορετικά από ό,τι έκανε µέχρι τώρα.
Αυτές, λοιπόν, οι αγορές σιγά-σιγά αρχίζουν και διαµορφώ-

νουν άλλες απαιτήσεις. Θέλουν να ξέρουν τι τρώνε. Θέλουν να
ξέρουν τον τρόπο µε τον οποίο έχει παρασκευαστεί αυτό που
τρώνε. Θέλουν να µπορούν να ιχνηλατήσουν το προϊόν µέχρι το
βασικό συστατικό κατασκευής του. Πρέπει να ξέρουν ότι έχουν
ακολουθηθεί καλές περιβαλλοντικές πρακτικές κατά τον τρόπο
µε τον οποίο παρασκευάστηκε αυτό το προϊόν και ρωτάνε πού
και πώς. Θέλουν να ξέρουν ότι η παραγωγή των κτηνοτροφικών
προϊόντων έγινε µε σεβασµό στην ευζωία των ζώων.

Αυτά, λοιπόν, δηµιουργούν αυξηµένη ανάγκη της πιστοποί-
ησης αυτών των προϊόντων. Αυτή η υψηλή ποιότητα, η οποία
προφανώς έχει πρόσθετες απαιτήσεις, φτιάχνει ποιοτικά προ-
ϊόντα, µε αυξηµένη προστιθέµενη αξία και υψηλή πιστοποίηση
και προφανώς, ακριβότερη τιµή. Αυτό είναι που στην πραγµατι-
κότητα πρέπει να γίνει. Για να γίνει αυτό, χρειάζονται επενδύσεις
στο χωράφι. 

Η πολιτική της Πράσινης Συµφωνίας «from farm to fork», «από
το χωράφι στο πιρούνι», είναι που στην πραγµατικότητα συνδέει
αυτούς τους κύκλους. Και τι λέει; Λέει ότι θα χρηµατοδοτήσω
στην πραγµατικότητα επενδύσεις στην ψηφιακή τεχνολογία,
στην αγροτεχνολογία, προκειµένου να βελτιωθεί η παραγωγικό-
τητα, προκειµένου να υπάρξει µικρότερη χρήση προϊόντων φυ-
τοπροστασίας, προκειµένου να υπάρχει µικρότερη και πιο
στοχευµένη χρήση λιπασµάτων και αποτελεσµατικότερη, πιο
στοχευµένη και πιο περιορισµένη χρήση του νερού.

Αυτό, λοιπόν, ως µία συνολική πολιτική, είναι στην πραγµατι-
κότητα η στρατηγική της ελληνικής γεωργίας για την επόµενη
δεκαετία. Αυτός είναι ο δρόµος και αυτά είναι τα χρηµατοδοτικά
εργαλεία -κακά τα ψέµατα- στο πλαίσιο της Κοινής Αγροτικής
Πολιτικής, που θα έχουµε στα χέρια µας για να το υλοποιήσουµε.

Είναι µία πρόκληση για την ελληνική πρωτογενή παραγωγή,
για την ελληνική γεωργία, για την ελληνική κτηνοτροφία και την
ελληνική αλιεία, αλλά ταυτόχρονα είναι και το µέλλον και είναι
ακριβώς κατασκευασµένη για τις δικές µας προδιαγραφές και
τις δικές µας παραγωγικές δυνατότητες.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε.

Με τον κ. Βορίδη ησυχία, µε τον κ. Μπουκώρο φασαρία. Το
έζησα κι αυτό. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, γιατί το λέτε αυτό;
Θα ήθελα τον λόγο επί προσωπικού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Μην µε παρεξηγείτε.
Ήθελα να πω ότι σηκώσατε σκόνη και καλά κάνατε. Δεν είναι
πρόβληµα. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω
τον λόγο; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Μισό λεπτό, κύριε
Αποστόλου. Να σας εξηγήσω. 

Έχετε δικαίωµα να µιλήσετε πέντε λεπτά γιατί είστε πρώην
Υπουργός, αλλά µόνο για τις κρινόµενες πράξεις σας, δηλαδή
για τη Λακωνία και τη φέτα. Θα δώσω, όµως, το λόγο και στον
κύριο Υπουργό. 

Παρακαλώ, έχετε τον λόγο.   
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Το ολίσθηµα του κ. Βορίδη ήταν

πρωτοφανές. Από το Βήµα της Βουλής ένας Υπουργός να δια-
στρεβλώνει τις δηλώσεις, την οµιλία του πρώην Πρωθυπουργού
και Προέδρου του ΣΥΡΙΖΑ, του Αλέξη Τσίπρα, λέγοντας µάλιστα
ότι είπε ψέµατα. 

Κύριε Βορίδη, σας έχουµε πλέον µάθει. Εσείς είστε που διαρ-
κώς, όταν σας δίνεται κάποια δυνατότητα, επαναλαµβάνετε τα
ψέµατά σας. Ιδιαίτερα εγώ θα σας πω ότι εσείς δεν ήσασταν που
υπερασπιζόσασταν και επιµένατε για το θέµα της τιµής του γά-
λακτος; Δεν λέγατε ότι «εγώ σας εγγυώµαι ότι θα ανέβουν οι
τιµές»; 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Εγώ;

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Δεν λέγατε σε όλο τον κόσµο, ιδι-
αίτερα προεκλογικά και µετά την ανάληψη της διακυβέρνησης,

ότι θα στηρίξετε τις τιµές των συγκεκριµένων προϊόντων; Εσείς
τα λέγατε αυτά! Και ο πρώην Πρωθυπουργός επανέλαβε αυτά
που εσείς λέγατε. Εσείς λέγατε ψέµατα και αυτό ήθελε να τονίσει
µε την παρέµβασή του.

Εµείς, λοιπόν, από τη δική µας πλευρά, βεβαίως και θα κά-
νουµε προσπάθειες –και έγιναν ήδη όταν ήµασταν κυβέρνηση-
για τη στήριξη του συγκεκριµένου προϊόντος, του ελαιόλαδου.
Το ξέρετε -και εγώ ξέρω- πόσο µεγάλες είναι οι δυσκολίες για
να γίνονται δεκτά τέτοια αιτήµατα. Αυτό, όµως, δεν σηµαίνει ότι
σταµατάµε εκεί και δεν κάνουµε προσπάθειες, πόσο µάλλον όταν
σήµερα υπάρχουν δηµοσιονοµικές δυνατότητες για να καλυφθεί
µία απώλεια που υπάρχει όντως σε πάρα πολλές περιοχές.

Θα σας παρακαλούσα, λοιπόν, ιδιαίτερα στο θέµα της φράσης
σας ότι είπε ψέµατα ο Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ, να την ανακαλέ-
σετε και να µην την χρησιµοποιείτε, ιδιαίτερα σε αυτόν το χώρο
που όλοι οφείλουµε να τον σεβόµαστε.

Και έρχοµαι στο άλλο θέµα, που έχει σχέση µε τη διεπαγγελ-
µατική φέτας. Κοιτάξτε, εγώ σας τονίζω διαρκώς το θέµα της αν-
τιπροσωπευτικότητας. Δεν µπορείτε να καταλάβετε εάν έχουµε
τόσο µικρές αντιπροσωπευτικότητες –πρέπει να υπάρχει µία συ-
νεννόηση, µία συνέργεια- τελικά αυτό που γίνεται είναι η διά-
σπαση, η διάλυση του χώρου.

Άρα, λοιπόν, εσείς δεν καταλαβαίνετε αυτό που σας είπα; Το
ποιος θα πάρει την τάδε θέση στο διοικητικό συµβούλιο, το αν
θα είµαστε εδώ, το εάν θα είµαστε εκεί, δεν είναι λύσεις αυτές,
πόσο µάλλον όταν δεν εφαρµόζονται πουθενά.

Δεν ασχολήθηκα εγώ τώρα µε τη διεπαγγελµατική φέτας. Είχα
διαρκώς για δυόµισι χρόνια συναντήσεις για να λυθεί το συγκε-
κριµένο θέµα, βάζοντας βεβαίως το ζήτηµα ότι πρέπει να υπάρ-
χει µία συλλογικότητα στη συνέργεια στον συγκεκριµένο χώρο,
διαφορετικά θα έχουµε διαλυτικές καταλήξεις και αποτελέσµατα.

Και έρχοµαι και στο κοµµάτι που αφορά την ΚΑΠ. 
Κύριε Υπουργέ, σας αφήσαµε όχι απλώς δουλειά, σας αφή-

σαµε συµµαχίες, σας αφήσαµε αποφάσεις της Προεδρίας. Και
όσον αφορά ιδιαίτερα το κοµµάτι της άµεσης πλήρους σύγκλι-
σης, έχουν γίνει πάρα πολλές συζητήσεις. Φτάσαµε στο σηµείο
σε κάποιο συµβούλιο µέχρι και να απειλήσουµε µε βέτο, για να
µπορέσουµε να εξαφανιστεί η λέξη «πλήρης» όσον αφορά τη
σύγκλιση. Και βεβαίως, όσον αφορά τους πόρους της ΚΑΠ ξέ-
ρετε ότι και υποµνήµατα και συµµαχίες έχουµε δηµιουργήσει, οι
οποίες έφτασαν σε σηµείο να είναι πλειοψηφία.

Από εκεί και πέρα όταν επιµένω ότι πρέπει να τρέξετε, επιµένω
διότι υπάρχουν εκκρεµότητες και επειδή δεν είναι απίθανο σε
έναν ή ενάµιση µήνα -κανένας δεν ξέρει- να καταλήξει η Ευρω-
παϊκή Επιτροπή και εµείς να είµαστε ακόµη σε εκκρεµότητα.

Θέλω -κλείνοντας την παρέµβασή µου- να πω ότι είναι απαρά-
δεκτο, κύριε Υπουργέ, αυτό που κάνατε εναντίον του Προέδρου
του ΣΥΡΙΖΑ!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ.
Τον λόγο έχει ο κ. Μπουκώρος και µετά θα κλείσει ο κ. Υπουρ-

γός.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα σε συνέ-

χεια της παρατήρησής σας, που ξέρω ότι ήταν καλόπιστη…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ, εάν

παρεξηγηθήκατε, ζητώ συγγνώµη µέσα από την καρδιά µου. Το
είπα για να το ελαφρύνω.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Όχι, δεν είναι ανάγκη.
Καταδείχθηκε λοιπόν και από τη σηµερινή συζήτηση ότι τα

κόµµατα της Αντιπολίτευσης δεν έχουν θέσεις για την αγροτική
ανάπτυξη της χώρας και γι’ αυτό και υπήρξαν ορισµένες οχλα-
γωγίες και ορισµένες αφορµές, όπως δόθηκε η αφορµή µε το
ζήτηµα του Αχελώου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Το κατάλαβα, δεν
υπάρχει πρόβληµα. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ωστόσο, όπως καταδείχθηκε και
από την τοποθέτηση του Υπουργού –πιστεύω και από τη δική
µου- η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας έχει ένα ολοκληρω-
µένο πρόγραµµα για την αγροτική ανάπτυξη της χώρας και σε
επίπεδο Κοινής Αγροτικής Πολιτικής, αλλά και σε επίπεδο αντι-
µετώπισης των προβληµάτων που κληρονοµήσαµε είτε µε τα
σχέδια βελτίωσης, είτε µε την υπερφορολόγηση του αγροτικού
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κόσµου κ.ο.κ.. Και σε κάθε περίπτωση συσσωρευµένα προβλή-
µατα ετών δεν µπορούν να λυθούν σε επτά µήνες. Πάντως όλοι
σε αυτή την Αίθουσα κατάλαβαν ότι γίνεται σοβαρή και συστη-
µατική προσπάθεια.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εγώ ευχαριστώ.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Δεν κατάλαβα, κύριε Αποστόλου, τι ισχυρίζεστε.
Ότι δεν το είπε αυτό ο κ. Τσίπρας; Είναι απλό το ερώτηµα. Και
λέω ψέµατα όταν λέω ότι το είπε; Διότι εγώ, όπως ξέρετε, ως
προς τη συγκεκριµένη ενηµέρωση, σας λέω και την πηγή της
γνώσεώς µου. Μάρτυς, λέει, ο οποίος δεν είναι αυτόπτης και δεν
είναι αυτήκοος –ήµουν εδώ, δεν ήµουν στην οµιλία του κ. Τσί-
πρα- οφείλει να κατονοµάζει την πηγή της γνώσεώς του. Σας λέω
λοιπόν ότι είναι δηµοσιογράφος από τους Μολάους, ο οποίος
µου στέλνει τώρα το ηχητικό. 

Εγώ σας ερωτώ λοιπόν: Το είπε ή δεν το είπε αυτό ο κ. Τσί-
πρας; Εγώ δεν ισχυρίζοµαι πως ο κ. Τσίπρας είπε εν γνώσει του
ψέµατα. Ισχυρίζοµαι ότι κάποιος τον ενηµέρωσε εσφαλµένα -
προφανώς κάποιος που χειρίζεται τα αγροτικά ζητήµατα στον
ΣΥΡΙΖΑ- και εκείνος δεν είδε αυτά που έπρεπε να δει, όταν του
λένε αυτά να πει και το είπε πρόχειρα και χωρίς να ελέγξει αυτά
που του είπαν οι συνεργάτες του. 

Σας είπα λοιπόν: «Γιατί λέτε τέτοια πράγµατα στον Πρόεδρο
του ΣΥΡΙΖΑ να πει, τα οποία τον εκθέτουν;» και µου λέτε ότι εγώ
πρέπει να ανακαλέσω και όχι εκείνος; Εκείνος είπε αυτό το οποίο
είναι ανακριβές. Και το είπε –επιτρέψτε µου, γιατί εδώ υπάρχει
ένα πολιτικό διακύβευµα- παίζοντας µε την αγωνία των ελαιοπα-
ραγωγών. Άρα, λοιπόν, έκανε πολύ κακά µε το να ισχυρίζεται ότι
η κυβέρνησή σας είχε εξασφαλίσει από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή
εκατοµµύρια…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: 100 εκατοµµύρια.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Δεν το ξέρω για 100 εκατοµµύρια, που λέει ο κ.
Κέλλας. Δεν το ξέρω, το λέει ο κ. Κέλλας. Εγώ δεν το ξέρω, δεν
το λέω, ο κ. Κέλλας το λέει.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Και σας εγκαλεί πού πήγατε τα λεφτά!
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Πού πήγα τα 100 εκατοµµύρια, έτσι.
Άρα, λοιπόν, εδώ ο κ. Τσίπρας λέει κάτι το οποίο είναι προφα-

νώς αναληθές. Το ξέρετε εσείς ότι είναι αναληθές, γιατί το έχετε
χειριστεί. Διότι αλλιώς έχετε µια εύκολη απάντηση να µου δώ-
σετε και σταµατώ για να µου τη δώσετε: «Μάλιστα, δεν βρήκα
100, αλλά βρήκα 10 και είναι εκεί». Μπορείτε να µου το πείτε
αυτό; Είναι εύκολο αυτό. «Ναι, µπορώ να σας το πω, κύριε Βο-
ρίδη, δεν ξέρετε τι σας γίνεται, εκεί είναι τα 10 εκατοµµύρια».
Άρα, λοιπόν, επειδή δεν µπορείτε να µου το πείτε αυτό, γιατί ξέ-
ρετε και γιατί ξέρω κι εγώ και γιατί ξέρουµε όλοι, λέω ότι δεν
υπάρχει ανάγκη να λέει τέτοια πράγµατα ο κ. Τσίπρας.

Το δεύτερο είναι πως εγώ δεν είπα ότι δεν προσπαθήσατε να
φτιάξετε τη διεπαγγελµατική. Είπα ότι προσπαθήσατε πάρα πολύ
και είπα ότι αποτύχατε, αυτό είπα. Και προσπαθήσατε και απο-
τύχατε. Και προσπαθήσατε τεσσεράµισι χρόνια και αποτύχατε
τεσσεράµισι χρόνια. Και προσπάθησα έξι µήνες και πέτυχα σε
έξι µήνες! Αυτό είπα. Είναι κάτι απλό.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και µου λέτε τώρα «Ναι, αλλά επειδή µείωσες τον αριθµό».

Αυτό µου λέτε, ότι κατήργησα την απόφασή σας, την εκδοθείσα
στην εκπνοή. Για να καταλάβετε πόσο σας απασχολούσε το θέµα
των διεπαγγελµατικών, τεσσεράµισι χρόνια κάνατε να βγάλετε
υπουργική απόφαση και την βγάλατε δέκα ηµέρες προ των εκλο-
γών. Η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ, κύριε Αποστόλου, ο κ. Αραχωβίτης,
όχι υµείς. 

Όµως και υµείς πάντως –επειδή µου θέτετε το ερώτηµα για το
τι κάνατε εσείς- απόφαση δεν βγάλατε, την αφήσατε για τον επό-
µενο. Καταλήξατε σε ένα ποσοστό, το οποίο στην πραγµατικό-
τητα δεν επέτρεπε τη σύσταση της διεπαγγελµατικής. Έκανα µία
διαφορετική επιλογή και φτιάχτηκε η διεπαγγελµατική. 

Και θα σας κάνω και µία πρόβλεψη επ’ αυτού. Υπάρχει ρύθµιση
ότι εντός πενταετίας πρέπει να αυξήσουν όλοι τα ποσοστά τους.

Παρεµπιπτόντως –ακούστε κάτι- η συµµετοχή των παραγωγών
στη διεπαγγελµατική της φέτας, µε τη µορφή της εκπροσωπή-
σεως που θα λάβει τώρα, θα ξεπερνά το 40%, όχι το 15% που
έχω βάλει, θα ξεπερνά το 40%. Θα ξεπερνά και το 35% που εί-
χατε βάλει εσείς. Μόνο που έπρεπε να γίνει έτσι, κύριε Αποστό-
λου. Ξέρετε γιατί; Για να κάτσουν όλοι να µαζευτούν, να
συζητήσουν και να ξέρουν ότι η διαδικασία θα προχωρήσει, γιατί
υπήρξε µια πολιτική βούληση που το επέτρεψε να γίνει αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και µε αυτό ολοκλη-
ρώστε, κύριε Υπουργέ. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θα µου δώσετε
τον λόγο µετά, για να απαντήσω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Όχι, κύριε Αποστό-
λου. Θα πρέπει µετά πάλι να απαντήσει ο Υπουργός. Είναι επε-
ρώτηση του Κινήµατος Αλλαγής. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Άρα, ξαναλέω, στο θέµα της ΚΑΠ να κοιτάξουµε,
κύριε Αποστόλου, τα µεγάλα. Ποια είναι τα µεγάλα στο θέµα της
ΚΑΠ; Θέµατα στα οποία συµφωνούµε. Γιατί και εσείς συµφωνείτε
-εξ όσων αντιλαµβάνοµαι- ότι δεν πρέπει να µειωθεί ο προϋπο-
λογισµός της ΚΑΠ και εγώ συµφωνώ ότι δεν πρέπει να µειωθεί ο
προϋπολογισµός της ΚΑΠ και εσείς συµφωνείτε ότι δεν πρέπει
να γίνει περαιτέρω εξωτερική σύγκλιση και εγώ συµφωνώ ότι δεν
πρέπει να γίνει περαιτέρω εξωτερική σύγκλιση. 

Εάν όµως µου λέτε για το τι δραστηριότητες και ποιες δράσεις
έχουµε αναλάβει αυτό το διάστηµα προς αυτή την κατεύθυνση,
ξαναλέω, τον Δεκέµβριο του 2019 κοινό non paper µε Ιταλία, Βέλ-
γιο, Ολλανδία, Δανία, Κύπρο, αναφορικά µε την εξωτερική σύγ-
κλιση, που τάσσεται υπέρ της διακοπής κάθε περαιτέρω
σύγκλισης. 

Στις 27-9-2019 non paper, επίσης συγκηδεµονευόµενο, το
οποίο υποστηρίζει ότι το ύψος των δαπανών πρέπει να αυξηθεί
στο 1,3%, αντί του 1,11% που έχει προτείνει η επιτροπή. 

Στις 14-10-2019 κοινή δήλωση των Υπουργών Γεωργίας Αυ-
στρίας, Βουλγαρίας, Κύπρου, Τσεχίας, Εσθονίας, Γαλλίας, Ουγ-
γαρίας, Ελλάδας, Ιρλανδίας, Λετονίας, Λουξεµβούργου,
Πολωνίας, Πορτογαλίας, Ρουµανίας, Σλοβακίας, µε την οποία οι
Υπουργοί ζητούν ο προϋπολογισµός για την ΚΑΠ να διατηρηθεί
στο σηµερινό επίπεδο. 

Στις 18 Ιουλίου 2019, στο πρώτο συµβούλιο στο οποίο πήγα,
έχουµε δήλωση, που ξεκίνησε στις 31 Μαΐου 2019, επί ηµερών
σας, την οποία συνέχισα εγώ, µε την οποία η Ισπανία, η Φινλαν-
δία, η Γαλλία, η Ελλάδα, η Ιρλανδία, η Πορτογαλία, φέρνουν
θέση για την αύξηση του προϋπολογισµού. 

Άρα, τι ακριβώς περισσότερο θέλετε απ’ αυτά τα συγκεκρι-
µένα, που είναι η θέση της Ελλάδος σε κάθε Συµβούλιο Υπουρ-
γών; Είναι η Ελλάδα παρούσα και µάχεται µε όποια µάχη µπορεί
να δώσει. Εάν έχετε καλύτερες ιδέες ως προς αυτό, επειδή ακρι-
βώς στρατηγικά συµφωνούµε, µε πολλή χαρά να τις συζητή-
σουµε µια άλλη φορά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση της επίκαιρης επερώτη-
σης…

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον
λόγο, διότι είναι πάρα πολύ σοβαρό το ζήτηµα. Έρχεται ο Υπουρ-
γός και µας λέει ότι κάποιος δηµοσιογράφος… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Αποστόλου, η
επερώτηση είναι του Κινήµατος Αλλαγής. Εάν κάνετε διάλογο
εσείς, δεν θα τελειώσουµε ποτέ. Ξέρετε πόσα έχετε να πείτε µε
τον κ. Βορίδη; Το ξέρω εγώ.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Γι’ αυτό, λοιπόν, εγώ επιµένω ότι
ήταν λάθος και απαράδεκτη η συµπεριφορά του Υπουργού.

Όσον αφορά για τη φέτα, κύριε Υπουργέ,… 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Να, λοιπόν, που απαν-

τάτε. Κύριε Αποστόλου, σας παρακαλώ. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ:…στο θέµα της αντιπροσωπευτι-

κότητας, εσείς το διορθώσατε, για να βάλετε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Αποστόλου, σε-

βαστείτε τη διαδικασία. Δεν έχετε τον λόγο. Ό,τι ήταν να πείτε
το είπατε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-
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ζήτηση επί της υπ’ αριθµόν 6/5/12-12-2019 επίκαιρης επερώτη-
σης µε θέµα: «Ο πρωτογενής τοµέας βρίσκεται σε αδιέξοδο -
χρειάζονται άµεσες παρεµβάσεις για την ανάπτυξή του». 

Δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Με τη συναίνεση του
Σώµατος και ώρα 21.34’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Τρίτη 4 Φεβρουαρίου 2020 και ώρα 10.00’, µε αντικείµενο εργα-
σιών του Σώµατος: νοµοθετική εργασία, σύµφωνα µε την ηµερή-
σια διάταξη που έχει διανεµηθεί.
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